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Danes
nadaljevanje

KVSE
Delegacija 35 držav o 
sklepnem dokumentu • 

Kar 106 predlogov

BEOGRAD, 1«. jan. (Tan
jug) — Zaključni del beo
grajskega sestanka konferen
ce o evropski varnosti in so
delovanju se bo začel jutri 
povsem delovno ln brez sla
vij. Kot so že poprej določi
li, bodo delovna telesa konfe
rence nadaljevala delo, ki so. 
ga prekinila 22. decembra. 
Delegacije 35 držav naj bi do 
kraja pripravile sklepni do
kument tega srečanja, upo
števaje 106 predlogov, ki so 
jih zbrali pred počitnicami. 
Med dvajsetdnevnim premo
rom se je zvrstilo precej sre- 
čanj med državniki in di
plomati, na katerih je tekla 
beseda o beograjskih dogo
vorih, do dogovorov pa je 
prišlo tudi v skupinah držav. 
(Komentar našega poročeval
ca objavljamo na 3. atranl.)

Uboji
opozicijskih
voditeljev

Etiopske oblasti sproži
le srdito kampanjo 

proti opoziciji
NAIROBI, 16. jan. (UPI) 

— V najnovejših spopadih 
med etiopskimi oblastmi in 
opozicijskimi skupinami v 
Adis Abebi so ubili 19 vodite
ljev različnih opozicijskih 
struj in prijeli 276 njihovih 
privržencev. Kot poroča radio 
Adis Abeba, so etiopske ob
lasti zadnje dni sprožile sr
dito kampanjo proti opozici
ji, zlasti proti pripadnikom 
ilegalne etiopske ljudske re
volucionarne stranke (EPRP), 
ki razširja propagando proti 
vojaški hunti in se zavzema 
za ponovno vzpostavitev ci
vilne oblasti. Med voditelji, ki 
so jih ubili, je tudi član po
litbiroja omenjene stranke ta 
vodja opozicijske struje v 
okviru etiopskih sindikatov, 
med zaprtimi pa so tudi pri
padniki fronte za osvobodi
tev Eritreje.

kanci in komunisti zahtevajo 
realne spremembe v vladni 
politiki. Za spremembe se 
zavzemajo tudi socialdemo
krati, čeprav so proti sode
lovanju s komunisti v vladi 
ali vladni večini.

Komunistični zahtevi po 
vladi »demokratične enotno
sti in solidarnosti na osnovi 
točno določenega program
skega sporazuma« se odločno 
upirajo krščanski demokrati. 
V preteklem tednu se je 
direkcija vodilne italijanske 
stranke odločila za »obnovo 
in poglobitev« šestemega

Bakarič na obisku 
pri voditeljih ZRN
Intenziven delovni program med tridnevnim obiskom - 
Včeraj srečanje z Brandtom, Schmidtom ln Genscherjem

OD NASE BONSKE DOPISNICE
BONN, 16. Jan. — Prvi dan obiska Vladimlra Bakariča, ki Je 
obiskal ZR Nemčijo na povabilo predsednika socialnodemo
kratske stranke Willyja Brandta in v funkciji člana pred
sedstva ZKJ in člana predsedstva SFRJ, Je bil kljub sloves
ni zunanji obliki izrazito delovnega značaja. S tremi po- 
membnimi političnimi osebnostmi se je sestal (z Brandtom 
in njegovimi sodelavci Iz SPD, z zunanjim ministrom Gen
scherjem in proti večeru tudi s kanclerjem Schmidtom) in 

a vseh treh sestankih je bila očitna pripravljenost obeh 
strani, da se temeljiteje dogovorita o ključnih političnih in 
ekonomskih vprašanjih, ki z nekaterimi slabostmi uokvir
jajo sicer dobre odnose med SFRJ in ZR Nemčijo.

Ko je Vladimir Bakarič v j ter se zavzel za večjo gibč- 
pogovorih predstavljal jugo- I nost in iskanje novih metod 
slovanska stališča o ekonom- v reševanju številnih spornih 
skih razmerjih, jih je vpel I vprašanj. Temo o potrebno- 
v celoto razmerja med razvi- I sti drugačne svetovne eko- 
timi ln nerazvitimi državami nomske ureditve so podprli.

tako Je bilo slišati, tudi nem
ški sogovorniki, zlasti kane- 
ler Schmidt, ki je ponovil 
svojo pesimistično oceno, da 
leto 1978 na bo boljše kot je 
bilo 1977 in da je pričakovati 
številne mednarodne zaplete.

V pogovorih z Brandtom 
so prišla na dnevni red tudi 
ostala mednarodna vpraša
nja, ki so zanimiva za obe 
državi.

Posebno mesto so v dvo
stranskih pogovorih zavzela 
žgoča vprašanja iz ekonom
skih razmerij in načini od
pravljanja dosedanjih neso
razmerij, v enaki meri pa tu
di vprašanja jugoslovanskih

POBELJENI MARIBOR 
precej večjo »pošiljko«

— Medtem ko je v mestu zapadlo približno 15 centimetrov snega, je Pohorje dobilo
— v veselje smučarjev in zadovoljstvo organizatorjev »Zlate lisice«.

. Foto: Bogo Čerin

Rim: odstop vlade
Konec petintridesete republikanske vlade Italije — Raz
plet krize »zavit v temo« — »Igra z odprtimi kartami«

OD NAŠEGA RIMSKEGA DOPISNIKA

RIM, 16. jan. — Petintrideseta republikanska vlada Italije 
je danes odstopila. Kot je običaj, je predsednik republike 
zaprosil Giulla Andreottija, naj formalno še naprej opravlja 
dolžnost predsednika vlade, dokler ne bo imenovano novo 
Izvršno telo. Odprta je vladna kriza, ki sodi med najtežje
v vsem povojnem obdobju.

Pogajanja za sestavo nove 
vlade ne bodo niti kratka 
niti enostavna. Politični ko
mentarji so si edini, da je 
razplet krize »zavit v temo«, 
član sekretariata KPI Gerar- 
do Chiaramonte je v 
včerajšnjem »Unith« ponov
no poudaril zahtevo komuni
stov po vladi demokratične 
enotnosti. Socialisti, republi-

sporazuma iz lanskega julija. 
Krščanska demokracija bo 
torej predložila levim stran
kam nov sporazum brez me
njave političnega okvira. Kr
ščanska demokracija želi oh
raniti dominantno vlogo in 
enobarvno vlado prav v tre
nutku, ko so vsi proti tej 
rešitvi.

Stališče krščanske demo
kracije je razumljivo, če ve
mo, da delujejo v njej raz
lične struje, od tiste, ki se 
zavzema za previdno približe

vanje komunistom, do moč
ne desnice, ki že sedaj, to
rej pred pogajanji, postavlja 
veto pred kakršnimkoli so
delovanjem s komunisti. Se
danja vladna kriza se ne od
raža samo kot vladna kriza, 
temveč tudi kot kriza krščan
ske demokracije. Od razpleta 
pogajanj znotraj te stranke 
bo v marsičem odvisen izid 
pogajanj za novo vlado.

Jutri bo pričel predsednik 
republike Leone posvetova
nja s strankami. Sredi tedna 
bo dosedanji ministrski 
predsednik Andreotti že do
bil nov mandat. Tedaj se bo
do pričela prava pogajanja 
med strankami. Karte, s ka
terimi bodo igrale stranke, 
so več ali manj znane, Izid 
»politične Igre« pa Je nego
tov.

JANKO TEDEŠKO

DR. V. BAKARIČ — Pogo
vori z najuglednejšimi vo
ditelji ZRN.

delavcev na začasnem delu v 
ZR Nemčiji.

Izbor vprašanj, od medna
rodne dejavnosti državnikov 
obeh dežel (vzajemno so se 
obvestili tudi o pomembnej
ših potovanjih v zadnjem ča
su) pa do ožjih bilateralnih 
problemov, priča, da gre za 
pomemben državniški obisk. 
Na njem ugotavljajo tudi 
razlike v pogledih na posa
mezna vprašaja, vendar sku
paj ocenjujejo, da težave ni
so tako velike, da bi lahko 
zaviralno vplivale na nadalj
nja medsebojna razmerja.

MOJCA DRČAR-MURKO

Sprejema pri 
predsedniku 

Titu
Pred obiski Stevana 

Doronjskega in 
Vladimlra Bakarida
HEH/CEGNOVI, 16. Jan. 

(Tanjug) — Predsednik 
republike Josip Broz Tito 
je sprejel podpredsednika 
predsedstva Socialistične 
federativne republike Ju
goslavije Stevana Doronj
skega pred njegovim obi
skom v Socialistični re
publiki burmanski uniji, 
republiki Indoneziji, Ne
palu in Indiji.

Predsednik Tito Je spre
jel tudi člana predsedstva 
centralnega komiteja Zve
ze komunistov Jugoslavi
je in člana predsedstva 
SFRJ Vladi mira Bakariča, 
ki je na povabilo pred
sedstva socialnodemokrat
ske stranke nato odpoto
val v Zvezno republiko 
Nemčijo.

• MILANO, 16. jan. 
(AP) — V Milanu so da
vi trije neznanci ubili 35- 
letno Uo Zennarl in 28- 
letnega Coslma Taralla, 
ko sta sedela v parkira
nem avtomobilu. Policija 
je sporočila, da so Taralla 
ubili na kraju samem, 
Zennarijeva pa je bila 
smrtno ranjena, ko je ho
tela pobegniti.

Hkrati je v Torinu v ne
kem bifeju eksplodirala 
močna bomba ter hudo 
poškodovala več parkira
nih avtomobilov. Kot na
vajajo, je bila v zadnjih 
dneh to že tretja akcija.
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I DANES V „DELU“ I
I----------------------------------------------------------------------------- I

I Koliko denarja je v gospodarstvu? =

Naglejte obračanje denarja veliko pripomore k j|
H bolj smotrni porabi sredstev, ki so na voljo. Kljub 3 
3 večji finančni disciplini v lanskem letu smo lahko §| 
= odkrili vire nepokrite porabe in kdo so tisti, ki niso = 
§j mogli rentabilno poslovati v novih razmerah. Toda S 
S vseeno smo na področju povečanja likvidnosti do- S 
= segli lepe uspehe. Tako so imeli tozdi konec leta H 
S 1976 2,2-krat več denarja kot leto dni poprej, lanski j| 
S devetmesečni obračun pa kaže, da se je ta vsota 3 
= povečala za 3,2-krat. 3

stran 4 g

( Afera zaradi prisluškovanja?
ZR Nemčija Ima spet afero. MUnchenski časopis 3 

S »Siiddeutsche Zeitung« je objavil zapis telefonskega g 
3 pogovora, ki ga je. menda imel vodja krščansko- s 
3 socialne unije (CSU) Franz Josef Strauss s uredni- 3 
g kom časopisa Bayemkurier. Sam pogovor, ki ga | 
3 povezujejo z afero Lockheed, ni pomemben. Hudo 1 
3 kri (predvsem v Straussovi stranki) je vzbudilo 3 
= vprašanje, kdo je prisluškoval temu pogovoru, g 
H Spretni bavarski politik bo »hudo kršitev ustave« = 
3 kajpak uporabil sebi v prid. Ostre kritike proti vla- = 
3 di so za zdaj močno propagandno orožje Straussa 3 
= in njegove CSU. 1

•tran 6 |
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Otroci se veselijo
Sneženje v Sloveniji ni povzročilo omembe vrednih te
žav - Šolarji nestrpno čakajo zimske počitnice na snegu
LJUBLJANA, 16. jan. — Da smo dočakali »prvi pravi zim
ski dan«, skoraj ne moremo reči, saj v jugozahodnem de
lu Slovenije pravzaprav ni snežilo, pač pa so bili snega ne
koliko bolj deležne pokrajine v osrednji ln severovzhodni
Sloveniji.

Tako iz Kopra poročajo, da 
so ceste dobro prevozne, 
kljub snežni brozgi, in se tu 
pa tam med oblaki kažejo 
modre zaplate neba in son
ce. Podobno poročajo tudi z 
Goriškega, kjer niti na Tr
novskem gozdu ni zapadlo 
omembe vredno snega.

Na Gorenjskem so bili ce
starji kos svoji nalogi, saj so 
le avtobusi iz Zgomjesavske 
doline imeli okrog 10 minut 
zamude. Več težav je bilo 
na avstrijski strani gorskih 
mejnih prehodov; za vožnjo 
so bile tam potrebne verige. 
Snega je na Gorenjskem za
padlo okrog 20 centimetrov, 
pri čemer ni razlike med do

lino in gorami.
V Zasavju in Posavju ne

kaj centimetrov snega ni 
povzročilo večjih težav, je 
pa precej negodovanja med 
občani zaradi že znanih te
žav, ki so jim marsikje kri
vi tudi sami.

Na celjskem območju je 
snega od 5 centimetrov na 
Črnivcu do 25 centimetrov v 
okolici Rogaške Slatine. Te
žave s pluženjem in posipa
njem pa pojasnjuje cestno 
podjetje s premalo številčni
mi ekipami.

Decimeter do dva debela 
snežna odeja na cestah ko
njiške, bistriške, ptujske ta 
ormoške občine je povzroča

la sicer težave, vendar priha
jajo od tod pohvale delav
cem cestnih podjetij. Večjih 
zastojev ni bilo, z izjemo bi
striških klancev v času naj
močnejšega sneženja.

V Mariboru je zapadlo do 
15 centimetrov snega, v oko
lici pa nekoliko več. Najdlje 
je ostala nesplužena cesta 
na Pohorje, večjih zastojev 
prometa pa na tem območju 
ni bilo. Organizatorje »Zlate 
lisice« je 30 centimetrov no- 
vozapadlega snega na Pohor
ju rešilo težav.

V Pomurju so imeli avto
busi tudi po 20 minut za
mud, čemur je precej krivo 
dejstvo, da imajo še letne 
gume, cestno podjetje pa 
predvsem skrbi to, da jim 
bo vsak čas zmanjkalo soli 
za posipanje cest.

DOPISNIKI DELA

Konec ,tihe drame' 
Egipčani v Izraelu
Sadat le poslal delegacijo na pogajanja v Jeruzalemu — 
ZDA aktivno posredujejo — Nov dnevni red v 5 točkah
KAIRO, JERUZALEM, 16. jan. (Tanjug, Reuter, AFP) — Minila je najbolj dramatična kriza 
v egiptovsko-izraelskem dialogu doslej, ln politični odbor bo jutri dopoldne ob 10. uri 
začel delo v Jeruzalemu. Egiptovski predsednik Sadat se je v zadnjem hipu le odločil, da 
pošlje delegacijo v Jeruzalem, in tudi ameriški državni sekretar Vanče je odpotoval na 
sestanek, potem ko je pomagal izgladiti spor med Egiptom in Izraelom zaradi dnevnega
reda.

Kot poroča Tanjugov do
pisnik iz Kaira, je Egipt zad
nja dva dni doživljal »tiho 
dramo« in trdijo, da je Sa
dat vso noč od sobote na ne-

• Izraelska vlada je 
sklenila ustanoviti v le
tošnjem letu 25 novih na
selij na zasedenih arabskih 
ozemljih, poroča egiptov
ska agencija MENA, ki se 
sklicuje na dobro obve
ščene vire z zasedenih 
ozemelj. Kot poroča agen. 
cija, sodi ta sklep v ok
vir Izvajanja dolgoročne
ga načrta razvoja, Izrae
la, ki predvideva, da bo
do v prihodnjih desetih 
letih zgradili na zasedenih 
ozemljih 180 »kmetijskih 
kibucev«.

del jo bedel ta spremljal raz
voj položaja. Zveze so bile od
prte samo na linijah Kairo— 
Washington in Washington— 
Jeiruzalem. Kriza je izbruhni
la zato, ker je Egipt »zavrnil 

'način, kako je hotel Izrael 
obravnavati palestinsko vpra
šanje v delu političnega od
bora«. Sele včeraj opoldne je 
iz Washingtona prispel »novi 
predlog«, ki ga je izoblikova
la izraelska vlada na dopol
danski seji.

Kot piše današnja kairska 
»Al Gumhuirija«, ima ta pred
log pet točk, in sicer: prvič 
»osnovna načela«, drugič, 
»vsebina miru«, tretjič, »za
hodni breg in Gaza«, četrtič 
»odprava okupacije« in petič, 
»uveljavitev resolucije 242 var 
mostnega sveta«.

Takoj potem, ko so v Kairu 
dobili ta »novi predlog«, je 
Sadat sklical svet za nacio
nalno varnost ta po triurnem 
zasedanju tega organa je

egiptovska delegacija dobila 
»zeleno luč« za odhod v Je
ruzalem. Seja je bila očitno 
zelo napeta ta po Kairu ce
lo krožijo govorice, da Je Sa
dat ponudil ostavko, da pa 
je svet ni sprejel. Vendar me
nijo, da gre za izmišljotino.

Egiptovska delegacija pod 
vodstvom zunanjega ministra 
Kamela je danes že prispela 
v Jeruzalem, tja pa je iz 
Washingtona odpotoval tudi 
ameriški državni sekretar 
Cyrus Vanče, ki bo v četrtek 
pred povratkom v ZDA obi
skal tudi Kairo ta se pogo
varjal z Anvarjem el Sada
tom. Poročevalci tujih tiskov
nih agencij menijo, da bo 
imel Vanče v tej fazi mirov
nih pogajanj zelo pomembno 
vlogo. Pričakujejo, da bo po
skušal vplivati na Izraelce, 
naj ne zavirajo pogajanj o 
umiku izraelskih čeit z zahod
nega brega Jordana ta da naj 
puste odprta vrata za samo
odločbo 1,100.000 Palestincev, 
ki žive na zahodnem brefgu 
in v Gazi.

Izraelski zunanji minister 
Moše Dajan je sinoči na ti
skovni konferenci poudaril 
»pozitivno« vlogo ZDA v se
danjih mirovnih pogajanjih 
in dodal, da Izrael »potrebu
je« takega aktivnega posred
nika. Dajan je imel danes že 
delovni zajtrk z egiptovskim 
zunanjim ministrom Ibrahi
mom Kamelom. Kot poroča
jo iz Kaira, je Kamel dobil 
pred odhodom od predsed
nika Sadata navodilo, naj 
»vztraja na tem, da bi do
segli sporazum o osnovnih 
načeflih« ta naj se osredotoči 
na to, da bi takoj začeli raz
pravljati o bistvu ta da bi 
se onemogočilo proučevanj«

proceduralnih problemov, s 
čimer bi zavlačevali pogaja
nja.

Medtem pa še vedno ni 
jasno, kdaj bo nadaljeval de
lo vojaški odbor v Kairu, 
ki je začel delati v sredo, v 
petek pa je bilo zasedanje 
prekinjeno. Opazovalci dom
nevajo, da je to odvisno pre
cej tudi od tega, kako uspeš
no bo delal politični odbor.

Waldheim 
pripotoval 

v Atene V
Generalni sekretar ZNt 
možnosti za nadaljeva
nje pogajanj o Cipru

ATENE, I«. Jan. (Tanjug) 
— Po pogovorih v Ankari in 
Nikoziji je generalni sekretar 
ZN Kurt Waldheim danes pri
potoval v Atene, kjer je po
novno izrazil upanje, da bo 
nov odnos do ciprskega vpra
šanja prispeval k njegovi re
šitvi ta k obnovitvi pogajanj 
med predstavniki obeh cipr
skih skupnosti.

V pogovoru z novinarji J« 
dr. Waldheim nato poudaril, 
da je med obiskom v Anka
ri ta Nikoziji dobil vtis, da 
obstajajo možnosti za obnovi
tev pogajanj o Cipru. »Pre
mier Egevit«, je dejal ge
neralni sekretare ZN, »je po. 
udaril, da želi sprejeti novi 
temelj za pogajanja in podati 
konkretne predloge za reši
tev ciprskega vprašanja«.

NEFORMALNI POGOVORI — Včerajšnje kosilo so 
egiptovski zunanji minister Kamel, Izraelski zunanji 
minister Dajan, egiptovski državni minister za zunanja 
zadeve dr. Gali in pravnd svetovalec izraelskega zuna
njega ministrstva Rosenne izkoristili za prvo izmenja
vo mnenj (z leve v desno). Telefoto: UPI

Nujen in hiter vir
Zaradi nakopičenih težav proračuna iz preteklih let je 
uvedba enoodstotnega davka na OD edina možna rešitev

LJUBLJANA, 16. jan. — Nakopičeni problemi, ld že nekaj 
let nazaj rojevajo materialne obveznosti republike do zve
znega proračuna, do premij, regresov in kompenzacij v 
kmetijstvu ln težave, ki tarejo republiški proračun pri do
polnilnem financiranju občin, so konec lanskega leta izsilile 
pripravo predloga zakona o enoodstotnem republiškem dav
ku na osebni dohodek.

Kot je poudarila republiš
ka sekretarka za finance Mi
lica Ozbič na pogovoru z no
vinarji, so se na sekretaria
tu za finance že vse lansko 
leto ubadali z iskanjem kake 
druge rešitve, vendar jeprak. 
tično ni bilo.

Potreba po iskanju novih 
davčnih virov že dalj časa 
neusmiljeno trka na vrata. 
Docela očitno se je pokazala 
lansko leto, je pojasnila Mi
lica Ozbič. Leto prej se je 
izpad proračunskih dohodkov 
še dalo reševati z zviševa
njem tarif republiškega pro
metnega davka. Vendar je

Rušenje
črnske
četrti

Rasistični režim z bul
dožerji nad naselja — 
»V skladu z zakonom«
CAPETOWN, 16. jan. — 

Kljub prošnjam prebivalcev 
revne črnske četrti v pred
mestju Capetowna so južno
afriške oblasti danes začele 
rušiti naselje Unibell. Kot 
poročajo tuje agencije, rasi
stične oblasti v tej akciji upo
rabljajo buldožerje, policij
ske sile pa skrbno stražijo 
vhod v naselje. Temu dogod
ku lahko prisostvujejo samo 
novinarji. Oblasti se očitno 
ne bojijo, kaj bodo novinar
ji poročali o tej akciji, saj 
samo »postopajo v skladu z 
zaKoni« države.

V naselju Unibell živi ok
rog 15.000 črncev, v glavnem 
prebivalci Transkeja, bantu
stana, ki Je 1975 postal »ne
odvisen«. Po rasističnih za
konih pa morajo imeti prebi. 
valci bantustana posebna do
voljenja za delo ta stanova- 
nja v »belih četrtih«.

dvig tarife prometnega dav
ka učinkoval šele od 1. ja
nuarja lani tako, da so os
tale težave iz leta 1976. ne
rešene. Zato so prispevek fe
deraciji za leto 1976 lahko 
poravnali šele februarja 1977. 
V podobnem zaostanku so bi
le tudi druge republike. Po
datki kažejo, da se je priliv 
temeljnega prometnega dav
ka, ki pomeni pomemben 
proračunski vir dohodkov v 
zadnjih letih, naglo zmanjše
val, tako da je leta 1976 pre
prosto zmanjkalo sredstev, 
ko bi morali s pobranim dav
kom plačati prispevek zvez

nemu proračunu. Zaradi te
ga je bilo nujno okrepiti pri
tisk pri pobiranju davkov iz 
ostalih davčnih virov. Vrsta 
razlogov je polagoma prived
la do tega, da je bil indeks 
rasti temeljnega prometnega 
davka v Sloveniji že dalj ča
sa nižji od jugoslovanskega 
povprečja. Ker pa so za pri
spevek federaciji odločilni 
globalni kazalci rasti temelj
nega prometnega davka in 
ne kazalci po republikah, je 
to pripeljalo republiški pro
račun v težaven položaj, iz 
katerega je bil edini izhod 
hitra uvedba novega davčne
ga vira.

Ker so delegati v republi
ški skupščina nasprotovali, 
hitremu postopku, po kate
rem naj bi bil zakon sprejet, 
je bilo zmanjšanje proraču-

I na nujen, a začasen ukrep.
: MIHA LESAR

Pinochet
izganja

nasprotnike
Predvsem krščanske de

mokrate — Zatiranje 
»politizacije«

SANTIAGO, 16. jan. (Tan
jug) — Čilski diktator Pino
chet je z drastičnim ukrepom 
— izgonom kaznoval skupino 
dvanajstih aktivistov krščan- 
sko-demokratske stranke, ki 
so jih v petek zvečer aretira
li v Santiagu in obtožili, da 
so kršili predpise o prepo
vedi politična dejavnosti. 
Med izgnanimi je tudi bivši 
senator Thomas Reyes Vital
na in poslanca Andres Aylwta 
in Samuel As tor ga. Do nadalj
njega bodo živeli ločeno ta 
pod nadzorstvom policije ▼ 
majhnih gorskih krajih po
krajine Arica.

Te aretacije ta stroge ka
zni kažejo, da je diktatura 
generala Pinocheta sklenila 
z vse hujšim zatiranjem uti
šati »politizacijo« države, ki 
jo je sama povzročila, ko je 
razpisala umeten referendum.

Razprodaje privabile precej kupcev
LJUBLJANA, 16. jan. — Sezonske razprodaje, ki so se danes začele v veliki večini trgovin 
v vsej Sloveniji, so privabile v ljubljanske prodajalne konfekcije in obutve res precej 
kupcev. Najbolj živahno je bilo v blagovnicah Nama ln Maksimarket, kjer je tudi najboljša 
izbira zimskih oblačil. V Maksimarketu so zimsko konfekcijo in obutev pocenili do 50 od
stotkov, zimske tkanine pa za 35 odstotkov. V blagovnicah Nama Astra, Centromerkur, 
Modna hiša ln v večini drugih trgovin pa prodajajo zimska oblačila po od 30 do 40 odstot
kov nižjih cenah od dosedanjih. Z današnjim dnem so se tudi v nekaterih prodajalnah čev
ljev začele razprodaje zimske obutve. , Foto: Sveto Busld
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Strme steze združevanja
Predsednik CK ZK Slovenije France Popit s sodelavci na obisku v koroških 
občinah — Gospodarstvo se mora povezovati le na dohodkovnih osnovah
SLOVENJ GRADEC, 16. jan. — Gospodarstvo se mora povezovati in organizirati na do
hodkovnih osnovah ln glede na lasten Interes, ki mora temeljiti na doseganju večjega 
dohodka, so menili na današnji razširjeni seji skupščinskega komiteja ZKS v Slovenj 
Gradcu, ki se je je udeležil tudi predsednik CK ZKS France Popit s sodelavci Vladom 
Janžičem, Mitjom Horvatom in Jožetom Plečnikom. Na dlani namreč je, da ho dohodek 
večji, če bo organiziranost gospodarstva boljša, zaradi česar se mora gospodarstvo od
ločiti, kako se bo organiziralo in povezalo.

Razprava o uresničevanju 
dohodkove povezanosti go
spodarstva je bila poleg ugo
tavljanja, v kolikšni meri se 
j« spremenil družbenoeko
nomski položaj delavcev v 
združenem delu ter razglab
ljanj o povezovanju zdrav
stva, funkcioniranju bančne
ga in kreditnega sistema ter 
o delu interesnih skupnosti 
ena osrednjih tem razširjene 
seje skupščinskega komiteja 
ZKS, ki jo je vodil sekretar 
Mladen Mrmolja in ki so Jo 
posvetili uresničevanju stališč 
z nedavne občinske volilne 
konference.

Mladen Mrmolja je uvodo
ma poudaril, da Je slovenj
graška občina minula leta za
beležila hiter razvoj, ki pa 
Se vedno ni tako intenziven, 
kot bi želeli in so načrtovali. 
To je bržčas tudi posledica 
dejstva, da v minulem ob
dobju niso posvečali dovolj 
pozornosti iskanju novih po
ti. kar v tem srednjeročnem 
obdobju bolj ali manj uspeš
no popravljajo. Združeno de
lo se je v veliki meri poveza
lo, vendar reszultatl integra
cij še niso takšni, kot bi lah
ko bi'4, ker je v praksi še 
vse preveč prisotna podjet
niška miselnost. Značilno za 
integracije na Koroškem je, 
da so nastale na pobudo »od 
zunaj«, v združenih delovnih 
organizacijah pa so se potem 
premalo zavzemali za ures
ničitev ciljev kot so racional
nejša proizvodnja, večja eko
nomičnost in ne nazadnje tu- 
dd veCji dohodek.

Le po pet minut 
zamude

LJUBLJANA, 16. jan. — Slo
venski železničarji so s 63 iz
rednimi potniškimi vlaki pre
peljal v decembru 46.953 pob 
nitoov — delavcev, ki so na za
časnem delu v državah zahod-' 
ne Evrope. Računajo pa, da 
bo med 10. in 25. decembrom 
lanskega leta prepeljali z red
nimi potniškimi vlaki še 
119.835 potnikov.

Zanimiv je tudi podatek, da 
mo železničarja »naredili« med 
Jesenicami in Dobovo povpreč
no le 4,9 minute zamude na 
vlak. M. K.

Ko je bila beseda o tem, 
kako se je spremenil položaj 
delavcev v združenem delu, 
kar je rezultat naporov za 
uresničevanje zakona o zdru
ženem delu, so ugotovili, da 
so v glavnem povsod zado
voljili zahtevam po formal
no pravni plati, in s tem, ko 
so za vsebinsko spreminja
nje odnosov oziroma položa
ja delavcev storili bistveno 
manj. Znano je, da delavci 
še vedno ne odločajo celovi
to o dohodku in njegovi de
litvi, da je njih sodelovanje 
pri nastajanju planov prema
lo občuteno in tako dalje. Se 
posebej pa je slabo, da delav
ci ne odločajo celovito tudi 
o sredstvih, ki jih namenja
jo za delo interesnih skup
nosti. Na tem področju je 
šd preveč čutiti vpliv strokov
nih služb in izvajalcev, ki ni
majo preveč posluha za mne
nja uporabnikov. Res tudi 
je, da uporabniki preko de
legatskega sistema vse pre
malokrat postavljajo zahteve 
in se dogovarjajo za financi
ranje posamičnih programov 
interesnih skupnosti.

To je najbolj izrazito na 
primeru zdravstva, kjer so 
razprave o združevanju 
splošne bolnišnice Slovenj 
Gradec s zdravstvenim do
mom doslej bile izključno 
na ravni vodstev obeh de
lovnih organizacij n organi
zacij ZK v obeh sredinah. 
Uporabniki, ki zato name
njajo ogromna sredstva, v 
teh razpravah še niso sode
lovali, čeprav bi lahko odloč
no postavili zahtevo, da se 
zdravstvo sodobneje, racio
nalno organizira. Seveda tu
di ne gre, da bi poti do 
združitve iskali mimo do
hodkovne povezanosti, ki naj 
bi bila kazalo pri iskanju 
najboljših oblik organizacije 
zdravstvenega varstva, za ka
terega Je znano, da Je zelo 
drago in preventivno zelo 
neučinkovito. Tu so menili, 
da mora biti razvoj bolniš
ničnega zdravstvenega var
stva v Sloveniji racionalen, 
temeljiti pa mora na potre
bah ln materialnih zmoglji
vostih, zaradi česar se je z 
vsemi močmi potrebno opre
ti izsiljevanjem posameznih 
središč.

Beseda Je bila tudi o po
vezovanju gospodarstva v 
regiji. Zanje je značilno, da 
Je potekalo le stežka, da so 
se kopja lomila tudi zavo
ljo občinskih in lokallstičnih 
teženj, namesto da bi pre
vladal interes za sodobnej
šo organizacijo proizvodnje 
in hotenje za doseganje več
jega dohodka.

Ocene sta bila deležna tu
di šolstvo in bančništvo v 
regiji oziroma občini. Ugo
tovitev, da ima združeno da
lo še premalo vpliva na ce
lovit sistem izobraževanja, 
nd nova in velja tudi za 
slovenjgraško občino.1 Za 
bančništvo velja, da je nav
zlic spremembam na podla
gi zakona o združenem de

lu še preveč domena zgolj 
poslovnih struktur ter da je 
tudi ZK pokazala premalo 
pripravljenosti, da bi zago
tovila večji vpliv delavcev.

Na razširjeni seji slovenj
graškega občinskega komite
ja ZKS, ki je bila malce 
preveč poročevalska, prema
lo problemska, so kot do
ber označili pristop Lesne k 
urejanju dohodkovnih odno
sov znotraj delovne organi
zacije in tudi navzven. Po
dobnega načina bi se kaza
lo poskužiti tudi v kmetij
stvu, kjer kmetje ndso ustrez
no dohodkovno povezani s 
predelovalci mleka in mesa.

Popoldne se Je predsednik 
CK ZKS France Popit s so
delavci udeležil še razširje
ne seje občinskega komite
ja ZKS na Ravnah na Ko
roškem, kjer so razpravlja
li o uresničevanju smernic 
in stališč občinske volilne 
konference.

IVAN PRAPROTNIK

Visoka priznanja 
planinskim 

delavcem SRS
LJUBLJANA, 16. jan. — 

Predsednik republike Josip 
Broz Tito je odlikoval vrsto 
planinskih delavcev za poseb
ne zasluge in dosežene uspehe 
pri njihovem dedu.

Jubilantom Je danes vročil 
odlikovanja član predsedstva 
SRS Tone Bole, ki je ob tej 
priložnosti na posebni sloves
nosti, ki so se je med drugimi 
udeležili tudi Sergej Kraigher, 
Lidija Sentjurc, Marijan Bre
celj, Andrej Marinc in Mitja 
Ribičič, na kratko orisal boga
to družbeno in strokovno de
lo Jubilantov, ki je vtkano v 
družbenopolitični razvoj pla
ninske organizacije. Dr. Miha 
Potočnik je prejel red zaslug 
za narod z zlato zvezdo, Tone 
Bučar je prejel red zaslug za 

•narod s srebrnimi žarki, Ra
do Lavrič Je bil odlikovan z 
redom republike s srebrnim 
vencem, Mirko Petih pa Je bil 
odlikovan z redom dela z zla
tim vencem.

Spominska plošča Džemalu Bijediču
KRESEVO, 16. Jan. (Tanjug) — Ob obletnici tragične smrti predsednika ZIS Džemala 
Bijedlča, njegove žene ln sodelavcev so na kraju letalske nesreče, na gori Inač, odkrili spo
minsko ploščo (na sliki). V BIH, posebej v Sarajevu ln Mostarju, se bodo’z vrsto ma
nifestacij oddolžili spominn uglednega revolucionarja ln družbenopolitičnega delavca Dže
mala Bijedlča. Jutri bo Imel ZIS komemorativno sejo. Delegacija ZIS se bo v sredo udele
žila komemorativnlb srečanj v SR Bosni ln Hercegovini. Položila bo venec ZIS na grob 
Džemala ln Razije Bijedič v Sarajevu in se udeležila odkritja doprsnega kipa Džemala

Bijedlča na mostarski univerzi. Telefoto: Tanjug

Posebno
opozorilo

ZIS
Davčnih stopenj In cen 
ne gre spreminjati takoj 

na začetku leta

BEOGRAD, 16. jan. (Tan
jug) — Kljub jasnim stali, 
ščem do politike cen, zapisa, 
nih v resoluciji o uresničeva
nju srednjeročnega načrta v 
letu 1978, se je ZIS zdelo 
potrebno, da po zveznem ko
miteju za informacije pošlje 
s svoje zadnje seje še po
sebno opozorilo vsem, ki od
ločajo o cenah.

ZIS je namreč ocenil, da »v 
nekaterih organizacijah zdru
ženega dela in pri drugih 
faktorjih« obstajajo tendence, 
da bi že v začetku leta po
večali cene (to se nanaša na 
organizacije združenega dela 
in komunalne organizacije) 
ter davke (to naj bi se na
našalo na republike in pokra
jini).

Spričo tega Je ZIS priporo
čil izvršnim svetom republik 
in avtonomnih pokrajin ter 
drugim pristojnim samoup
ravnim organom, naj se vzdr
žijo dajanja soglasja za povi
šanje cen, dokler ne bo spre
jet dogovor federacije, repu
blik m pokrajin o uresniče
vanju politike cen v letu 1978, 
to se pravi predvidoma do 
konca januarja. Ravno tako 
je ZIS priporočal, naj ne bi 
spreminjali davčnih stopenj 
in sprejemali drugih ukre
pov, ki bi povzročili poviša
nje cen.

Vsekakor je imel zvezni Iz
vršni svet dobre razloge, ko 
se -je odločil, da bo vse od
govorne uradno opozoril na 
te stvari. Očitno so pritiski 
za povečanje cen in podraži
tev raznih storitev že zdaj 
veliki. To nam lahko potrdi 
evidenca zveznega zavoda za 
cene, zelo značilen pa Je tudi 
primer, ki ga je te dni v Ni
šu navedel predsednik ZIS 
Veselin Djuranovič, ko je po
udaril, da že obstaja zahteva 
po povečanju cen petih kme
tijskih pridelkov. Ce bi tej 
zahtevi ugodili, bi se živ
ljenjski stroški takoj na za
četku leta povečali kar za 2,5 
odstotka.

Nismo še pozabili na novo
letno presenečenje 1977, ko 
so nekatere republike čez noč 
povečale davke na promet ce
li vrsti izdelkov in tako v 
trenutku povzročile zvišanje 
življenjskih stroškov za 1 
odstotek.

Skratka, opozorilo zveznega 
izvršnega sveta Je očitno pri
šlo o pravem času.

Pozdravi predsedniku Titu iz države 
Sierra Leone

KONAKRI, 16. jan. (Tanjug) — Jugoslovanski vele
poslanik v Republiki Sierra Leone Božidar Bukumirič 
je izročil predsedniku Slaki Stevensu a krediti vna pi
sma. Ob tem srečanju je Stevens poslal predsedniku 
SFRJ Josipu Brozu Titu prisrčne pozdrave ln želje 
za nadaljnjo uspešno dejavnost ▼ boju za neodvisen ln 
svoboden razvoj vseh držav. Predsednik Stevens je 
dejal, da sta se politiki Slerre Leone in Jugoslavije po
trdili z delovanjem v okviru gibanja neuvrščenih ln ▼ 
Organizaciji združenih narodov. Poudaril je, da bo 
njegova vlada odločno Izvajala vse v Colombu sprejete 
sklepe ter opozoril na pomen novih gospodarskih od
nosov v svetu. Med pogovori so se dotaknili tudi raz
voja bilateralnega sodelovanja med državama.

Prva številka 
Izseljenskega 

tednika
SYDNEY, 16. jan. (Tan

jug) — V Sydneyu je da
nes izšla prva številka 
»Naših novin«, novega 
tednika jugoslovanskih iz
seljencev v Avstraliji, kf 
bo v hrvatskosrbskem 
oziroma srbskohrvatskem, 
makedonskem In sloven
skem jeziku seznanjal na
še rojake z dogodki v Av
straliji in v Jugoslaviji.

V Sydneyu te Izhajajo 
trije Msti, namenjeni na
šim izseljencem. To so 
»Novo doba«, »Novosti« 
in »Sportske novine«, ld 
Jih razpošiljajo po vsej 
celini.

Naselja 
za brigadirje

DOBOJ, 16. Jan. (Tan
jug) — Danes bo začeli 
graditi sodobno mladin
sko naselje za 750 članov 
mladinskih delovnih bri

gad, ki bodo sodeloval« 
pri gradnji drugega Ura 
železniške proge Doboj— 
Zenica, dolgega okoli 90 
kilometrov. Mladinsko na
selje so začeli danes gra
diti tudi v Zenici, med
tem ko so v 2epču pri 
gradnji podobnega objek
ta že precej napredovali, 
v ZavtdovidLh pa bodo M- 
čell te dni.

V naseljih bo »kupno 
prostora za 3000 brigadir
jev. Dokončali Jih bodo 
do 15. marca letos.

Brigadir 
Abu Baker 
gost JLA

BEOGRAD, 16. jan. (Tan- 
jug) — Glavni komandant 
oboroženih sil libijska 
arabske džamaherij«, bri
gadir Abu Baker Junda 
Džaber Je danes na po
vabilo zveznega sekretar
ja za ljudsko obrambo, 
generala armade Nikola 
LJublčlča dopotoval na 
uraden ln prijateljski 
obisk v našo državo (n k 
oboroženim silam.

„lzum“ o izumih
Delovni osnutek zakona o zaščiti izumov in tehničnih iz
boljšav po oceni pristojne komisije GZS nesprejemljiv
LJUBLJANA, 16. jan. — V delovni osnutek zakona o zaščiti 
izumov, tehničnih izboljšav in razlikovalnih znakov niso 
dovolj ln ustrezno vgrajena določila zakona o združenem 
delu zlasti glede pravic in obveznosti, ki jih imajo delavci 
pri upravljanju, uporabi in razpolaganju z vsemi sredstvi, 
s katerimi delajo. Zato je potrebno izdelati nov delovni os
nutek zakona, ki bo v skladu tako z ustavo kot z zakonom 
o združenem delu.

Tako so ugotovili v dana
šnji razpravi o delovnem os
nutku zakona na razširjeni 
seji zbornične komisije za 
industrijsko lastnino, ki so 
se je razen predstavnikov 30 
večjih organizacij združenega 
dela iz Slovenije udeležili tu
di delegati v zveznem zboru 
skupščine SFRJ. Da bi že 
nekajletne priprave in sam 
postopek za novo zakonsko 
ureditev sistemsko Izredno 
pomembnega področja Indu
strijske lastnine po nepotreb
nem ne podaljševali in zavla
čevali, sodijo, da tako zasno
vanega osnutka ne kaže pred- 
lagati zvezni skupščini v ob
ravnavo. Plodneje in smotr
neje bi bilo, da bi iz stališč 
in pripomb vseh pristojnih 
dejavnikov republik in po
krajin ln še zlasti združene

ga dela na ta delovni osnu
tek . pripravili usklajeno izho
diščno zasnovo, po kateri naj 
bi razširjena delovna skupi
na pripravila osnutek zakona.

Današnja razprava je po
kazala, da se združeno delo 
ne strinja že s samim na
činom pripravljanja delovne
ga osnutka, ker sodi, da bi 
moralo tvorno sodelovati že 
pri oblikovanju izhodišč za 
pripravo osnutka. Čeprav Je 
že v razpravah o dveh osnut
kih zakonov, ki sta bila pred
hodnika sedanjega, odklonilo 
kot nesprejemljive zlasti pre
dlagane rešitve, s katerimi bi 
bile okrnjene pravice organi
zacij združenega dela glede 
uporabe in razpolaganja z re
zultati dela, doseženimi z 
ustvarjalnim Inventivnim de
lom, se ta razširjene in po-

Preparati bigvanidi 
brez zmede

novo, ki jo bo določil zvezni komite 
za zdravstvo in socialno zaščito in ki 
bo zbirala vse podatke o uporabi 
bigvanidov pri zdravljenju diabetikov 
po vsej Jugoslaviji, jih ocenila in na 
temelju tega predlagala morebitne 

Sporočilo komiteja za zdravstvo — Konkretni ukrepi pri zdrav* nadaljnie ustrezne ukrepe.
Ijenju sladkorne bolezni s preparati iz skupine bigvanidov , 4-.Vsak* škatlici preparatov iz

skupine bigvanidov je treba priložiti
ZAGREB, 16. jan. (Tanjug) — Zvezni komite za zdravstvo In socialno .za
ščito je objavil v dnevnem časopisju 30. 12. lani sporočilo o zdravljenju 
sladkorne bolezni s preparati iz skupine bigvanidov. Upoštevaje, da v tem 
sporočilo niso bili natančneje navedeni tudi konkretni ukrepi, za katere je 
treba poskrbeti pri uporabi preparatov Iz skupine bingvanidov, namenjenih 
za zdravljenje sladkorne bolezni, in v želji, da bi se Izognili zmedi med 
bolniki in zdravniki, objavljamo še naslednje sporočilo zveznega komiteja, 
ki ga je posredoval Tanjug.

Diabetologi iz raznih krajev Jugo
slavije so svoje strokovno stališče do 
nadaljnje uporabe preparatov iz sku
pine bingvanidov izoblikovali na 3. 
jugoslovanskem simpoziju o slad
korni bolezni, ki je bil od 13. do 16. 
oktobra lani v Zagrebu. Dokler ne 
bodo sprejeli nadrobnejših uradnih 
napotkov zveznega komiteja za zdrav
stvo in socialno zaščito o nadaljnji 
uporabi preparatov iz te skupine, ki 
jih uporabljajo za zdravljenje slad-

bingvanidov (silubin-r, ki ga izdeluje 
Zdravlje iz Leskovca, buformin, ki 
ga izdeluje Belupo iz Ludbrega, di- 
par, ki ga izdeluje Jugoremedija iz 
Zrenjanina) za zdaj ni potreba pre
povedati v Jugoslaviji, a za njihovo 
uporabo bo veljal režim posebne 
kontrole.

2. Indikacije in protiindikacije za

posebno navodilo in pojasniti indika
cije in protiindikacije pri uporabi te
ga zdravila ter upozoriti na način 
nadzorovanja spremnih pojavov.

5. Pri uporabi preparatov iz sku
pine bigvanidov ne smemo prekora
čiti naslednje dnevne doze posamez
nega zdravila:

— phenphormin 100 mg na dan 
(dipar — proizvajalec Jugoremedija);

— buformin 300 mg na dan (silu
bin-r, izdeluje Zdravlje, in buformin, 
izdeluje Belupo).

6. Dokler zvezni komite za zdrav
stvo in socialno zaščito, republiški 
pokrajinski sekretariat za ljudsko 
zdravje in socialno zaščito skupaj z

uporabo bigvanidov pri zdravljenju jugoslovanskimi diabetologi ne bodo
posameznih vrst bolnikov, ki so zbo
leli za sladkorno boleznijo, naj bi da-

kome bolezni v Jugoslaviji (ob sode- jale specializirane ustanove za zdrav-

:

i
i
m

lovanju komisije za zdravila zvezne
ga komiteja za zdravstvo in socialno 
varstvo ter strokovnjakov — diabeto- 
logov Jugoslavije), priporočamo, da 
pri uporabi teh preparatov v skladu 
s stališči, sprejetimi na 3. jugoslo
vanskem simpoziju o sladkorni bo
lezni, upoštevajo naslednje:

1. Uporabe preparatov iz skupine

ljenje diabetikov v vsaki republiki in 
pokrajini.

3. Specializirane ustanove za 
zdravljenje sladkornih bolnikov v 
vsaki republiki in pokrajini naj bi 
sodelovale s splošnimi zdravniki in 
skupaj nadzorovale uporabo bigvani
dov pri zdravljenju in o tem na po
sebnih formularjih obveščale usta-

v kratkem objavili natančnih napot
kov o nadaljnji uporabi zdravil, na
menjenih za terapijo sladkorne bo
lezni, svetujejo bolnikom in splošnim 
zdravnikom, da se vselej, kadar pri 
uporabi zdravil za zdravljenje slad
korne bolezni iz skupine bigvanidov 
pride do kakih motenj, obrnejo na 
najbližjo specializirano ustanovo za 
zdravljenje diabetikov (na zavod, di
spanzer, posvetovalnico za diabetes 
in podobno ustanovo).

Mm ob ceni dima
V niški tobačni tovarni se zavzemajo, da bi licenčne ci
garete bolj obdavčili — Zapostavljene domače cigarete

okmjevati domače proizvod
nje cigaret slabše kakovosti, 
ker bd s tem neposredno 
ogrozili standard številnih 
potrošnikov.

Generalni direktor Zivojin 
Kostič trdi, da proizvodnja 
in promet njihovih cigaret 
stagnirata. Čeprav se je la
ni proizvodnja povečala za 
16 odstotkov, je komaj za 
1 odstotek presegla proizvod
njo iz leta 1974. Celotni pri
hodek in dohodek sta se la
ni v primerjavi z letom 1976 
povečala za 16 odstotkov, 
povprečni osebni dohodek 
pa sega nad 4000 dinarjev, 
vendar je kljub temu eko
nomski položaj niške tobač
ne industrije slabši kot prej 
Rastejo davki in prispevki, 
je rekel generalni direktor. 
Cene cigaret so nizke, dolo
ča pa jih ZIS. Pri zadnjem 
premiku cen leta 1976 niso 
priznali vseh stroškov, tem
več samo proizvodno ceno. 
V Tobačni industriji Niš 
trdijo, da je fiskalna politi
ka proti njim in da zara
di prepovedi reklame težko 
prodrejo z novim proizvodom 
na trgu. Velik problem je 
tudi predelovanje tobaka, ki 
je lani prav tako nazadova
lo, ker se odkupne cene v 
zadnjih treh leitih niso spre
menile. Lahko se zgodi, je 
rekel 2ivojin Kostič, da bo-

V zdravstvu ni tretje poi
Mnenja za in proti participaciji v financiranju zdravstva — Brez nje se je 
mogoče pogovarjati le o znižanju pravic, izhajajočih iz zdravstvenega varstva
LJUBLJANA, 16. jan. — V večini temeljnih organizacij združenega dela ln krajevnih 
skupnosti so po ugotovitvah zdravstvene skupnosti Slovenije že zaključili javno razpravo 
o samoupravnih sporazumih o zdravstvenem varstvu, kjer pa sestankov še niso imeli, bodo 
delo opjravill v teh dneh.

Po prvih ocenah je že moč 
govoriti o nekaterih značil
nostih, kd so spremljale to 
razpravo in med temi je 
predvsem pozitivno to, da je 
bil ljudem prvič v celoti 
predstavljen konkreten obseg 
praivic in obveznosti iz zdrav
stvenega varstva. In čeprav 
se razprava marsikje ni 
usmerila na ves ta kompleks 
ter se je zadrževala bolj na 
posamičnih vprašanjih, je iz 
vsega poteka le moč zaklju
čiti, da so delovni ljudje in 
drugi občani pravilno doume, 
li dvoje važnih načel zdrav
stvene politike: da je enotni 
program le del celokupnega 
programa zdravstvenega var
stva, ne pa tisti edini »zago
tovljeni« del, in drugič, da 
so domala povsod zelo resno 
tehtali, kako usklajevati pra-
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OD NAŠEGA BEOGRAJSKEGA DOPISNIKA

NIS, 16. jan. — Tobačna industrija v Nišu zahteva, naj bodo 
cigarete, izdelane po uvoznih licencah, močneje obdavčene, 
da bi tako zaščitili domače, kakovostnejše cigarete. Predstav
niki zveznega Izvršnega sveta, ki so na čelu s predsednikom 
Veselinom Djuranovičem nedavno obiskali Tobačno Indu
strijo Niš, so to zahtevo načeloma podprli. Zdaj pričakujejo, 
da se bodo republike dogovorile o povečanju davka na ciga
rete, kot so »Chesterrield«, »Winston«, »Kent. In druge.

Kakor pravi generalni di
rektor Tobačne industrije Niš 
Zivojin Kostič, so tukaj pa-vi 
začeli izdelovati licenčne ci
garete »Kent«. Vendar proda- 
vodnja teh cigaret ni šla na 
račun proizvodnje domačih 
cigaret ekstra kvalitete. Pač 
pa je Kostič obtožil druge to
varne, ki niso ravnale tako 
in so dohodke vedno bolj 
usklajevale s proizvodnjo li
cenčnih cigaret, pri čemer so 
izkoriščale dejstvo, da so 
davčne obremenitve zanje 
enake kot za domače cigare
te ekstra kvalitete. V skup
ni porabi cigaret Je lani priš

lo na licenčne cigarete 15 
odstotkov in kaže, da se bo 
ta procentualni delež še po
večal.

V tobačni tovarni v Nišu 
opozarjajo na to, da je v to
varnah, kjer prevladuje pro
izvodnja licenčnih cigaret, 
vpliv tujega partnerja čeda
lje močnejši, vse to pa se 
pozna na naši sicer neugod
ni plačilni bilanci.

Član ZIS Gojko Ubiparip. 
ki je bil prav tako v dele
gaciji ZIS, ld Je obiskala niš
ko tobačno industrijo, je pri
trdil tem ugotovitvam, pou
daril pa je, da ne bi smeli

mo morali tobak uvažati, 
ker domači pridelovalci niso 
stimulirani.

Predsednik ZIS Veselin 
Djuranovič pa se ni stri
njal z vsemi temi ocenami 
položaja tobačne industrije. 
Ne bi mogli reča, je menil, 
da je ta industrija v neugod
nem ekonomskem položaju, 
če imamo pred očmi jugo
slovansko industrijo in pa 
dejstvo, da je tukaj doho
dek na delavca visok in da 
je visoka tudi akumulacija, 
kar kažejo rezultati iz lan
skega leta. Kar pa se tiče 
finančnih obveznosti, so pač 
zdaj nujno visoke, saj Je 
Tobačna industrija Niš ne
davno postavila novo in so
dobno tovarno, vredno 30 
milijard starih dinarjev.

Ve se, da so obveznosti 
skraja velike, dokler je ob
jekt nov, sčasoma pa se, z 
utečenostjo nove proizvodnje, 
zmanjšajo. Djuranovič je si
cer podprl zahtevo, da je 
treba stimulirati domače 
pridelovalce tobaka, poudari! 
pa je tudi, da se morajo 
domače tobačne tovarne po
gosteje dogovarjati, zato da 
bi pravočasno reševale neka 
tere probleme, na primer ce
ne.

SLOBODAN DUKIC

vice z možnostmi.
Ob tem je bolj kot ne ra

zumljivo, da na sam obseg 
pravic v glavnem ni bilo pri
pomb, prav tako ne na pred
nosti, ki jih obetajo novi spo
razumi s popravki višine na
domestil — več pripomb pa 
je bilo naslovljenih na zdrav
stveno službo, kje in kako 
naj bi odpravila pomanjklji
vosti, ki jih ljudje najbolj 
občutijo in pa seveda na ro. 
vaš virov, s katerimi naj bi 
pokrivali stroške zdravstve
nega varstva.

Javno mnenje o participa
ciji se je v razpravi kazalo 
v glavnem v dveh variantah. 
Kot sodijo v zdravstveni 
skupnosti Slovenije, v več-, 
jem delu razpravljalo! niso 
odklanjali participacije kot 
dodatnega inštrumenta pri

17.
Jasi nar
Danes je torek, 11. januar

ja 1978. Do konca leta je še 
848 dni. Na današnji dan se 
spominjamo naslednjih po
membnejših dogodkov:

1966 — Nad Atlantikom Je 
zgorelo ameriško vojno le- 
talo, v katerem so bile 4 
vodikove bombe. Tri so pad. 
le na špansko obalo, četrta 
pa v morje; našli so jo še- 
le 7. aprila.

1962 — Belgijska vlada Je 
sklenila, da bo z novim 
upravnim in šolskim zako
nom rešila jezikovni spor 
med Flamci in Valonci.

1949 — Začel se je II. kon
gres KP Srbije, na katerem 
je sodeloval tudi maršal 
Tito.

1945 — Enote Rdeče armade 
in poljske čete so osvobo
dile Varšavo.

1945 — Na sremski fronti so 
nemške sile začele s proti- 
ofenzivo, ki je bUa po 7 
dneh ustavljena.

1863 — Rodil se Je ruski igra
lec in režiser Konstantin 
Stanislavski.

1860 — Rodi) se je rusld pl* 
satelj in dramatik Anton 
Pavlovič Čehov.

1706 — Rodil se Je ameriški 
fizik, pisatelj in državnik 
Benjamin Franklin.

1595 — Francija je Španiji 
napovedala vojno.

1377 — V Ulm se Je po več 
kot sedemdesetih letih vr
nil papež.

financiranju, vsaj ne v obli. 
ki, kakršno smo imeli že do- 
sedaj. Kjer se je razprava su
kala v takem okviru, pa je 
bilo, razumljivo, precej pri
pomb na posamične izpelja. 
ve, predvsem z vidika, da je 
treba v sporazumih prepre
čiti, da bi bili z večanjem 
participacije prizadeti ljudje 
šibkejših socialnih struktur.

Prav s tega vidika bo jav
na razprava dala svoj pozi
tivni delež pri končnem ob
likovanju samoupravnih spo
razumov, saj bodo zdravstve
ne skupnosti v svojih zborih 
pripombe temeljito analizira, 
le in sprejele predloge, ki 
se jim bodo pokazali kot ko
ristni. Podobno bo občin
skim zdravstvenim skupno
stim pri izboljševanju orga
nizacije zdravstvene službe v 
pomoč javna razprava v ti
stem delu, kjer so bili opo
zorjeni na pomanjkljivosti, 
ki jih bo moč odpraviti.

Druga varianta razprave o 
participaciji — v manjšem 
delu, kot poudarjajo na 
osnovi prejetih poročil — pa 
Je bila taka, da so posamez
ne tozd kar na povprek za
vrnile participacijo kot obli. 
ko financiranja, se pravi tu
di v sedanjem obsegu. Ti pri
meri opozarjajo na enostran
sko pojmovanje družbenoeko
nomskih problemov v zdrav
stvu, na pozabljanje osnov
nega odnosa, da mora to biti 
pravice v zdravstvu tudi ma
terialno pokrite. Marsikje so 
predlagali, naj bi participa
cijo, se pravi neposredno 
plačilo uporabnika, nadome
stili z višjo redno prispevno 
stopnjo, prt čemer pa niso 
upoštevali, da je dodatno 
obremenjevanje gospodarstva 
z republiško plansko usme
ritvijo omejeno. Jasno Je tu
di, da bi odklonitev partioi. 
pacije v sredinah, ki dobi
vajo solidarnostna sredstva 
na območju regije, postavila 
ta sredstva pod vprašaj, kaj
ti dodeljevanje Je vezano na 
pogoj, da občinska skupnost, 
ki prejema solidarnostna 
sredstva, izpolni svoje dolž
nosti pri formiranju sredstev.

Ko bodo zdravstvene skup. 
nosti v občinah v naslednjih

dneh analizirale potek raz
prave in dajale predloge za 
dopolnitev samoupravnih spo
razumov, bodo morale v zbo
rih izvajalcev in uporabnikov 
te probleme temeljito prou
čiti, kajti ob morebitnih od
klonjenih oblikah obveznosti, 
ne da bi zagotovile drugačno 
finančno protiutež, ostane sa
mo to, da se začno ob pre
majhnih finančnih možnostih 
pogovarjati o znižanju pravic 
iz zdavstvenega vastva.

To bi sprožilo tak potek 
dogajanj, s takšnimi posle
dicami, ki bi bile delovnim 
ljudem gotovo manj spre
jemljive. Drugo pa je seveda 
upoštevanje konkretnih pri 
pomb in predlogov, s kateri, 
mi je moč dopolniti samo
upravne sporazume, te do
polnitve in spremembe bodo 
lahko med posameznimi ob
močji in občinami tudi raz. 
lične glede na posebnosti, ki 
Jih Je treba upoštevati.

MARIJA NAMORS

globljene pojavljajo tudi ▼ 
novem delovnem osnutku.

Tako na primer novi osnu
tek odpira možnost, da bd 
vse organizacije združenega 
dela lahko razen patentira
nih Izumov koristile tudi ob
likovne dosežke (vzorce in 
modele), ki so rezultat Ino
vacijskega dela organizacije, 
ki je v to vložila dosti sred
stev in dela. Osnutek tudi 
izključuje možnost čuvanja 
novih tehničnih rešitev kot 
poslovnih tajnosti, možnost 
zaščite proizvodnih postop
kov (kar Je pomembno v 
vrsti panog predelovalne In
dustrije) in pod. S takšni
mi rešitvami bi po mne
nju predstavnikov organiza
cij združenega dela ne doseg
li cilja, kd Je naveden v ob
razložitvi delovnega osnutka, 
da pospešimo širšo uporabo 
izumov ln drugih dosežkov 
Inovacijskega dela v združe
nem delu. Nasprotno: z nji
mi bi destimulirali organiza
cije združenega dela, da raz
vijajo in pospešujejo ustvar
jalno inovacijsko delo ln da 
v ta namen združujejo delo 
in sredstva. Uveljaviti takšno 
politiko ln prakso, kd ne bo 
spodbujala ustvarjanja novih 
dosežkov v sleherni organiza
ciji združenega dela temveč 
le Izkoriščanje rezultatov de
la drugih. Je po mnenju 
predstavnikov združenega 
dela v nasprotju s sprejetim 
zakonom o združenem delu 
ln zato nesprejemljivo.

ZDRAVKO STEFANČIČ

Seminar 
za mladince

LJUBLJANA, 16. Jan. — Vče
raj se je v Portorožu zaklju
čil dvodnevni seminar za mla
dinske aktiviste Rdečega kri
ža Slovenije, kd ga je organi
ziral Republiški odbor Rdeče
ga križa Slovenije. Seminarju, 
kd je zelo uspel, Je prisostvo
valo 84 mladincev Iz vse Slo
venije, predavali pa so pred
stavniki sekretariata ZSMS, 
RK SZDL in RO RKS.

P. V.

dobra
knjiga

najboljši
prijatelj

„Zla!i“ žepi
V BiH so spominski srebrniki pošli v 
nekaj dneh - Priložnost za špekulante

OD NAŠEGA SARAJEVSKEGA DOPISNIKA

SARAJEVO, 16. jan. — V nekaj dneh so v Sarajevu raz
prodali spominske srebrnike po 200 dinarjev. Te srebrnike 
je Narodna banka Jugoslavije dala v obtok prek SDK ob 
85. obletnici rojstva predsednika Tita in 40. obletnici nje- 
govega prihoda na čelo KPJ. Srebrnikov je Izšlo pol mili
jona kosov in jih je bilo mogoče dobiti od 29. decembra la
ni v podružnicah službe družbenega knjigovodstva.

V Sarajevu jih nd bilo dobi 
ti že po nekaj dneh, kar kaže 
na to, da so jih mnogi zbiralci 
kovancev kupovali v velikih 
količinah. Nič bolje ni bilo v 
drugih krajih. Cez nekaj let 
bodo kovanci spet prišli na 
dan prek zasebnih dobičkar
jev, saj bodo precej dražji kot 
danes. To jim zagotavlja že 
majhna naklada, kajti v tujini 
gredo na primer v drugo 
skrajnost, pa izdajo spomin, 
ske srebrnike tudi v več de 
set milijonih kosov.

Dobičkarske špekulacije, ki 
bi jih pri nas preprosto pre
prečili tako, da bi vsakdo lah

ko dobil omejeno število ko
vancev, so običajne po vsem 
svetu. Vmes Imajo ne tako 
redko svoje prste tudi banke, 
ki dajo na trg najprej le majh
no . količino kovancev, ko pa 
Jim čez nekaj let poskoči ce
na, pošljejo po novi ceni na 
trg še preostale srebrnike.

Narodna banka Jugoslavije 
namerava sipei vsako leto en
krat ali dvakrat izdati spo
minske srebrnike v vrednosti 
100 in 200 dinarjev. Ti srebrni
ki so tudi zakonito plačilno 
sredstvo, a se bodo prav goto
vo zelo redko pojavili v trgo
vini. BOGDAN NOVAK
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Kontinuiteta in 
zaključni dokument

JAKA STULAR

Poglavitni vprafianjl, td n Mr 
■taivljata danes, ko povzema beo
grajski sestanek KVSE delo In ko 
v prasničnem premoru prehaja v 
svojo tretjo, zaključno fazo, sta dve: 
najprej, nadaljevanje evropskega di
aloga, utrditev in poglobitev konfe
rence kot trajnega dejavnika varno
sti In sodelovanja v Evropi in nje
ni neposredni, pa tudi Širši okolici, 
posebno v Sredozemlju. Drugo, ki 
je ■ prvo tesno povezano, je za
ključni dokument beograjskega se
stanka, ki naj bi bil — gledano 
idelano — notranje čim bolj urav
notežen na podlagi ocene uresniče
nega pa tudi neuresničenega iz 
sklepne listine to seveda iz kopice 
predlogov, ki so se nabrali v dingi 
fazi sestanka, zaključenega 22. de
cembra lani.

To dvoje — združeno ▼ celoto, 
priloženo k sklepni listini, ne kot 
nova listina, temveč kot kazalec raz
voja stvari v Evropi to po svetu — 
bo poslej veljalo kot rezultat, meri
lo večjega ali manjšega uspeha 
beograjskega sestanka.

V tem smislu utegne postati beo
grajski sestanek KVSE vzorec — 
model ta standard — za prihodnje 
sestanke podobne vrste.

Med drugo ta tretjo fazo Beogra
da se je zgodilo marsikaj, kar bo 
nujno vplivalo na stopnjo potrebne
ga konsensa o nadaljevanju KVSE, 
in seveda na beograjski dokument.

Vse pa nikakor ni ugodno.

Evropska konferenca trna svojo 
sredozemsko komponento, ki se ji 
ne more ogniti, ne zato, ker je for
malno zasidrana v sklepni listini, 
temveč zato, ker se posvet o Varno
sti to sodelovanju v Evropi ne mo
re izogniti dveh neprijetnih, a ze
lo stvarnih in blizkih dejstev: 
konfrontaciji blokov na ločnici, ki 
teče čez kontinent in bližnjevzhod- 
nemu vozlu, ki je ta trenutek za
pleten bolj kot kdaj. Ne samo, da 
je Sadatova iniciativa zaostrila med- 
arabske spore, temveč jih je (sku
paj z Izraelom) zapletla bolj kot 
doslej v polarizacijo okrog supersil, 
ki si stojita nasproti ne samo na 
tem prizorišču, temveč tudi na Sre
dozemlju to vse ostreje v Afriki.

Novo nasprotje, zaradi egiptov- 
sko4zraelskih pogajanj — pri če
mer naj zaradi poudarka poveza
ve z KVSE še enkrat omenimo 
udeležbo sredozemskih držav, ne- 
podpisnic helsinške listine na evrop 
skl konferenci ta tudi v Beogradu 
— nujno vpliva na globalne odno
se med Sovjetsko zvezo ta ZDA to 
zavira pogajanja o SALT 2, kljub 
vsem napovedim o skorajšnjem 
sporazumu in vsaj navidez resne
mu začetku pogovorov, kar spet 
lahko zavre ali pospeši oživitev 
dunajških pogajanj o zmanjšanju 
oboroženih sil in oborožitve v sred
nji Evropi (MBFR). Prav ta pa 
se zelo neposredno navezujejo na 
enega ključnih ciljev — vsaj kar 
zadeva nevtralne in neblokovske 
države, torej tudi Jugoslavijo — 
za nove ukrepe za okrepitev voja
ške varnosti- Vojaška etapa pa je 
prvi pogoj za politično, s katero 
je neločljivo povezana.

Ravno zoper te ukrepe Je očitno 
naperjeno odkrito nasprotovanje 
velikih sil in njunih zaveznic-

To je ena, mračnejša plat me
dalje, ki ima seveda tudi svojo 
drugo stran.

Med beograjskim decembrom ta 
januarjem je prišlo do diplomat
ske aktivnosti na najvišji ravni, ki 
kljub protislovjem in nedorečeno
stim ustvarja bližje ozračje za beo
grajski sestanek kot nadaljevanje 
nekega procesa.

Ne glede na dvoumja in kritike 
Carterjeve »galopirajoče« diploma
cije, njegove obiske na Poljskem 
in simbolike izročitve Stefanove 
krone Madžarom ne gre podcenje
vati.

Kakšna bo taktika to strategija 
atlantskih zaveznic v tretji fazi

Beograda, lahko samo ugibamo. 
Čeprav sta srečanje ■ Carterjem 
v Bruslju to posvet v evropskem 
okviru NATO nakazala stare, že 
dobro anane poudarke človekovim 
pravicam kot glavnemu pogajal
skemu vzvodu Zahoda zoper Vzhod 
v Beogradu. Je masivni nastop 
ZDA zoper komuniste v Italiji (pa 
tudi drugod) sprožil toliko nego
dovanja, da bodo morale zlasti ZDA 
biti previdnejše v svojih nastopih 
prihodnje dni; ravno tako tudi 
njihove zaveznice.

Nikakor ne kaže scela odpisati 
domneve, da ameriška ofenziva 
proti entookomundstom Moskvi ni 
ravno nevšečna, saj po svoje sa
ma 'ali pa po posrednikih nasipa 
Jezove proti novim tokovom v za
hodni Evropi.

Značilno Je, da Moskva svoje 
oporečnike raje velikodušno »izva
ža«, kot da bi se s procesi dajala 
v zobe nasprotnikom. Potrditev 
štirih obsodb v Pragi kaže, da se 
nadaljujejo praška »žrtvovanja« 
CSSR na oltar varovanja načelno
sti pri oporekanju »vmešavanju ▼ 
notranje zadeve«, torej tistemu na
čelu, ki ga ZSSR uporablja v 
obrambo zoper ameriško poudar
janje sedmega načela sklepne listi
ne —o človekovih pravicah.

Ta čudna povezava ima za tretjo 
fazo Beograda pozitivno stran: brez 
prehudih vzbuhov starih razprav 
okrog človekovih pravic bi se se
stanek lahko osredotočil na izdela
vo dobrega vsebinskega zaključnje- 
ga dokumenta, v katerem bi udele
ženke našle vsaj minimum svojih 
interesov.

8 tem pa ni rečeno, da je vpra
šanje človekovih pravic zanemar
ljiva količina. Nasprotno: pomanj
kljivosti so preveč očitne in stanje 
stvari nikakor ni takšno, da ga ne 
bi bilo mogoče izboljšati.

Toda — ne * blokovskim izsilje
vanjem, temveč z resnično okrepit
vijo humanitarnih določil sklepne 
listine v celoti desetih načel. To bi 
lahko izključilo vmešavanje v notra
nje zadeve drugih kot izbiranje in 
odtehtavanje pravic ne samo posa
meznikom temveč tudi narodom to 
suverenim državam in da ne poza
bimo, manjšinam.

To Je, ob poglavitnem pomenu 
Okrepitve vojaške varnosti — tako 
m podporo razorožitvi kot s poseb
nimi ukrepi Za krepitev zaupanja 
ta predvidljivem, čeprav relativ
nem napredku na gospodarskem 
področju druge košare obris prob
lemov, ki naj bi bili težišče doku
menta, katerega naj v prihodnjih 
tednih sestavijo v Beogradu.

Teden, ki se začenja, bo nakazal 
poglavitne smeri razprave, zaradi 
katerih se utegne sestanek zavleči 
tja v marec.

Zaenkrat Je pripravljen program 
dela za prve štiri tedne. Toda ta 
čas je očitno prekratek, da bi po 
smernicah »rumene knjige« dosegli 
do sredine februarja soglasje, če
prav so prisotne težnje, da bi se * 
dokumentom ne ubadali preveč. To
da samo komunike pač ne bo za
dostoval. Zato bo scenarij dogaja
nja v plenumu sestanka, v dveh 
redakcijskih skupinah in treh pod
skupinah, najbrž zapleten.

Očitno pa je — kar je bilo konec 
prejšnjega tedna še malce negotovo 
— da pri obeh velikih silah zanima
nje za KVSE ta Beograd ni popu
stilo. To dokazuje tudi vse širše 
soglasje za dvig ravni prihodnjega 
sestanka na ministrsko raven. Toda 
to je že vprašanje, na katero bo 
moral odgovoriti pripravljalni se
stanek prihodnjega srečanja. Vse 
kaže, da bo v Madridu, ni pa jas
no kdaj. Ta odgovor pa mora dati 
Beograd, ki se po pravilih ne more 
raziti, ne da bi določil kraj, čas to 
način prihodnjega sestanka. Te tako 
imenovane modalitete kra/j in zla
sti čas, pa niso brez pomena za tek 
helsinškega »gibanja«.

Društva ln knjigovodstvo

Če iz kabineta 
krojimo življenje. • •

Delam ljudje dobro vedo, da potekajo 
temeljite Javne razprav* o oanutfcib po
membnih zivesnth in republiških eekanov, 
preden Jih skupščine dokončno sprejme
jo. Ne samo zakon o združenem delu, 
marveč oel niz osnutkov zakonov e «u- 
nanjetrgovinskem poslovanju, o oblikova
nju in delitvi prihodkov ki dohodkov 
delovnih organizacij pa tja do zakona o 
državni upravi so še mudili pri zaintere
siranih družbenopolitičnih dejavnikih, pre
den so prišli v končni zakonodajni po
stopek. Stvar Je treba povedati zato, d* 
bi • -vnaprej označili pogostno razburjanje 
nad sprejetimi zakoni kot neumestno: za
kaj pa niste v pripravljalnem postopku 
povedali svojega stališča?

Pravi razlogi za razburjanje pa nasto
pajo, ko dobijo takšnlle (zvezni) zakoni 
svoja izvršilna dopolnila v obliki uredb 
ali pravilnikov. Zakon Se po svoji na
ravi ne more obravnavati reči, id so 
podvržene izrazitim časovnim spremem
bam (primer carinske tarife) ali so v pri
stojnosti izvršilnih državnih organov, da 
po. svoji presoji najdejo ustrezna rešitvs 
za uresničevanje določil.

šolski primer za to, kako lahko neko 
zakonsko določilo postane nesmiselno in 
neživljenjsko, je uredba zveznega izvrš
nega sveta o kontnem planu in bilancah 
za uporabnike družbenih sredstev (v jav
ni razpravi ni bili) (objavljena v urad
nem listu SFRJ štev. 42/77). Čeprav nam- 
reč sam zakon o knjigovodstvu izrecno 
ne pravi, da morajo prav vse družbena 
organizacije in društva vpeljati enako za
snovano knjigovodstvo o svojem denar
nem poslovanju, pa ta uredba meče v isti 
koš hišni svet nekega stanovanjskega blo
ka, društvo slepih v neki občini, gasilsko 
društvo. Rdeči križ in avtomoto društvo. 
Pravzaprav bi vse te družbene organiza
cije in društva morale voditi izredno za
pleteno in zahtevno dvojno knjigovodstvo, 
v bistvu enako kot kakšen Litostroj.

2e ko so lani zvezni zakon objavili, so 
v zvezi računovodskih in finančnih de
lavcev opozorili na daljnosežne posledice, 
če bi Z IS podvrgel ■ dopolnilnimi pred
pisi vsa društva brez razlike enakim knji
govodskim obveznostim. In ravno to se je 
zgodilo!

Zakon Je hotel narediti red na pod
ročju, kjer je red zares potreben, nam
reč pri porabi družbenih sredstev. Kot 
tako pogosto pri nas, pa so strokovnjaki 
za finance v zveznem sekretariatu očitno 
spet dobili občutek, da je vse v neredu, 
da je treba vse na novo urejati in daje 
tudi treba urejati po vojaško, po enem 
in enotnem kopitu. Njihovo utemeljeva
nje, da Je v bistvu nepomembno, ali gre 
za društveno članarino, za pomoč iz raz
nih proračunskih sredstev ali za dohodke 
is dejavnosti — da so vse to enako
družbena sredstva — Je tudi sprejemljivo. 
Toda: ali to že upravičuje drastični pred
pis, po katerem bi neko majhno društvene 
moralo voditi enako knjigovodstvo kot 
velika sestavljena organizacije združenega 
dela? Ali se izvrševalci zakona niso vpra
šali, kaj bi to pomenilo za takšna pro
stovoljna društva?

V Sloveriiji je mnogo raznih družbe
nih organizacij in društev. Cenijo, da Jz 
pri nas med 10 in 12 tisoč društev in 
družbenih organizacij, kd bi Jim po črki 
te uredbe morali prišteti 80 tisoč zavezan
cev za vodenje dvojnega knjigovodstva iz 
vrst družbenopolitičnih organizacij in hiš
nih svetov. (Za primerjavo podatek, da 
je vseh organizacij združenega deda v 
SRS le 5341).

Uveljavitev sistema dvojnega knjigovod
stva zahteva določeno strokovno usposob
ljenost, ki pa je večina prostovoljnih bla
gajnikov društev nima. (Zakon zahteva 
srednjo ekonomsko šolo in tri leta prak
se.) Združenje računovodskih in finanč
nih delavcev SRS Je že Junija lani s po
sebno anketo med društvi ln družbenimi 
organizacijami ugotovilo, da jih od 10 do 
12 tisoč ima le kakšnih tisoč usposoblje
nega strokovnjaka za zahtevani sistem 
dvojnega knjigovodstva, da pa jih le 167 
zaposluje stalnega blagajniško-knjigovod- 
skega delavca. Velika večina dela v teh 
društvih torej opravljajo prostovoljno, 
brezplačno. Pravzaprav večina društev 
skrbno pazi, da bi Jim administracija po
žrla čim manj skopih sredstev, da bi se 
laže posvetila temeljni dejavnosti.

Poglejmo si še finančno plat uredbe: 
če bi zahtevane kadre sploh dobili — jih 
pa fizično ni! — hi moralo vsako društ
vo nameniti vsaj 100 tisoč dinarjev (novih 
seveda) leftno za knjigovodstvo, kar bi v 
slovenskih razmerah pomenilo 45 milijo
nov (tudi novih) Izdatkov za — admini
striranje!

Določbe zakona bi seveda bile postop
no izvedljive tudi v vseh društvih. Po
stopoma in z razumnimi sredstvi. Mor
da bi delni izhod bil ▼ območnih knji

govodskih centrih (servisih). Vsekakor pa 
takšno določilo, kot je zdaj v vqjjavi, lah
ko pripelje še več vodilnih aktivistov ▼ 
društvih do tega, da se »zahvalijo« sa 
čast in funkcijo, s tern' pa največkrat 
zaprejo vrata društva samega.

Društva ali organizacije pri nas ne 
moremo ustanoviti, če ne ustrefeemo zah
tevam ustreznega republiškega zakona. 
Vsako društvo ima in mora imeti voljene 
organe, tudi nadzorne. Prav tako Je bolj 
ali manj povsod vpeljano javno nadzor
stvo prek občnih ziborov, ko se podajajo 
računi. Zakaj torej tolikšna ihta?

Nič čudnega ni, če je ravno ia Slo
venije prišel odločilno korak. Izvršni od
bor predsedstva RK SZDL je namreč 
ukrenil vse potrebno, da bodo toga dolo
čila urddbe ZIS spremenili. Pa tudi služ
ba družbenega knjigovodstva je z zadost
nim političnim občutkom spoznala, da bi 
izlivala otroka s kopeljo vred, če bi se 
na ta način lotila društev. Nikakršne haj
ke torej ni in je ne bo — kabinetskim 
avtorjem neživljenjskih predpisov pa bi 
to naj bila lekcija več.

ANTON RUPNIK

MAKS TOBOLJEVIČ: Hočemo mir!

— Jože, vzemita fračo In mi takoj postrelite 
na strehi!

te nesramne vrabc«

Zaposlovanje za primer brezposelnosti

Posredovanj e 
ali sodelovanje

Predlog za izdajo zakona o zaposlova- 
nju in zavarovanju za primer brezposel
nosti ne razširja obsega in vrste pravic, 
bistvene naj bi bile spremembe v samo
upravni organiziranosti na tem področju. 
Pa vendar se je (ali bolje, prav zato se je) 
ob nekaterih njegovih novih določilih (dn 
njihovih inačicah), v republiški skupščini 
vedno vnemala živahna razprava.

Posebej velja za kritični točki: 8. od
stavek 17. člena določa, da mora skupnost 
za zaposlovanje (med drugim) zagotoviti 
usposabljanje in zaposlovanje invalidnih 
oseb ter zagotoviti materialno pomoč pri 
njihovem usposabljanju in pripravi zapo
slitev. Vendar v varianti predlagatelj po
nuja tudi možnost, naj se ta člen (ki ima 
12 točk) črta. Sodi namreč, »da določa- 
nje nalog teh skupnosti v samoupravnem 
sistemu, kakršnega je treba graditi in 
uveljavljati po ustavnih načelih, zlasti pa 
po načelih zakona o združenem delu, ne 
more biti več predmet državnega reguli
ranja, temveč je to stvar delavcev in 
delovnih ljudi oziroma njihovih organiza
cij združenega dela ter krajevnih skup
nosti«. Ti naj določijo skupnostim za za
poslovanje poleg splošnih nalog zlasti ta
ke, ki so predvsem pomembne za ožja 
in širša območja. Zato, pravi predlagatelj, 
naj ne bi bili več utemeljeni nadrobnost 
in konkretizacija, značilni za sedanji za. 
kom, ki je poleg definicij tudi določal na
loge posameznih delovnih področij in 
skupnosti za zaposlovanje oziroma njiho
vih strokovnih služb. To naj bi bil delo
ma predmet samoupravnega sporazuma o 
ustanovitvi skupnosti za zaposlovanje, 
predvsem pa stvar njihovih statutov in 
drugih samoupravnih splošnih aktov.

Tako zapisani formulaciji pravzaprav 
ne bi imeli kaj očitati, če se ob tem ne 
bi z grenkobo spomnili, koliko časa so 
sl morali invalidi (če se ustavimo tokrat 
Ob njih), prizadevati, da so našli svoje 
mesto v zakonu. Ce bi »zdaj izpadli«, se 
kaj lahko zgodi, da bodo vsa tovrstna pri
zadevanja in pomoč pri zaposlitvi, koli
kor jih je že bilo, spet zamrla.

Drugi »sistemsko zelo kočljivi«, kot so 
ju doslej ocenili, pa sta dve, na prvi 
pogled niti ne tako hudo pomembni bese
di v 24. členu, namreč sodelovanje in 
(ali) — posredovanje.

Ko ju na hitrico preberemo, bi dejali: 
pravzaprav nič novega, saj tozdi in skup
nosti za zaposlovanje tudi zdaj sodelu
jejo, ko posredujejo delavce ali delavcem 
delo. Gre za tole: po prvem predlogu 
naj bi organizacije združenega dela in 
nosilci samostojnega osebnega dela zapo
slovali nove delavce v sodelovanju s skup
nostmi za zaposlovanje: inačica tega pred
loga pa pravi, da s posredovanjem skup
nosti za zaposlovanje.

Drugače rečeno, po formulaciji »s po
sredovanjem« se bomo lahko zaposlili ozi
roma bodo delovne organizacije lahko za
poslile nove ljudi izključno prek skup
nosti za zaposlovanje, če bomo torej brez
poselni ali iskalci zaposlitve (v drugem 
primeru lahko nekje tudi delamo, vendar 
iščemo drugo, primernejšo zaposlitev), 

moramo biti torej obvezno prijavljeni na 
skupnosti za zaposlovanje. Le-ta nas bo 
napotila tjaintja, in če tamintam ne bomo 
našli skupnega jezika, bomo najbrž po 
eni strani še naprej ostali kandidat več

Kmetijske cen«

Predlagatelji, potrjevalci in usmerjevalci
Lani smo imeli veliko mleka in pre

malo mesa. Nekatera leta pa je bilo 
prav obratno: veliko, včasih ceflo toliko 
mesa, da živinorejci niso mogli prodati 
vse dopitane živine, in premalo mleka, 
da Je poleg mlečnih izdelkov bilo treba 
uvažati tudi sveže. A zakaj se dogajajo 
v govedoreji take stvari, ki povzročajo 
motnje pri oskrbi prebivalstva?

Živinorejci odgovarjajo, da to povzro
čajo neuskladene cene. Pritrjujejo Jim 
tudi kmetijski strokovnjaki. Pravijo, da 
je za prirejo teleta od 45 kg na 100 kg 
žive teže potrebno okrog 750 litrov mle
ka — če ga redijo le z njim — za ena
ko količino mleka pa dobijo v zbiralni
ci toliko, kot za 100 kg težko tele, če ga 
prodajo za nadaljnjo rejo ali mesarju. 
Natančnejši račun pokaže še bolj neugod
no podobo. Prodaja 750 litrov mleka po 
4 din — toliko se dobi za grednjedobro 
mleko — prinese 3000 din; za 100 kg 
težko tele, prodano po 30 din kg — to 
je že visoka cena — pa se tudi dobi le 
3000 din. Začetna teža 45 kg gre v čisto 
izgubo.

Takih računov porabniki mesa ne po- 
nnajo. Verjetno jih n« poznajo niti tisti

organi, ki odobravajo spremembo, torej 
zvišanje cen. Kalkulacije za mleko Jih 
ne prikazujejo. Tudi kalkulacije za mla
do pitano govedo, težko 400 do 500 kg, 
navadno ne. To vedo le rejci krav, ki 
prirejajo mleko in teleta. Ker Je ob se
danjih oenah škoda mleka za zrejo telet, 
Jih premalo pride v pitališča. Veliko Jih 
zakoljejo zelo mladih in lahkih. Rejce 
krav spodbujajo ali celo silijo k temu 
cene ali, povedano bolj strokovno, go
spodarski račun.

Vemo, da Je od dohodka, pri kate
rem imajo cene pomembno vlogo, odvis
no, koliko mesa, mleka in drugih živil 
bodo priredili in pridelali kmetovalci. Cen 
seveda ni moč zviševati brez omejitev — 
morali pa bi jih usklajevati, da bi se 
kmdtijske dejavnosti razvijale enakomer
no ln po potrebi. Cene mleka ne bi 
smeli določati ali strokovno izračunavati 
brez primerjave s cenami pitanih goved 
in zlasti še telet ter še naprej.

Ko je mleko poceni, pitam več goved; 
ko ima boljšo ceno, redim več molznic. 
Tako povedo mnogi živinorejci, za kate
re ne bi mogli trditi, da niso dovolj pod
jetni. Nekaj pa jim le manjka. Delajo 
tako, ko da pri nas ne bi bilo samo

upravljanja, temveč bi o vsem odločal 
le nek administrativni aparat. Prilagajajo 
se cenam, namesto da bi soodločali o 
njih. Kdo naj določa razmerje cen mle
ka, telet, pitanih goved in raznih kme
tijskih pridelkov? Brez pomislekov bodo 
odgovorili, da to dela država ald vsaj 
nekdo zunaj kmetijstva, čeprav se oni 
ne strinjajo s tem. Res Je, da nekatere 
cene odobravajo ali zajamčene določajo 
državni organi — toda na predlog kme
tovalcev. Reg je tudi, da ne potrdijo 
vseh njihovih predlogov za višje cene. 
Neustrezno razmerje cen pa je najpogo
steje posledica neustreznih predlogov.

Sedanji slstetm odobravanja in določa
nja cen gotovo ne ustreza. Izhod pa ni 
le v popolni spostitvl cen, kajti prema
lo organiziran trg ne bi bil nič boljši 
usmerjevalec, če ne še slabši, od seda
nje administracije. O cenah se bo tre
ba samoupravno dogovarjati. Vendar ne 
tako kot doslej: enkrat samo za mleko, 
drugič za teleta, tretjič za pitance, po- 
sebej za koruzo in podobno. Povezati bo 
treba vse člene proizvodne verige in 
hkrati povleči celo, ne občasno le drezati 
v posamezne člene. To je naloga in pra
vica samoupravnih organov. Nadzornim

državnim organom, dokler bodo še de
lovali, bi bilo treba predložiti celotne 
ureditve v enkratno potrditev.

Nekateri menijo, da bodo te stvari 
urejene z uresničitvijo dohodkovnih odno
sov po zakonu o združenem delu. Ta
krat bodo res urejene — a kdaj bo to? 
Mčd pogovori o sodelovanju živinorejcev 
in mlekarn smo slišali, da pravih do
hodkovnih odnosov še ne morejo uvesti, 
ker še niso ugotovili proizvodnih stro
škov. Sedanji računi niso tako natančni, 
da bi jim lahko služili za osnovo.

Najprej bo torej treba ugotavljati pro
izvodne stroške in tako razmerje cen, 
ki ne bo pospeševalo nekaterih dejavno
sti na škodo drugih, kot smo v pretek
lih letih imeli npr. med mesom in mle
kom. Sele potem bomo lahko sestaivljali 
samoupravne sporazume o dohodkovnih 
odnosih. Torej ne čakati, da bo uresni
čevanje dohodkovnih odnosov odpravilo 
vse stare napake, ki so povzročale mot
nje v proizvodnji in preskrbi, temveč jih 
takoj odpravljati, sicer bo ter'ko priti do 
dohodkovnih odnosov, ki naj bi pospe
šili načrtovanje kmetijske proizvodnje 
in oskrbe prebivalstva.

JOŽE PETEK

na zalogi kandidatov za zaposlitev na 
skupnosti za zaposlovanje, pO drugi strani 
pe bodo delovni kolektivi še naprej mo
rali čakaiti na druge, primernejše kandi
date za določeno delo.

V taki obliki predloženi zakon naj bi, 
kot pravijo, s tem drugim, variantnim 
predlogom »dosegli vbvladovanje tokov 
zaposlovanja v skladu e politiko zaposlo
vanja, kakor jo predvideva srednjeročni 
plan in na njem temelječa resolucija SRS«. 
Spomniti se namreč maramo, da smo do
slej zaposlovanje komajda nadzorovali in 
obvladovali. Saj je bila, lani, denimo, na
črtovana 2,6-odstotna stopnja rasti zapo
slovanja, v resnici pa smo jo dosegli, 
kat vemo, s 3,8 odstotka.

Tako zastavljeni možnosti seveda po
nujata kopico pomislekov; od takih, na
čelnih, ali je druga možnost sploh v skla
du z zakonom o združenem delu in ali 
jo kot tako lahko zapišejo tudi v OZD 
v svoje samoupravne akte in sestavine 
kadrovske politike; pa naprej, ali ne bo 
šlo zgolj za formalnost, če bi, denimo, 
kdo, ki dela v OZD »A«, šel rad »v služ
bo« k sosedom, v »B«, pa se bo o vsem 
dogovoril sam in bo šel potem na skup
nost zgolj po napotnico ... Ali pa bo tu 
(na skupnosti namreč) veljal kak vrstni 
red?

Skupnosti za zaposlovanje »daj posre
dujejo le t okoli 20 do 30 odstotkih vseh 
novih zaposlitev. (»Včasih t podjetju niti 
ne vedo, da smo jim ml poslali delav
ca«, pravijo). Po novem bi lahko, ker bi 
imeli bolj tekoče podatke, s pravočasnimi 
opozorili (ne e odločanjem, so poudarili 
v razpravi) vplivali na večje ali manjše 
obvladovanje tokov zaposlovanja, ki zdaj 
v naši republiki še ni kritično, Se ni...

čeprav gre torej le za dve besedi (to
liko, da ju ne moremo imenovati besedna 
igra), pa bodo imeli delegati ves čas raz
prav z njima dovolj dela. Saj gre, kot 
smo ugotovili, za silno pomembno sistem
sko vprašanje. In, tudi tega ne gre po
zabiti, za drugačen način in obseg dela 
ter — prelivanja denarja.

DRAGICA BOŠNJAK

»»žarišču -

Bližnji vzhod

Navdušenje s pridržki
»Film navdušuje/« vzklikajo poroče

valci, ki zbirajo mnenje gledalcev. Viba 
film in ljubljansko kinematografsko 
podjetje z upravičenim zanosom odšte
vata nov slovenski filmski rekord: kome
dija »To so gadi« je že presegla obisk 
60.000 gledalcev, pa ne kaše, da bi se 
morala umakniti s sporeda. In tako bo 
morda kljub vsemu, kar nam obeta ki
nematografski spored za letošnje mese
ce, lansko prijetno presenečenje dobilo 
samo po sebi spodbudno nadaljevanje. 
Ob lanski vrh, ki sta ga, kar obisk za
deva, dosegla »Vdovstvo Karoline Zaš- 
ler« in »Sreča na vrvici«, bo nemara tu
di konec letošnjega leta postavil kot naj
bolj gledan film domače, slovenske pro
izvodnje.

Tega dejstva, ki pomeni nadaljnje 
širjenje avditorija domačega filma, smo 
lahko samo veseli. Zlasti še, ker se širi 
iz Slovenije čez vso Jugoslavijo (po an
keti beograjskega tednika NIN so lani 
tri vodilna mesta po obisku zasedli trije 
jugoslovanski, točneje beograjski filmi). 
V drugih državah se domače kinemato
grafije sploh niso tako dobro odrezale: 
domala brez izjem vodi v zahodnoevrop
skih državah ameriška »Vojna zvezd«, 
z njo pa še nova bondovščina »Spijon, 
ki me je ljubil«. Italija je npr. prezrla 
odlični domači dosežek, Bertoluccijevo 
»Dvajseto stoletje«, z njim pa tudi Robi
jevo politično dramo »Odlična trupla«, 
ki jo je dovolj ugledna angleška revija 
Films and Filming s svojimi kritiki iz
glasovala za častni film 1977. leta.

»Kadar se lestvice te vrste oblikuje
jo na pqdlagi dobička, mileje rečeno na 
osnovi števila gledalcev, potem so rezul
tati takšni, kakršni so,« nedvoumno ko
mentira ta italijanski podatek novinar 
NIN Cedomir Kolar: »Pogosto so poraz
ni. Kot je področje kulture, ki ga obrav
navajo, bolj množično, bolj izrazit je ta 
vtis. S filmom je najslabše.«

Ta komentar nas vrača na domača 
tla, k fenomenu obiska, ki to ni, in k 
uspehu, ki smo ga lahko veseli, pa tudi 
ne. Kajti kot pozdravlja komedijo »To 
so gadi« po eni strani navdušenje gle
dalcev, jo po drugi spremljajo kritični 
pridržki ali molk. Torej kot že marsi
kdaj uspeha pri gledalcih ne gre enačiti 
z umetniškim, kreativnim uspehom. Na
sprotno, samo obžalovati kaže, da takš
nega uspeha ne dosega ambicioznejše, 
bolj pretehtano, vsebinsko globlje in iz
raziteje zavzeto delo.

Kajti podatek o 60.000 gledalcih pove 
tudi to, da ja kupil vstopnico za »Gade«

prenekateri gledalec, ki je sicer redek 
ali izjemen gost v kinematografu in da 
jo ja kupil tudi tisti gledalec, ki ga je 
navdušenje soseda po dolgih letih ali pa 
tudi prvič napeljalo k ogledu domačega 
filma. S kakšno ravnijo našega filmske
ga snovanja, spretnosti in sposobnosti, 
pa tudi idejne usmerjenosti ga lahko 
tak film seznani? Ali ga sploh lahko po
uči o širših stremljenjih domače filmske 
ustvarjalnosti, ga pripravi nanje? »Gadi« 
lahko odzrcalijo le preprosto, površno 
željo po ugajanju, tako imenovano so
dobnostjo, ki to, vsaj za njene poglavit
ne značilnosti in tendence že zdavnaj 
ni več, dokaj improvizirano neproblem- 
skost, ki se nalezljivo razleze tudi na 
raven rutinsko-tehničnega filmskega obli
kovanja in na znano slovensko »veselje 
do igranja»« (v katerega žal ni vselej 
všteta tudi volja po kreiranju).

Razumljivo je, da so ogromna re
klamna mašinerija, privlačna fantastična 
tema in akcijska j-azgibanost »Vojne 
zvezd«, ki se v rutinsko-tehničnem rea- 
lizacijskem pogledu vzpenjajo med naj
boljše profesionalne dosežke, - zmešale 
kriterije zahodnoevropski publiki. In 
prav tako razumljiv je po svoje tudi 
magnet, ki (podprt z za slovenske raz
mere dokaj vidnimi reklamnimi pripo
ročili) privlači našega gledalca. To je 
njegova želja po umljivem, popularnem 
domačem filmu, želja po razvedrilu in 
zabavi, predvsem pa že ukoreninjena po
treba po domači filmski govorici, ki jo 
je po obdobju dolgotrajnega medseboj
nega nezanimanja ali mlačnosti leta 1973 
začelo, z roko v roki z veliko bolj gle
dano televizijo, utirati »Cvetje v jeseni«. 
»Gadi« pobirajo obresti tega oživljenega 
zanimanja, za katerega pa smo dolžni 
zahvalo in pohvalo drugim filmom s so
dobno snovjo in sodobno zavzetostjo za 
njeno problematiko.

Ne da bi omalovaževali uspeh in od
mev nove slovenske Ulmske komedije, 
smo zato dolžni pripisati tudi vprašanje, 
ali ni takšno poigravanje s težko prislu- 
ženimi obrestmi programsko kaj kratko
vidno? Vprašanje seveda ni namenjeno 
avtorju, ki je z »Gadi« dal, kolikor je 
mogel dati, pač pa slovenski filmski pro
izvodnji. Sedanje navdušenje nad pobra
tenjem med filmom in gledalci namreč 
ne sme potisniti v pozabo grenkega spo
znanja, da je takšno pobratimstvo vla
dalo te ob rojstvu slovenskega filma, pa 
so ga programske stranpoti in nedore
čenosti za dolga leta nevarno ohladile.

STANKA GODNIČ

Nobenega dvoma nd, da Je Beginova 
nepopustljivost pripeljala odprti dialog e 
Egiptom ▼ dramatično slepo ulico. Sadat 
je moral reagirati. To je tudi storil. V 
njegovih besedah ni prostora za dvoum
nost. Danes Je vse na kocki: nadaljeva
nje pogajanj, možnosti za sporazum, tve
ganje novega spopada, podaljšanje nove
ga dolgega obdobja spopadov ln sovra
štva ter celo ohranitev Sadata na obla
sti. Politične realnosti ne dopuščajo no
benega upa arabskim vladam, zlasti ne 
egiptovski, ki se je docela predala po
skusu dialoga z Izraelom.

»Le Figaro«, Pari«

Izraelu je čedalje bolj potreben mir 
na Bližnjem vzhodu, saj sedanji položaj 
duši izraelsko oospodarstvo, moč pale
stinskega odpora pa se povečuje. Zadnja 
leta se tudi zmanjšuje imigracija, povečuje 
pa emigracija prebivalstva iz Izraela. Ti 
elementi predstavljajo nevarnost za izra
elsko državo; poleg tega pa bi ustanovi
tev palestinske države uzakonila palestin
ski nacionalni in protikoloinialni boj.

»Madžalata e tariha«, Al Mr

S tremi razlogi je mogoče razložiti to
gost Izraelcev v pogajanjih a Egiptom: 
morda so postali ostrejši v dražbi aa 
sinajske kolonije, ker hočejo izboljšati 
svoj začetni položaj; morda se Begin ni 
spremenil in zares misli, da more Izsiliti 
»pex israeliana«, ki bi zanikal vse real
nosti v tem območju; morda Je Izraelce 
še vedno strah, da jih Sadat skuša uspe
vati pred novo vojno. Edinole v prvem 
primeru je mogoče upati. Pomenilo bi, 
da bo Izrael v nekem trenutku popustil. 
Druga dva razloga zapirata vrata v pri
hodnost. Toda v nbbenem primeru Begi- 
nova vlada nima prav. Izrael Je spe* v 
popolni osamljenosti. Sadat počasi pri
dobiva nekdanje prijatelje, kot na pri
mer kralja Huseina ... Ce Izrael ne spre
meni taktike, potem bo mir vsiljen edi
nole njemu.

»Le Quotidien de Pariš«



DELO GOSPODARSTVO Torek, IT. Januarja 197t

Smo delili nezasluženo?
Odeja dohodkov še ne more pokriti potrošnje — Po devetih mesecih lan
skega leta je bilo za 15 milijard din izgub — Večja likvidnost je gotovo uspeh

OD KAŠE BEOGRAJSKE DOPISNICE

BEOGRAD, 16. Jan. — Dve leti Je poteklo, odkar velja novi sistem obračunavanja In pla
čevanja, in lahko bi dejali, da smo pri urejanju starih nakopičenih dolinISko-upniških 
odnosov in s tem tudi pri povečanju likvidnosti dosegli pomembne uspehe. To potrjujejo 
tudi naslednje številke, ki kažejo, da so tozdi že konec leta 1076 imeli na razpolago 2,2-krat 
več likvidnega denarja kot leto dni poprej. Iz devetmesečnega obračuna Iz lanskega leta 
razberemo, da se je ta vsota povečala za 3,2-krat. Banke so Imele konec leta 1976. približno 
trikrat več likvidnih denarnih sredstev (v primerjavi z letom dni poprej).

Oto večji finančni disciplini 
pa smo odkrili tudi vire ne
pokrite porabe in ugotovili, 
kdo so tisti, ki niso zmogli 
rentabilno poslovati in »žive
ti« v novih razmerah. O bolj 
ažurnem ta redne j šem plače
vanju pričajo še naslednji 
podatki. V letu 1076 so se 
na primer dolžniško-upniški 
odnosi v gospodarstvu ome
jevali v okvire prometa prib
ližno 20 dnd v primerjavi e 
70 dnevi, kolikor je ta rok 
znašal leto dni poprej. Prvih 
devet mesecev leta 1977 je 
prineslo nadaljnjo omejitetv 
prometa na približno 15 dni. 
Nedvomno tako visoka lik
vidnost tozdov in bank ni 
mogla ostati brez vpliva na 
lansko naglo rast industrij
ske proizvodnje (za 10 od
stotkov). Najbrž ni potrebe 
posebej poudarjati, koliko 
pripomore naglej še obrača
nje denarja k bolj smotrni 
uporabi sredstev, ki so na 
razpolago. Vse to, pa dejst
vo, da je možnost, da realne
je ugotavljamo dohodek, vo
di do sklepanja, da je uve. 
Ijarvitev tega sistema obra
čunavanja in plačevanja v 
minulih dveh letih zanesljivo 
utrla pot tudi bolj uspešnim 
dohodkovnim odnosom ta 
uresničevanju zakona o zdru
ženem delu.

Se vedno pa j« Obračunski 
sistem, ki smo ga uporabljali 
do konca lanskega leta, pustil 
hudo vrzel, ob kateri ni pra
ve stabilizacije — ni povezal 
gibanja potrošnje z ustvarje
nim dohodkom, kar bi moral 
storiti. Nasprotno, potrošnja 
Je lahko avtonomno napredo
vala na rovaš neustvarjene- 
ga dohodka, na koncu pa Je 
sledil račun o izgubah. Zato 
nas kdove kako ne presenečajo 
analize, ki poleg preobsežnih 
investicijskih programov, ka
terih izdatki bremene tekočd 
poslovanje, pa neurejenega 
položaja nekaterih organiza
cij v gospodarskem sistemu 
itd. kažejo, da v veliki meri 
tiči vzrok za izgube prav v 
neusklajeni delitvi dohodka z 
ustvarjenim dohodkom. Pri 
tem gre za prevelika vlaga
nja sredstev v osebne dohod
ke, pa tudi za velike obvez
nosti na račun obresti, dav
kov, prispevkov za splošno 
ta skupno porabo.

Tako so se na primer v 
letu 1976 pogodbene obvez
nosti povečale za 33 odstot
kov, v devetih mesecih lani 
pa za 21 odstotkov. Obenem 
se Je davek od dohodka po
večal za 34 odstotkov oriro- 
ma za 69 odstotkov. Prispev
ki od dohodka so se v letu 
1970 povečali za 27 odstot

kov, po lanskem 9-mesečnem 
obračunu za 46 odstotkov, 
prispevki ta davki od oseb
nih dohodkov za 31 odstotkov 
oziroma lani za 32 odstot
kov. Neto osebni dohodki so 
bili leta 1976 večji za 24 od
stotkov, od lanskega januar
ja do septembra pa so se 
(»večali za 27 odstotkov. Pri 
tem ne smemo pozabiti, da 
je bil dohodek v letu 1976 za 
18 odstotkov večji, v prvih 
devetih mesecih lani pa se 
je čisti dohodek povečal za 
35 odstotkov. Omeniti mora
mo še, da je pri takšndm gi
banju omenjenih vrst pora
be ostala skupna potrošnja 
v tozdih ta vlaganja v rezerve 

'na ravni prejšnjega leta, v 
razširitev materialne osnove 
dela pa so leta 1976 vložili 
celo manj sredstev. Ceho je 
torej plačala reproduktivna 
sposobnost gospodarstva, kar 
utegne postati, če že ne vir, 
pa vsaj eno od sredstev za 
nastajanje novih Izgub.

Izgube so leta 1976 znašale 
približno 22 milijard dinar
jev, a na skupino, osebno ta 
splošno porabo odpade kar 
86 odstotkov, kar jasno ka
že, koliko nezasluženih sred
stev smo razdelili in porabi
li. Po periodičnem obračunu 
za 9 mesecev lanskega leta 
so izgube znesle 15 milijard

Dolgoročni odnosi
Gospodarstvo mora oblikovati svoj interes do razvoja 
ljubljanskega in mariborskega letališča — Fluktuacija
LJUBLJANA, 16. jan. — Na letališču Brnik—'Pulj je bilo pred
lanskim prepeljanih 811.409 potnikov In 5.202 toni blaga, kar 
je približno 5 odstotkov pod doseženim planom v letu 1975. 
Čeprav še niso zbrani vsi podatki za lansko leto. lahko ra
čunamo, da tudi v leta 1977 ne bo dosežen planirani obseg 
pri prometu potnikov in blaga. Mariborsko letališče pa je 
lansko leto zaključilo z izgubo okrog 4,2 milijona dinarjev, 
ki so jo v glavnem pokrili s sanacijskimi krediti iz sklada 
skupnih rezerv mariborske občine.

Tako na brniškem kot na 
maribosrkem letališču meni
jo, da poslabšanim rezulta
tom pri poslovanju botruje
jo neekonomske cene letali
ških storitev, ki so pb mne
nju letaliških kolektivov ne
upravičeno različne od leta
lišča do letališča v Jugosla
viji in slone na določilih 
odloka o maksimiranju cen 
Iz leta 1971. K izgubam le
tališč prispevajo tudi stalna 
rast stroškov poslovanja in 
velike kreditne Obveznosti, 
kakor tudi že več let za- 
mrznejene letališke takse, 
ki so pri nas približno po
lovico manjše kot v tujini.

V kolektivih obeh sloven
skih letališč (na letališču 
Bmik-Pula je 505 zaposlenih, 
V Mariboru 89) so sprejeli 
več ukrepov, da bi izboljša
li gospodarski položaj. Ta
ko so si precej prizadevali, 
da bi povečali premet ta 
zmanjšali stroške poslovanja, 
vendar kaže, da ne bo mo
goče vseh vprašanj učinko
vito razrešiti brez sodelova
nja širše družbene skupno
sti. V Mariboru kaže zdru
ženo delo te regije precej 
razumevanja, da bi proble
me mariborskega letališča 
razreševali na samoupravni 
Usnovi, saj se je za samo
upravni sporazum, ki naj bi 
trajno reševal materialna 
vprašanja mariborskega leta
lišča, odločilo kar 90 odstot
kov tozdov mariborske regi
je. Precej slabši odziv so 

kolektivi širše Ijuto- 
regije, saj bi tak

sporazum za brniško letali
šče sklenilo po dosedanjih 
prijavah le 12 odstotkov 
tozdov.

Vsekakor bo treba gospo
darski položaj obeh sloven
skih letališč utrditi sistem
sko, saj v sedanjem neureje
nem sistemu financiranja 
razširjene reprodukcije kolek
tiva obeh letališč ne vidita 
jasne perpsektnve. Kljub do
ločenim uspehom, ki so jih 
dosegli na Brniku in v Ma
riboru pri poglabljanju sa
moupravne organiziranosti ta 
izpopolnjevanju dohodkovnih 
odnosov (na Brniku so for
mirali 4 tozde in delovno 
skupnost skupnih služb), bo 
vendarle treba 'obe letališči 
trdneje medsebojno poveza
ti. Primanjkuje dolgoročnih 
konceptov glede medsebojne
ga sodelovanja, čeprav je 
jasno, da imata od povezo
vanja in sodelovanja lahko 
obe letališči samo koristili. 
Seveda pa bo treba razviti 
tildi dolgoročne samouprav
ne dohodkovne odnose med 
upravljalci letališč ta vsemi 
letalskimi prevozniki v Jugo
slaviji. Zato bo treba dolgo
ročne odnose med ljubljan
skim ta mariborskim letali
ščem zasnovati celovito, pri 
čemer morajo svoje interese 
pri razvoju obeh slovenskih 
letališč jasno oblikovati ta 
povedati tudi predstavniki 
združenega dela. torej tisti, 
ki so koristniki letaliških 
storitev.

Nezadovoljive ta neurejene 
gospodarske razmere na le-
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Razpisna komisija delavskega sveta
Komunalnega podjetja Celje

TOZD CESTE-KANALIZACIJA Celje,
Cesta na Ostrožno 19

razpisuje
za mandatno dobo 4 leta prosta dela ta naloge

VODJE SEKTORJA PRIPRAVE DELA 
(ni reelekcija)

Kandidati morajo poleg splošnih izpolnjevati 8« 
naslednje pogoje:
— višja strokovna izobrazba gradbene smeri in 
4 leta delovnih izkušenj pri opravljanju dela in 
nalog s posebno odgovornostjo
— srednja strokovna izobrazba gradbene smeri 
ta 6 let delovnih izkušenj pri opravljanju dela 
in nalog s posebno odgovornostjo.

Od kandidatov pričakujemo moralnopolitične vr
line v skladu z družbenim dogovorom o izvaja
nju načel kadrovske politike.

Pismene prijave s kratkim življenjepisom, opi
som dosedanjega dela ta dokazili o izpolnjeva
nju zahtevanih pogojev, ter potrdilo, da kandi
dat ni bil kaznovan oz. ni v kazenskem postop
ku, sprejema razpisna komisija 15 dni po objavi 
razpisa. Kandidate bomo o izidu razpisa obve
stili v enem mesecu po končanem razpisu.

Vse informacije lahko dobijo kandidati v kad
rovski službi. Stanovanje ni zagotovljeno.

tališčih se seveda po svoje 
'odražajo tudi na področju 
reda, varnosti letališkega pro
meta in samozaščite. Zlasti 
na ljubljanskem letališču je 
močno prisotna precejšnja 
fluktuacija kadrov pri spre
jemu in odpravi potnikov, 
prtljage, letal in podobno. K 
temu prispevajo svoj delež 
tudi razmeroma nizki osebni 
dohodki, počasno reševanje 
stanovanjskih vprašanj ipd. V 
Mariboru na primer nimajo 
na letališču toplih malic, obe 
letališči nimata počitniških 
domov ta še marsikaj.

Pomanjkanje denarja je 
očitno tudi pri nekateri teh
nični opremi (rentgeni, detek
torji, interni TV sistemi itd). 
Pri inštitutu za varnost v 
Beogradu Je bilo že lani po
leti posvetovanje, da bi se 
dogovorili o enotni tehnični 
opremi za vsa jugoslovanska 
letališča. Sklenili so, da bo 
posebna komisija obiskala 
vsa letališča ta določila mi
nimalno potrebno tehnično 
opremo. Ta naloga, žal, do
slej ni bila 'opravljena. Tudi 
o tem, ali lahko vse inšpek
cijske naloge v SFRJ oprav
lja zvezni komite za promet 
ta zveze, bo treba znova raz
misliti, saj so takšni inšpek
cijski pregledi zalo redki (v 
Sloveniji enkrat ah dvakrat 
letno). V Mariboru bo treba 
prej ali slej zvišati ograjo 
okoli letališča, saj je seda
nja tako nizka, da jo človek 
brez težave preskoči, bili pa 
so že primeri, da je ograjo 
preskočila divjad. Precej pro
blemov nastaja tudi zaradi 
povezave kontrole letenja na 
Brniku ta v Mariboru s šport- 
nimi letališči, katerih dejav
nost se močno povečuje 
(aerotaksi, panoramski leti, 
prevozi domačih in tujih pot
nikov). Zato že nastajajo te
žave pri varnem vodenju le
tal ta bo treba čim prej za
gotoviti sodelovanje ljubljan
skega ta mariborskega letali
šča s športnimi letališči.

Vzporedno z letališko de
javnostjo bo treba še mar
sikaj izpopolniti tudi na pod
ročju letalskega prometa. V 
Sloveniji deluje ena sama de
lovna organizacija, ki se uk
varja pretežno s čartrskimi 
prevozi potnikov ta blaga 
(IAA). Kljub dobri kakovo
sti storitev, za katere je IAA 
že prejela številna mednarod
na priznanja, se konkurenč
na sposobnost naših letal
skih prevoznikov v tujini 
zmanjšuje, predvsem zaradi 
visokih carin pri uvozu letal 
(od 21 do 19 odstotkov), med
tem ko so v tujini zlasti v 
Zah. Evropi carine za letala 
le simbolične. Vrh tega med 
jugoslovanskimi letalskimi 
prevozniki že dolgo razprav
ljajo o sodelovanju to delit
vi dela, pravih rezultatov pa 
še ni. Čeprav lahko v zad
njem obdobju pohvalimo ne
katere oblike sodelovanja 
med jugoslovanskimi letalski
mi prevozniki (o medseboj
nem Izposojanju rezervnih le
talskih delov in motorjev, o 
posojanju letal, o usposablja, 
nju pilotov ipd.), še vedno 
ni pravega sodelovanja na 
tujih tržiščih ta takšnih ob
lik delitve dela, ki bi zago
tavljale visoko delovno sto
rilnost in tudi čim večjo ren
tabilnost letalskih prevozni
kov s družbenoekonomskih 
vidikov, IGOR PREŠERN

dinarjev. Ob napovedi, da 
bodo v zaključnem računu še 
nekajkrat večjd. Konec kon
cev je videti, da odeja do
hodkov še vedno ne more 
pokriti potrošnje, pri iska
nju izhoda pa trkamo na 
napačna vrata. Nemalokdaj 
sanacijo omejujemo na na. 
domestitev Izgubljenih sred
stev prek kreditov, namesto 
da bi odpravili vzroke za iz
gube, kar je vsekakor drag 
račun, ki ga mora poravna
ti uspešen del združenega 
dela. V takšnih razmerah ni 
nič čudnega, da nastajajo 
nove izgube tudi tam, kjer 
jim še ni uspelo poravnati 
niti starih.

Poseben pomen pri omeje
vanju vloge države ta bank 
v bolj skromne okvire ta 
hkrati s tem pri povečanju 
vpliva združenega dela, upo
števaje njegovo ekonomsko 
zainteresiranost za reševa
nje problemov izgub, ima za, 
kon o sredstvih rezerv. Prek 
skladov Skupnih rezerv je 
mogoče in je tudi treba zao
striti vprašanje in določiti 
stopnjo odgovornosti vseh ti
stih, ki so deležni pomoči in 
ki morajo zaradi tega tudi 
izpolniti obveznosti, določene 
v sanacijskih programih.

Z dopolnitvijo obračunske
ga sistema prek zakona o 
določanju ta razporejanju 
celotnega prihodka in dohod
ka — ta zaikon terja, da je 
potrošnja uskladena z do
hodkom, ustvarjenem v ti
stem letu (ne pa, da post 
festum ugotavljamo stenje) 
— bomo najbrž vplivali tu
di na to, da bodo izgube 
manjše. Očitno smo ustva
rili s predpdsi zaokrožen si
stem ta zdaj samo še pre
ostane, da se v praksi do
sledno bojujemo za uveljavi
tev pravih dohodkovnih odno
sov.

Pri tem moramo biti do
sledni tudi x. novem letu, v 
katerem bodo pod udarom 
določil zakona o določanju 
ta razporejanju celotnega 
prihodka in dohodka nastale 
težave pri izplačevanju oseb
nih dohodkov v tistih organi
zacijah, ki poslujejo z izgubo. 
V zveri s tem najbrž lahko 
pričakujemo tudi nekatere vr
ste pritiska. Seveda je osno
va za vse to, pa tudi za to, da 
vzdržimo tak in podoben pri- 
tisk, boj za realno povečanja 
dohodka in za ekonomsko pri
silo, da hd bilo to obvezujoče.

BOJANA JAGER

Dvakrat več piva 
iz Osijeka

OSIJEK, 16. jan. (Tanjug) 
— V Osijeku pospešeno gra
de novo pivovarno v bodoči 
industrijski coni mesta. 
Skupna zmogljivost nove pi
vovarne bo 500 tisoč hekto
litrov ali dobrih dvakrat več 
od sedanjih zmogljivosti. 
Gradnja tovarne z najsodob
nejšo opremo bo stala skup
no okoli 240 milijonov dinar
jev. V celoti naj bi jo zgra
dili do začetka letošnjega po
letja, torej do začetka naj
večje sezonske porabe piva. 
Sredstva za gradnjo so že 
zagotovljena. Zdaj montirajo 
uvoženo opremo (iz ZR Nem
čije).

Proizvodnja piva v Osijeku 
ima zdaj že veliko tradicijo. 
Kot se bere v starih doku
mentih, so v tem mestu va
rili pivo že pred 280 leti.

V Slavoniji in Baranji zna
ša letna poraba piva okoli 
600 tisoč hektolitrov. Zato je 
povsem upravičena odločitev, 
da bodo v Osijeku podvojili 
zmogljivosti, je rekel direk
tor osiješke pivovarne Josip 
Kovačevič. Pivovarna računa 
tudi s prodajo na nekatera 
sosednja območja, skušala 
pa bo prodreti tudi v glavne 
turistične predele.

Kdaj sanacija?
BEOGRAD, 16. jan. (Tanjug) — Prava sanacija Je 

tiste po zaključnem računu. Tako so ugotovili danes 
med razpravo na seji zvečanega komiteja za zakonodajo, 
posvečeni osnutku zakona o sanaciji in razpustitvi orga
nizaciji združenega dela. Po tem matičnem zakonu o 
sanaciji naj bi pravzaprav zaokrožili v celovit sistem 
postopek, ki velja, kadar kateri od delovnih kolektivov 
zabrede pri svojem poslovanju v krizno situacijo.

Po predlogu take razmejitve — kje se začne sanaci
ja — nima nihče zvezanih rok, najmanj pa družbeno
politične skupnosti, da poskusijo popraviti finančno 
stanje organizacije združenega dela še po periodičnih 
obračunih med letom, kadar se pokaže, da so poslovali 
z izgubami. Nasprotno, če upoštevamo, da Je v letu 
1976 odpadlo 19 milijard od 22 milijard dinarjev izgu
be na osebno potrošnjo, prispevke in davke, bi morali 
od družbenopolitičnih skupnosti terjati, da nemudoma 
reagirajo ta ukinejo prispevke ta davke organizacijam, 
pri katerih so se že med letom pokazale izgube.

To naj bi bila pravzaprav nekakšna predsanacija, 
preventivna dejavnost, ki bi najbrž preprečila izgube 
pri zaključnem računu. Predsanadje niso dajanje sred
stev, pomenijo pa, da so odgovorni za izgube vsi, ki 
sodelujejo pri delitvi dohodka delovnega kolektiva, tako 
delavci v kolektivu kot tisti zunaj tega okolja, kar ne 
pomeni, da jim ni treba deliti usode istega dohodka, 
kadar se začne ta zmanjševati.

Predlagani osnutek zakona glede osebnih dohodkov 
določa, naj bi zagotovili določeno vsoto, kadar so do
hodki izkazani, tako da bi lahko doplačevali akontacije 
tudi v višjem znesku v tistih primerih, kadar dobijo 
sredstva brez obveznosti vračila.

Vsekakor mora biti višina akontacije osebnih do
hodkov stvar samoupravnega sporazuma med tistim, ki 
prevzame sanacijo, ta kolektivom, katerega poslovanje 
sanira. To naj bi preprečilo dosedanjo prakso, da vna
prej z izgubami povečujejo še osebne dohodke, kar je 
vodilo do tega, da je tisti, ki je saniral, imel manjše 
osebne dohodke od izgubarja.

Nove zakonske rešitve predvidevajo, da ima lahko 
posamezna organizacija največ trikrat izgubo, zatem 
pa SDK predlaga postopek redne likvidacije. Menijo 
namreč, da v takih primerih niso izkoreninili pravih 
vzrokov za nelikvidnost in da lahko tako preprečimo, 
da bi bila takšna organizacija povzročitelj nadaljnjega 
širjenja nelikvidnosti in nezdravih odnosov v gospodar
stvu in družbi.

Med razpravo so opozorili tudi na aktualnost pred
laganih zakonskih rešitev o stečaju. Od prejšnjih 260 
stečajev se je število povečalo na 900. Stečaj pomeni 
skrajni ita najbolj oster ukrep, s katerim ukinejo orga
nizacijo združenega dela. To je torej tudi najmanj ugo
den ukrep za delavca ta prav zaradi tega predvidevajo, 
naj bi stečajni postopek uporabili le takrat, ko so po- 
perj že poskusili poiskati izhod prek redne sanacije ali 
prisilne poravnave.

Obeti so premalo
Pičli dosežki slovenskega gradbeništva v državah v raz
voju — Dostikrat predrage ponudbe In premalo kadrov
LJUBLJANA, 16. jan. — Slovensko gradbeništvo ai nedvom
no želi, da bi delalo v deželah v razvoju. Zato tudi podpira 
akcijski program za realizacijo sklepov n srečanja v Colom- 
bu. ki zadeva tudi investicijska dela v gradbeništvu. Vendar pa 
so ob tem zaradi domače slabše organiziranosti, pa tudi šte
vilnih administrativnih zank, večkrat precej nemočni.

Tako Je bilo na seji izvrš
nega odbora združenja toz
dov gradbeništva in industri
je gradbenega materiala sli
šati, da so donedavna poželi 
v državah v razvoju precej 
pičle dosežke. To se tiče ta
ko sprejetih del kot tudi šte
vilnih nelagodnosti zaradi te. 
ga, ker morajo gradbeniki 
domače poslovne razmere 
presajati na tuja tla m po 
tujih predpisih. Zato pa se 
večkrat tudi zapleta: zlasti so 
povedali, da so večkrat spre
jeli tudi dela, ki se zanje 
niso ugodno iztekla, nenazad
nje zato, ker ee zanje niso 
dovolj dobro pripravili ah pa ! 
so celo prezrli kakšno drago j 
»malenkost« v pogodbah.

Od številnih ponudb za 
projekte ozarama kompletna 
dela v državah v razvoju ni
so slovenski gradbeniki uspe. 
li mnogo iztržiti. Enega od 
vzrokov za to bi nemara na
šli tudi v tem, da so bile 
njihove ponudbe ponavadi 
vsaj za 20 odstotkov dražje 
proti številnim konkurentom 
iz vzhodnih ter zahodnih dr
žav. Zgodilo pa se Je celo, 
da je bila takšna ponudba 
dražja kar za 80 odstotkov, 
kar toliko bolj upravičeno 
terja tehtnejšo razlago. Toda 
podrobnejšo analizo na to 
plat medalje naj bi šele pri
pravili. Značilno je tudi, da 
so na razpolago ostala znat. 
na sredstva za kreditiranje

Prazni zbir
V preskrbi z elektriko še škriplje — Zaloge vode se kr
čijo — Nujno varčevanje do rešilnega pomladnega dežja

OD NASE BEOGRAJSKE DOPISNICE

BEOGRAD, 18. jan. — Dejstvo, da poiraba električne ener
gije v januarju presega možnosti proizvodnje, potrjuje, da 
so bila nedavna svarila JUGEL vsestransko upravičena. Tre
nutno naj bi namreč zadostni potrebam, ki presegajo milijon 
kilovatnih ur na dan. Pri tem pa vremenske razmere zdiru- 
ienemu elektrogospodarstvu niso prav nič naklonjene.

Dotok voda je še vedno ni
zek, zbiralna jezera pa se 
vsak dan spraznijo za okoli 
20 do 25 milijonov kilovatnih 
ur. Tako se dejansko posto
poma krči edina zanesljiva 
zaloga elektrogospodarstva, 
ki se Je zdaj omejila le na 
okoli 1,8 milijarde kilovatnih 
ur.

V zbiralnih Jezerih je nam
reč vode le za tolikšno proiz
vodnjo električne energije. 
Ta podatek ter dejstvo, da 
zaloge v zbiralnih jezerih ni
so v enaki meri razporejene 
po vsej državi, nam nareku
je varčevanje in čim bolj 
smotrno porabo električne 
energije.

Se toliko bolj, ker na za-

Uspsšro zračno 
leto za JAT

BEOGRAD, 16. jan. (Tan
jug) — Mtaiuio poslovno leto 
je bilo za Jugoslovanski aero- 
tramsport izredno uspešno. Le
tala JAT so prepeljala okoli 
2,9 milijona potnikov, kar je 
9 odstotkov več kot predlan
skim. Celotni prihodek je več
ji za 20 odstotkov. Te rezul
tate je JAT dosegel z manj
šim številom letal kot leta 
1976. Z dobro organizacijo de
la je zagotovil, da so prepelja
li 6 odstotkov več blaga. Šte
vilo ponujenih sedežev so pre
segli za 4 odstotke. Stroškov 
za vse lansko leto še niso iz
računali, menijo pa, da niso 
prekoračili predlanskih za več 
kot 2 odstotka.

četku zime v resnici ne bi 
bilo logično pričakovati, da 
še posebej ne visoka poraba 
se bodo potrebe zmanjšale, 
tako za ogrevanje. Prav tako 
verjetno ne bi smeli v pre
veliki meri računati z uvo
zom. Že zdaj namreč mora
mo vsak dan uvoziti od se
dem do devet milijonov ki
lovatnih ur.

Proizvodne zmogljivosti so 
torej očitno omejene. Termo
elektrarne (vse, ki so zmož
ne obratovati, obratujejo s 
polno paro) lahko zagotove 
okoli 75 milijonov kilovatnih 
ur. Možnosti hidroelektrarn, 
ki jih pogojuje nizka vodna 
gladina rek in stanje v zbi
ralnikih, pa so omejene na 
okoli 70 milijonov kilovatnih 
ur na dan. Razliko uvažamo 
ta čakamo, da se bodo 
elektroenergetske razmere iz
boljšale, ko bodo začele ob
ratovati nove elektrarne. Do 
tega odrešilnega trenutka naj 
bi prišlo marca ali v začetku 
aprila, seveda le, če bomo 
načrte uresničevali brez za
stoja.

Ce bodo elektrogospodar
stvu naklonjene tudi vremen
ske razmere, naj kasneje ne 
bi imeli težav s tokom. Lah
ko bi ga celo proizvajali več, 
kot ga potrebujemo. In ven
dar velja poudariti, da bi 
kljub temu morali biti pre
vidni in še naprej varčevati, 
kajti odločilni dejavnik bo 
vendarle vreme oziroma spo
mladansko deževje. Spričo 
morebitne vztrajne suše bi 
se tudi v drugem polletju le
tošnjega leta utegnile nada

ljevati težave s elektriko.
Trenutno pa so razmere 

ponekod, zlasti v Srbiji, že 
zdaj izredno slabe. V tej re
publiki namreč dnevna po
raba »terja« okoli 60 milijo
nov kilovatnih ur, njen us
troj pa je takšen, da ni mož
nosti, da bi katerikoli vrsti 
porabnikov zmanjšali ali od
rekali dobavo električne ener
gije.

Ce k temu prištejemo še 
dejstvo, da mora združeno 
elektrogospodarsko podjetje 
Beograd določeno količino 
toka dobaviti tudi partner
jem v drugih republikah in 
da se pri proizvodnji elektri
čne energije zaradi pomanj
kanja premoga ne more v 
celoti opreti na kosovske ter
moelektrarne (okoli 800 MW), 
je jasno, zakaj se v tej re
publiki bojijo, da utegne na
peta struna do konca tega 
meseca počiti.

B. J.

Nakit
Iz Iftaldasipeka 
prinaša devize

MAJDANPEK, 16. jan. (Tan
jug) — Večletne nizke prodaj
ne cene bakra na svetu zelo 
neugodno vplivajo na gospo
darjenje rudarsko-topoiniške- 
ga barzena Bor. Ta vpliv naj 
bi zmanjšali s povečanim izvo
zom nakita iz žlahtnih kovin, 
ki ga izdelujejo v Majdanpe- 
ku.

Majdanpeška zlatarna, ki se 
je že v nekaj letih zasidrala 
na tujih trgih, ima v načrtu, 
da letos proda za devize dva- 
impolkrat več nakita kot lani. 
V zahodnoevropske države, 
ZDA in Kanado je lani izvozi
la za milijon dolarjev zlatega 
nakita, letos pa računa, da bo 
devizna »žetev« presegla 2,5 
milijona ameriških dolarjev.

investicijskih del na teh ob
močjih, vendarle prošnje ka
žejo, da zanimanje zanje 
plahni.

Drži, da slovensko gradbe
ništvo zlasti tare pomanjka
nje visoko usposobljenih mo
či, ki bi jih lahko poslali na 
taka dela v tujino. Pokazalo 
pa se je že tudi, da so ob 
domačih razmerah ta dohod
kih za te strokovnjake tudi 
težavni delovni in življenjski 
pogoji v oddaljenih delih 
svete neprivlačni, česar ne 
odtehta več tudi sedanji za
služek.

Toda na drugi strani Je 
tudi premalo pomoči od raz. 
Učnih resolucij ta dobrih 
sklepov, če Jdh ne sprem
ljajo tudi ugodnejši predpi
si. Gradbinci namreč pravijo, 
da Jih v tem pogledu obrav
navajo enako kot trgovino, 
kar pa ne bi smelo obveljati 
še naprej. Ker pa Je celotna 
investicijska dejavnost razvr. 
ščena na 25 škupdn, je tudi 
težko pričakovati, da bi na
glo učvrstili enotno investicij
sko politiko. Urediti bi zlasti 
kazalo težavne primere, ko 
našo zakonodajo prav malo 
briga, če morajo Investitorji 
v inozemstvu spoštovati 
predpise dežele, v kateri de
lajo, ti pa so spet v nasprot
ju z našimi. Navedli so zla
sti različno obravnavanje de
lovnega časa, plačevanja praz
nikov (ki eo ponekod mno

go številnejši), nadur ta po
dobno. v naših računih pa 
bo treba kar najhitreje za
nemariti to, da bi blU kon. 
kurenčnejši zaradi tega, ker 
da Je bojda delo našega ds. 
lavca cenejše kot delo delav
ca v tujih firmah. Vse bolj 
bo tudi treba ustreči zahte
vam naročnikov investicij, 
skih del po zaposlovanju 
njihovih delavcev, primerilo 
pa se Je že, da so se izvajal, 
cd del pogodili, da bodo v 
Kuvajtu recimo zanje delali 
pakistanski ta JužnotooreJskl 
delavci.

Dokler bo na vse bolj zah
tevna gradbišča v deželah r 
razvoju težje priti tudi za
radi tega, ker slovenski grad. 
beniki marsikdaj še niso do. 
volj znani, bi kazalo razmi
sliti o razvoju posvetovalnih 
organizacij (Consulting). Selo 
nato bi imel slovenski grad
beni inženiring več priložno
sti za delo. Toda splet pro. 
blemov se kljub vsem admi
nistrativnim težavam najraje 
zaplete pri kadrih, ki jdh ne 
kaže usposabljati le na krat
ko sapo, ampak Jim bo tre. 
ba posvetiti več pozornosti. 

‘O tem pa dovolj pove že tu. 
dd podatek, da izredno malo 
gradbenih strokovnjakov do 
bro obvlada tudi tuje jezike, 
zlasti angleščino. Kajti naj
hujše, kar se je lahko doslej 
pripetilo, je bilo tudi to, da 
so celo sklenili pogodbo za 
neko Investicijsko delo v dr- 
žavi v razvoju, znašli pa so 
se pred skorajda nerazrešlji
vim problemom, kdo bi 
sploh mogel, če že ne hotel, 
tja tudi delati.

STOJAN ŽITKO

Dinar za ieklo
RAVNE NA KOROŠKEM, 16. jan. — V železarni na 

Ravnah bodo v letu 1978 posvetili veliko pozornosti 
uresničevanju srednjeročnega razvojnega načrta. Ži
vahna bo Investicijska dejavnost, saj bodo železarji 
z Raven leto« vložili v modernizacijo proizvodnje (sa
mo za osnovna sredstva) okrog 800 milijonov dinarjev. 
Zgradili bodo podaljšek kovačnice s novo kovaško li
nijo, začeli priprave za izgradnjo nove livarne, napra
vili bodo prve korake pri modernizaciji Jeklarne. Cilj 
teh investicij Je predvsem odprava težkega fizičnega 
dela (predvsem ▼ kovačnici), posodobitev proizvodnih 
procesov, kar vse bo imelo za posledico boljše proiz
vodne ta gospodarske rezultate v naslednjih letih.

Letošnje investicije v ravenski železarni imajo pouda
rek predvsem na metalurškem področju. Začetek mo
dernizacije jeklarne, Id Je lani prvič izdelala več kot 
200 tisoč ton visoteokvalitetnih jekel. Je izjemnega po
mena za železarno. V jeklarni bodo že.letos, predvsem 
pa v naslednjih letih povečali proizvodnjo še kvali
tetnejših visokolegiranih Jekel. Zato bodo postopoma 
uvedli tudi novo, takoimenovano ponovčno vakuumsko 
tehnologijo, celoten proizvodni proces pa bodo orga
nizirali ta vodili s pomočjo procesnega računalnika. Za 
računalnik, ki ga v železarni že zdaj s pridom upo
rabljajo, so več kot deset let zbirali podatke, kar se Jim 
zdaj bogato obrestuje. Delavci ob peči bodo lahko 
sproti odčitavali navodila za celoten proizvodni proces, 
računalnik pa bo zagotovil tudi večjo produktivnost, 
optimalnejšo izkoriščanje energije, hitrejše analize itd. 
Po znanih podatkih Je ravenska jeklarna peta na svetu, 
ki proizvodnjo Jekla povezuje ■ procesnim računalni
kom.

Ze letos bodo ▼ tozdu Jeklarna v železarni na 
Ravnah izdelali 211.700 ton visokolegiranih Jekel, do 
leta 1980 pa bo proizvodnja Jekla predvidoma narasla 
do 240 tisoč ton letno.

Druga velika Investicija, ki jo za letos načrtujejo 
v ravenski železarni, je dograditev podaljška kovačnice. 
V to bodo vložili dobrih 500 milijonov dinarjev. Po
stavili bodo novo kovaško linijo s avtomatskim kova
škim strojem.

Zelo pomembne so tudi priprave za zgraditev nove 
livarne za posebne jeklollttae. Letos bodo za to naložbo 
namenili 150 milijonov dinarjev. Poseben poudarek bo 
na pripravi vložka, to Je vseh glavnih reprodukcijskih 
materialov ra jeklarno. V pripravi Je tudi že projekt 
za novo naložbo na Muti, kjer bi v proizvodnjo poseb
nih ventilov (ta njih obdelavo) investirali še Gorenje in 
Tehnoimpex iz Ljubljane. Poleg vsega bo železarna 
letos ra družbeni standard namenila več kot 80 mili
jonov dinarjev.

Seveda pa tudi predelovalni tozdi ne bodo stali ob 
strani. V železarni stremijo ra tem, da bi čimveč Jekla 
fina.lizira.li doma. Tako nameravajo širiti proizvodnjo 
stiskalnic, načrtujejo proizvodnjo valjev, dogovarjajo 
se za proizvodnjo pnevmatskih strojev itd. Za tozd 
rezalnega orodja na Prevaljah bodo morali pripraviti 
nov proizvodni program, ki predvideva povečanje pro
izvodnje orodij in opustitev Izdelave pil. Predvsem J« 
zanimiva proizvodnja industrijskih nožev, katere asor
timent nameravajo še izpopolniti.

Železarji z Raven so lani 97 odstotno izpolnili plan 
izvoza, ki je znašal 20 milijonov dolarjev.

IVAN PRAPROTNIK

Turizem je,neopredeljen'
Neurejeno trošenje turistične takse— Kaj je »turistično gospodarstvo«? — 
Dežela z največjimi betonskimi hoteli — Pozabljeno malo gospodarstvo
LJUBLJANA, 16. jan. — »Turizem je nedvomno važna gospodarska panoga, a nikdar ne 
more postati industrija, nek brezdušen sistem za zaslužek ali le za pridobivanje deviz. 
Turizem je predvsem človek in njegovo gibanje, pogoj za sodobno preživljanje prostega 
časa, srečevanje s sočlovekom, spoznavanje dežel, kulture ta predvsem ljudi,« poudarja 
Leopold Krese, novi predsednik turistične zveze Slovenije ta poudarja, da je trefba v na
slednjih letih skrbeti predvsem zato, da se turizem kot panoga ne bi še bolj debumaniziral 
in s tem prenehal biti turizem in pomembna gospodarska panoga.

O vsem tem novi predsed
nik turistične zveze ni govo
ril iz »občutka«, marveč se 
je opiral predvsem na po
datke, ki zgovorno pričajo, 
da turizem, kot smo ga raz
vijali v preteklih letih, ra 
tuje turiste ni več mikaven: 

»Turizem niso hoteli, poste
lje, zrezki in čevapčiči, turi
zem so predvsem kraji kot 
osnovne turistične celice in 
od tu naprej Je treba turizem 
gojiti, pa seveda tudi načrto
vati. Srečamo se z mislijo, 
da za turizem ni dovolj skrb 
turističnih delavcev, če s tem 
mislim gostinske delavce in 
delavce v potovalnih agenci
jah. Dobro počutje, kt Je po
goj ra turizem je stvar nas 
vseh, poeebuo tistih, ki ima-

je delo za dobrobit svojega 
kraja radi in so združeni v 
društvih. Ta sicer nimajo ti. 
stega mesta, ki bi ga morala 
imeti«, pravi Leopold Krese 
ta hkrati opozarja, da je pr. 
va stvar, ki jo je treba nemu
doma rešiti, denar:

»Niso dovolj milijarde za 
nove turistične investicije, 
skrb Je treba vodita tudi o 
turistični taksi in seveda 
predvsem o namenu te tak
se. Danes ni turistična taksa 
nič drugega kot zgolj davek 
ra bivanje v nekem kraju, 
zgolj z zakonom predpisan 
fiskalni instrument, ki se ste
ka v občinske proračune. In 
to ne more biti tako (tako tu
di ni v sosednjih republikah). 
Turistična taksa noj bi bila

namenjena predvsem ra pla
čilo tistih turističnih potreb, 
ki Jih ni moč zaračunati: in
formacij, urejanje zunanje po
dobe kraja, organizaciji jav
nih brezplačnih nastopov itd.«

Celovitejše planiranje
Voe drobne naloge so iz

vajala turistična društva. De
lo teh društev ne financirajo 
več proračuni in Je delo za
mrlo?

»Res je zamrlo. Drugih 
ustreznejših izvajalcev ni ta 
tako tudi tega drobnega, a 
za turizem prav gotovo po
membnega dela nihče niti 
ne planira«, meni Leopold 
Krese in dodaja, da Je po
dobno tudi s informacijsko 
službo:

»Turistična informacijska 
služba Je temelj za normalni 
razvoj turizma ta za dose
ganje boljših ekonomskih 
učinkov. Tudi to dejavnost bi 
bilo treba načrtovati«.

Pogosto omenjate planira
nje?

»Povedati moram, da pla
niranje na področju turizma 
ni celovito, je parcialno in ne- 
kompleksno Metodologijo 
planiranja v turizmu je tre
ba izdelati. Preseneča me dej
stvo, da po skoraj dveletnih 
pripravah še danes ne vemo 
točno, kakšno turistično sku
pnost potrebujemo in v pred
logu še vedno govorimo o 
»ustrezni« skupnosti. Od vseh 
34 družbenih dogovorov ta sa
moupravnih sporazumov, ki 
so našteti v predlogu temelj
nih razvojnih nalog v letu 
1978, je 33 sporazumov po
vsem konkretnih, le za turi
zem je predlog neopredeljen. 
Prav tako se govori o »spo
razumu turističnega gospo- 
darstva«, pa pri nas doslej še

ni nihče definiral, kaj sploh 
spada v turistično gospodar
stvo. Zato bo tak samouprav
ni sporazum tudi težko spre
jeti." Pojem »turistično gospo
darstvo« vnaša zmedo, govo
rimo lahko le o gospodarjenju 
na področju turizma- Potre
bujemo celovito organizacijo 
turizma, takšno, kakršno Je 
v grobih obrisih nakazalo po
svetovanje o turizmu na ni
voju zvezne konference SZDL 
pred dvema letoma«.

Kaj tujim gostom ni všeč, 
oziroma kaj naj bi glede na 
njihove pripombe spremenili, 
uredili, dopolnili?

»Nekaj resnice Je v stalnih 
pritožbah tujih turistov, ozi
roma agencij, ki so turiste 
nekdaj v večjem številu poši
ljale v Jugoslavijo kot lani ta 
predlanskim. Očitajo nam 
predvsem dehumanizi ran ta 
deprofesianalen turizem. Kar 
zadeva dehumanizacijo nam 
očitajo predvsem naš »tip« 
turizma, ki ga lahko označi
mo s »težkim«. S tem mi
slim predvsem na to, da smo 
gradili velike hotele, objekte 
s številnimi posteljami«.

Tujci ne marajo 
hotelskih »vojašnic«

»Prav takšne hotele pa 
predvsem tuji trg odklanja. 
Dejstva govore, da ' imamo 
v Jugoslaviji v povprečju v 
enem samem objektu 127 le

žišč, v Sloveniji 103, ▼ sose
dnji Avstriji pa le 24. S po
dobnimi podatki se hvalijo 
tudi v Italiji, s 33 ležišči na 
en objekt ta v Švici s 32 le
žišči. Komentar seveda ni po
treben ta že same številke ka
žejo, kje naj bi bila pota 
našega prihodnjega turizma. 
Predvsem, če hočemo biti 
privlačni za inozemske goste. 
Mislim, da je čas, da izkori
stimo možnosti, ki nam jdh 
ponuja malo gospodarstvo, 
ne nazadnje pa tudi sredstva 
ta znanja naših zdomcev. Se
veda pa ni dovolj, če se o 
tem le pogovarjamo, treba Je 
takoj ustvariti pogoje za to. 
Rad bi poudaril predvsem 
kmečki turizem. Vlaganje 
vanj je sorazmerno majhno r 
primerjavi z vlaganjem v veli
ke betonske hotele, ki jih 
tisti, ki v betonu živijo, seve
da odklanjajo. V Avstriji Je, 
na primer, kar 4.000 kmetij, 
ki so hkrati mali hoteli ozi
roma penzioni in vsi vemo, 
da imajo od tega največ ko
risti lastniki sami, nič dosti 
manj pa družba v celoti. Ce 
bi k našemu kmečkemu turi
zmu, v katerega smo malo 
vlagali, dodali še druge po
mene, kot je zadrževanje mla
dih kmetov v hribih ta splo
šen pomen hribovskih kmetij 
za obrambo, nam mora biti 
nadaljnja tako začrtana pot 
jasna«.

JOŽE VETROVKO
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ZDRAVSTVO

Razprava zamuja
V primorskih občinah je že dlje časa navzoča potreba 
po povezanem zdravstvu — Na gradivu se nabira prah
KOPER, 16. Jan. — Večino pripomb o pravkar do kraja pri
vedenem prerešetavanju samoupravnih sporazumov o zdrav
stvenem varstvu bi lahko spravili na en sam skupni imeno
valec: nezadovoljstvo s sedanjimi razmerami v zdravstvu. 
V južnoprimorakih občinah, še posebej pa na obalnem ob
močju, Je bilo to očitno.

J5e pred leti so v južno- 
primorskih občinah začeli 
»poznavati, da bo težavam, 
pa tudi vse 'obsežnejšim na
logam, kos le veliko bolj po
vezano zdravstvo. Dolgo ča
sa je ta misel zorela v kon
kreten predlog.

Oktobra lani Je posebna 
komisija pripravila prvo gra
divo za Javno razpravo s po
datki in različnimi mnenji o 
samoupravni in funkcionalni 
povezavi zdravstva na ob
močju šestih južnoprimor- 
s kih občin. Razumljivo, to 
gradivo ne vsebuje končnih 
resnic, temveč le osnovo za 
razmišljanje za javno razpra
vo in za iskanje najustrez
nejših rešitev.

Najprej so načrtovali, da bi 
šlo to gradivo skozi prvi 
Ogenj javne razprave do kon
ca decembra. Ob tolikih dru
gih zadevah, ki jih je bilo 
še treba do konca leta spra
viti pod streho, je bil ta rok

dobra & 
knjiga

najboljši
prijatelj

preblizu. Zato so se odločili, 
da naj bi javna razprava o 
tem gradivu tekla do konca 
tega meseca.

Tudd to m veliko časa, saj 
gre za zadevo, ki jo je treba 
pretehtati z različnih zornih 
kotov 'od strokovnih do or
ganizacijskih, ekonomskih in 
ne nazadnje tudi družbenih. 
Do konca januarja sta še dva 
tedina in pričakovali bi, da 
bo razprava prav zdaj na 
vrhuncu, v resnici pa se sko
raj nikjer še ni niti začela.

Okoli dva tisoč izvodov 
gradiva za javno razpravo je 
potrkalo na različne naslove. 
V kraškem zdravstvenem do
mu So jih dobili zaposleni v 
vseh enotah, v boindšnicd Iva
na Regenta v Sežand so jih 
razdelili članom kolektiva, ne
kaj podobnega je tudi v bol
nišnici v Kopru. V obalnem 
zdravstvenem domu pravijo, 
da gradiva udso dobili. Orga
nizirano javno razpravo so 
uresničili edinole v kraškem 
zdravstvenem domu, drugod 
pa je razprava 'omejena le na 
medsebojne pogovore tistih, 
ki že dolgo menijo, da seda
nja organiziranost zdravstva 
ne ustreza niti strokovnim 
niti funkcionalnim načelom, 
pa tudi ne zakonu o združe
nem delu.

Javna razprava o ustrez
nejši povezanosti zdravstva v 
južnoprimorskih občinah se 
je tako začela v premalo obe
tavnem vzdušju. Subjektivne

FOTOVEST

Denar in interes
KOMEN, 16. Jan. — »Ko poženemo stroje, najraje 

pozabimo na probleme svojega kraja pa tudi na to, 
da nismo samo delavci, temveč tudi občani v krajevni 
skupnosti.« Te besede, ki presenečajo in hkrati bole, 
je Izrekel delegat komenskega Aluminija (od tam je 
posnetek) v svetu tamkajšnje krajevne skupnosti Kristi
jan Colja. Vzrok za tak odnos do krajevnih problemov 
(ki se, resnici na ljubo, v zadnjem času nekoliko po
pravlja), pa je videl tudi v dejstvu, da je »imela kra
jevna skupnost dalj časa blokiran žiro račun, brez de
narja pa tako ni bila zanimiva«. Foto: Janez Zrnec

sile še niso dosti prispevale 
doslej, da bi bila ta z raz
prava organizirana in resnič
no družbeni prostor za teh
tanje mnenj in stališč, da bi 
se bilo mogoče dokopati do 
najboljšega Stališča. Zato ni 
čudno, da v spontanih dialo
gih bolj silijo v ospredje 
vprašanja kadrovskih kombi
nacij, pomisleki ali ne bd v 
povezanem zdravstvenem cen
tru prišel bolj do veljave 
koncept bolnišnične ali os
novne zdravstvene služlbe, 
skratka vprašanja, ki so si
cer zelo pomembna, odvrača
jo pa pogled od celovitosti.

Namesto Javne razprave o 
tem, kako do bolj povezane
ga zdravstva v južnpprimor- 
skih občinah, s« zdaj odvija 
bolj ali manj samogovor. V 
tvoren dialog ga lahko raz
vije predvsem organiziranost 
v tako demokratično izme
njavo mnenj, ko bodo lahko 
vsi, tako izvajalci kot uporab
niki, povedali svoje in poma
gali obogatiti stališča priprav
ljenega gradiva. Pobudo za 
to Je dal tudi občinski ko
mite ZK v Kopru, ki je oce
nil gradivo kot dobro osnovo 
za javno razpravo. Bržkone 
pa bi bilo prav, če bi se jav
ni razpravi, predvsem v 
zdravstvu zaposlenim, pridru
žili tudi zbori občinskih skup
ščin in seveda samoupravne 
interesne skupnosti za zdrav
stvo in še drugi. Le tako širo
ko zastavljena izmenjava sta
lišč bo lahko odgovorila na 
vprašanje, kako do najbolj 
funkcionalnega In najustrez
nejšega organiziranja zdrav
stva na tam območju.

GUSTAV GUZEJ

Evidentiranje 
tik pred 

zaključkom
V novomeški občini >so 
evidentirali 1.572 mož

nih kandidatov

NOVO MESTO, 1«. jan. — 
V novomeški občini so v glav
nem že končali z evidentira
njem možnih kandidatov za 
delegacije družbenopolitičnih 
skupnosti in delegacij samo
upravnih interesnih Skupno
sti, čakajo le na nekatere za
mudnike. Do zdaj so krajev
ne skupnosti v novomeški ob
čini evidentirale 1.572 možnih 
kandidatov, med temi je 361 
mladih in žensk, od vseh 
predlaganih Je 398 članov zve
ze komunistov. V organizaci
jah združenega dela so pred
lagali 2.221 proizvajalcev, med 
temd je 608 mladih in 807 
žensk, med predlaganimi je 
426 članov zveze komunistov. 
Struktura predlaganih možnih 
kandidatov je ugodna, saj je 
mladih 28 odst., žensk 37 od
stotkov, članov zveze komuni
stov pa je 19 odstotkov.

S. DOKL

SKUPŠČINSKI
POROČEVALEC

Prva
letošnja
številka

LJUBLJANA, 16. jan. — Pr
va letošnja številka glasila za 
delegate in delegacije »Poro
čevalec« je pestra. Poleg ob
razložitev nekaiterih zakonov, 
ki jih bo obravnavala republi
ška skupščina v prihodnjem 
obdobju, odgovora na'delegat
sko vprašanje o premdranju 
odkupljenega mleka, objavlja 
tudi poročilo delegacije skup
ščine SRS v žboru republik in 
pokrajin o poteku usklajeval
nega postopka o osnutku letoš
nje zvezne resolucije (o tem 
smo v Delu že poročali).

V rubriki »Iz skupščine 
SFRJ« lahko preberemo čla
nek o skupnih nalogah in ci
ljih politike dinamičnejšega in 
stabilnejšega razvoja, ki so ga 
pripravili ob zvezni resoluciji 
za leto 1978. Objavljena je tu
di obrazložitev sklepov zvez
nega zbora skupščine SFRJ o 
perečih vprašanjih in proble
mih uresničevanja zakona o 
združenem delu, kakor tudi 
osnutka zakona o spremem
bah in dopolnitvah zveznega 
zakona o revalorizaciji osnov
nih sredstev in sredstev skup
ne porabe uporabnikov druž
benih sredstev.

Zanimiva je še informacija 
zveznega sekretariata za pra
vosodje in organizacijo zvezne 
uprave o organiziranju in pr
vih delovnih izkušnjah sodišč 
združenega dela.

Poleg tega, in seveda zgo
ščenega pregleda v zadnjem 
času sprejetih zveznih zako
nov nam izdajatelji v tej šte
vilki, s katero začenja IV. let
nik Poročevalca, nudijo še 
krajšo oceno povezovanja 
kmetov v sistem samouprav
nega združevanja. J. O.

NAGRAJEVANJE

Ni logično
Tudi v SAP Vojvodini nemalokje na
grajujejo pomanjkljivo - Uravnilovka
NOVI SAD, 16. Jan. (Tanjug) — V večini od 44 občin v SAP 
Vojvodini so temeljne organizacije združenega dela pravo
časno sprejele predvidene samoupravne sporazume in pravil
nik o pridobivanju in razporejanju dohodka in delitvi oseb
nih dohodkov. Vendar za zdaj še ni mogoče podati popolnej
šega pregleda o tem, kako temeljito so to delo opravili in 
kakšen je v celem rezultat živahne družbenopolitične de
javnosti.

To so povedali na današ
njem posvetovanju združene
ga dela vseh občinskih sve
tov sindikatov, komisij, so
dišč združenega dela in ob
činskih javnih pravobranil
cev samoupravljanja v Voj. 
vodind.

Predsednik sveta zveze sin
dikatov Vojvodine Marko 
D Jurič in je rekel, da bo de
jansko stanje znano do 10. 
februarja, ko bodo občinske 
komisije in delovne skupine 
»prerešetale« položaj. Tudi 
prvi izplačani osebni dohod, 
ki po novih pravilnikih bodo 
bolje pokarali, kako so iz. 
peljali in dognali eno izmed 
temeljnih načel — nagraje
vanje po rezultatih dela. Po
doba bo veliko Jasnejša že, 
ko bodo znane ocene položa
ja lz večjiih občin, saj je na 
primer v novosadski občini 
zaposlena kar četrtina od 
510.000 zaposlenih delavcev v 
SAP Vojvodini.

že zdaj pa lahko rečemo, 
je poudaril Marko Djuričin, 
da so se v temeljnih organi
zacijah združenega dela za
čeli poglabljati, v zakon o 
združenem delu in zdaj išče
jo odgovore na številna vpra
šanja drugače, kot so jiih 
iskali včeraj. Res pa je, da 
uresničevanje zakona o zdru
ženem delu še zdaleč ni kon
čano, marveč se je praktič
no šele začelo.

Djuričin je opozoril tudi na

primere ravnanja, ki je v na
sprotju z duhom zakona o 
združenem delu. Tako v po
sameznih temeljnih organiza
cij ali združujejo 90 odstot
kov akumulacije in amorti
zacije za nedoločene name. 
ne, kar ni nič drugega kot 
iskanje biamco menice, ki naj 
bi jo podpisal delavski svet 
mimo delavcev. V pravilnikih 
je zaslediti tudi Uravnilovko, 
ki je globoko zakoreninjena, 
pa še marsikatere druge po
manjkljivosti. Tako na pri
mer ima po pravilniku neke
ga avtoprometnega podjetja 
daktilografka več točk za od
govornost kot voznik avtobu
sa, kar je sprto z vsako lo
giko. Ali: v neki šoli trna sna
žilka za malenkost manj 
točk od učitelja, razlika v 
točkah med direktorjem in 
njegovim pomočnikom pa je 
tolikšna, da si direktor lah
ko kupi kvečjemu »škatlo 
cigaret več«, kar je vsojevrst- 
na vulgariracija meril nagra
jevanja.

Predsednik sveta zveze sin
dikatov Vojvodine je pove
dal, da se prepisovanje pra
vilnikov ni preveč razpaslo, 
so pa bili primeri, da so or
ganizacije »kupovale« izgo
tovljene pravilnike. Toda 
kjerkoli so tako ravnali, so 
to težko pojasnili delavcem, 
ki takih pravilnikov niso ho
teli sprejeti in tako je refe
rendum padel v vodo.

ZAKONODAJNA POBUDA

Po delu v tujini
Priznavanje pravic iz dela na tujem naj bi uredili enot
no — Praksa je sedal po republikah dokaj različna
LJUBLJANA, 16. Jan. — Ko se naši delavci, začasno zapo
sleni v tujini, spet vrnejo domov in se ta ponovno zaposlijo, 
se srečajo s precej velikim tn za zdaj še silno neenotno ure
jenim vprašanjem, kako bi (v skladu s našo novo ustavno 
ureditvijo) koristni pravice lz defla in po delu — ko so sa
dove svojega minulega dela pustili v tujini.

popreši
Ibčeno

Pravice iz dela in po delu 
so lahko, denimo, osebni do
hodek glede na miniulo delo, 
daljši letni dopust, priznanje 

►rešnjih izkušenj za do- 
delo, jubilejne nagra- 

de, dodatki za stalnost in mo
rebitne druge ugodnosti. Se
veda vse to velja za tiste de
lavce, ki so si začasno delo 
v tujini poiskali sami. Takih 
je večina. Oni drugi, ki prav 
tako začasno delajo v tujini, 
vendar so jih tja poslale »nji
hove« organizacije združene
ga dela, teh problemov nima
jo, ker so pač ves čas za
posleni pri svojih OZD in 
jim tudi gredo vse pravice 
in obveznosti, ki bi jih imeli

če bi ves čas delali doma.
V zvezi z minulim dedom, 

v tem primeru delom v tuji
ni, v jugoslovanskem prosto
ru namreč uporabljajo različ
no prakso. Medtem ko neka
tere republike (nekaj časa Sr
bija In Makedonija) brez po
misleka vpisujejo tujo delov
no dobo v jugoslovanske de
lovne knjižice, pa, denimo 
v Sloveniji in na Hrvaškem 
te podatke vpisujejo v pose
bej za to prirejene jugoslo
vanske obrazce, na katerih 
potrdijo, da Je delavec prebil 
določeno dobo v tujem zava
rovanju in da se ta doba se
števa z Jugoslovansko dobo 
za pridobitev pravic iz so-

IZ SKUPŠČINE SRS

sladno po novih merilih
Kjer so se zajamčenim OD izognili s formalnimi uskladitvami in sklepi, tve
gajo plačevanje za nazaj —■ »Novi« osebni dohodki nikakor niso cilj akcije
LJUBLJANA, 16. jan. — Sklep zveznega zbora skupščine 
SFRJ Je treba obravnavati In upoštevati v celoti. S samim 
spreminjanjem osnov za oblikovanje osebnih dohodkov, ne 
da bi hkrati uveljavili nove prvine pri ustvarjanju, razpo
rejanju in končno delitvi dohodka, ni dovolj narejenega za 
preobrazbo družbenoekonomskih odnosov.

To pa pomeni, da sedanja, 
pretežna pozornost zgolj ob
likovanju »novih« osebnih do
hodkov — brez ustrezne ob
čutljivosti do vseh, toda od
ločilnih denarnih in blagovnih 
tokov, prek katerih se do
hodek oblikuje — pušča ob 
strani temeljne cilje preob
razbe, ki jo je odpri zakon 
o združenem delu. Zato tu
di spoštovanja postavljenega 
zakonskega roka, ki je glede 
na ureditve dohodkovnih od
nosov minil, ne gre razume
ti kot znak za začetek pred
videnih kaznovalnih postop
kov, ampak vse bolj kot na
daljevanje in okrepitev pri
zadevanj, da bi sedanja spoz
nanja in rešitve še celoviteje 
izpopolnili. Toda z vse šir
šimi družbenimi močmi, to
rej z vse bolj neposredno po
močjo zadolženih organov in 
organizacij, zlasti kjer akci
ja zastaja ali kjer se ji s 
spretnimi manevri izogibajo, 
tudi pod okrilje formalne ne
oporečnosti posameznih od
ločitev.

Na današnji seji komisije 
skupščine SR Slovenije za 
spremljanje izvajanja zako
na o združenem delu so v 
razpravi o sedanjih najbolj 
perečih vprašanjih uveljavlja
nja dohodkovnih odnosov po- 
cebej opozorili tudi na vrsto 
povsem praktičnih zadreg 
gleda ocenjevanja skladnosti

samoupravnih odločitev z du
hom in zahtevami zakona.

V zvezi s tem je bilo zno
va poudarjeno, da določila 
662. člena zakona o združe
nem delu neizpodbitno velja
jo od 1. januarja 1978. Orga
nizacija združenega dela, ki 
se ni prilagodila tej zahtevi, 
krši zakon in pristojni orga
ni so dolžni uveljaviti pred
videne sankcije, seveda po 
predpisanih opravilih in po
stopkih.

Sprejem novega samoup
ravnega splošnega akta z os
novami in merili za delitev 
osebnih dohodkov ali pa spre
jem sklepa z ugotovitvijo, 
da je že sedanji akt usklajen 
z zakonskimi zahtevami, obo
je velja za enakovredno »po
trdilo« na podlagi katerega 
SDK ne more zavrniti izpla
čila obračunanih osebnih do
hodkov. Nikakor pa že s tem 
za delavce v določeni delov
ni organizaciji ni vse storje
no, saj v hkratni oceni sklad
nosti akta z zakonom utegne 
pristojni občinski organ, pra
vobranilec samoupravljanja 
ali tudi sindikat ugotoviti ne
pravilnosti, pomanjkljivosti 
ali pa izpeljati — seveda z 
enakimi namenom — določe
ne začasne ukrepe za var
stvo samoupravnih pravic in 
družbene lastnine.

Upoštevati Je namreč tre- 
ba, so nadalje poudarili na

seji komisije, da je delitev 
osebnih dohodkov letna ka
tegorija. Že ra leto 1978 pa 
zakon zahteva njihov obra
čun po novih osnovah in me
rilih. Kjer so se torej izog
nili prvi sankciji — zajamče
nim osebnim dohodkom — s 
formalnimi uskladitvami ali 
celo z lažnivimi sklepi, češ 
da je vse skladno z zako
nom, take lahko v kasnejših 
mesecih in po končanem ob
računu dohodka zadene ka
zen za nazaj, če bo vsebin
ska ocena ugotovila pomanj
kljivosti.

Seveda za nespoštovanje 
določil zakona s združenim 
delom, v tem primeru kon
kretno njegovega 662. člena 
niso edina sankcija zajamče
ni osebni dohodki. Prav na
sprotno, vse več uspeha ima
jo lahko drugi ukrepi, ki za
devajo delavce in organe v 
organizacijah združenega de
la, odgovorne za pripravo za
konitih samoupravnih aktov. 
Pri tem bi morale več nare
diti skupščine družbenopoli
tičnih skupnosti in skupaj z 
družbenopolitičnimi organiza
cijami tako rekoč izsiliti čim
bolj ustrezne rešitve. Tako 
bo tudi moč preprečevati ne
odgovorno predlaganje in po
tem sprejemanje tako pri
ročnih sklepov, da je vse v 
redu — v bistvu pa je uredi
tev še daleč od zahtevane.

Prav bi bilo, so sklenili 
na seji, da odgovorni druž
beni organi vsaj do konča 
četrtletja pregledajo sedanje 
akte o delitvi oselbnih do
hodkov, ocenijo njihovo 
skladnost z zakonom ter 
sprožijo, jx) potrebi in po 
neuspešni svetovalni akciji.

zakonite postopke pred sodi
šči združenega dela. Pri vsem 
tem delu je pomembna 
naloga SDK, ki bo, kot ka
že, zdaj prva pregledala akte 
oziroma sklepe — da o svo
jih ugotovitvah obvešča orga
ne 'občinskih skupščin, ter 
družbenopolitičnih organiza
cij. Njena naloga je tudi, da 
dosledno odredi izplačilo le 
zajamčenih osebnih dohod
kov za tiste organizacije; ki 
ne bodo predložile prav ni
česar, niti novega niti do

sedanjega akta.
Za zdaj še ni celovitih pre

gledov, kako SO v Sloveniji 
organizacije združenega dela 
sprejemale nove akte o de
litvi osebnih dohodkov in še 
manj, kakšna je njihova vse
bina. Očitno bodo marsikje 
še ta mesec sprejemali konč
ne odločitve. Tudi zaradi 
možnosti, da že zdaj pono- 
ve referendum, seveda o no
vem predlogu samoupravne
ga akta oziroma posameznih 
njegovih delov. Komisija 
skupščine SRS za spremlja
nje izvajanja zakona o zdru
ženem delu je na današnji 
seji oblikovala tudi nekaj 
odgovorov na vprašanja, ka
ko tolmačiti posamezne za
konske člene, pregledala pa 
tudi gradiva za seje skup
ščinskih zborov, ki bodo po
sebej obravnavale uresniče
vanje zakona o združenem 
delu v Sloveniji.

DUŠAN SKOK

Spremembe dnevnih redov 
sej zborov skupščine SRS
LJUBLJANA, 16. jan. — Predsednik družbenopolitič

nega zbora skupščine SRS Stane Markič je z dnevne
ga reda seje zbora, ki Jo je sklical za ponedeljek, 
23. januarja 1978, odložil obravnavo akcijskega pro
grama neposrednih nalog pri preobrazbi osnov druž
benoekonomskih odnosov na področju razporejanja 
dohodka, oblikovanja sredstev za osebne dohodke in 
prisvajanja osebnih dohodkov, z vsemi spremljajočimi 
gradivi. Obravnavo tega akcijskega programa je s 
seje zbora, ki jo je sklicala za sredo, 25. januarja 1978, 
odložila tudi predsednica zbora občinske skupščine SRS 
Mara Žlebnik.

Akcijski program bosta zbora obravnavala na eni 
od naslednjih sej skupaj s poročilom komisije za 
spremljanje izvajanja zakona o združenem delu.

Predsednik zbora združenega dela Skupščine SRS 
Stefan Nemec pa razširja dnevni red seje zbora, ki jo 
je sklical za sredo, 25. januarja 1978, z obravnavo 
predloga odloka o pooblastitvi izvršnega sveta skupšči
ne SRS, da sklene družbeni dogovor o izgradnji in 
financiranju Kulturnega doma Ivan Cankar na Trgu 
revolucije v Ljubljani (usklajevanje z zborom občin 
v smislu 289. člena poslovnika skupščine SRS).

cialne varnosti, predvidenih 
v ustrezni konvenciji. (Os
novne pravice iz socialne var
nosti, kot so zdravstveno, po
kojninsko in invalidsko zava
rovanje, zavarovanje za 
primer brezposelnosti ter 
družinske dodatke ima ve
čina naših delavcev v 
tujimi zagotovljenih, saj Je 
naša država z večino evrop
skih držav podpisala tovrstne 
dvostranske in večstranske 
sporazume).

In kot tretja je v zvezi z 
minulim delom tu še inači
ca, da nekatere republike in 
pokrajini za tujo delovno do
bo sploh ne izdajajo nobenih 
potrdil, saj sodijo, da zado
stuje potrdilo \tujega deloda
jalca in naj si s takšnim po
trdilom naše domače OZD 
pomagajo, kot pač vedo in 
znajo.

Zaradi tako različnih stališč 
do delovne dobe v tujini in 
pravic iz delovnega razmer
ja v domovini ali drugače 
povedano, zaradi vpisovanja 
ali nevpisovanja te tuje de
lovne dobe v domače delovne 
knjižice, je v javnosti pre
vladalo mnenje, da je treba 
to vprašanje urediti enotno, 
s predpisi na zvezni ravni. 
Takšno stališče je tudi pre
vladalo na skupnem sestanku 
najbolj zainteresiranih dejav
nikov v Sloveniji (republi
škega sekretariata za delo, 
gospodarske zbornice Slove
nije, sindikata, skupnosti za 
zaposlovanje in skupnosti po
kojninskega in invalidskega 
zavarovanja). Dogovorili so 
se, da bodo ponovno opozo
rili zvezni komite za delo na 
nevzdržne razmere pri evi
dentiranju tuje delovne dobe 
in se skušali sporazumeti, 
naj se doslej, dokler ne bo 
sprejet zakon o tem, potrju
je tuja zavarovalna doba ka
kor doslej, na posebnih ob
razcih, ki jih na delavčevo 
zahtevo izdaja strokovna slu
žba skupnosti pokojninskega 
in invalidskega zavarovanja; 
da torej ostaja ta obrazec 
tudi vnaprej sestavni del de
lavčevega najpomembnejšega 
dokumenta — delavske knjiži
ce. Kot pomembno novost pa 
so na tem sestanku dodali 
dopolnilo, ki zavezuje naše 
organizacije združenega dela, 
da morajo v svojih splošnih 
aktih predvideti pogoje, kdaj 
lahko delavec s tujo delovno 
dobo uveljavlja pravice iz de
lovnega razmerja v »svoji« 
(domači) organizaciji zdru
ženega dela.

DRAGICA BOŠNJAK

Lažna dilema 
o plačilu 

„sestankov“
»Samoupravljanja ne gre 
zoževati v okvir sestan

kov«, pravi A. Grahor
BEOGRAD, 16. Jan. — Sa

moupravljanje se na more 
zožiti na okvir sestankov ali 
še izenačiti z njimi, poudar
ja sekretar sveta zveze sin
dikatov Jugoslavija Andrej 
Grahor v odgovoru na vpra
šanje novinarja Tanjuga ob 
razpravljanju, Id se je zad
nje tedne razvnelo v Javno
sti —ali naj bi samoupravne 
sestanke plačevali ali ne. 
Grahor sodi, da je velik del 
te dileme lažen in da se sa
moupravljanje lahko razvije 
neovirano v vsakem delov
nem okolju, tudi tam, kjer 
Imajo tekoče trakove, ki ne 
trpijo zastoja. Daleč od res
nice je izgovor, da je tekoči 
trak kriv, če je v teh kolek
tivih samoupravljanje v glav
nem slabše razvito, to so po
kazale že lanske raziskave v 
sindikatu delavcev Industri
je in rudarstva.

Ce želimo, lahko delo zme
raj tako organiziramo, da sa
moupravljanje ne trpi, pou
darja Grahor. Zmeraj je mo
goče najti koga, da bo na
domestil tistega, ki mora iti 
na sestanek. Druga stvar pa 
Je, da mnogim ni prav, če 
delavci uveljavljajo svoje sa
moupravi jalske pravice, in 
jih z raznimi izgovori posku
šajo pri tem ovirati. Z de
lavcem, ki je pasiven in ne
informiran, je zmeraj laže 
manipulirati, piše Tanjug.

Grahor hkrati opozarja na 
neko še premalo razvito ob
liko dela — to je na delo v 
tako imenovanih sindikalnih 
skupinah, ki omogočajo iz
menjavo mnenja in zavzema
nje stališč kar »sproti«, »sto
je«, med odmorom za mali
co, kakšno minuto po izte
ku izmene ali pred začetkom 
druge izmene. To bi bil lah
ko neke vrste politični dogo
vor, meni Grahor in opozar
ja, da je pred vsakim samo
upravnim odločanjem potreb
nih več faz, v katerih bi se 
morala uveljaviti bolj kot do
slej ravno politična angažira
nost sindikatov.

Pred samoupravnim skle
pom obstaja namreč faza 
sprejemanja predlogov s po
močjo strokovnih služb, na
to faza seznanjanja delavcev 
s temi predlogi, kar pome
ni uporabo raznih oblik pis
menega in ustnega informira, 
nja. Nato je na vrsti faza 
izmenjave mnenj, v kateri je 
mogoče delati tudi po sindi
kalnih skupinah, zlasti, če 
proces proizvodnje ne trpi 
daljših prekinitev in ne omo
goča sklicevanja večjih sa- 
moupravljalskih zborovanj. 
Nazadnje pride faza sklepa
nja — sklepe pa Je mogoče 
sprejemati ali zavračati tudi 
z referendumom, kar pome
ni, da dela ni treba preki
niti.

Sestanki torej niso edina 
oblika samoupravnega dela. 
»Sestankarstvo« Je monopol 
tistih, ki ne delajo v proiz
vodnji, tl so pa že doslej do
bivali svoj osebni dohodek, 
pa naj so bili na svojem de
lovnem mestu ali na sestan
ku.

POGOVOR Z DELEGATOM

Spremembe mnogo obetajo

Frane Rutar Je vodja 
splošne delegacije za in
teresne skupnosti pri kra
jevni skupnosti Tolmin.

»Naša delegacija šteje 
petnajst članov. V prvih 
dveh letih mandatnega ob
dobja smo se sestajali ze
lo pogosto, saj strokovne 
službe še niso dovolj us
kladile svoje delo. Sedaj, 
ko so interesne skupnosti 
med seboj bolj povezane, 
'imamo mnogo manj ses
tankov.

Sploh pa sta bili prvi 
dve leti, ko smo se vsi 
šele uvajali v delegatski 
sistem, precej težavni. 
Mnogo preobsežnih mate
rialov smo prejemali pre
pozno in zelo težko jih Je 
bilo predelati. O tem pro
blemu Je bilo moč v mi
nulem obdobju mnogo 
brati v časopisih in poslu
šati po radiu in televl- ( 
ziji. Zaradi stalne kritike 
so sestavljalci gTadlv, 
vsaj v tolminski občini, 
kmalu začeli sestavljati 
krajše in razumljivejše 
tekste. Sedaj Jih tudi po
šiljajo pravočasno, vsaj te. 
den dni pred skupščino.

Čeprav sem v začetku, 
kot vodja delegacije, po

izkušal zadolžiti posame
zne člane — delegate, da 
bi se ukvarjali s proble
mi z določenega področja, 
sem končno moral vsa 
gradiva predelati sam in 
jih na osnovi Izvlečkov 
posredovati ostalim. Si
cer pa mi delitev dela po 
področjih še do danes Dl 
uspela.

Glavna slabost druge 
polovice obdobja, ki so bo 
kmalu zaključilo, Je bi
la sklepčnost sestankov. 
Vkljub temu, da so vsi 
delegati pravočasno dobi
vali gradiva, vabila ln 
opozorila, na sestanke ni
so prihajali vsi. Tako nas 
Je bilo na zadnji seji v 
decembru le pet od pet- 
najstih.

Sicer pa, kako naj us
pešno deluje skupščina, 
če se delegati ne udeležu
jejo sestankov oziroma 
sploh ne pogledajo gra
div. Sprašujem se, zakaj 
Je tako, saj gre za stva
ri, ki so zelo pomembne 
za našo skupnost.

Mislim pa, da bo nova 
zamisel delegatskega sis
tema, ki jo bomo uresni
čili v začetku prihodnje
ga mandatnega obdobja, 
prinesla mnoge izboljša
ve. V Tolminu bomo us
tanovili okoli devet po
sebnih delegacij (zdravst
vo, šolstvo Itd). Te bodo 
laže sledile dogajanjem v 
posameznih interesnih po
dročjih.

Prepričan sem, da bo
do uspehi posebnih dele
gacij mnogo večji. Delega
ti bodo laže obvladali le 
eno interesno področje, 
bolj bodo prizadevni ln 
tudi sestanki bodo bolje 
obiskani.«

KATJA RO«

ČRNA GORA

Sito prakse
Preveč formalnih rešitev v sporazu
mih o urejanju dohodkovnih odnosov

TITOGRAD, 16. Jan. (Tanjug) — Sodijo, da v Cml gori pri- 
bllžno desetina temeljnih organizacij združenega dela do 
zakonskega roka še ni sprejela pravilnika o razporejanju 
dohodka ln delitvi sredstev za osebne dohodke, vendar bodo 
to delo predvidoma končali še ta mesec ali vsaj do dneva, 
ki Je predviden za izplačilo Januarskih osebnih dohodkov.

Čeprav ni natančnih podat
kov, je znano, da so samo
upravne sporazume, s kateri
mi se urejajo dohodkovni od
nosi, v nekaterih kolektivih 
sprejeli na zborih delavcev, 
ne pa z osebnim odločanjem 
na referendumu, kar Je za
konsko edino pravilno, tako 
da bodo te akte razglasili za 
pravno neveljavne. Republi
ški organi, družbene službe 
ln ustanove so se že začeli 
dogovarjati, da bi organizi
rali akcijo za vsestransko 
ocenjevanje sprejetih samou
pravnih sporazumov o do
hodku in osebnih dohodkih, 
s čimer se bo začela prava 
bitka za oblikovanje dohod
kovnih odnosov v skladu z

ustavnimi opredelitvami ln 
zakonom o združenem delu.

Med kritično analizo več
jega števila pravilnikov in 
samoupravnih sporazumov 
— so poudarili v današnjem 
pogovoru, ki ga Je organizi
ral republiški svet zveze sin
dikatov — bo treba temeljito 
pretresti ta zavrniti zlasti 
formalne rešitve v teh aktih.

Pravilnike bo najprej na 
podlagi določenih meril ver
jetno pregledala služba druž
benega knjigovodstva, ta to 
v sorazmerno kratkem ob
dobju. Nato bi bila na vrsti 
poglobljena politična in stro
kovna analiza pravilnikov, 
hkrati s tem pa bi jih izpo
polnjevali ta spreminjali.

NOVA ŠTEVILKA REVIJE 
MED DRUGIM PRINAŠA:

CAS DELUJE V NJEGOVO 
KORIST

— Dizelski motor sl nezadrž
no utira pot na tržišče, 
kjer se vse bolj uveljavlja 

POROŠTVO SREBRNE ZVEZDE
— Tokrat smo testirali mer

cedes benz 250, ki je edini 
lani dobil nov motor 

VIDETI IN BITI VIDEN — TODA 
KAKO?

— Neupravičeno počasno ure
sničevanje pobud za večjo 
varnost pešcev v temi. 
Zakaj varnost nima pred
nosti?

RAZEN TEGA PA SE VRSTA 
RUBRIK:

— Barometer cen novih 
ta rabljenih avtomobilov, 
strip. Zgodbe, Id dišijo 
po nafti, Turizem special, 
Motociklizem za mlade ta 
drugo.

NOVA ŠTEVILKA »AVTO-MAGAZINA« 
ŽE PRI VASEM PRODAJALCU 
ČASOPISOV
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Burja zaradi ,veta‘
Različno obarvano razburjenje v Franciji zaradi nedav
ne ameriške izjave o vlogi KP v zahodnoevropskih vladah

OD NAŠEGA PARIŠKEGA DOPISNIKA

PARIZ, 16. jan. — Francija se je resnično razburila žele v 
soboto, kot da se je z zamudo zavedela pomembnosti tistega, 
kar v tisku zaradi preprostosti imenujejo »ameriški veto«. 
Zdaj je vsem jasno, da izjava State Departmenta tako rekoč 
z enako močjo leti tudi na Francijo, nastala pa je zmešnjava 
zaradi neenotnih reakcij v vladnih krogih. »Ameriški veto« 
je hkrati postal »nacionalna zadeva« v Franciji, kajti KP 
Franclje se je zadeve polastila kot enega močnih argumentov 
v volilni kampanji.

Kot je znano, je bilo 
francosko stališče do ameri
škega vmešavanja zelo enot
no v časih Geralda Forda: 
tedaj so namreč takšne izja
ve razglašali za vmešavanje 
v notranje zadeve tako na 
levici kot na desnici in go- 
listi so na primer protesti
rali skoraj enako silovito 
kot komunisti. Zdaj so volit
ve preblizu, da bi »ameri
škega veta« ne izrabili za 
drugačno igro, pravo zmeš
njavo pa so povzročili v 
krogih 'oblasti.

Predstavnik francoskega zu
nanjega ministrstva je nam
reč v petek zvečer nepre
vidno stopil na led, ko je 
dejal, da ameriška izjava si
cer Jasno priznava suvere
nost »prizadetih« držav, da 
»ni nenormalno, če imajo 
ZDA kot zavezniška država 
svoje mnenje o tem vpra
šanju«, da Carter med obi
skom t Franciji ni dal niti 
ene javne izjave na to te
mo — ter da »francoska vla
da ne daje izjav o italijan
skem notranjem položaju«.

Izjava je prilila olja na 
ogenj, kajti tako rekoč v 
nekaj minutah se je sestal 
politbiro KP'Francije ter se
stavil o stvari uradno izja
vo (poprejšnje reakcije KPF 
60 bile izražene skozi peresa 
novinarjev v »LTHumamite«). 
Izjava razglaša dejanje Sta
te Departmenta za »nedo
pustno vmešavanje v fran
coske notranje zadeve«, ven
dar se napad na ZDA s tem 
tudi konča. Za KPF je stvar 
hujša, ker »se francoska 
vlada rti uprla takšnemu 
vmešavanju«, marveč je iz
javila, da je povsem nor
malno, če ZDA dajejo na 
znanje, kdo naj po njiho
vem mnenju sodeluje v fran
coski vladi in kdo naj bo 
iz nje izključen.

Zaradi tipično francoskih 
razmer, predvsem zaradi do
končnega spora na levici, se 
je CK KPF v izjavi podal 
v volilno igro ter tako stla
čil v isto vrečo predsednika 
republike Giscarda d’Estain- 
ga ter voditelja socialistov 
Mitterranda (ker se Je med 
Carterjevim obiskom sestal 
■ ameriškim predsednikom).

»Nedavni obisk predsedni

ka Carterja v naši deželi je 
tako dobil nov pomen: dal 
je svoje poroštvo Giscardu 
d'Estaingu, pa tudi Fran- 
coisu Mitterrandu. Postavlja 
se vprašanje: kam hoče
jo pripeljati Francijo? Ali bi 
jo radi spravili nazaj v ča
se najhujše podrejenosti 
Washingtonu?« sprašuje izja
va politbiroja KPF ter na 
koncu poudarja, da Je KPF 
edini resnični branilec fran
coske neodvisnosti.

Po drugi strani so sociali
sti tudi obsodili ameriško iz
javo^, glede sestanka Cai^ter- 
Mitterrand pa so dali več 
pojasnil: da za sestanek ni 
prosil vodja PS, da na njem 
nista govorila o francoski not
ranji politiki in da Je Mitter- 
ršnd šele po odhodu iz ameri
škega veleposlaništva v Pa
rizu zvedel za laskavo Carter
jevo mnenje, češ da je >-Mit- 
terrandova vloga v francoski 
politiki dobrodejna«. Toda 
vse to Je za KPF premalo 
in prepozno, čeS da PS ni od
krita In na primer manj ostra 
kot socialistična partija Itali
je. Skratka, KP Francije na
merava porabiti »ameriški ve
to« v svoji volilni kampanji 
ne le zoper vladno večino, 
marveč tudi zoper socialiste, 
ki bi bili torej pripravljeni 
»prodati« neodvisnost Fran
cije za ameriške dolarje, kot 
se večkrat sliši.

Premier Barre je skušal po
praviti neprevidno izjavo zu
nanjega ministra, češ da je 
Gartdrjeva politika »nerod
na«, nekdanji zunanji ^ mini
ster in zdaj predsednik zu
nanjepolitičnega odbora v 
skupščini Couve de Murville 
je ogorčen nad ameriškim 
vetom, vendar to le poveču
je zmedo. Današnji »L« Mon
de«, Je v komentarju ostro 
napadel vlado, ki da zaradi 
»popoldne odsotnosti politič
ne domišljije in interesov v 
sedanjem položaju« pozablja 
na neodvisnost, na čase gene- 

| rala de Gaulla. Kajti po oisa- 
| nju tega lista je Pariz z ome- 
I njeno izjavo zunanjega mini- 
] stra odločno stopil na stran 
I ZDA ter se ■ tem vmešal v 
I notranje zadeve Italije, da- 
| siravno Je izjava drugačna:

»Francoska vlada al povrh 
vsega upa trditi, da ne daje 
izjav o notranjem položaju 
v Italiji. Seveda nima kaj 
reči, ko pa je prdvzela »tali
šča Bele hiše.«

Komentarji v tisku »o de
ljeni, venda/r med velikimi 
pariškimi dnevniki tako re
koč ni nobenega, ki bi — 
navzlic svoji sovražnosti do 
KPF — na ves glas potrdil 
ameriško pobudo. Zato pa 
trije dnevniki — »Le Figaro«, 
»L’Aurore« in deloma »Le 
Monde« — govorijo o »čud
ni sočasnosti« skupnih ameri
ških in sovjetskih napadov 
na evrokomunizem. Velesili 
torej mislita, da Je »evroko- 
munizem Izredno nevaren, 
ker utegne postaviti na koc
ko sedanji status quo, »e 
pravi delitev vplivnih podro
čij« (Le Figaro), Američani 
so proti komunistom v zahod
nih vladah, Rusi »pa »e stri
njajo s tem, samo da se ne 
bi kaj spremenilo v njihovi 
vplivni coni« (L’Aurore). Na
slov uvodnika v »L’Aurore« 
je najzgovornejši: »Vrnitev k 
Jalti« ...

V tem kontekstu Je zna- 
čilen tudi zaključek komen
tatorskega članka Henrija Al- 
lega v »L 'Humanitč«: »Fran
coska politika se mora dolo
čati v Parizu in samo v Pa
rizu.« To izrazje KPF, pou
darjeno v vseh polemikah ■ 
SZ in KPSZ, je tokrat upo
rabljeno v zvezi z ameriškim 
vetom, znano pa je, da je tu
di »L’Humanite« včasih tre
ba brati med vrsticami.

STANE IVANC

Neprijeten sprejem 
ameriške 

podmornice
AUCKLAND, 16. jan. (Reu

ter) — Amerška jedrska pod
mornica »Pintado« je danes 
zapeljala skozi »špalir« kakš
nih 70 ladij in čolnov, ki so 
protestirali, ker je priplula v 
novozelandske vode. To »ča
stno spremstvo« je podmorni
co pospremilo do pristanišča. 
Helikopterji so s svojimi moč
nimi propelorjl demonstrante 
šele tam lahko razgnali.

Predvideno šestdnevno biva
nje te ameriške jedrske pod
mornice v Auoklandu je med 
sindikata in v opozicijski de
lavski stranki izzvalo velik od
por. Podmornica »Pintado« bo 
sodelovala v manevrih skupaj 
a novozelandskimi pomorski
mi silami, potem ko bo konča
la obisk r tet) državi.

Močljiva „rešitev“
Nejasne posledice morebitne »notranje rešitve« rode
zijskega vprašanja— Se Združene države »prilagajajo«?
Iz Rodezije, kjer potekajo zdaj pogajanja o t. J. notranji re
šitvi, prenosu oblasti na črno večino, Id pa bi jo predstav
ljali zgolj »zmerni« črnski voditelji (Muzoreva, Sitole ln 
Chirau, ne pa tudi patriotska fronta Joshue Nkoma in Ro
berta Mugabeja, prihajajo v zadnjem času vesti, da utegne 
med Smithom in omenjeno »zmerno trojico« kmalu priti do 
sporazuma. Potem ko je Smith proti koncu prejšnjega leta 
pristal na splošno volilno pravico (čeprav omejeno z raz
ličnimi cenzusi) in s tem popustil glavni zahtevi svojih se
danjih pogajalskih partnerjev, se jedro zdajšnje faze pogajanj 
suče okoli »ustavnih jamstev« za belo manjšino v bodočem 
Zimbabveju, se pravi o deležu sedežev, ki naj bi jih belci 
imeli v bodočem parlamentu.

Opazovalci domnevajo, da 
bi ta pogajanja utegnila bel
cem prinesti tretjine do 
petine poslanskih mest in 
morda tudi veto na posame
zna ustavna določila med se
stavljanjem ustave. Kaže to
rej, da si bo Smith pribo
ril pomembne koncesije in s 
tem vsaj do neke mere po
trdil obtožbe patriotske fron
te, češ da se lahko iz seda
njih pogajanj rodi le lutkar
ska črnska vlada. Vsekakor 
je Smith zabeležil pomemb
ne točke že s tem, da mu je 
interno rešitev sploh uspelo 
obuditi k življenju, angloame. 
riški načrt, ki je bil zanj 
manj ugoden, pa tako potis
niti na stranski tir. To mu 
Je uspelo zaradi spleta oko
liščin, predvsem pa zaradi 
neenotnosti v sami patriotski 
fronti, krize zaupanja med 
frontnimi državami (spor med 
Tanzanijo in Zambijo), očit
ne nesposobnosti ali nepri
pravljenosti ZDA in Velike 
Britanije, da bi v resnici tr
do pritisnila na Smitha, ter 
zaradi popolne nestrpnosti 
med patriotsko ' fronto in 
»zmerno trojico«. Za Smitha 
na eni in Muzorevo, Sitoleja 
in Chiraua na drugi strani 
je želja, da patriotski fronti 
ne bi dali možnosti udeležbe 
pri prenašanju oblasti, še 
zmeraj eden poglavitnih zdru. 
ževalnih interesov, ki pa ob
jektivno Smithove pozicije 
krepi, položaj »zmerne tro
jice« pa slabša, saj zaradi 
spora s patriotsko fronto ne 
uživa podpore frontnih dr
žav, obenem pa za sabo ni
ma gverilskih enot. Iz te os
novne slabosti treh »zmer
nih« izvira Smithova mož
nost, da si pribori »ustrez
na« ustavna jamstva. Eno 
najpomembnejših med njimi 
bo seveda ^di sestava bodo-

če vojske. Angloameriški na
črt je predvideval, naj bi bi
la, potem ko bi minilo pre
hodno obdobje, v katerem bi 
politični položaj nadzoroval 
britanski komisar • Carver, 
vojaški pa mirovne sile OZN, 
sestavljena iz sedanje Smit
hove vojske in enot patriot
ske fronte. Ker patriotska 
fronta pri morebitnem spo
razumu ne bo udeležena, bi 
sestava vojske ostala v bist
vu takšna, kakršna je sedaj, 
to pa bi seveda pomenilo 
najtrdnejše jamstvo, da bo 
bela manjšina vsaj za nekaj 
časa ohranila sedanje pozici
je, tudi če bo oblast formal
no prenesena ha črno veči
no.

Tudi če bodo sedanja po
gajanja prinesla »notranji 
sporazum«, pa razplet rode
zijske krize še zdaleč ni ja
sen. Večina vprašanj se prav
zaprav šele odpira. Poglavdt. 
no je bržkone to, ali se bo 
gverilska dejavnost nadalje
vala. Muzoreva in njegova 
sopogajalca sicer izjavljajo, 
da bo imela patriotska fron
ta še naprej vse možnosti, 
da se njeni predstavniki ude
ležijo volitev, vendar je ma
lo verjetno, da bi do tega 
prišlo — že zato, ker se Mu- 
gabe m Nkomo po ocenah 
opazovalcev na volitvah ne 
moreta nadejati posebnih us
pehov; največ volilnih točk 
še vedno pripisujejo škofu 
Muzorevi. Od prenosa obla
sti, kakršnega si zamišljajo 
na sedanjih pogajanjih v Sa- 
lisburyju, odrinjena patriot
ska fronta bo potemtakem 
po vsej verjetnosti nadalje
vala z oboroženim bojem, to 
pa bi v bistvu pomenilo, da 
bd prišlo do državljanske 
vojne. Zapleteno in nejasno 
ostaja tudi vprašanje, kako 
bi ▼ primeru »notranjega

sporazuma« reagirale druge, 
v rodezijski konflikt vpletene 
strani. Ali bi frontne drža
ve, ki imajo patriotsko fro- 
to za edinega predstavnika 
črnih Rodezijcev, še naprej 
podpirale Mugabeja in Nko
ma, ki pa so že zdaj očitno 
razočarane nad tem, da ne 
morejo zgladiti njunih med
sebojnih nesporazumov. Vsaj 
za krajši čas pa se zdi, da 
frontne države »notranje vla
de« ne bi mogle priznati, s 
tem pa bi v tej smeri brž
kone vplivale tudi na stališča 
Organizacije afriške enotno
sti. Toda nekatere njene čla
nice že zdaj nasprotujejo 
vlogi patriotske fronte kot 
edinega predstavnika črnih 
Rodezijcev. Tako bi utegnilo 
v vseafriški organizaciji tudi 
zaradi rodezijskega vpraša
nja priti do novih nesoglasij.

Nič manj pomembna nebo 
tudi reakcija Washingtona in 
Londona. Obe prestolnici sta 
svoj načrt zasnovali na pred
postavki, da lahko za življe
nje sposobno rešitev rodezij
skega vprašanja prinese le 
sporazum vseh vpletenih stra
ni: Smitha, vseh črnih Rode
zijcev (tudi patriotske fron
te) in frontnih držav; le tak 
sporazum bi lahko bil po 
prvotnih zatrjevanjih iz Lon
dona in Washingtona deležen 
tudi mednarodnega prizna
nja. Zdaj pa vse kaže, da se 
zlasti Američani »prilagajajo« 
novemu položaju. Indikativ
no je pisanje nekaterih ča
sopisov, ki so pred časom 
še srdito napadali Smitha in 
njegove poskuse za notranjo 
rešitev. New York Times 
jo je zdaj pred kratkim po
zdravil, češ da v bistvu pri
naša to, za kar se je zavze
mal angloameriški načrt: 
miren prenos oblasti na črn
sko večino. »New Afričan 
Development«, mesečnik, spe
cializiran za afriška vpraša
nja, pa je na primer v zad
nji številki zapisal, da je ne
ki visoki ameriški funkcio
nar izjavil, da so ZDA »ro
dezijski sklad« (gre za 1,5 
milijarde dolarjev«) priprav
ljene aktivirati tudi v »oko
liščinah drugačnih od tistih, 
za katere je bil namenjen 
sprva«.

JANKO LORENCI

Nixon in Ford pri Carterju
VVASHINGTON, 16. jan. — Prvič, odkar jo odstopil, se Jo Richard Nlxon vrnil v WasMng- 
ton in sc tamkaj sestal ■ sedanjim predsednikom Carterjem in njegovim predhodnikom 
Fordom. Nixon se bo udeležil pogreba senatorja ln nekdanjega ameriškega podpredsednika 
Huberta H. Humphreya.

Telefotos UPI

Ponarejen zapis?
Afera v ZRN v zvezi z domnevnim Straussovim telefon
skim pogovorom - Kdo na] bi bil pogovoru prisluškoval

OD NASE BONSKE DOPISNICE

BONN, 16. Jan. — Med mnogimi aferami, ki v tem času za
poslujejo politično javnost v ZR Nemčiji (zlasti bankirske 
zlorabe v zadevi Poullain in vprašanja resnosti vohunjenja 
za NDR v »zadevi — Lutze«), se Je ob koncu tedna pojavila 
še ena.

Mtinchenski časopis »Slid- 
deutsche Zeitung« je namreč 
objavil prepis zapisa nekega 
telefonskega pogovora, ki 
naj bi ga imel bavarski poli
tik Strauss z urednikom ča
sopisa Bayemkurier malo 
pred koncem predvolilnega 
boja jeseni 1976. Tedaj so 
namreč na nepojasnjen na
čin »izginili dokumenti o za
devi Lockheed, kjer je bil 
po prvih obvestilih tudi 
Franz-Josef Strauss osum
ljen, da je prejel visoko pod
kupnino od ameriške letal
ske družbe. Dotlej oviran v 
volilnem nastopanju in pri
moran v zavzemanje obramb
nih »tališč, je Strauss proti 
koncu septembra 1976 spre
menil taktiko in Je »ume 
proti sebi v javnosti z do
kajšnjo lahkoto zavrnil kot 
»zaroto, ki spominja na na
čine delovanja mafije«. -

Toda, v časopisu objavlje
na fotokopija zdaj očitno ne 
razburja (medtem je bil 
Strauss formalno oproščen 
suma o podkupovanju) sa
mo s svojo vsebino, ampak 
zlasti ostro zastavlja vpraša
nje, kdo Je telefonskemu po
govoru prisluškoval in, ali je 
s tem nastalo dejanje, ki 
krši ustavo. Zakonite možno
sti za prisluškovanje imajo 
v nekaterih primerih namreč 
le nekatere institucije (zvez
na obveščevalna služba, vo
jaška protiobveščevalna služ
ba in zvezni in deželni uradi 
za obrambo ustave) in z ve
likimi naslovi je konservativ
ni tisk pritegnil Straussu, ki 
v prisluškovanju vidi »hudo 
kršitev ustave«, dokazuje zlo
rabe socialno-liberalne vlade 
in zahteva ukrepe za kazno
vanje storilcev, obenem pa 
dvomi, da bd bila ta vlada 
sposobna neoporečno izvesti 
postopek.

Med mnogimi vprašanji, ki

si jih zdaj zastavljajo anali
tiki zapisa, je na prvem me
stu njegova avtentičnost.

Zapis Je na formularju, kd 
ga Je do leta 1974 uporablja
la obveščevalna služba in 
ima potrebni žig, toda ▼ ča
su prisluškovanja so t te 
namene imeli že druge vrste

FRANZ JOSEF STRAUSS 
— Priložnost za protina
pad

formularjev. Po prvih prei
skavah, o katerih so vladni 
predstavniki obširno poroča
li, ni nobena od »zakonitih« 
prisluškovalnih institucij na
šla ▼ svojih arhivih zaznam
ka o prisluškovanju, zato 
vlada odklanja sleherno od
govornost. Nekateri ne iz
ključujejo možnosti, da gre 
za spreten ponaredek, dru
gi pa trdijo, da pogovorom 
vendarle ni mogoče tako pre
prosto prisluškovati, da za 
tem ne bi stala dobro orga
nizirana služba.

Ko si opazovalec zastavi 
vprašanje, komu je lahko ob
java zapisa koristila, ima na 
voljo dve možnosti: prva, da 
je s tem Straussova stranka 
pridobila močno propagand
no orožje proti vladi (kritike

na račun predlogov o uzako
nitvi ali razširitvi prisluško
vanja so izrazite), je manj 
verjetna kot druga, po kate
ri naj bi v javnosti znova 
vzbudili sume v Straussovo 
»čistost« v zadevi Lockheed, 
čeprav je 6. januarja letos 
posebna preiskovalna komisi
ja pravosodnega ministrstva 
Straussa oprostila suma. To 
se zdi tembolj verjetno, ker 
je sporni zapis uredništvo 
»Stlddeutsche Zeitung« dobi
lo že 23. decembra (ko sklep 
komisije javnosti še ni bil 
znan, poučeni pa so gotovo 
že vedeli zanj), objavila pa 
ga je šele v soboto 14. ja
nuarja.

Da Je zadeva dobila dokaj
šnje razsežnosti priča takojš
nji sestanek odbora za nad
zorstvo nad obveščevalnimi 
službami pri kanclerskem 
uradu, ki naj razišče okoli
ščine, toda matična stranka 
ključne osebnosti, krščansko
socialna unija, je že podvo
mila o objektivnosti preisko
vanja in skušala nerodnost 
obrniti v svoj prid tako, da 
je soclalno-liberalno vladno 
koalicijo obtožila načrtnih in 
namernih zlorab.

MOJCA DRCAR-MTJRKO

Smrtna kazen 
za vohunstvo

TEHERAN, 16. jan. (Reu
ter, AFP) — Prizivno sodiš
če v Teheranu Je potrdilo 
smrtno kazen, ki jo je voja
ško sodišče izreklo funkcio
narju ministrstva za izobra
ževanje zaradi vohunstva v 
korist neke tuje sile. Ali 
Naki Rabani, funkcionar te
ga ministrstva, je baje pri
znal, da se je nad 30 let uk
varjal ■ vohunstvom.

Konec lanskega leta so v 
Iranu izrekli in izvršili smrt
no kazen nad nekim armad
nim generalom, ki je bil rav
no tako obsojen zaradi vo
hunstva »v korist neke tuje 
sile«.

Stari »vrstni red“
Sovjetski teoretik o pogledih SZ na berlinsko konferen
co — Proletarski internacionalizem »najvišje načelo«

POSEBEN TANJUGOV DOPIS

MOSKVA, 16. jan. — Sovjetski teoretik in partijski funkcio
nar Vadim Zagladin je med evropskimi komunisti posred
no načel nov dialog o razlaganju sklepne listine z berlinske 
konference, ki je bila leta 1976. Tega se je lotil z odprto kri
tiko tistih (partij), »ki pred vse drugo postavljajo samostoj
nost in neodvisnost bratskih partij, pri tem pa pogosto po
zabljajo omeniti celo potrebo po njihovi solidarnosti ali so
delovanju«.

Profesor Vadim obravnava to stališče v knjigi »Za Evro
po miru ln napredka« (skupno delo 12 teoretikov iz šest 
vzhodnoevropskih držav).

Avtor omenjene razprave 
očitno meni, da so nekatere 
razlage berlinskega dokumen
ta nespremenljive, se pravi 
enostranske. Med drugim to 
tudi odikritb pove, vendar pa 
pri tem zamolči, kdo so no
silci takih »enostranskih poj
movanj«. Logično je, da to 
niso posamezniki, temveč ne
katere evropske komunistič
ne partije, bolj natančno ti
ste, ki so se tudi v Berlinu 
zavzemale za uveljavitev zna
nih načel: za neodvisnost vsa
ke partije, za enakopravnost, 
nevmešavanje v notranje za
deve, odgovornost vsake par
tije pred lastnim delavskim 
razredom in ljudstvom ter 
končno za uveljavitev različ
nih poti v boju za sociali
zem in pri izgradnji socializ
ma. To so torej tiste partije, 
ki so se trudile, da bd ta 
načela »uzakonili« kot bistve
na in odločujoča pri gradnji 
odnosov med socialističnimi 
državami in evropskimi ko
munisti nasploh.

Sovjetski teoretik meni, da 
je osnovni rezultat berlinske
ga srečanja »enotnost in mo
nolitnost« komunističnega gi

banja in da je trebe to po
staviti na prvo mesto. Pri 
tetn po je treba upoštevati 
tudi »splošno sprejeta nače
la mednarodnih odnosov« 
(samostojnost, neodvisnost, 
enakopravnost). Tiste partije 
ki tako razlagajo berlinski 
dokument, ravnajo po Za- 
gladinovem mnenju pravilno.

Po Zagladinovi oceni se raz
lage sklepne listine najbolj 
razlikujejo pri pojmovanju 
»intemacionalistiftnega sode
lovanja in solidarnosti«, ka
kor so ga formulirali v Berli
nu. Profesor Zagladin meni, 
da Je v to formulacijo »vklju. 
čeno bistvo problema prole
tarskega intemaoionalizma«, 
da pa so udeleženci berlinske 
konference našli prikladen 
»sinonim« za »proletarski ln- 
temaciomaltoem«. Tak »sino
nim« so, kot razlaga Zagla
din, poiskald zaradi tega, ker 
termin »proletarski interna, 
cionalizem« danes več ne iz
raža ustrezne vsebine tega 
pojma, tako da je bilo v 
splošnem interesu, da najdejo 
kompromisen obrazec.

Kot pa pravi sovjetski av
tor, ostaja vsa stvar pri »ter

minološki razliki«, saj sta bi
la vsebina in bistvo proletar
skega intemaoionalizma jas
no formulirana tudi na prejš
njih mednarodnih posvetova
njih komunističnih partij.

Ob vsem tem ocenjevanju 
pa Vadim Zagladin ne na
vaja dveh poglavitnih ele
mentov: da proletarski in
ternacional izern pravzaprav 
nikoli nd bil sporen kot na
čelo, temveč kot vsebina in 
drugič, da so se od mo
skovskih posvetovanj do ber
linske konference dogajale v 
mednarodnem delavskem ko
munističnem gibanju bistve
no nove stvari.

Vsekakor ni skrivnost, da 
je bil proletarski dntemacio- 
nalizem v preteklosti (pa 
tudi danes) pogosto obrav
navan kot »najvišje načelo« 
in kot pravna norma, prav 
to pa je vodilo d’o nespo
štovanja samostojnosti in 
neodvisnosti posameznih ko
munističnih partij in socia
lističnih držav. Spremembe, 
o katerih je govora in so 
pripeljale do sklica berlin
ske . konference v bistveno 
drugačnih zgodovinskih pogo
jih, pa pričajo o tem, da je 
danes vse večje število tistih 
partij, ki gradijo svojo vi
zijo socializma v skladu z 
nacionalnimi pogoji na osno
vi različnih strategij ln po
ti v izgradnji socializma.

Tako realnost izraža ber
linski dokument, s tem pa 
tudi njegove razlage. Vadim 
Zagladin tudi sam potrjuje 
takšno realnost z ugotovitvi
jo, da med podpisniki ob
stajajo različna pristopanja.

V vlogi „Pepelke“
Znani sovjetski ekonomist Birman kritično o vlogi eko- 
nomistov v SZ — Neustrezna priprava za odgovorno delo

OD NAŠEGA MOSKOVSKEGA DOPISNIKA
MOSKVA, 16. jan. — Inženir na bo umeril, če mu poreče
jo, da ne more biti glavni adravnlk, a u položaj glavnega 
ekonomista v podjetju bo kandidiral docela mimo. In tako 
se često dogaja, da opravljajo dolžnost ekonomistov inženir
ji ln pravniki, agronomi in zdravniki. S takšnim primerom 
otvarja znani sovjetski ekonomist profesor Birman, eden 
Izmed najbolj vnetih zagovornikov gospodarske reforme pred 
12 leti, javno razpravo e vlogi in položaju ekonomistov v 
sovjetski družbi.

Profesorju Blrmanu Je od
stopil prostor ugledni dnev
nik »Socialistlčeskaja indu
strija«, s pripombo, da ob
javlja članek kot predlog m 
razpravo. Uredništvo pripomi
nja, da članek zasluži po
zornost m poziva svoje bral
ce. naj se vključijo v raz
pravo. Po vsemu sodeč m 
je potreba za tovrstno raz
pravo pokazala zavoljo ak
tualnih gospodarskih težav. 
Profesor Birman namreč za
trjuje, da so se slabosti po
javile tudi zato, ker ni »pra
vih ljudi na pravem mestu« 
oziroma, ker so ekonomistom 
v sovjetski družbi odmerili 
vlogo »Pepelke«.

Začenja se že pri samem 
študiju. Med vsemi visokimi 
šolami v ZSSR imajo samo 
ekonomske ter knjižničarske 
štiriletni študij, med katerim 
odpade na čisto ekonomske 
vede zgolj 20 odstotkov šol
skega časa. Dve leti in pol 
Je splošno izobraževalna pri
prava, zadnjega pol leta pa 
priprava diplome. Pa tudi či
sti ekonomski študij Je »sta
romoden po obliki in reven 
po vsebini«, pravi profesor 
Birman. Namesto tistih ost
rih ekonomskih vprašanj, o 
katerih šiudent bere v časo
pisju, se brez konca vlečejo 
»sholastična prerekanja« o 
tem, ali je sovjetska produk
cija blagovna, ali Je sovjetski 
denar res denar, ali Je do
biček dobro ali slabo tn po
dobno.

In medtem ko za zdrav
nike skrbi ministrstvo zdrav
stva, za geologe pa ministr
stvo geologije, ekonomske vi
soke šole nimajo svojega po
krovitelja. Pred tremi, štiri
mi desetletji Je zanje skrbel 
državni plan, a to je »danes 
že stvar zgodovine«. Kar pa 
zadeva ministrstvo za visoko 
šolstvo, se v prvi vrsti pos
veča tehničnim inštitutom in 
do ekonomskih ne seže nje
gova roka, se pritožuje Bir
man.

Razumljivo Je, da so tako 
ekonomisti neustrezno pri
pravljeni za svoje odgovorno 
mesto v gospodarstvu. Pa 
saj Jim odgovornega mesta 
niti ne dajo zmerom: marsi
kje se dogaja, da se ekono

misti ukvarjajo z zbiranjem 
statističnih podatkov, z regi
striranjem Iznajdb, raoionali- 
zatorskih predlogov, organi
zacijskih zadev Ipd. Dolžnost 
glavnih ekonomistov oprav
ljajo najrazličnejši drugi pok
lici, a niso redki primeri, ko 
to dolžnost celo odpravijo.

Profesor Birman Je mne
nja, da je vzrok za takšen 
odnos do ekonomistov v tem, 
ker mnogi voditelji podjetij 
in gospodarskih panog niso 
do konca razumeli tiste vlo
ge ekonomskih služb, kakrš
no Jim Je predvidela gospo
darska reforma. Dejstvo Je, 
da podjetja dobivajo čeda
lje več planskih pokazateljev 
od zgoraj. V nekaterih vpra
šanjih, med katerimi so tudi 
teko pomembna, kot Je raz
voj podjetja, ima direktor 
danes celo manj možnosti za 
podjetnost tn pobudo kot 
pred 40 leti, ko so uvedli 
sklad direktorja podjetja, 
opozarja Birman.

Zato takšni direktorji os
redotočijo vso svojo pozor, 
nost k tekočim vprašanjem 
izpolnjevanja plana, oskrbe 
in podobnega, ekonomske 
probleme pa neredko potis
nejo v ozadje. Iz tega izha
ja takšen »posebni« odnos 
do ekonomistov, ki se kaže 
v tem, da pri vsakoletnem 
skrajševanju osebja najpogo
steje odpustijo ravno ekono
miste. Takšnega odnosa do 
ekonomistov in ekonomskih 
služb nd mogoče trpeti, po
udarja profesor Birman, ker 
to pelje k raznim »horuk 
metodam« v vodenju gospo
darstva, ki Jih je partija od
ločno obsodila. Učinkovitega 
gospodarjenja si v sodobnih 
pogojih ni mogoče zamisliti 
brez nadaljnjega povečevanja 
vloge ekonomista v proizvod
nji, brez korenitega izpopol
njevanja organizacije in de
javnosti ekonomskih služb, 
opominja profesor Birman.

Sloviti sovjetski ekonomist 
med drugim navaja dva pri
mera, ki ste po zaslugi eko
nomistov dala uspešne rezul
tate: primer kemičnega zdru
ženja »Azot«, kjer so dosegli 
intenzivno proizvodnjo ■ ob
čutnim skrčenjem zaposle
nih, in primer avtomobilske

tovarne »VAZ«, ki j« po naj
pomembnejših pokazateljih 
najboljše podjetje v evojt 
panogi. Oba primera sta za 
sovjetsko prakso izjemna, po
snema Ju le nekaj drugih 
podjetij, medtem ko drugi 
raje deajo »po starem«, to 
je malo učinkovito, eksten
zivno.

Četudi so profesorju Bin 
manu odstopili prostor pred
vsem zato, da pove svoje 
mnenje o vlogi ekonomistov, 
je vendarle čutil za potreb- 
no, da pove še nekaj reč: 
da je učinkovitost ekonomski 
pojem, ne pa političen, de 
Je potrebno zagotoviti takšne 
pogoje planiranja, organiza
cije upravljanja ln stimuli
ranja, da bi vsako podjetje^ 
združenje in panoga poslo
vali » koristjo za družbo, 
»Kdo ve zakaj se često izo
gibamo besedi »korist«, mis
leč, da ni naša, socialistič
na«, pravi profesor Birman. 
A vsa stvar Je v tem, komu 
Je koristno, za kakšno ko
rist gre, pribija sloviti eko
nomist, ki Je to temo široko 
obdeloval že pred desetlet. 
Jem, v razmahu gospodarske 
reforme.

Samo ekonomist lahko naj
de pravi odgovor na to, kaj 
Je koristno, on lahko odgo
varja na ekonomsko učlnko. 
vitost proizvodnje, on dejan, 
sko pozna ekonomske zako
ne eocializma, poudarja pro
fesor Birman, ki na te način 
posredno namiguje, da eo za 
nastale slabosti krivi v prvi 
vrsti neodgovorni ljudje, ki 
so prevzeli v roke življenj
ski utrip sovjetskega gospo- 
darstva. Preprosteje rečeno: 
bolnik potrebuje pravega 
zdravnika, ne pa agronoma 
— in gospodarstvo potrebuj« 
predvsem ekonomista.

TIT DOBERSEK

ZDA in Kuba 
o plovbi

WASHINGTON, 16. jan. 
(AFP) — V State Departmen- 
tu so sporočili, da se bodo 
v Havani te teden začeli po
govori predstavnikov obalnih 
uprav Združenih držav Ame
rike in Kube, na katerih naj 
bi razpravljali o plovbi po 
Mehiškem zalivu. Sporazum, 
ki ga želijo skleniti, naj bi 
izpopolnil ameriško-kubansko 
pomorsko pogodbo, sklenje
no decembra lani. Cilj te po
godbe Je določiti pomorsko 
mejo med državama. Pomor
ska pogodba Je prvi medna
rodni dokument, lcl sb ga 
Združene države Amerik« in 
Kub« podpisale po letu 1960,

Združevanje »vseh, ki so lahko združeni« na Kitajskem 
- Spremembe v stališčih do inteligence, manjšin, religije

POSEBEN TANJUGOV DOPIS

PEKING, 16. jan. — Kitajski »veliki kompromis« dobiva v 
Pekingu vedno bolj Jasne obrise. Gre za rehabilitacijo politi
ke »združene fronte«, od katere — kriva Je »štiričlanska ban
da« — ni ostalo na Kitajskem niti sledu.

Zdaj se je partijska politi
ka znova usmerila k združe
vanju »vseh tistih, ki «o la
hko združeni«.

.Vendar pa sovjetski avtor 
misli, da je berlinska kon
ferenca predvsem »prispeva
la k strnitvi in utrditvi in- 
temacionalističnih pozicij v 
sodobnem svetu«.

Drugi menijo, da so v Ber
linu »uzakonili razlike«, kar 
pa, kot pravi Zagladin, pov
zroča v KP SZ zaskrblje
nost, saj igra razredni so
vražnik prav na to karto. 
Svoj osnovni sklep zatorej 
takole formulira:

»V Berlinu sprejeta sklep
na listina ni dokument o 
nesoglasjih, temveč izhodi
šče za krepitev sodelovanja. 
Tak Je njen stvarni pomen.«

Zagladin na določen način 
ohranja to stališče tudi ko 
se dotika preteklosti. Pri
kazuje jo v idealizirani obli
ki in vključuje tudi obdob
je kominteme, za katerega 
je bilo po njegovih besedah 
značilno »upoštevanje speci
fičnosti razvoja te ali dru
ge države«, kar je ouogoča- 
lo, trdi Zagladin, sprejetje 
revolucionarne strategije v 
skladu s temi pbgojd. Ne 
govori pa o ravno nasprot
nih izkušnjah: o tem, da je 
obstoj »enega centra« in 
vztrajanje pri monolitizmu 
ob hkratnem zanikanju vseh 
razlik v boju za družbene 
spremembe, prizadelo veli
kansko škodo stvari socializ
ma na vsem svetu ter mno
ge komunistične partije lo
čilo bd lastnih množic in 
ljudstva.

To vrsto kontinuitete, o 
kateri govori sovjetski teore
tik, ko omenja knmintemo 
in moskovska posvetovanja 
(v zrvezi z berlinsko konfe- 
renoo), danes mnoge komu
nistične partije odločno za
vračajo. Te nove in pozitiv
ne težnje v komunističnem 
in delavskem gibanju pa so 
prišle do izraza na berlinski 
konferenci in v njeni sklep
ni listini, ki jo, kot je vi
deti, razlagajo na različne 
načine.

SVETO MASLESA

Druga kitajska politična 
osebnost je na konferenci, ki 
so sc je udeležili predstavni
ki mnogih demokratskih in 
buržuaznih kitajskih strank, 
izrazila mnenje, da Je treba 
politično osnovo »za dolgo- 
trajno sožitje in vzajemen 
nadzor« iskati v kriterijih, ki 
jih je Mac Ce-tung postavil 
še med oboroženo revoluci
jo.

Na tem srečanju, o katerem 
so na Kitajskem izredno do- 
sti pisali, so sodelovali pred
stavniki »Revolucionarnega 
komiteja kitajskega kuomin- 
tanga«, »Demokratske lige Ki
tajske«, »Kitajske demokrat
ske nacionalne zveze za iz
gradnjo«, »Kitajske zveze za 
pospeševanje demokracije«, 
»Kitajska delavsko-kmečke 
demokratske stranke«, »Taj
vanske demokratske lige«, 
»Vsekitajske federacije za in
dustrijo in trgovino« ter 
predstavniki drugih organi
zacij in strank.

Politika združene fronte 
ima na Kitajskem svojo tra
dicijo. Pod vodstvom kitaj
ske komunistične partije je 
bila med revolucijo na stra
ni ljudstva tudi večina pripa
dnikov nacionalne buržuazi- 
je. Seveda so se našli Izda
jalci, vendar so bili v manj
šini. Zaradi tega je bil od
nos do buržuazije oziroma do 
razlaščanja njenega premože
nja po zmagi revolucije speci
fičen. Ljudska oblast je od 
lastnikov postopoma odku
povala njihova proizvodna 
sredstva in premoženje.

Več let po zmagi se je po
litika združene fronte nada
ljevala. Do prvega resnega 
razcepa je prišlo leta 1958 po 
kratkotrajni politiki »sto 
cvetov« in prehodu na politi
ko »velikega skoka«. Prava 
razcepitev pa je prišla med 
kulturno revolucijo.

Zdaj se politika združene 
fronte ponovno prebuja, se
veda pod vodstvom komuni
stične partije. Pri tem ne gre 
za kak večji politični pomen 
teh strank, ld v pravem po
menu besede kot stranke, ko
majda obstajajo. Bolj gre tu 
za ustvarjanje ozračja večjih

svoboščin, vse to pa naj bf 
spodbudilo najširše množic« 
zunaj komunistične partije, 
da aktivno sodelujejo pri ob
novi političnega in gospodar, 
skega življenja LR Kitajske. 
Kajti, kot v Pekingu poudar
jajo, bodo komunisti v druž. 
bi vselej manjšina in jim brea 
sodelovanja z ljudstvom n« 
bo uspelo zgradita sociali, 
stično družbo.

Preobrat v politiki do ln. 
telektualcev, do prekomor
skih Kitajcev, do narodnost
nih manjšin in religije je v 
tem trenutku nekaj takega, 
kot akcijska program, okrog 
katerega se ponovno poraja 
združena fronte.

Glede intelektualcev, ld jih 
Je kulturna revolucije hudo 
prizadela, je položaj bolj ali 
manj jasen: novo vodstvo J« 
obtožilo »četverico«, da je na. 
pačno razlagala in ponaredi
la Mao Ce-tungove napotke o 
odnosu med partijo in inte. 
ligenco, ter se v dobršni 
meri oprijelo drugačnega pri
stopa, ta pa izhaja Iz velikih 
potreb kitajskega gospodar
stva In znanosti.

Veliko presenečenje J« t« 
dni povzročil vodilni partij
ski Ust, ko je objavil članek 
o novem odnosu do »preko 
morskih Kitajcev« in do nji
hovih družin oziroma sorod
nikov v LR Kitajski.

Napovedujejo tudi »resno 
izvajanje partijske poUttk« 
do narodnostnih manjšin«. 
Na Kitajskem je približno 50 
milijonov pripadnikov na. 
rodnostnih manjšin, ki živijo 
v glavnem v obmejnih pokra, 
jinah. Glede na izkušnje, pri
dobljene v preteklosti, opo- 
zarjajo zdaj kitajski voditelji, 
da sta »velikokitajski šovini
zem in lokalni nacionalizem« 
enako škodljiva.

Tudi do vernih ljudi so po
štah bolj tolerantni, čeprav, 
seveda, ni treba pričakovati 
kake spremembe stališč do 
religije nasploh. Res pa je, 
da je tisk te dni prvič po 
12 letih objavil ime znanega 
kitajskega pesnika Ceo Pu- 
čijua. Poleg tega, da je iz
reden pesnik, je tudi pred
sednik kitajske budistične 
stranke, zaradi česar so bile 
njegove pesmi doslej na sez
namu prepovedanih.

ALEKS ANDAR NOVACRJ
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NOVICE
Likovni spomini 
na križarjenje 
z Galebom

BEOGRAD — Galerija Do
ma JLA je pripravila svoje
vrstno razstavo, ki je odprta 
od 16. Januarja. Prikazuje sli
ke, akvarele in risbe likov
nih umetnikov, ki so lansko 
leto s Šolsko ladjo Galeb kri
žarili po Sredozemlju kot go
stje JLA. Le-ta je omogočila 
skupini znanih jugoslovanskih 
umetnikov, da skupaj z go
jenci vojaške pomorske aka
demije potujejo kot gostje na 
rednem križarjenju Galeba. 
Tokrat so bili to slikarji Ra- 
denko Miševič in Božidar Pro
danovič iz Beograda, France 
Slana iz Ljubljane, Ivica Ši
ško iz Zagreba in Petar Ja- 
keljič Iz Splita. Čeprav so bi
li brez kakšnih obveznosti, 
so izkoristili to edinstveno 
doživetje kot pobudo za svo
je likovne vtise ter so svoja 
razpoloženja prenesli na plat
no In risbe. Na ogled bo 
okoli 00 del.

Skladnost dekla
racije in prakse

BUDIMPEŠTA — Eden od 
najpomembnejših madžarskih 
pisateljev je zelo pohvalno 
ocenil Jugoslovansko prakso 
pri reševanju narodnostnega 
vprašanja. V tedniku »TJj Tu- 
ekoer« je pisatelj Dezsoe 
Keresztury opisal svoje biva
nje v Novem Sadu, kjer je 
bil obiskal več ustanov, se 
pogovarjal s precej ljudmi in 
predaval novosadskim študen
tom. Na koncu svojega član
ka, ki Je bil objavljen kot 
uvodnik, pravi Keresztury: 
»Osebno sem se prepričal, da 
se narodnostno vprašanje v 
Jugoslaviji rešuje v duhu so
cialističnega humanizma, ne 
le z deklaracijami, temveč tu
di z dejanji. Madžarska na
rodnost v Jugoslaviji uživa 
pravice in možnosti, ki so ji 
dane. Njen položaj in dejav
nost je lahko zgled vsepov
sod.«

Zlato in čipke 
Šiezije

LJUBLJANA — Slovenski 
etnografski muzej vabi na ot
voritev razstave »Zlato in čip
ke Šiezije«, ki jo Je pripravil 
muzej Gornje Slezaje iz Byto- 
ma na Poljskem. Razstava 
nam s skoraj 400 izvirnimi 
predmeti zgovorno predstavlja 
bogastvo ljudske zlatarske 
obrti in izdelovanja čipk v 
Slaziji. Prireditev, ki sodi v 
okvir že dolgoletnega kultur
nega sodelovanja med vojvod
stvom Katowlce in Slovenijo 
bi še posebej med muzejem v 
Bytomu in Slovenskim etno
grafskim muzejem v Ljublja
ni, bo odprta danes, 17. jan. 
ob 17. uri v prostorih Sloven
skega etnografskega muzeja, 
Trg herojev 1.

Biblioteka sve
tovne literature

MOSKVA — Nedavno je 
znana moskovska založba 
»Hudožestvenaja literatura« 
poslala v javnost zadnji »zve
zek« velike zbirke z naslo
vom »Biblioteka svetovne li
terature«. V tej biblioteki, ki 
jo je imel v načrtu že Ma
ksim Gorki, je zbranih dve
sto »zvezkov« izpod peres 
3.235 avtorjev iz 80 držav. 
Gre za samostojne knjige in 
različne antologije, tako da 
zbirka predstavlja kar 25.800 
del omenjenih več kot tri ti
soč piscev. Najprej prinaša 
poezijo in prozo starega vzh
oda, končuje pa se z izbo
ri besedil, ki so nastala v 20. 
stoletju. Izmed jugoslovan
skih avtorjev ima samo Ivo 
Andrič svoj posebni (130.) 
»zvezek«, v katerem sta ob
javljena njegova romana 
»Most na Drini« in »Travni
ška kronika«. Sicer pa celot
na zbirka predstavlja najvid
nejše predstavnike vseh ju
goslovanskih literatur: Pre
šerna, Njegoša, Mažuraniča, 
Preradoviča, Radičeviča^ Jak- 
šiča, Jovanoviča-Zmaja, Aš
kerca, Kranjčeviča, Ketteja, 
Murna, pa tudi Santiča, Ma
ksimoviča, Daviča, Alečko- 
vičevo, Raičkoviča, Zogoviča, 
D. Kostiča, Sarajliča, Sekuii- 
6evo, Nazorja, Krležo, Kova
čiča, Kaštelana, Parunovo, 
Zupančiča, Bora, Kajuha, Mi
nattija, Mlakarja in Menar
ta. Biblioteka svetovne lite
rature je izšla v desetih le
tih v skupni nakladi nad 60 
milijonov izvodov in je že v 
celoti razprodana.

Kubanski tednik o 
našem filmu

HAVANA — Kubanski ted
nik »Verde Olivo« je pozi
tivno ocenil revijo jugoslo
vanskega filma, ki je bila v 
zadnjem tednu decembra v 
Havani, ko so gledalci vide
li filme »Operacija Stadion«, 
»Sreča na vrvici«, »Vlak v 
snegu«, »Živeti od ljubezni« 
in »Bitko na Neretvi«. List 
poudarja, da jugoslovanska 
kultura s svojimi nesporni
mi vrednotami lahko obogati 
svojo dediščino s stvaritvami, 
kot je »Bitka na Neretvi«, 
ali pa s »Srečo na vrvici«, v 
kateri režiser prek zgodbe za 
otroke pošilja pomembno 
sporočilo odraslim. List do
daja, da je temeljna odlika 
sodobnega jugoslovanskega 
filmskega izraza ta, da se lo
teva razčlembe vsakdanjih 
pojavov v družbeni si edini 
ne da bi hkrati zavračal zgo
dovinske teme.

Nanut z Bartokom
Jubilejni koncert Slovenske filharmonije — Beethoven 
v nenavadni interpretaciji violinista Vladimira Spivakova

Trinajstega januarja leta
1948 je Slovenska filharmo
nija priredila svoj prvi po
vojni simfonični koncert. 
Koncert, o katerem poročam, 
je izzvenel torej natanko 30 
let po tem pomembnem dne
vu, po obdobju, v katerem 
je slovenska ustvarjalna in 
poustvarjalna umetnost odlo
čilno razgibala naš kulturni 
vsakdan, hkrati pa ponesla 
našo umetniško resnico v svet 
ter se tako postavila ob bok 
kulturam velikih narodov. V 
tridesetih letih je orkester 
Slovenske filharmonije dozo
rel v umetniško telo, ki zmo
re seči tudi po tako slastnih 
zalogajih, kakršno je na pri
mer delo madžarskega skla
datelja Bele Bartoka »Glas
ba za instrumente s struna
mi, tolkala in celesto«. Delo,

ki pomeni vrti Bartokovega 
skladateljskega ustvarjanja, 
predstavlja hkrati tudi eoo 
izmed najbolj zahtevnih par
titur, po kateri povprečni or
kestri praktično niti ne mo
rejo poseči.

Delo Je ob svojem nastan
ku — pred dobrimi štiride
setimi leti — pomenilo avant
gardno stvaritev. Ce odšteje
mo kopico nepomembnih 
efektov današnje avantgarde, 
Je Bartokova »Glasba« * avant
gardna še danes. To pa ne 
velja samo za izrazno stran 
Bartokove muzike, marveč 
tudi za tehnično, v kateri Je 
vrsta zahtev (od stereo efek
ta s postavitvijo dveh godal
nih orkestrov naprej) v bist
vu nakazala nadaljnji razvoj 
orkestralnega zvoka z jedrom 
▼ strunskih glasbilih. Orise-

Odličen zbor
Ob celjskem koncertu APZ »T. Tom- 

Programske in izvajalske odlikesic«
V okviru IV. abonmajske- 

ga koncerta Je nastopil v Ce
lju v Narodnem domu Aka
demski pevski zbor »Tone 
Tomšič«. »Apezejevce« pozna
mo že 30 let p>o vojni — kot 
naslednike nepozabnega APZ 
pod vodstvom Franceta Ma
rolta — z dobre in slabe 
strani. Tokrat so se predstavi
li v Celju z najboljše strani, 
kljub številnim težavam, ki 
hromijo njihovo delo, kot 
pravijo pevci in dirigent. Jo
že Fiirst, umetniški vodja, 
je sestavil pester in zanimiv 
program, ki ga že sam legi
timira kot mislečega mojstra 
brez konvencionalnih spon.

V prvem delu močan pou
darek na sodobni ustvarjalno- 
sti do najmodernejše, z vse
mi atributi, ki so prisotni, 
kot npr. aleatorika, vzkliki, 
vriski, topotanje in podobno. 
Ni mogoče tajiti, da je imel 
zbor zelo težavno nalogo pri 
premagovanju internacijskih 
zahtev, kompliciranih vstopov 
in izraznosti fraz. Med zelo 
zanimive, a hkrati uspele iz
vedbe bd štel »Rondes« Šve
da Rabeja, »Dječje oči« Uroša 
Kreka in »Umetnost in reg
rat« Jakoba Ježa. Slednja 
(sodim, da je poanta sati
rična) spada med najzahtev
nejše skladbe večera, zboru 
pa daje možnost, da pred
stavi tako svojo tehnično 
zmogljivost kot tudi muzikal
ne vrednote. Tudi Sretootnja- 
fcova skladba »Balada« ni kar 
tako: začetni akordi (grozdi) 
zvene dobro, srednji drama
tični del je btl precizen, ko
nec je bil problematičen, ba
si nesigumi in neizraziti.

Uvodne tri renesančne ma
le mojstrovine O. di Lassa in 
G. Costeleya so bile korektno 
izvedene, a več stilske verno
sti ne bi škodilo zlasti glede 
dinamičnega stopnjevanja. 
Udarni revolucionarni sklad
bi »Jutri gremo v napad« 
v priredbi R. Gobca in Vrab- 
čeva »Bilečanka« sta tvorili 
prehod k drugemu delu pro
grama, posvečenemu ljudski 
pesmi. Obe sta dobro znam, 
večkrat izvedeni bolj ali 
manj posrečeno. A »Jutri gre
mo v napad« še nisem'slišal 
tako imenitno zapeto. Tu je 
bilo vse, predvsem muzikalni 
koncept, ki nd špekuliral z 
udarniškim kričanjem. Ritmi
čna preciznost je bila osnova, 
k njej primerna agogika in 
gradacija, ki ni dopuščala 
(tako pogoste) kričavosti, 
pa je bila vendar mogočna 
apoteoza revolucije.

Ob tako zahtevnem in dob
ro izvedenem programu se 
je zdelo, da obvlada zbor dru
gi, ljudski del z lahkoto. Ta 
se je odražala v vseh prired
bah z dinamičnim niansira- 
njem, ki je izviralo iz muzi
kalnega doživljanja dirigenta 
in zbora. Posebej velja ome
niti »Puobeč sem star —« v 
priredbi Silvestra Mihelčiča 
z zelo lepim liričnim solom, 
ki ga je doživeto in muzikal
no interpretiral tenorist Ja
nez Drašler. »Sem se rajtou 
ženiti« je bila nekoliko pre
hitra ta ato ne dovolj 
»ljudska«. Prav lepo je zve

nela znana »Pa se sliš« v pri
redbi K. Pahorja z okusnim 
prehodom iz kitice v kitico ta 
primernim ritardandom ob 
koncu. »Makedonska humore
ska«, trd oreh v asimetričnem 
ritmu. Je bila ritmično točna, 
živa ta izrazita. Skoda, da 
je bil prehod k zadnjemu 
delu skladbe neprecizen.

»Apezejevci« so v sedanji 
sestavi elitni slovenski zbor, 
ki zmore najzahtevnejše na
loge. Internacijske probleme 
rešuje z veliko mero točnosti, 
le tu in tam preciznost zani
ha. Pretežno Je dobro ugla
šen, dovolj izenačen, kar se 
odraža v lepih pianih kot tu
di v mogočnih akordih. Te
norji so nekoliko šibki, a 
zvenijo mladostno. Basi so le
po barvam, nekatere nižine 
so še problematične. V tak
tih, kjer se pojavi moški 
zbor, je čutiti določeno neize
načenost, ki je verjetno po
sledica pogoste menjave pev
cev.

ženski zbor Je zelo dober, 
ni kričav, izraznost je na vi
soki stopnji. Upoštevati pa 
moramo, da je imel zbor iste
ga dne že dva koncerta za 
mladino dopoldne in popol
dne ter je bila utrujenost gla
sov opravičljiva. Kar Je va
žno, zbor poje * mladost
nim žarom, ves zahtevni re
pertoar na pamet ta zaneslji
vo sledi dirigentovi roki. 
Dinamična lestvica Je bogata, 
odtenki od planlssima do for- 
tisstma so doživeti ta vedno 
primemo utemeljeni na pod
lagi glasbenega zapisa. Dik
cija je prav dobra (Bon jour 
— francosko), ponekod slab
ša (Jež: Umetnost ...)

Publiko so osvojili tako, da 
so po obsežnem programu vsi 
poslušalci obsedeli ta z bur. 
nim odobravanjem izsilili še 
tri dodatke: Dubrovniški ples 
»Ltodžo« v priredbi V. Ber- 
doviča, »Rasti rožmarin« E. 
Adamiča ter Gobčevo »Zdaj 
zaori«.
Umetniški vodja Jože Fiirst 

kaže vse odlike zrelega mu
zika. Naštudiral je premiš
ljen, logičen program, skrb
no izdelal glasovne skupine, 
kar Je plod temeljitega študi
ja. Partiture obvlada zaneslji
vo ter posreduje svoja doži
vetja sugestivno vsemu an
samblu. Dinamiko gTadi smi
selno, s finim občutkom za 
pravo mero. Fraze izpeljuje 
dosledno in intenzivno do 
kraja, le tu ta tam se izma
kne kak zaključek ali prehod 
manj prepričljivo. Vse za
četne Intonacije so povsem 
zanesljive, zibor sledi zvesto 
njegovim gibom.

EGON KUNEJ

Festival palestin
skega filma

BEOGRAD — Tretjič za
povrstjo bodo pripravili fe
stival palestinskega filma. le
tos bo od 8. do 14. marca 
pod geslom »Osvoboditev Pa
lestine je jamstvo za svetovni 
mir«. Na festivalu bo sodelo
valo veliko število arabskih 
in socialističnih dežel ta med
narodna organizacije.

star Slovenske filharmonije 
'je z izvedbo Bartokove 
»Glasbe« praktično opravil 
Svojo veliko preizkušnjo. Zah
tevne partiture se je lotil 
poustvarjalno odgovorno, zav
zeto — sugestivno. Dirigent 
Anton Nanut je z muzikalni
mi vzgibi podčrtal vsebinsko 
oprdeljenost Bartokove glas
be, pri čemer je z gradacij- 
skega aspekta še posebej iz
stopal prvi stavek, kot pla
stično pa hkrati vznemir
ljivo izpeljani fugato. Barto
kova »Glasba za instrumente 
s strunami, tolkala ta cele
sto« Je dovolj zgovorno pri
kazala, do kod sežejo poust
varjalne zmogljivosti orkestra 
Slovenske filharmonije. Pri
kazala je orkestrove dobre 
strani (zvočno homogenost, 
dinamično diferenoiranost ta 
muzikalno discipliniranost) 
ter opozorila na pomanjklji
vosti (nenatančna Igra godal 
v tatonančni diferenc iranosti 
malih intervalov).

Z drugim delom koncerta 
— z Bartokom — je orke
ster torej proslavil tridesetlet
nico povojnega vzpona. Prvi 
del koncerta pa je minil raz
meroma standardno, utečeno, 
nič kaj vznemirljivo.

Uvodoma je orkester SF 
zaigral eno izmed Sorkoče. 
vičevih simfonij: Simfonijo
št. 6 v D-duiru. Prijetno za 
poslušanje — ogrevanje za 
orkester. Sledila je nenavadna 
interpretacija Beethovnovega 
Koncerta za violino in orke
ster v D-duru, opus 61. Sov
jetski violinist Vladimir Spd- 
vakov — o njegovem izjem-

Šestdeset let 
Ivana Vidava
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Zlato in čipke Šiezije
RAZSTAVA LJUDSKE TVORNOSTI — Drevi ob 17. url bodo v Slovenskem etnografskem 
muzeju v Ljubljani odprli razstavo »Zlato In čipke iz Šiezije«. Obiskovalci si bodo lahko 
ogledali skoraj 400 predmetov ljudske zlatarske obrti ln čipk iz bogatih zbirk Gomješle- 
zijskega muzeja iz Bytoma. Razstava sodi v okvir že utečenega kulturnega sodelovanja 
med vojvodstvom Katovice in Slovenijo, še posebej med muzejem Gornje Šiezije na Polj
skem in Slovenskim etnografskim muzejem. V Ljubljani bo odprta dva meseca. Na sliki: 
Detajl s pasu.

Preveč neizrazito
Uprizoritev Arrabalovega »Pisma generalu Francu« v 
režiji Darka Traliča na odru novogoriškega gledališča

Danes vstopa slovenski ma
tematik akademik prof. dr. 
Ivan Vidav v sedmo deset
letje svojega Holjenja. Čerav
no ee taki dekadičnl mejniki 
nasploh niti malo ne ujema
jo s tistimi povsem osebnost
nimi, M res razločujejo raz
lična razdobja človeškega bi
vanja, pa so vendarle pri
merna priložnost sa vsaj kra
tek pregled te prehojene po
ti. Tak namen ima tudi na
slednji sapls.

Kakor pri večini tistih, ki 
to se sapisali svetu misli, je 
tudi prof. dr. Vidami prigod- 
no zunanje življenje na moč 
preprosto in premočrtno. Iz 
rojstnih Opčin pri Trstu pre
meri najprej pot do Maribo
ra in pristane nazadnje kot 
zrel mladenič nekako na sre
di te poti v Ljubljani. Temu 
mestu ostane skoraj preveč 
zvest, saj ga zapusti le malo
kdaj, in Se to le za kratek 
čas: eno leto specializacije v 
Rimu in nekaj krajSih Stu
dijskih bivanj v Parizu. To 
je vse.

MLADI VIOLINIST VLA
DIMIR SPIVAKOV — Na 
jubilejnem koncertu Slo
venske filharmonije Je ob 
spremljavi orkestra SF za
igral Beethovnov Koncert 
za violino in orkester.

Foto: M. Z.

nem tehničnem znanju, o bo
gatem tonskem ruansiranju, o 
tatonančni preciznosti sicer 
ne gre dvomiti — je s su
geriranim prepočasnim tem
pom v prvem stavku orkest
ru malone onemogočil nor
malno igro (v lokovanju), po
drt pa je tudi notranje rav
novesje oblikovne sklenjeno- 
sti. Velike kvalitete gostujoče
ga violinista v (načelno) zgre
šeni interpretaciji tako niso 
mogle dobiti prave umetni
ške potrditve.

PAVEL MIHELČIČ

Ogrožen vikinški 
spomenik

DUBLIN — Eno od naj- 
bogatejših arheoloških najd. 
bdšč na Irskem bo morda ne
dostopno za raziskovalce, če 
vrhovno sodišče ne najde 
kompromisne rešitve, ki bi 
zadovoljila graditelje poslov
nega bloka ta arheologa. Na 
kraju, kjer naj bi postavili 
velik poslovni blok, so arhe
ologi našli ostanke kulture 
Vikingov ta druge srednjeve
ške spomenike. Več najdb je 
tudi iz zelo uspešne umetni
ške šole iz 9. stoletja. Stro
kovnjaki menijo, da je bila 
utrdba, ki je bila na tem me
stu pod upravo irske cerkve, 
o čemer pričajo tudi najdene 
relikvije. Med drugim so na
šli srebrn prstan z ametistom, 
ki ga držijo šape z vgravira
nimi živalskimi glavami. Ob 
tem so našli še nad 2000 
drobndh predmetov.
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Razstava sedmerice
SKUPINSKO PO RAZNIH KRAJIH — Drevi bo v razstavnih prostorih salona Rotovž v 
Mariboru otvoritev razstave sedmih mladih umetnikov, ki so se povezali v skupino zaradi 
lažje prezentacije svojega dela. Devet slovenskih razstavišč Jim je priskočilo na pomoč, 
tako da je razstava pred Mariborom obiskala že Idrijo, Škofjo Loko ln Novo Gorico, nato 
pa jo bodo videU še v Piranu, Murski Soboti, Novem mestu, Ajdovščini ln Kranju. Pred
stavljajo se slikarji Marko Butina, Franci Gruden, Zdenko Huzjan, Mladen Jemejec, 
Žarko Vrezec ln kiparja Erik Lovko to tujo Vodopivec. — Na sliki so Butlnove »Proge 82«.

»Pismo generalu Francu« 
španskega dramatika Fennan- 
da Anrabala, ki še izza ča
sov franoovslke fašistične 
diktature živi in deluje v 
Franciji, nd ne izrazito lite
raren ne izrazito političen 
dokument.

Preveč je razumarsko uti
litaren, izpovedno oblikoval
no nepredelan, lepotno ne
obdelan, da bd bdi literaren. 
In preveč je čustven, senti
mentalen, naiven, socialno 
kritično ln ideološko n ©po
globi j en, da bi bil političen.

Ne prvo ne drugo torej 
ni ta tako ostaja zgolj na 
ravni človeške tožbe in ob
tožbe — poštene, iskrene ta 
v tem smislu brez dvoma 
ganljive, odmevne in pri
merljive, pa vendar nepro- 
blemske in neproblematdziira- 
ne. Na njem je, skratka, ne
ogibni pečat emigrantske 
lameratacije, ki se ne more 
in ne more odmakniti od 
krivic, kakor jih občuti ta 
doživlja izgnanec na svoji 
koži, zaradi česar vsa ta nje
gova stvar ne more zažareti
v nadosebni, problemski ta 
problematizirani luči.

»Pismo« pripoveduje o 
zločinih Francove strahovla
de od začetka njegove kon
trarevolucije pa do zadnjih 
let francovskega režima, o 
neposrednih tragičnih žrtvah 
španskega fašizma in o tra
gičnih moralnih ta drugih 
izmaličenjdh preživelih, ki 
so životarili naprej pod nje
govo peto. Gradi na pišče-
vi osebnd usodi ta izkušnji 
to dodaja zgodbe drugih. A 
treba je takoj dodati — tu
di v tem, se pravi, literar
nem smislu ne zastavlja ta 
ne razrešuje nobenega obli-. 
kovnega problema.

Pripoved je, recimo, brez 
postopne ta stopnjevane do
kaz ovalne dialektike, po ka
teri bd tožba in obtožba ra
sli v pretresljiv vrh, zgrajen 
s prepričljivo besedno spret
nostjo zločinskemu generali- 
simu v brk. Kake take izra
zite notranje gradnje, ki bi 
dokazovala ta izpričevala 
piščevo umetniško zmoglji
vost in iznajdljivost ta ki bd 
s tem, seveda, prepričevala 
tudi po umetniški plati in 
z umetniškimi sredstvi, v 
»Pismu« ni zaslediti. »Pismo« 
je, kratko malo, poljubna 
nanizanka zapaženj, označb 
ta ilustrativnih spremnih 
zgodb, ki 'tečejo v domala 
ravni liniji od začetka do 
konca.

Ce Arralbalovo »Pismo« 
torej ni ne politično ne li
terarno, je še toliko manj 
dramatično, se pravi, primer
no za dramsko uprizoritev. 
Usodna zmota je preprosto 
v tem, da tisti, lci ga želi 11- 
terarizirati in celo dramati
zirati, vidi v njem tisto ta 
terja od njega tisto, česar 
v njem nd.

»Pismo«, z eno besedo, ni 
v literaturo predelana tra
gična igra ta protiigra špan
ske revolucije in protirevo
lucije, ne njima socialno 
politična ta idejna analiza 
ta še mati) njuna sdntetična 
umetniška upodobitev. Zato 
več kot zasebne človeške tož
be ta posplošenih aluzij iz 
njega ni mogoče potegniti, 
čeprav — kot rečeno — tu
di teh ne kaže preslišati. 
Vendar pa je to nemara le 
premajhen ta preveč zožen 
razlog za odrsko uprizoritev.

Primorsko dramsko gleda
lišče Nova Gorica Je v reždji 
Darka Traliča in na scelni 
Sveta Jovanoviča ter z Met
ko Franko, Tejo Glažar, 
Dragico Kokot-Šolar, Tone
tom Šolarjem, Iztokom Je
rebom in Jožetom Zupanom 
kot nastopajočimi tško upri
zoritev »Pisma« vendarle po
skusilo. Dlje kot do recita
la pa pod realnimi pogoji 
tega besedila ni prišlo.

Vsi v bistvu poljubni pre
miki igralcev po odru ta 
dvorani, vse v bistvu poljub
ne izmenjave glasov ozri ro
ma govorečih oseb, pa agira- 
nja z žarometi, pa s stoli in 
sem in tja ilustrativno zai
grane splošne karakteristike 
totalitarizmov (korakanja,in- 
sceniran sodni tribunal, li
cemersko klečeplazenje pre-

strašencev itd. itd.) niso po
magali — poslušali smo reci
tal omenjenega dometa, po
gojen tudi z večjo ali manj
šo govorniško zmožnostjo po

sameznih govorcev, med ka
terimi je po jasni izreki 
prednjačil Iztok Jereb.

JOŽE SNOJ

Mnogo 
predstav 

na srečanju
Festival, posvečen 
malim odrom, je 
v polnem teku

Konec prejšnjega tedna 
se je v Novi Gorici zače
lo tradicionalno, sedmo 
srečanje malih odrov. Na 
prireditvi se predstavlja
jo tako rekoč vsa sloven
ska gledališča ter vrsta 
gostov iz Jugoslavije in 
tujine.

Festival se je začel — 
uradno — z novo uprizo
ritvijo Primorskega dram
skega gledališča iz Nove 
Gorice, in sicer z Arraba- 
lovim »Pismom generalu 
Francu« v režiji zagreb
škega gosta Darka Tradl- 
ča, praktično pa že s po
poldanskim solističnim 
nastopom mariborskega 
igralca Volodje Peera, ki 
je predvajal delo nemške
ga dramatika, Rolfa Hoch- 
fautha, pripovedujoče pod 
naslovom »Lovčeva smrt« 
o Ernestu Hem!ngwayu in 
njegovih pogovorih s 
smrtjo.

Pred premiersko upri
zoritvijo »Pisma generalu 
Francu« so najprej po
delili priznanja najbolj za
služnim novogoriškim ani
matorjem, ki jim gre — 
med drugim — zasluga za 
dober obisk na domačih 
ta gostujočih predstavah

tako na »velikem« odru 
v Solkanu kot v komorni 
dvorani v središču nove
ga goričkega mesta. Nato 
je »srečanje malih odrov« 
odprl Miha Ravnik, član 
predsedstva CK ZKJ. V 
svojem nagovoru je pou
daril uspešno delovanje 
Primorskega dramskega 
gledališča.

Prvi krog festivala se 
izteka v sredo. Drugi del 
prireditve bo po nekaj
dnevnem premoru na spo
redu prihodnji teden, ko 
bodo na ogled predstave 
iz Zagreba, Beograda, Sa
rajeva, Badna, Karlsruhe
ja in Varšave. K posebne
mu razgovoru o »igralcu 
ta instituciji« (uvedenem 
z referatom Jurija Souč
ka) se bodo žbrali stro
kovnjaki in zainteresira
ni, odprti pa bodo tudi 
razstavo slovenske drama
tike v knjižnih izdajah.

O go riškem srečanju 
malih odrov bomo seveda 
še poročali, kakor tudi 
razpravljali o vprašanjih, 
ki se zastavljajo na tej 
prireditvi, zadevajo v pr
vi vrsti fenomen »malega« 
gledališča, njegovih aktu
alnih možnosti ta današ
nje uprizoritvene prodor
nosti. Seveda pa bo to 
mogoče storiti šele po
tem, ko bodo za nami 
vse uprizoritve, zlasti ti
ste iz drugih gledaliških 
centrov. Ponuja se pač 
neizogibna možnost za pri
merjave, saj je slovenski 
delež na prireditvi znan 
v večini že od prej ta rav
no tako že od prej kritič
no pregledan. A. I.

Vse drugačna pa je ona 
druga, prava biografija prof. 
dr. Vidava, ki zadeva njego
vo življenje v matematiki. V 
tem Jcrokiju lahko le bežno 
nakažemo samo nekatere, po 
našem mnenju bistvene po
teze tega bivanja.

Vidni začetek- znanstvenega 
dela prof. Vidava je njego
va disertacija, ki jo je obja
vil komaj nekaj mesecev po 
opravljeni diplomi. V njej 
je ugnal problem, ki se je 
upiral celo tako izvrstnemu 
umu, kot je bil njegov uči
telj prof. Plemelj. Danes ob
sega Vidavova bibliografija 
preko 70 del ali natančneje: 
37 znanstvenih sporočil, 23 
strokovnih člankov in 12 
knjig. K temu je vsekakor 
potrebno pripomniti nasled
nje.

Za znanstvene razprave 
prof. Vidava, ki izhajajo iz 
klasične in se organsko na
daljujejo v modemi funkcio
nalni analizi, je značilno 
predvsem dvoje: izbira pro
blema in način obravnave. 
Njegovo zanimanje je uper
jeno vedno na žive in osred
nje probleme. Izredno Široka 
razgledanost tn posebno iz
ostren čut za logično lepoto 
pa sta bržčas tista spremlje
valca njegove po naravi bo
gate matematične invencije, 
zaradi katerih imajo njegova 
sporočila tako velik odziv v 
mednarodni matematični jav
nosti. Bibliografije v člankih 
tn knHgah, ki obravnavajo 
področja, na katerih dela tu
di Vidav. so namreč le redko 
brez njegovega imena. Nobe
nega dvoma ne more biti, 
kam bi vodila Vidavova pot, 
ko bi se bil lahko popolno

ma predal le znanstvenem* 
delu.

Toda temu ni bilo tako. 
Ko je moral po vojni po
lagoma prevzemati od svoje
ga 44 let starejšega častitlji
vega učitelja skrbi in dolž
nosti za razvoj slovenske ma
tematike, mu gotovo niso si
jale mile zvezde. Romantič
ni Plemljev matematični se
minar je sicer upravičeno 
slovel po svoji strogosti in 
vrednosti, toda, najbrž prav 
zato, nikoli ni Stel kaj več 
od 20 seminaristov. Potrebe 
po matematikih pa so se bli
skovito najmanj potrojile. 
Take praznine pač ni mogo
če napolniti s kakšnim en
kratnim revolucionarnim de
janjem, marveč samo s mir
nim, potrpežljivim in vztraj
nim vsakodnevnim delom, ln 
natanko to je storil Ivan Vi
dav.

Pomemben del teh prizade
vanj so njegovi strokovni 
članki in predvsem knjige. 
Sliši se komaj verjetno pa 
ni zato nič manj res, da je 
izšla prva slovenska matema
tična knjiga, če na štejemo 
šolskih računic in priročni
kov, šele leta 1949. To je bi
la Vidavova Višja matemati
ka, ki od tedaj naprej zvesto 
in uspešno vodi slovensko 
znanstveno in tehnično us
merjeno populacijo v svet 
matematike. V zadnji izdaji 
pa se je ta fundamentalnl 
učbenik, s sodelovanjem še 
drugih domačih avtorjev, 
razrasel celo v obsežno trilo
gijo uporabne matematike.

Seveda moramo v tej zvezi 
še posebej poudariti tudi uči
teljsko dejavnost prof. Vida
va. Postavljen skoraj sam 
pred obupljivo velike potre
be, je ta po videzu krhki pro
fesor dolga leta opravljal pe
dagoške obveznosti, ki daleč 
presegajo vsako razumno 
dolžnost. In vendar so imela 
njegova predavanja vedno 
tudi tisti posebni čar mate
matičnega doživetja, na ka
terega nas je razvadil že nje
gov učitelj prof. Plemelj.

Sele v poznih šestdesetih 
letih je postalo povsem očit
no, da vloženi napor v slo
vensko matematiko ni bil za
man, da postaja praznina 
vendarle manj prazna. Začeli 
so se namreč pojavljati novi, 
mladi in obetajoči pa tudi 
zagnani matematiki. Z vese
ljem lahko ugotovimo, da ja 
temu še vedno tako. Toda 
s tem pa je, kakor bume
rang, padla na prof. Vidava 
še ena, morda najtežja nalo
ga. Vsem tem nadebudnim 
mladim matematikom je bilo 
treba tako ali drugače poka
zati pot do raziskovalnega 
dela. Da je prof. Vidav opra
vil v polni meri tudi vlogo 
mentorja mladih raziskoval
cev, in ne samo mladih, je 
izpričano z dokazljivo res
nico, saj se velika večina di
sertacij pa drugih znanstve
nih del sodobne slovenske 
matematične generacije veže 
prav na tista raziskovalna 
področja, na katerih ustvar
ja tudi sam.

Kdor pozna prof. Vidava, 
ve za njegovo izjemno skrom
nost. Zato profesorju tale za
pis zagotovo ne bo všeč. To
da. nuj je prijateljstvo še ta
ko žlahtna dobrina, vseeno 
je več resnica.

NIKO PRIJATBU

Šolske posebnosti
Ob razstavi v Slovenskem šolskem muzeju, ki predstav
lja zgodovinski razvoj prekmurskega šolstva do I. 1945

Prekmurje zavzema v mno
gih pogledih edinstveno me
sto v slovenskem zgodovin
skem razvoju. Stoletja, kd 
so jih prekmurski Slovenci 
preživeli v okviru ogrske 
države, so pustila pečat na 
njihovem političnem, gospo
darskem, kulturnem in ver
skem razvoju. Tega njihove
ga posebnega toka zgodovi
ne pa slovensko zgodovino
pisje še ni v zadostni meri 
osvetlilo.

Podobno Je do nedavnega 
veljalo tudi za zgodovinski 
razvoj prekmurskega šolstva, 
vendar pa se je stanje v ve
liki meri Izboljšalo z obšir
no zgodovino prekmurskega 
šolstva, ki sta jo napisala 
Miroslav Kokalj in Bela Hor
vat ter jo je lani izdala 
Pomurska založba v Murski 
Soboti.

Zgodovinski razvoj prek
murskega šolstva je bil de
ležen tudi muzeološke obde
lave. V Slovenskem šolskem 
muzeju v Ljubljani so kon
cem novembra odprli razsta
vo »Prekmursko šolstvo sko
zi stoletja«, ki bo odprta vse 
do aprila 1978, potem pa bo, 
če bo za to zanimanje, obi
skala tudi Prekmurje.

Muzejskim delavcem, ki 
so pripravljali razstavo, je 
bila v veliko pomoč že ome
njena zgodovina prekmurske
ga šolstva. Uporabili so gra
divo Slovenskega šolskega 
muzeja. Pokrajinske in štu
dijske knjižnice v Murski 
Soboti, Pokrajinskega arhi
va v Mariboru, Ahriva SR 
Slovenije ter Narodne in 
univerzitetne knjižnice v 
Ljubljani. Likovno je raz
stavo oblikoval akademski 
kipar Anton Demšar.

Poleg prikaza šolstva sku-

sebnostl prekmurskega zgo
dovinskega razvoja, ki se 
jasno odražajo v prekmurski 
šolski zgodovini.

Šolstvo je prekmurskim 
Slovencem skozi zgodovino v 
večji ali manjši meri pome
nilo oporo v njihovi borbi 
za narodnostni obstanek. O 
začetkih prekmurskegga šol
stva moramo sklepati že v 
srednjem veku, ko so se v 
središčih župnij začele prve 
oblike pouka, predvsem ver
skega, pa tudi pouka petja, 
branja, pisanja ta računa
nja.

Reformacija, ki je na Ogr
skem ta v Prekmurju doži
vela velik razmah, je povzro
čila nastanek osnovnih šol s 
slovenskim učnim jezikom, 
v obdobju protireformacije 
pa tudi nastanek prekmur
skega protestantskega nareč
nega slovstva, katerega pre
cejšen del je bil namenjen 
uporabi v šoli. O razširjeno
sti šol v obdobju reformaci
je ta protireformacije priča
jo zapisniki številnih prote
stantskih in katoliških cerk
venih vizi taci j, od katerih Je 
najstarejša - znana iz leta 
1627.

Ko so po letu 1733 zatrli 
vse legalne oblike protestan
tizma v Prekmurju, so se 
prekmurski protestantski Slo
venci naslonili na tako ime
novane »artikulirane kraje«, 
v katerih je vladar na Ogr
skem dopustil protestantsko 
bogoslužje in šole. Prekmur
ju najbližja taka kraja sta 
bila šurd ta Nemes Cs<5. S 
tema krajema je povezan za
četek prekmurskega slovstva. 
Poleg drugih Je tam deloval 
največji prekmurski prote
stantski pisec Stefan Ktlz- 
mič. Reforme Marije Terezije

ša razstava opozoriti na po- (in Jožefa II. so omogočile

ponbvno svobodo delovanja 
prekmurskim protestantskim 
cerkvam ta šolam, skušale so 
urediti šolstvo na Ogrskem 
(Ratio educations I. iz leta 
1777), ob ustanovitvi škofije 
v Szombatheliju pa je nasta
lo tudi prekmursko katoliško 
slovstvo, za katerega je zla
sti zaslužen Mikloš Ktizmič. 
Njegove učbenike so v katoli
ških šolah v Prekmurju upo
rabljali vse do 1868.

Devetnajsto stoletje Je po
menilo v Prekmurju obdobje 
naraščajočega madžardzator- 
skega pritiska, katerega 
orodje so bili šolski zakoni, 
državne osnbvne šole, me
ščanski šoli v Dolnji Lenda
vi ta Murski Soboti ter 
Madžarsko izobraževalno dru
štvo za Vendsko krajino«, kot 
so takrat imenovali Prekmur
je. Pri narodno prerodnem 
gibanju so pri Slovencih v 
Prekmurju v tem obdobju 
prednjačili katoličani, še zla
sti dr. Franc Ivanocy.

Obdobje stare Jugoslavije 
je sicer pomenilo konec 
madžarizacije, vendar pa Je 
Prekmurje bilo neke vrste 
Slovenska »Sibirija«, rezer
voar sezonske delovne sile, 
kamor so kazensko premešča
li uradnike in učitelje, tudi 
tiste, ki so jih osumili na
prednih idej. Tu je našel za
poslitev tudi marsikateri uči
telj, ki Je pribežal iz Pri
morske pred fašističnim na
siljem. Vsi ti napredni uči
telji so vplivali na sicer tra
dicionalno prekmursko oko
lje.

Značilni problemi prekmur
skega šolstva s tega obdobja 
so bili: razmerje učiteljev pri
šlekov do prekmurskih doma
činov, prizadevanje za ohrani
tev prekmurščine kot učnega 
jezika ta jezika učbenikov.

vprašanje verskih šol njihove 
ukinitve ln obnovitve, šole 
za pripadnike madžarske in 
nemške manjšine. Posebno 
poglavje pomeni boj za po
polno gimnazijo v Murski 
Soboti, Id so Jo sicer odprli 
1919, vendar pa njen obstoj 
v obdobju stare Jugoslavije 
ni bil nikoli zanesljiv.

Madžarska okupacija 19*1 
do 1945 je pomenila višek raz
narodovalnega terorja nad 
Slovenci v Prekmurju ta eno 
njenih najmočnejših orožij 
Je bilo prav ŠJlstvo. Prek
murci pa razen redkih izjem 
niso klonili ta k marodmooevo- 
bodilnemu gibanju so dali 
svoj pomemben prispevek, še 
zlasti prekmurski učitelji in 
dijaki murskosoboške gimna
zije.

Razstava ob tej priliki žal 
ni mogla prikazati razvoja 
prekmurskega Šolstva po letu 
1945. Vzrok za to je pred
vsem prostorska stiska Slo
venskega šolskega muzeja, 
pa tudi dejstvo, da to ob
dobje še čeka na strokovno 
obdelavo.

Kljub dejstvu, da obranava 
le eno slovensko pokrajino, 
pa razstava ni lokalnega zna
čaja, kot bd lahko sodili ne
kateri. Njen namen je, da 
bi v širšem slovenskem piro. 
štoru pojasnila posebnosti 
zgodovinskega razvoja prek
murskega šolstva ta tako še 
zapolnila tisto nekoč tako bo- 
lečo zarezo, ki je delila Slo
vence na obeh bregovih Mure, 

ANDREJ VOVKO

Dundo Maro]e 
v Moskvi

MOSKVA — Jugoslovansko 
dramsko gledališče trenutno 
gostuje v Sovjetski zvezi • 
svojimi predstavami Dundo 
Maroje, Vaša Železnova in Od
prto morje. V prepolni dvora
ni gledališča Vahtangov v Mo
skvi so gledalci navdušeno 
pozdravili izvajalce, nekajkrat 
tudi pri odprtem odru. Tako 
se je začelo že • prvo pred
stavo Dunda Maroja. Beograj
ski umetniki bodo Isti spored 
ponovili tud? v Leningradu.
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Usodne napake
Ali bo Jamoat tevadaia m Acfeumn-

taoije, U Jih nm pripravljajo ali so 
Jih ta pripravili sodnomedicinski stro
kovnjaki na zahtevo posameznikov ali 
ustreznih uradnih ustanov?

Morda se o teh odkritjih sodnih me- 
dlclncev niti pisalo ne bo. Sicer pa to 
ni tako pomembno. Bolj pomembno J«, 
da se bo vsebina teh odkritij nanašala 
na dvoje prerano ugaslih življenj, ugas
lih v trenutku, ko sta nesrečnika priča
kovala zdravniško pomoč.

Gre za žensko srednjih let In sa ot
roka.

Prvi primer. Ženska je Imela težave 
s prebavnim traktom In so Jo zaradi te
ga s vozilom mestnega zavoda za prvo 
pomoč prepeljali na eno od beograjskih 
kirurških klinik. Na zahtevo kirurga je 
morala zatem na drugo kliniko, kjer 
naj bi izvedli ezofagokopljo, to se pra
vi, s posebnim inštrumentom naj bi Ji 
preiskali požiralnik.

Zdravnik je sondo, ki se uporablja v 
te namene, porinil bolnici skozi usta ▼ 
ta del organizma. V danem trenutku pa 
je naredila njegova roka tak gib, da Je 
Instrument predrl steno požiralnika. Po
sledica: smrt!

Drugi primer. Otrok je, kot se pač 
prt otrocih pogosto dogaja, pogoltnil tu
jek. Strokovnjak se Je trudil, da bi ga 
z instrumentom odstranil iz ene od po
membnih dihalnih poti. Pri tem je roka 
odpovedala. Instrument je steno organa 
pretrgal in vdrl v medpljučje. Posledica: 
smrt!

To se peč, žal, dogaja: Toda naš na
men ni, da bi take primere naštevali. 
Prav tako nočemo nikogar, tudi teh 
dveh zdravnikov ne, ki ju v njuni (isti) 
ustanovi cenijo, kriviti za smrt pacien
tov, M »ta jima, In to prav nihče ne 
dvomi, hotela pomagati.

Kolikšna je njuna krivda, če sploh je, 
bodo ugotavljale ustrezne strokovne us- 
vunove ln komisije, če igra pri tem, 
to se pravi pri smrti pacientke, kakšno 
vlogo pomanjkanje podatkov o njeni bo
lezni, bodo tudi o tem odločali strokov
njaki. V sporočilu bo tudi pisalo, če Je 
kirurg morda le preveč trmasto vztrajal 
pri uporabi enega instrumenta, ko je re
ševal življenje malega pacienta, namesto 
da bi pravočasno posegel po drugem.

Na take primere bi radi opozorili za
to, da se ne bi več ponavljali. Ce pa že 
to nd povsem mogoče, pa naj bo vsaj

njihovo število Mm manjše in posledice 
Mm blažje.

želimo tudi, da se s napakami ln po
stopki, katerih posledica Je lahko smrt, 
težka invalidnost ali brez potrebe po
daljšano zdravljenje, začno ukvarjati tu
di kolektivi, v katerih se to dogaja, ter 
strokovne zdravniške organizacije. Pa ne 
zato, da bi nekomu sodili, ampak zato, 
da bi o tem razpravljali. Na napakah 
naj se učijo predvsem tisti, ki so jih 
zagrešili, s strokovno in korektno raz
pravo pa naj se izkušnje prenašajo tu
di na druge, na zdravnike, sestre, bol
ničarje ...

Res je, kdor dela, ta greši. Tudi 
zdravniki. Tudi oni so ljudje. Tudi oni 
pred napakami niso imuni/ niti takrat 
ne, ko z vsemi svojimi umskimi in fizič
nimi silami hočejo bolnika rešiti.

Razlika Js v tem, da so njihove na
pake lahko usodne: pretrgajo lahko
razvijajoče se življenje, smeh in srečo 
spremene v solat ln večno bolečino po
sameznikov in družine.

Prav zato se zdravniki bolj kot drugi 
trudijo, da se ne bi motili ali da vsaj 
ne bi delali takšnih napak. Trudijo se, 
da bi bil vsak njihov poseg v skladu 
z zahtevami njihovega poklica, ta pa, 
kot vemo, je plemenit in hiuman.

Prav zaradi tega, zaradi te huma
nosti in plemenitosti, se morajo zdravni
ki pogovoriti o teh težavah, ne pa da jih 
prikrivajo. Tudi taki so, ki nočejo pri
čati. Pa ne, ker se jim bi zdelo, da se 
ne zanesejo dovolj na svoje strokovne 
sposobnosti. Ne, najpogosteje jih je 
strah, da bodo škodovali ugledu svojega 
poklica. Resnica pa je drugačna. Nepo
sredno učenje ln prikazovanje razlogov, 
zaradi katerih je prišlo do napake, lahko 
samo okrepi zaupanje ljudi v zdravnike, 
v tiste soljudi, ki zdravijo, v njihovo 
objektivnost in kritični odnos do samih 
sebe.

Zaradi tega zdravniki morajo o teh 
pojavih govoriti, če že ne več, pa vsaj 
toliko, kolikor govorijo o svojih pozitiv
nih rezultatih pri znanstvenih razi
skavah.

Njihovo poklic in njihov ugled ne 
bosta s tem v javnosti prav ničesar iz
gubila. Nasprotno. Naš čas in naša druž
ba ničesar ne cenita tn ne spoštujeta 
bolj, kot jasno, odkrito in kritično be
sedo, piše Politika.

ALEKSANDAR MISI<5

Srečna Miroslava
Odlična dijakinja in agilna družbena delavka se bo lah
ko šolala na ekonomski fakulteti, kot si je bila želela
Članek »Velika želja Miroslave Velanovske«, Id ga Je objavila 
Politika pred tednom dni, je Imel velik odmev med ljudmi 
iz raznih krajev naše države. Odlični dijakinji in izredno 
dejavni družbeni delavki, ki je dobila dve Vukovi diplomi 
in ki je bila najboljša med svojimi vrstniki, Miroslavi Vela
no vski, se ni posrečilo dobiti štipendije ne zaposlitve. 
Znašla se je v škripcih in morala ostati doma pri starših.

Brž ko je bil članek objav
ljen, mo s raznih strani priha
jale ponudbe za pomoč. Upo
kojeni železničar is Kraljeva 
Milan Jovanovič je ponudil del 
■voje pokojnine. Z Reke se je 
oglasila Renata Marušič, ki 
se je ponudila, da podvoji 
mlado talentirano dijakinjo in 
ji pomaga pri nadaljnjem šo
lanju. Družina Petreski iz 
Skopja jo je povabila, naj pri
de k njim, kjer bi tudi lahko 
hodila v šolo. Beograjčanka 
Vida Milojevič, upokojenka in 
nosilka partizanske spomenice 
1941 iz Drenovačke ulice št. 
11, jo poslala brzojavko, v ka
teri vabi Miroslavo, da pride 
k njej stanovat in na hrano 
ter se vpiše na ekonomsko fa
kulteto.

Družina Velanovski je z ve
likim veseljem in hvaležnost
jo sprejela tolikšno naklonje
nost, ki je je bila deležna 
hči Miroslava, pa vse ponud
be za pomoč. Se posebej jih 
Je ganila ponudba iz Kragu

jevca, objavljen« v »Politiki«: 
inž,-Vojislav Stojanovič z že
no Groedano in hčerama ter 
inž. Dragan Budževac z ženo 
Rosando in dvema odraslima 
otrokoma so povabili, vsak za-
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se, Miroslavo, naj se preseli 
k njim; tako bi ji omogočili 
študij na fakulteti.

Dr. Milenko Sčepanovid, de

kan ekonomske fakultete, je 
upošteval vse delovne in dru
ge sposobnosti te nadarjene 
dijakinje, ki je bila najboljša 
učenka svoje generacije, in je 
pripravljen narediti izjemo 
ter precej sprejeti Miroslavo 
na fakulteto.

Prof. Stevana Projoviča, na
čelnika sekretariata za druž
bene dejavnosti skupščine ob
čine Kraljevo, smo povpraša
li, zakaj Miroslava kljub vsem 
svojim sposobnostim in blešče
čim uspehom, doseženim v 
šoli, ni dobila štipendije in tu
di ustrezne pomoči ne. Odgo
voril nam je, da njihova obči
na prispeva veliko sredstev, 
po več milijonov na leto za 
kredite in štipendije, da pa 
imajo tudi občinski sklad za 
štipendiranje mladih talentov.

Če rečejo delavci „ne“
V Varteksu so na referendumu zavrnili sporazum o temeljih In merilih za 
delitev osebnih dohodkov in sredstev skupne porabe — Čez mesec znova
Konec lanškega leta smo doživeli, bi lahko rekli, pravo »po
vodenj« samoupravnih aktov, ki so jih bile organizacije zdru
ženega dela dolžne sprejeti po zakonu o združenem delu. 
Poleg dobrih dokumentov, zasidranih v svojem okolju, je. 
bilo nekaj manj uspešnih, vendar so pod pritiskom grožnje 
o zajamčenih osebnih dohodkih v naglici sprejeli večinoma 
tudi takšne.

Spet dražje meso?
»Večemje novosti« pišejo o vzrokih ponovne podra

žitve mesa. Navzlic rodovitni letini in nizkim cenam 
živine se bo meso podražilo, da bi s tem krili nesmotr
no poslovanje klavnic, pravi list. Ker se poslovanje 
klavnic nikakor ne sklada z ekonomskimi zakonitostmi, 
bomo jedli še dražje meso. Nekateri (tisti, ki zahtevajo 
podražitev in tisti, 'ki jim bodo pri tem naklonjeni) 
celo pravijo, da je ta zahteva utemeljena. Za zdaj vemo 
le to, da teh vzrokov ne bosta upoštevala kmet, ki redi 
živino pa porabnik, pravi list.

Ponekod pa strah pred mi
nimalnimi dohodki ni prevla
dal in so delavci odkrito za
vrnili pravilnike in samoup
ravne sporazume, s kateri
mi niso zadovoljni. Eden od 
takih primerov je veliki tek
stilni kombinat Varteks iz 
Varaždina, kjer predlog sa
moupravnega sporazuma o te
meljih in merilih za delitev 
osebnih dohodkov in sredstev 
skupne porabe ni »prodrl«, 
ker se Je za ta dokument iz
reklo manj kot pol od okoli 
9000 zaposlenih, vsak tretji 
zaposleni pa ga je odkrito 
zavrnil.

Na zborih delavcev Je bilo 
slišati veliko kritičnih besed 
in celo odločnega odpora zo
per delitev osebnih dohod
kov v negospodarstvu varaž
dinske komune, ker se tam, 
kol so poudarjali, enaka kva
lifikacija plača dosti bolje 
kol v njihovih obratih.

»Resnici na ljubo je tre
ba poudariti,« sta dejala ge
neralni - direktor Varteksa 
Ivan šebalj in sekretar par
tijske organizacije kombinata 
Milija Dučič, »smo na kon
cu delali »na brzino« in v 
veliki časovni stiski, čeprav 
so bile priprave na sprejetje 
novih samoupravnih aktov 
obsežne in je v njih sode
lovalo veliko ljudi.«

Ivan šebalj je dodal: »Dr
ži, da nismo povsod do kon
ca prisluhnili mnenju in opo
zorilom delavcev oziroma da 
vsega tega nismo temeljito 
pretehtali in včlenili v akte. 
To se nam je vrnilo kot bu
merang na referendumu, ki 
je zelo jasno pokazal, da so 
delavci proti predloženemu 
konceptu delitve dohodka.«

Delavci so opozorili na dej
stvo, da jim dajejo elemen
ti sporazuma in predložena 
delitev prav malo možnosti 
za povečanje dohodka, občut
no večje pa so možnosti na 
primer v tukajšnjih samoup
ravnih interesnih skupnostih 
in preostalem negospodar. 
stvu — ki ga financirajo rav
no oni.

Varteksovi delavci so neza
dovoljni tudi zato, ker ima
jo zaposleni v tem kolektivu, 
ki ni š« nikoli imel izgub, ki 
Je naj večji jugoslovanski Iz
voznik konfekcije in ki «1 s 
delom in denarjem močno pri
zadeva modernizirati in razši
riti svoje obrate, zelo ndzke 
osebne dohodke, to je okoli 
3400 dinarjev. Če prištejemo 
še to, da so razponi med naj- 
višjimd in najnižjimi dohodki 
v tem kolektivu po mnenju 
delavcev preveliki, je razum
ljivo, da so v šestih temelj
nih organizacijah združenega 
dela in dveh delovnih skup
nostih ta sporazum zavrnili.

»V novem samoupravnem 
sporazumu smo hoteli razbi
ti dosedanjo tendenco po 
uravnilovki,« pravi direktor 
šebalj, »k temi' pa so nas 
silili tudi sklepi partijske kon
ference.«

Strokovnjaki so tukaj nam
reč slabo nagrajeni in zato. 
odnajajo. Dela pa ne morejo 
stimulirati, če ne zagotovijo 
dovolj prostora za tiste, ki 
»vlečejo naprej« — so potr

dili tudi drugi udeleženci v 
pogovoru.

Po neuspelem referendumu 
v Varteksu so se resno lotili 
analize vzrokov in iskanja iz
hoda iz tega položaja.

Organizacija zveze komuni
stov sodi, kot pravi njen se
kretar Milija Dučič, da je tre
ba v vsakem okolju, v vsa
ki temeljni organizaciji zdru
ženega dela, čimprej oceniti, 
kaj je pripeljalo k temu sta
nju, in kmalu ponuditi nov 
koncept samoupravnega spo
razuma. To delo bodo pred
vidoma končali najpozneje v 
mesecu dni. Opravile ga bo
do posebne komisije skupaj

s člani zveze komunistov.
Toda takoj na začetku so 

opozorili, da bistvenih spre
memb, kar zadeva povečanje 
osebnih dohodkov, ni priča
kovati, ker je vse to določe
no z razvojnim načrtom za 
letošnje leto, odločilen pa je 
tudi objektivni položaj na tr
gu, kd za tekstilce zadnja le
ta ni ravno rožnat. Dohodke 
bi bilo mogoče povečati le
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tedaj, če bi povečali produk
tivnost, ustvarili večje pri
hranke in podobno.

Možnosti za vse to »o, pra
vi direktor šebalj. Varteks 
bo letos po daljšem obdobju 
stagnacije prešel ▼ poslovno 
ekspanzijo, ■ katero M želi

povečat! tudi dohodek. Mož. 
nosti so številne. Ta kolek
tiv ustvarja zdaj vrednost 
proizvodnje v višini okrog 
3,5 milijarde dinarjev, izvaža 
za okoli 16 milijonov dolar
jev izdelkov v približno 10 
držav, Izdela na leto okoli 
1,7 milijona kosov raznih ob
lek in več kot 4,5 milijona 
metrov volnenih tkanin.

Ne bodo pa se trudili sa
mo za boljše izkoriščanje no
tranjih rezerv, poudarjajo v 
kolektivu — prizadevali si bo
do, da bo tej najstarejši in
dustrijski panogi varaždinske 
regije priskočila na pomoč 
širša skupnost.

V vsakem primeru Je dob
ro, da so se obogatili za iz
kušnjo, ki Je pokazala, da se 
razvijanja novih samouprav
nih odnosov ni mogoče lote
vati formalno in na hitro.

DARKO ODORČIČ

Napačni odgovori
Na Hrvaškem pogosto kratijo pravico do proste izbire 
zdravnika in potem tudi do zdravstvene organizacije
Med pravicami, ki Jih uživalcem zdravstvenega varstva naj
pogosteje kratijo, Je vsekakor pravica do svobodne izbire 
zdravnika, potem pa tudi zdravstvene organizacije.

Skoraj vsak dan j« slišati 
vprašanje: ali imam pravico 
do pregleda v tej in tej bol
nišnici, ki mi je bolj pri sr
cu, ali pri tem In tem speci
alistu? Odgovor je redno na
pačen in se glasi; da zavaro
vanec nuna pravice oditi na 
pregled in zdravljenje v bol
nišnico, ki si jo sam želi, 
temveč same v tisti na »svo
jem« terer.u

V praksi je tako, da si 
zdravstveni domovi oziroma 
njihovi zto&vniki, najpogoste
je zdra\n,ki splošne prakse, 
marsikdaj lastijo pravico do 
nekakšnega zdravstvenega 
monopola hi zavarovancem 
prepovedujejo odhod na di
agnostiko in zdravljenje v 
drugo zdravstveno ustanovo. 
Razlogi so zelo dobro znani: 
v prvi vrsti so materialne na
rave, posebno kar zadeva di
agnostiko, ki je pri sedanjem 
načinu plačevanja največji vir 
zaslužka zdravstvenih kolek
tivov.

V tej dirki n zaslužkom 
krši večin« zdravstvenih do
mov najosnovnejše pravice iz 
zakona o zdravstvenem zava
rovanju SRH iz leta 1974, 
člen 40, v katerem je Jasno 
rečeno, d« zavarovane osebe 
svobodno izbirajo zdravstve
no delovno organizacijo in 
zdravnika, ki jim bo ponudil 
zdravstveno varstvo.

Tako je pacientom onemo
gočena hitra in zanesljiva di
agnostika, s tem pa tudi us
pešne zdravljenje, ker veči
na laboratorijev dela samo 
v eni izmeni, naval pa je ve
lik. Zaradi tega čakate na 
rentgenski pregled želodca 
(taki pregledi so pri starej
ših ljudeh pogostnejši) ne 
samo nekaj tednov, temveč 
včasih celo nekaj mesecev.

Hkrati pa Imamo zdravstve
ne organizacije, kjer na te 
preglede ni treba čakati, kjer 
je delo bolje organizirano in 
lahko zavarovanci enostav
neje opravijo razne pregle
de. Toda — zdravnik pacien

tu kratko in malo prepove 
oditi h »konkurenci«.

Dosti slabše pa je vsekakor, 
kadar mu prepove svobodno 
izbiro bolnišnice ali zdravni
ka specialista, skratka, kadar 
morajo vsi zavarovanci z 
enega območja v bolnišnico, 
ki jim je najbližja.

Popolnoma zanesljivo Je, da 
večina zavarovancev ne hodi 
k zdravniku iz objestnosti, 
temveč iz potrebe, in da ča-
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kanje na pregled lahko njiho
vo stanje marsikdaj poslabša. 
Povrh je včasih, ko se zaradi 
več tednov čakanja simptoni 
spremenijo, težko postaviti 
zanesljivo diagnozo. Seveda 
se lahko zgodi (in se kajpa
da dogaja), da se iz nedolžne 
bolezni, ki je ne začnejo pra
vočasno zdraviti, izcimi kaj 
hudo resnega.

Manipulacija na liniji pri
marnega in sekundarnega 
zdravstvenega varstva — 
kjer je mogoča tudi privati
zacija — ni nič nevsakdanje
ga.

Včasih so pacientom zago
tavljali zdravstveno varstvo 
v zdravstvenih domovih, ki 
so bili kot osnovne zdravstva 
ne enote povezani z bolnišni
cami, in iz tega časa je v 
zdravstvenem varstvu prebi
valstva ostalo veliko lokalne
ga Zakon, predvsem pa usta
va, dajeta danes vso svobo
do občanom in delovnim lju
dem, ki Izločajo nemalo sred
stev za zdravstveno varstvo 
in sa torej lahko sami izbere
jo zdravnika, ki se jim zdi 
boljši, in boljšo zdravstveno 
organizacijo.

Toda nevarnosti prihajajo 
tudi iz samoupravnih intere
snih skupnosti, ki neredko 
poskušajo s samoupravnimi 
sporazumi razglasiti določene 
zdravstvene organizacije za 
ecune,. Id so pristojne za op

ravljanje zdravstvenih stori
tev prebivalstvu določenega 
območja in jim tako dajejo 
monopolen položaj.

Sedanji zakon, pa tudi pre
dlog novega republiškega za
kona o zdravstvenem varstvu, 
podrobno določata, da mo
ra samoupravna interesna 
skupnost plačevati stroške za 
zdravljenje tudi v drugih 
zdravstvenih organizacijah in 
s področja drugih samouprav
nih interesnih skupnosti naj
manj v višini cene, ki je bi
la odobrena na območju SIS 
zavarovanca, novi zakon p« 
določa celo obveznost, da ce
na ne sme biti ovira, če ho
če zavarovanec oditi na zdrav
ljenje v kakšno drugo ob
močje.

Zakon Je jasen, ravno tako 
kot Je jasno, da je večina za
varovancev brez moči, ko za
htevajo, da naj bi ga vsi 
spoštovali in jim omogočili 
svobodno Izbiro zdravnika.- 
Pred zdravnikom »ne« in pre
povedjo do uveljavitve svo
bodne izbire je redkokateri 
zavarovanec posegel po svo
ji pravici do zakonskega do
ločila in člena 152.. ki govo
ri o kaznih zaradi kršitve za
kona o zdravstvenem zavaro
vanju SRH.

Zato upajmo, da bo v pri
hodnje več razprav in pri
pomb pri podpisovanju sa
moupravnih sporazumov v 
samoupravnih interesnih sku
pnosti za zdravstvo in da 
bodo delovni ljudje in obča. 
ni laže uresničevali svoje za
konske pravice v procesu sa
moupravne preobrazbe druž
be, v katerem se ne bo mo
goče sklicevati samo na ob
veznosti o plačevanju prispev
ka za zdravstveno zavarova
nje, temveč bo treba zago
toviti kontrolo porabe zdrav
stvenega dinarja in kontrolo 
kakovosti dejanskega zdrav
stvenega varstva. To je odvi
sno seveda od tega, kako se 
bo utekla svobodna menjava 
dela med uporabniki in iz
vajalci zdravstvenih storitev, 
ta proces pa ni ne hiter ne 
enostaven.

TAMAR INDIK
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Zapihali so
Od kod govorice o strožji cenzuri 

tujih listov
Pod tem naslovom objavlja NIN članek, v katerem 

sprašuje, od kod izvirajo govorice o dozdevnem uvaja
nju stroge cenzure za tuje liste in časopise in kaj Je 
res o prepovedih razširanja nekaterih tujih publikacij.

List ugotavlja, da so tudi do nas prodrle govorice 
svojevrstnega preplaha zaradi tega, ker se bojda »ne
kaj mlsterioznega« dogaja s tujimi časopisi, kd Jih pro
dajajo v jugoslovanskih kioskih. Nekaj avstrijskih li
stov, več tujih agencij in radijskih postaj Je vznemir
jeno poročalo, da »nekdo na jugoslovanski meji za
ustavlja liste, jih cenzurira in zavira njihovo prodajo«. 
Zaradi tega naj bi se tuji tisk pojavljal z veliko zamu
do, padle pa so tudi težke obtožbe — omenjena Je hel
sinška deklaracija in načelo svobodnega pretakanja idej 
ln informacij .,.

List navaja podatek, da se ▼ Jugoslaviji redno pro
daja tristo tujih časopisov in publikacij t nakladi 14 
mio izvodov in da so bile lani izdane prepovedi razšir
janja za 93 različnih listov in časopisov v Jugoslaviji. 
Lerto prej je bilo 114 takih odločb. Torej ne gre za »za
ostrovanje«.

Dražji renaulti?
Po nekaterih potezah IMV in neuradnih Informacijah 

— piše Politika — lahko pričakujemo podražitev do
mačih »renaultov«. Zvedeli smo, naj bi se cene pove
čale od 8 do 15 odstotkov, če bo IMV to dosegel, bi 
se »renaulti« podražili povprečno za okoli 10.000 din.

Zadnja podražitev vozil je bila Junija preteklega leta. 
Renault 4 TLS, ki je bil v preteklem obdobju tudi edi
no potniško vozilo IMV, se bo tedaj podražil za okoli 
9 odstotkov. Sedanja cena tega vozila v Beogradu zna
ša 68.556,80 din.

Ali bo ta prva letošnja vest o podražitvi avtomobi
lov pomenila tudi uradno najavo zahtev drugih tovarn 
po spremembi cen. bomo šele videli, že sedaj pa lahko 
povsem gotovo rečemo, da Je to predznak že običajnih 
sprememb cen na trgu vozil.

Nekaznovane kršitve ustave
Konec Januarja bodo delegati zveznega žbora skup

ščine SFRJ razpravljali o odlokih posameznih, ne ma
loštevilnih občin, ki so svoje občane neupravičeno po
stavile pod ostrejše davčne škarje. Tako se bodo zna
šli v vlogi zaščitnika interesov občanov in njihovih 
ustavnih pravic, in to pred — skupščinami posameznih 
»grešnih« občin, ki so pravzaprav najbolj poklicane, 
da skrbijo za svoje občane.

»Vjesnik« komentira, da so davčne obremenitve sa
mo eden v nizu primerov, ki potrjujejo, da se ponekod 
pri iskanju virov ne izogibajo niti nezakonitim nači
nom. Verjetno so ta sredstva nujna, vendar to ni za
dosten razlog za kršitev ustavnih določil, ki občanom 
zagotavljajo družbeno ln ekonomsko varnost.

Vendar kaže, nadaljuje list, da kršitev ustave — 
glede na posledice — ne predstavlja kakšnega velikega 
greha. Zaradi tega ni bil odstavljen še noben predsednik 
skupščin občine ali kdo drug, ki je odgovoren za pravil
no izvrševanje ustavnih načel in drugih predpisov. 
Skratka, človek dobi celo vtis, da je bolj nevarno na
praviti najlažji prometni prekršek kot pa sprejeti pro
tiustaven sklep.

Propaganda za asimilacijo
»Oslobodjenje« piše, da Je v neki oddaji avstrijske 

TV sodelovalo razmeroma veliko naših državljanov, 
ki so na začasnem delu v tej državi in da so skoraj 
vsi ti mladi ljudje izjavili, da »želijo« za stalno oetati 
v Avstriji.

Po oceni lista bi to lahko označili kot tipičen primer 
propagande za asimilacijo naših ljudi v posameznih 
državah.

List opaža, da govori drugi primer o večletni strogi 
selekciji naših delavcev v ZR Nemčiji ln da s nemaj
hnimi napori poskušajo za daljši čas obdržati ljudi, 
sposobnejše in bolj zdrave delavce ob Istočasnem od
puščanju tistih, ki nimajo teh kvalitet. Tistim, ki so 
Izbranci, delodajalci dajejo stanovanja in dftige bene
ficije, tistih, ki ne morejo več prenesti bremena težkih 
del, pa pošiljajo Izmozgane enostavno domov.

List opozarja, da čaka drugo in tretjo generacijo 
naših državljanov isto in da postaja takšno stanje vae 
resnejše.

Prilepska cigareta pred 
mednarodnim sodiščem

»Nora Makedonija« piše o sporu, do katerega je pri
šlo med Duvanskim kombinatom iz Prilepa in zahod- 
nonemško tovarno cigaret »Birkman« zaradi najnovej
ših cigaret prilepske tovarne »Karat«. Zahodmnemška 
tovarna trdi, da je že pred nekaj leti zavarovala ime 
»Karat« pri mednarodni organizaciji za patente, pril ep
ski Duvanski kombinat pa zatrjuje, da je do tega ime
na svojega najnovejšega proizvoda prišel z natečajem, 
v katerem j g sodelovalo okoli pol milijona Jugoslova
nov .

Zahodnonemška tvrdka zahteva, da bi s škatlic teh 
cigaret odstranili tudi oznako, »da vsebujejo najmanj 
nikotina«. List piše, da se bodo pogovori med naspro
tujočima si stranema nadaljevali, če pa ne bodo našli 
kompromisne rešitve, bo o sporu odločalo mednarodno 
sodišče.
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Odgovornost za prihodnjih 25 let
In še vest iz vasi Spodnje Zreče pri 

Slovenskih Konjicah (Kmečki glas, 2. no
vembra 1977):

Tam imajo najboljšo zemljo v občini, 
in kmetje nimajo bojazni za dobre nasled
nike, čeprav so nekateri zaposleni tudi v 
industriji, tako so si lahko nabavili so
dobno kmetijsko mehanizacijo. Tam pa 
namerava kovaška industrija Zreče odvzeti 
12 do 18 ha ravninskega sveta, idealnega za 
strojno obdelovanje in s plodno prstjo 
prve kategorije, debelo 5 do 8 metrov. Res 
'je bil pred leti tam sprejet urbanistični 
načrt, ki je to zemljišče predvidel za in
dustrijske cone. Toda prostorski plan ob
čine ni bil izdelan, in urbanistični program 
ni usklajen z zakonom o kmetijskih zem
ljiščih — zdaj zemljiška skupnost za tako 
lokacijo industrije ni hotela dati soglasja.

Tovarna je lani odkupila nekaj zemljišč, 
ki pa ji ne ustrezajo zaradi dražje promet
ne infrastrukture. Zemljišče, ki ga priza
deti kmetje ponujajo na desnem bregu Dra
vinje kovaški industriji, jim spet ni všeč, 
odgovorni grozijo: če se tovarna na teh nji- 
ker so v ožjem pasu in na vzpetini, ter 
vah ne bo mogla širiti, bo iskala lokacijo 
v drugi občina.

Zato so na občini Konjice 25. oktobra 
priredili sestanek. Prišli so štirje prizadeti 
gospodarji in predstavniki kovaške indust
rije. Urbanistov, ki bi morali plane uskla
diti z zakoni, pa očitno niso povabili. Ta
ko so torej predložili »salomonsko reši
tev«: industrija naj bi plačala kmetom po 
30 din za m' in za vsak hektar po 1000 din 
mesečne rente, ki bi se kot pokojnina re
valorizirala vsako leto do smrti lastnika. 
Trije lastniki so na tako problematično 
kupčijo pristali, četrti pa je med pogo
vorom odšel. In gospodarski račun?

Obstaja zakon, da je plodno prst treba 
pred gradnjo odpeljati z gradbišča, saj je 
danes m' med brati vreden vsaj 100 din.

Na 12 hektarih, z globino 6 metrov, je to 
720 tisoč kubikov ali 72 milijonov. Ali ra
čuna industrija v Zrečah s tem in kam na
merava to veliko količino zemlje, ki je tod 
zorela stotisoče let, odpeljati?

In ali je tako poceni kupovanje ljudi 
in spreminjanje slovenskih kmetov v rent- 
nike res v skladu s socialistično moralo?

A vsej tej z narodnogospodarskega vidi
ka saboterskd raboti v skrajni liniji botru
jejo tamkajšnji občinski možje,'ki niso sku
paj z urbanisti pravočasno zaščitili tega 
dragocenega zemljiškega kompleksa.

Vsi se strinjamo, da je treba graditi dru
gače, »po človekovi meri«, da je treba naša 
mesta ozdraviti smoda, ropota, prenatrpa
nosti z betonom in pločevino, čuvati zeleni
ce v mestih in dragoceno zemljo v doli
nah. Te želje pa so sl v nasprotju z prizade
vanji za nezadržno rast bazične industrije 
in energetike.

To dialektično nasprotje naj bi poma
galo — za naš čas In naše potrebe — re
ševati razumno prostorsko planiranje.

Spet cesta — uranska — skozi 
mesto «.

Prej pa še o nekem drugem vidiku — 
odgovornosti arhitekta in urbanista za 
zdravje sedanje, zlasti še bodočih generacij.

O prometnem načrtovanju, ki vleče avto
ceste skozi gosto naseljene predele naših 
mest, ker je to trenutno najcenejše, bo 
pa tem našim regijam vzelo še zadnje hu
mane vrednosti, je bilo že dovolj pisanja. 
Tipičen za našo urbanistično politiko je naj
novejši primer nevarne uranske ceste sko
zi Škofjo Loko. Predlog za javno razpravo 
Je izzval tri različna stališča mestnih usts- 
niv in to v času, ko se še ni vedelo, 
da je uranova ruda na žirovskem vrhu do
kaj siromašna, in da bo treba zato prepe-

ljavati po sporni cesti štirikrat več strupe
ne kisline za luženje, kot je bilo prvotno 
predvideno: Požarna inšpekcija se je od
ločno izrekla proti varianti skozi mesto, 
kmetijska zemljiška skupnost je bila proti 
drugi varianti čez najplodnejše površine, 
spomeniško varstvo prelepe zaščitene škof
je Loke pa je bilo proti tretji varianti, ker 
bi poškodovala kulturne vrednote mesta.

Poklicna etika bi v takem primeru od 
projektantov zahtevala nove, boljše varian
te in rešitve. Vendar so sklonili glave, in 
spet bomo kot na slovenski obali, gradili 
skozi mesto, po trasi, ki verjetno ustreza 
republiški upravi za ceste oziroma investi
torju, ker je trenutno najcenejša.

Na Koprskem obveljala najdražja 
varianta

Ker je primer slovenske obalne ceste 
dokaj značilen, si prikličimo v spomin dej
stva: republiški sklad za ceste je oktobra 
1972 predložil v Kopru v pretres tri vari
ante za graditev nove hitre štiripasovnice 
po obali. Idejni projekti so bili izdelani le 
za varianto po sami obali, tako da je 
bilo skoro nemogoče primerjati odločilne 
elemente. »Oranžna« varianta skozi mestna 
naselja oziroma po trasi sedanje obalne 
ceste, je bila po predračunu cenejša za 
5,5 odstotka od optimalne »modre« vari
ante, toda ni upoštevala potrebne regula
cije im premostitve potoka Bodaševice. Po
leg Urbanističnega društva Slovenije Jn 
SVOS, se s predlagano varianto niso strinja
li, sodeč po predhodno izvedeni anketi:

Republiški sanitarni inšpektorat, krajev
na skupnost Koper, zavod za spomeniško 
varstvo SRS, cestno podjetje Koper, bolniš
nica Koper, opekama Izola, kolektiv turi
stičnega kompleksa Zustema ter obalna 
skupnost za varstvo okolja so navedli to
liko tehtnih razlogov proti hitri cesti vzdolž 
same obale, da bi bilo nujno izdelati idej
ne projekte vsaj še za eno od drugih dveh

variant (za »modro«, odmaknjeno od obale 
in naselij na nekoliko višjo koto, ali za 
»zeleno« preko Šmarij, ki pa bi se od 
obale toliko oddaljila, da bi imela priključ
ke samo na Koper m Sečovlje.

Idejni načrti za primerjavo niso bili na
pravljeni, gradi se po »oranžni« varianti, 
po obali z elementi avtoceste — to je s 
silno dragimi priključki v raznih nivojih; 
in ker gre skozi naselja bosta samo za 
Koper potrebna dva oziroma trije, pri mod
ri, bolj odmaknjeni varianti pa bi za vsako 
obalno mesto zadoščal po eden.

Vrsta perečih vprašanj slovenske 
obale

Citiram nekatere odlomke iz članka »Slo
venska obala in urbanisti« (inž. arh. M. R., 
Naši razgledi, 22. VI. 1973) »Očitno je raz
prava o novi obalni cesti sprožila vrsto 
perečih vprašanj slovenske obale in ne na
zadnje izpostavila varstvo človekovega oko
lja. Urbanistov Odnos do tega vprašanja 
postaja že nekak preskusni kamen: Ali
imamo pred očmi sodobno oblikovanje pri
hodnjega življenjskega prostora naših delov
nih ljudi, ki do leta 2000 verjetno v svojih 
stanovanjih še ne bodo imeli klimatskih 
naprav, niti po rednem delu možnosti za 
drago rekreacijo daleč od mestnega ob
močja, ali pa je urbanist le tehnokrat, ki 
gleda na slovensko obalo z višine kakega 
satelita, deluje objektivno za interese gor
njega sloja potrošniške družbe, in zato ne 
more vairovati koristi male slovenske obale 
pred aspiracijami raznih sosedov, katerim 
bo gotovo simpatična neprekinjena obalna 
cona, napajana s štiripasovnico in strnje
no pozidana z industrijsko in turistično 
gradnjo . . .« Dr. Albin Stritar je v decem
bru 1972 zapisal: »Geopolitično pomeni taka 
cesta le razbremenilnico za Trst ter spre
minja Koper in Izolo v njegova pred
mestja.«

Že pred desetletji se je v svetu uvelja
vilo načelo diferenciacije cest, da bi se 
dosegla skladnost s funkcijo ter ekonomija 
gradnje in vzdrževanja. Obalna cesta pa je 
danes: Mestna magistrala, vpadnica za peri
ferno prebivalstvo, zbirna industrijsko-lu- 
ška cesta, turistična avtocesta za tranzitni 
in lokalni promet, ter tranzita za ves to
vorni promet v Istro tn iz nje! Posebno

tranzitno avtocesto zahteva že povprečni 
dnevni promet 8.000 ton. Že 1969 leta pa 
je čisti tranzit za Istro na popisnem mestu 
Plbvanije dosegel 16.740 br ton, za 1000 
ton več kot na cesti Reka-Zagreb in za 
4.888 ton več kot na Jadranski magistra
li .. . 1

Izvajalec oranžne variante sicer gotovo 
upa, da se bo z zgraditvijo štiripasovnice 
ob naši obali razredčila rjava megla izpuš
nih plinov. Toda elaborat predvideva po
rast propustnosti primeta za šestindvajset- 
krat. Ali bo pri maksimalnih brzinah do 
120 km potem res manj monoksida in svin
čevega tetraetila za vdihavanje in manj 
hrupa v naseljih, ki jih bo vzdolžema sekala 
aii se jih dotikala ta cesta? .. .

V urbanističnem planiranju slovenske 
obale je zato treba obvezno vključiti do
volj obsežne rezervate visokega zelenja, da 
se bo koncentracija zdravju škodljivih pli
nov znižala pod dovoljeno mejo. Tu bodo 
odraščali mladi rodovi in zdaj smo za pri
hodnjih 25 let prav mi odgovorni, če bo 
tudi pri nas prišlo do množičnih zastrupi
tev in duševne zaostalosti mladih ...

Gre za biološko ravnotežje flore 
in favne

Na podlagi navedenih premis je treba za 
slovenski obalni pas, v širini do vsaj 2 
km v notranjost od trase oranžne avto
ceste, izdelati biološko ekspertizo, da bi do
segli ekološko ravnotežje flore in favne na 
zemlji, v morju in rekah . .. Biološki elabo
rat naj bi tudi odgovoril na vprašanje, ali 
je kljub ozelenitvi vseh razpoložljivih povr
šin, upoštevajoč klimatske razmere, sploh 
mogoče dovoliti na slovenski obali gradnjo 
vseh planiranih strahotnih onesnaževalcev 
zraka in vode (rafinerije nafte, dve termo- 
centrali, bazična kemijska in organska in
dustrija), in ob kakšnih pogojih.«

Zaradi nemogočih prometnih zastojev na 
obali se zdaj forsirano modernizira obstoje
ča cesta preko Šmarij, ki pa seveda ne bo 
imela elementov avtoceste. Zanimivo bi bi
lo zdaj pojasnilo republiškega cestnega 
sklada, ki tako suvereno razpolaga z javni
mi finančnimi sredstvi, o sedanji ceni vseh 
naštetih elementov, kd bremenijo to obalno 
avtocesto in primerjava ■ predlagano opti

malno »modro« varianto, tudi če se ne ozi
ramo na vse druge prednosti take sodobne 
rešitve obalnega prometa.

Ni bilo razprave o učinkovitejši 
prestavitvi dolenjlke železnice

Isto velja za glavno mesto Slovenije — 
Ljubljano. Ko se je ob razpravi o 10-letnem 
programu cestne mreže Ljubljane že vedelo, 
da se bo gradila mednarodna cesta, ki bo 
povezovala evropske države z Balkanom in 
je bil že v konkretni razpravi tunel pod 
Karavankami in je bilo očitno, da bo mo
rala tangencialno obiti slovensko metropo
lo, ni hotel nihče pristojnih slišati o nujno
sti zahodne, južne in vzhodne obvoznice, tem
več so dovolili le razpravo o variantah me
stne Prešernove ceste, o štiripasovnici mi
mo kliničnih bolnic, o Večni poti in o gran
dioznem Karlovškem mostu. Uradni mestni 
dopisnik je podprl gradnjo takega Karlov
škega mostu prav z motivacijo: Ce se bodo 
gradile te mednarodne ceste, mora biti pro
pustnost vozil na Karlovškem mostu zadost
na. Ni pa pomislil, da je dostop na Kar- 
lovški most mogoč le mimo neštetih mest
nih semaforjev, kjer se zaradi zastojev in 
strupov v ozračju morajo prometniki izme
njavati na dve do štiri ure.

Jasno je. da take čudne kombinacija 
semaforiziranih križišč in izvenndvojskega 
mostu ne rešujejo ničesar. Tudi se ni dovo
lila razprava o bolj efikasni prestavitvi 
dolenjske železnice s tunelom pod Golov
cem in s priključkom na kolodvor iz smeri 
Zaloga — današnja trasa te železnice ima 
namreč poleg nivojskega prehoda pri no- 
vem mostu še 10 nivojskih prehodov na dru- 
gih mestnih cestah, ki so tudi velika ovira 
za promet in zbirališča izpušnih plinbv za
radi zastojev vozil in to sredi stanovanj
skih sosesk.

Tabela zavoda za zdravstveno varstvo o 
obolevnosti Ljubljančanov v zadnjih sed
mih letih, seveda ne navaja vzrokov, toda 
v Sarajevu ki ima podobne inveraije kot 
Ljubljana so ugotovili, da odpade 30 do 
40 odstotkov krivde za strupe v ozračju na 
izpušne pline in foto smog, ki ga v mestu 
povzročajo motorna vozila.

Tudi glede načrtovanja mestnih promet
nic nosijo tore) urbanisti usodno 'odgovor
nost.
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KULTURNA SKUPNOST SLOVENIJE

Poživitev kulture
Za uresničevanje programa obnove kulturnega življe
nja v Posočju, pa tudi na Kozjanskem, je že vse nared
LJUBLJANA, IS. Jan. — Kulturna skupnost Slovenije Je 
pripravila vse potrebno, da bi začeli uresničevati program 
prednostnih nalog za obnovo In oživitev kulturnega živ
ljenja na potresnem območju Posočja, pa tudi na Kozjan
skem. Nemogoče pa je pričakovati večje angažiranje širše 
družbene solidarnosti kot izkazuje zavzetosti samo priza
deto območje, so pred dnevi opozorili na izvršnem odboru 
predsedstva RK SZDL, ko so se seznanili, da še vedno ni 
»cenjena nastala škoda na kulturnih spomenikih in objek
tih na obeh potresnih območjih.

Najpomembnejše pridobit
ve za kulturno življenje v Po
sočju bodo knjižnica v Tolmi
nu in novi kulturni domovi 
v Bovcu. Podbrdu, Dolenji 
Trebuši in Žagi. Nič manj pa 
ni pomembna tudi obnova ki
no dvorane v Kobaridu in ld- 
nogledališča v Tolminu, v 
okviru zadružnih domov pa v 
Kredu in Logu pod Mangar
tom ter obnova štirih značil
nih spomeniško zaščitenih hiš 
v Breginju, objektov v Ko
baridu, kjer naj bd zaživelo 
pomembno kulturno središče, 
kakor tudi zaščita fresk v 
vrsti poškodovanih cerkva 
(Podbela, Sužid, Koseč idr.). 
Ko Je član izvršnega odbora 
Mitja Rotovnik predlagal, naj 
bi IO predsedstva RK SZDL 
dal načelno politično podpo
ro ustreznemu programu 
kulturne skupnosti Slovenije, 
je opozoril, da je ta podpo
ra potrebna »lasti še za to, 
ker bosta po dogovoru s KSS 
tolminska in novogoriška kul
turna skupnost najeli ugod
na bančna posojila za premo
stitev trenutnega proračun
skega grla. Predlagani prog
ram namreč cenijo na 70 mi
lijonov (novih) dinarjev, med
tem ko solidarnostno združe
na sredstva kulturne Skupno
sti Slovenije zdaj dosegajo le 
polovioo te vsote.

Izvršni odbor predsedstva 
RK SZDL ugotavlja, da se 
nemoteno uresničujejo sklepi, 
ki Jih je RK SZDL sprejela 
takoj po potresu in po katerih 
Je bilo treba posvetiti prvo 
skrb obnovi stanovanjskih ob
jektov, v naslednjih fazah pa 
obnoviti ter oživiti, obogati-

Še vedno 
jubilejni 
Lovec

Častitljiva 60-letnlca pri
ljubljene lovske 

revije
S lepo slikovno opremo in 

bogato vsebino je izšla nova 
Januarska številka revije Lo
vec; glede na lovsko sezono 
označena kot številka 10, se 
pravi še vedno v jubilejnem 
sedemdesetem letu slovenske
ga lovstva. Tudi če odštejemo 
to visoko obletnico slovenske 
lovske organizacije, ki je op
ravila marsikatero pomembno 
poslanstvo ne samo' na po
dročju športa in prirode, am
pak tudi v družbenem in kul
turnem pogledu, se maloka- 
tera revija na Slovenskem lah
ko ponaša s tolikšno kvaliteto 
In tolikšno vztrajnostjo. Šest
deseti letnik izhajanja revije 
Lovec ni majhna stvar in te
ga se najbolj zavedajo vsi ti
sti, ki so njene strani v ge
neracijah zvesto spremljali, 
saj je bila revija Lovec ne sa

mo glasilo nekdanjega SLD 
oziroma danes Lovske zveze 
Slovenije, ampak tudi skoraj 
bi lahko rekli, narodnostni in 
družinski album.

Čeravno je menda nemogoče 
Se enkrat ponoviti oni prvi 
tako enostavni, a tako močno 
zarisani emblem lovca s puš
ko, vzpenjajočega se prek 
skal, natisnjenega na prvot
nem ovitku revije, je tudi se
danja publikacija ohranila ve
lik posluh za likovno opremo, 
pri čemer možnost prikaza da
je širokemu krogu ustvarjal
cev. Tudi Gasparijeva humori
stična slika Medvedove svatbe 
V priloženem Lovskem kole
darju bo z veselim pogledom 
uvedla v novo leto.

Medtem ko je jesenska 
dvojna številka ob sami pro
slavi 70 letnice lovstva v Slo
veniji izšla v uredništvu To
neta Svetine in Franceta Cvem- 
kla v bistvu kot zbornik, saj 
Je šlo za knjigo velikega for
mata na preko 150 straneh, je 
sedanja prva janurska števil
ka spet v običajnih, a zato 
nič manj zanimivih revialnih 
okvirih, z vsemi koreninami 
v pošteni preteklosti in z vse
mi vidiki aktualne sedanjosti.

B. P.

ti objekte, ki služijo kultur
nemu življenju in šolstvu.

Razmeroma ugodno solidar
nostno reševanje potresne 
škode na kulturnih objektih 
v Posočju Je spodbudilo tudi 
politične dejavnike na Koz
janskem* da so se ponovno 
zavzeli za učinkovitejšo ob
novo poškodovanih kulturnih 
domov tudi na njihovem ob

močju. Poleg dosedanje res
da skromnejše podpore s 
strani kulturne skupnosti 
Slovenije ta program pred
nostnih nalog pod enakimi 
pogoji kot za Posočje zago
tavlja del potrebnih sredstev 
tudi za izgradnjo kulturnega 
doma v Gorici na Kozjan
skem. Izvršni odbor predsed
stva RK SZDL izreka enako 
politično podporo KSS, da 
v okviru razpoložljivih mož
nosti upošteva tudi potrebe, 
ki sta jih priglasili občini 
Šmarje pri Jelšah in Šentjur 
pri Celju, hkrati pa zavrača 
neutemeljene in pretirane za
htevke, ki prihajajo z obeh 
potresnih območjih.

Štiri delovne 
izmene v 

rudniku Velenje
VELENJE, 16. jan. — Ve

lenjski rudarji so lami nako
pali 4,4 milijona ton lignita, 
za letos pa načrtujejo, da ga 
bodo 300.000 ton več. Zato bo
do potrebovali 200 delavcev 
več na odkopih, saj bi se ra
di znebili nadurnega dela ob 
sobotah in nedeljah in konč
no prešli na 42 umi tednik. 
Predvidevajo, da bi uvedli 
štiri delovne izmene name
sto sedanjih treh.

Skoraj ves letos nakopani 
premog bo šel za potrebe na
še industrije, največ v ter
moelektrarno Šoštanj, še po
sebej, ko bo začel redno ob
ratovati novozgrajeni blok 
IV. Tako predvidevajo za 4,5 
milijona ton lignita za TS Šo
štanj, nekaj malega še za 
drugo industrijo, ostalo pa 
bo na razpolago za široko po
trošnjo. L. O.

POSOČJE

Po potresu
Službe odbora za odpravo posledic po
tresa na »začasnih delovnih mestih««
TOLMIN, 16. Jan. — Na seji Izvršnega sveta v skupščini 
občine Tolmin so spregovorili tudi o nadaljnjem delu stro
kovne službe odbora za odpravo posledic potresa v novi 

začasni organizaciji. Ta bo delovala v okviru občinskega od
delka za gospodarstvo.

Strokovne službe odibora so 
formalno pravno ukinili ob 
kancu lanskega leta. Te pa ni
so utegnile dokončno izpolniti 
nekaterih pomemlbnih nalog. 
Na področju komunalnih de- 
Jvnosti bo treiba novozgrajena 
naselja dokončno urbano or
ganiziran in jih priključiti na 
komunalne naprave. Tudi ob- 
vezse slovenskega elektrogospo
darstva, ki je solidarno pri
skočilo na pomoč krajem, ki 
jiih je pred dvema letoma pri
zadel potres, niso povsem iz
polnjene. Premoženjsko prav-

PITNA VODA

Sedem kamnov žive vode
če hočemo zavarovati pitno vodo tudi za prihodnje generacije, jo moramo 
skrhneje zavarovati — Dobri, a usihajoči ljubljanski viri — Čiščenje odplak
LJUBLJANA, 16. Jan. — Ob dejstvu, da imamo v Sloveniji na voljo 38 kubičnih metrov 
vode v sekundi, je za zdaj porabljamo samo 7 kubičnih metrov. Jutri oziroma pojutrišnjem 
— v naslednjih dveh ali treh letih — pa se bo skupna poraba vode z današnjih 800 milijo
nov kubikov letno, kakor predvidevajo prostorski načrtovalci, praktično podvojila ali 
dvignila na 1,6 milijarde kubičnih metrov letno. Kako in zakaj?

Samo nuklearna elektrar
na v Krškem bo potrebova
la trikrat več vode kot vsa 
Slovenija hkrati, ali 25 kubi- 
kov v sekundi, kar pomeni, 
da nam ob znanih izvirih os
taja v rezervi za naraščajo
če potrebe prebivalcev in in
dustrije komaj dobrih 8 ku- 
bikov. Naš prostor pod son
cem moramo torej, še pose
bej kar zadeva vodne vire, 
ne samo varovati, temveč tu
di zavarovati, če hočemo oh
ranjati dovolj žive vode za

jutri in pojutrišnjem tudi za 
generacije, ki prihajajo za na
mi. To je nedvomno ena iz
med temeljnih nalog občin
skih in slovenskega prostor
skega načrta, ki jih pravkar 
Izdelujejo.

Dnevna poraba vode na člo
veka v Sloveniji znaša 280 
litrov, skupaj z industrijsko 
porabo 350 litrov, evropsko 
dnevno povprečje znaša 500 
litrov, v ZDA 600 litrov, med. 
tem ko poznavalci pričakuje
jo, da se bo okrog leta 2.000

NA STUDENCU — Ne bom je nosil na glavci vode...
Floto: dokumentacija Dela

dnevna poraba vode na pre
bivalca v razvitih državah su
kala okoli tisoč litrov, kakor 
nam je povedal dipl. inž. Vla
do Gorišek, pomočnik re
publiškega sekretarja za ur
banizem in slovenski vodno
gospodarski strokovnjak.

V razmerama kratkem ča
su moramo torej pričakova
ti, da se bo tudi pri nas po
raba pitne ali »žive vode« po
večala za tri do štirikrat. To 
pomeni, da bi nam znalo kaj 
hitro zmanjkati zadovoljivih 
dnevnih vodnih virov, če ne 
bomo zanje pravočasno po
skrbeli. Kako?

Ob visokih vodah bomo 
marali zajemati to dragoce
no tekočino za nizke vode, 
da bomo z njo lahko izrav
navali svoje rečice in reke 
ter na ta način ohranjali do
volj visoko podtalnico kot 
enega poglavitnih virov zdra
ve pitne vode.

V Sloveniji imamo razme
roma malo naravnih možno
sti —predelov — na katerih 
bi lahko zadržan vodo in jo 
po potrebi — v sušnih obdob
jih — spuščali oziroma z njo 
izravnavali svoje vodotoke. 
Med te nedvomno sodi slo
vito Cerkniško jezero, Pla
ninsko polje, doMna Radov- 
ne, sotočje Save Bohinjke 
in Save Dolinke pri Radovlji
ci, Soteska na Krki, Igla v 
Zgomjesavinjski (Solini, Pod- 
volovjek. Zgornja Tribuša, Tr_ 
novo na Soči, nekaj možno
sti na Dravi in konec. Med 
naštetimi možnimi vodnimi 
akumulacijami je vrsta naj- 
lepših slovenskih alpskih do
lin, ki so v okviru prostorske
ga načrta nedvomno v 
navzkrižnem ognju želja, in
teresov in potreb.

Pred seboj imamo torej vr
sto možnih akumulacij, ob 
katerih lomimo in bomo še

KOZERIJA

Angažirano v akcijo
Valentin Petelin je bil zelo uporaben 

človek. Zmeraj je bil sila vesten pri iz
polnjevanju vsega, kar se je bil domislil 
nekdo4 nad njim. Seveda je ta njegova 
vrlina, kar je seveda upal, da se bo zgo
dilo, postala sčasoma očitna prav vsem.

In končno se je zgodilo! Postal je Nek
do. Nekdo, ki je imel svojo tajnico, Nek
do, ki se je lahko podpisal na dopise, 
iz katerih so blestele njegove misli, Nek
do, ki so ga, če že zaradi drugega ne, 
vsaj zaradi lepšega morali vprašati za 
svet.

Tudi na svojem novem delovnem me
stu Valentin Petelin ni dal, da bi mu 
kdorkoli lahko kaj očital. Tisto, kar je 
bilo naročeno,je izpolnil do zadnje pike. 
Zato je bilo samo po sebi razumljivo, da 
se je te naloge vestno lotil tudi tedaj, 
ko je od zgoraj, kamor so se pritajeno 
vzpenjale njegove želje, prišla direktiva, 
da je letošnje leto tisto, ko je treba za
četi z akcijo za dopisovanje in govor 
v čim lepši slovenščini.

Valentin Petelin je nekaj uric čepel 
nad papirji, potem pa je tajničin stroj za
brnel. Gradivo, ki je bilo seveda verna 
kopija tistega, kar je prišlo od zgoraj, je 
bilo obširno in temeljito, podkrepljeno z 
navedbami iz ustave in zakona o združe
nem delu. Da bi se kdo ne zmotil, se je 
pri tem še posebno potrudil in navedel 
tudi. iz katerega odstavka katerega člena 
ustave SRS je citat.

Zaradi njegove temeljitosti, poglobljeno
sti so imeli delegati dovolj snovi, da bi se za 
razpravo na sklipanem sestanku lahko 
temeljito pripravili. In da bi bila razprava 
čimbolj plodna in konkretna, je dal na 
koncu vabila pripisati: po razpravi boste 
lahko postavljali nejasna vprašanja.

Končho je le napočilo popoldne, ki ga 
je nestrpno pričakoval. Kajti kaj je bolj 
pomembnega, kot začetek akcije za boljšo 
slovenščino.

»Za uvod bi rekel sledeče,« je nagovo
ril delegate, ki so bili tokrat začuda brez 
težav sklepčni.

»Najprej to, da nas na tem polju ča
ka veliko dela. O tem so sicer diskutirali

že pred več kot desetimi leti, vendar pa 
sprovajanje sklepov ni bilo tako, kot so . 
računali, da bo. Čeprav se vsa zadeva ni 
v celoti izvajala po načrtih, pa je sigurno, 
kar je tudi treba poudariti, da so bili 
doseženi pozitivni premiki. Da ni bilo 
večjih uspehov, pa je bilo sigurno temu 
vzrok tudi preglomaznost materiala, ki tu
di ni bil dovolj preštudiran.

Zato moramo biti po tem vprašanju 
v prihodnje kot aktivisti bolj angažiram. 
Jaz mislim, da je treba, da se te stvari 
ažurirajo. Zato je v vezi tega na predlo
gu, ki so nam ga dostavili, takoj začela 
delati naša novojormirana komisija in jaz 
mislim, da je tisto delo, ki ga je vršila do- 
sedaj, vršila dokaj dobro.

Tako kot so že zgoraj, je tudi naša 
komisija izpostavila, da mora biti naša 
organizacija kreator vse politike na tem 
področju. V vezi tega moramo zato nuditi 
našim osnovnim celicam vso pomoč, tako, 
da bo procentualni odstotek tistih, ki bo
do zajeti v akciji, kar najbolj blizu sto 
procentov. Jaz mislim, da bi bilo prav, 
da smo po tem vprašanju pri vrhu v re
publiki.

če ne bo šlo drugače, bomo organi
zirali razgovore, za temo razgovora pa 
iskali najbolj aktualna vprašanja. Jaz mi
slim, da se mora tudi po tem vprašanju 
začeti razvijati proces podružabljanja cele 
akcije. Zato tako pomembno temo nam 
bo gotovo uspelo pridobiti za sodelovanje 
kako zelo pomembno strokovno osebo.

Za vse to, kar sem zdajle iznesel, zato 
velja, da je to velika obveza, in da se bo
mo morali čimbolj angažirati, da bi spre
jete naloge tudi sprovedli. Prizadevati si 
moramo, da bodo zadane naloge čimprej 
ad akta.

Ob koncu bi rekel sledeče: Jaz mislim, 
da je z vsem tem dana smer, v katero 
naj se orientira naša organiziranost, če
prav bo nekatere vidike pravzaprav treba 
res Se bolj precizirati.

In zato se bo še posebno po tem 
vprašanju pokazalo, kako zrlo pozitivno 
je, da pride pravi človek na pravo mesto.«

VLASTA FELC

lomili kopja, končno odloči
tev o takšni ali drugačni iz
rabi teh prostorov pod na
šim soncem pa naj bi dale 
vsestransko ovrednotene pri
merjalne prednosti, ki jih 
bodo narekovale potrebe. Spo
znanje, da se bomo morali 
danes ali jutri odločiti za več 
vodnih akumulacij, ki nam 
bodo za vsak primer ohranja
le po nekaj sto tisoč do dva 
milijona kubičnih metrov 
stalne rezervne vode, je ne
sporno dejstvo, pri čemer 
ima nuklearna elektrarna v 
Kiškem kot izreden porab
nik vode zelo močno besedo.

Za orientacijo si oglejmo, 
po čem je pitna voda po sve
tu: Rim 60 lir, Genova 90 l}r, 
Stockholm 150 lir, Frankfurt 
456 lir, Ljubljana 2.10 din, 
kar pomeni, da Je pri na« 
pitna voda za »daj, kot ena 
daleč najboljših, še zmeraj 
najcenejša. Koliko časa še?

Bolj ali manj znana Je re
snica, da se ljubljanska pod
talnica občutno znižuje, to 
pa nam narekuje, da mora
mo kar najhitreje ukrepati. 
Staro kmečko prepričanje, da 
je dovolj, če umazano vodo 
spustimo čez sedem kamnov, 
da spat dobimo čisto, danes 
ne velja več. Vrsto različnih 
kemSkaldj, še posebej nafte, 
teh sedem kamnov ne more 
očistiti do takšne mere, da 
bi jo lahko pili brez škode.

Ljubljanska podtalnica Je 
ovrednotena na dva kubična 
metra v sekundi. Navkljub 
temu, da je življenjskega po
mena za najmanj pol milijo
na prebivalcev, je praktično 
sploh ne varujemo. Varoval
na območja na papirju so 
namreč eno, praksa nekaj 
povsem drugega.

Spričo stalnega nižanja 
ljubljanske podtalnice načr
tujejo vodnogospodarski stro
kovnjaki, da bi pri Tacnu iz 
Save skopali poseben prekop, 
ki naj bi na Ljubljanskem 
polju napajal oziroma dvi
gal podtalnico. To zamisel 
naj bi uresničili takoj, ko 
bodo Medvode in njihova in
dustrija dobile svoj komunal
ni kolektor, ki bo dobil od
tok v čistilni napravi pri Fu
žinah ob Ljubljanici. Skrat
ka, tedaj, ko Sora ne bo več 
glavni onesnaževalec Save, ko 
bo savska voda dovolj čista, 
da bo po umetnem prekopu 
in savskem produ kot narav
nem filtru brez nevarnosti 
lahko napajala in dvigala 
ljubljansko podtalnico, glav
ni vir pitne vode za Ljublja
no.

Kar zadeva varovanje vo
da v Sloveniji nasploh, po
sebej industrijske čistilne na
prave, meni. inž. Lado Gori
šek, da bomo morali slej ko 
prej oblikovati poseben štab 
strokovnjakov — bržčas v 
okviru Gospodarske zbornice 
Slovenije. Ta bo skrbel za 
tehnologijo čiščenja odpad
nih voda, in sicer na osnovi 
maketnih preizkušenj. Zakaj? 
Zato, da ne bi po nepotreb
nem metali v vodo za različ
ne čistilne naprave težkih 
milijonov, ki se, kot je pre
večkrat pokazala praksa, iz
kažejo za povsem nezadost
ne ali praktično brez haska.

Večina naših izvirov pitne 
vode je za zdaj še čistih, ven
dar jim z več strani grozi ne
varnost, zato je prav nasta
jajoči prostorski načrt kot 
naročen, da jim odmeri ne
dotakljiv prostor pod son
cem za nas in generacije, ki 
prihajajo za nami.

NIKO LAPAJNE

na služba in geodetska uprava 
pa bosta moraili poskrbeti za 
odškodnine prebivalcem, kate
rim 90 za gradnjo novih stavb 
odvzeli za to primerna zemlji
šča.

Nove sbrofcovme službe od
bora za odpravo posledic po
tresa bodo štele priiMižno pet
najst uslužbencev. Zaradi fr 
namčnih težav, ki so nastale ob 
zakonu, ki je v občinskem 
proračunu črtal tudi denarno 
pomoč strokovnim službam 
pri delu za odpravo posledic 
potresa, Je bil izvršni svet 
skupščine otočane Tolmin mne
nja, da bo s pomočjo repub
liškega štaba za civilno zašči
to moč sistematizirati nova 
delavna mesta v posebnem od
seku oddelka za gospodarstvo.

KATJA ROS

Priprave na 
letošnjo 

»Veselo jesen'1

MARIBOR, 16. jan. — Pri
pravljalni odbor letošnjega 
Slovenskega festivala narečnih 
popevk v Mariboru »Ponevka 
vesele jeseni '78« pri društvu 
glasbenih delavcev »Harmoni
ja« je že pričel z delom. V teh 
dneh so že objavili raepis za 
16 novih narečnih ponevk, ki 
bodo izvedene na 12. festivalu 
letošnjo jesen v Mariboru.

Popevka bodo sprejemali do 
1. marca, od skladateljev pa 
pričakujejo, da bodo v svojih 
popevkah upoštevali vedrost 
in barvitost posameznih slo
venskih narečnih območij v 
glasbi in besedilu popevk.

IZBRANA FOTOGRAFIJA

Topli trenutki na zapečku
GORNJE JEZERO NA NOTRANJSKEM, 16. jan. — Ni prijetneje toplote, kot Je tista, ki 
jo daje — v mestih že skoraj pozabljena — krušna peč. Pozimi, ko zunaj ni toliko kmečkih 
opravil, je prijetno posedeti na njej in obujati spomine na čase pred leti — res Jih je že 
nekaj vmes — ko je zunaj prav tako obilno kot te dni melo sneg.

Foto: Janez Zrneo

bralcev
■■■

Prodajalska slovnica
Iz ust mnogih ljubljanskih 

prodajalk (-cev) že vrsto let 
poslušamo ustaljeno vljudnos
tno frazo, ki hoče biti na moč 
opravičilna, a se izkazuje kot 
nesmiselna spaka.

Kadarkoli, posebno pa v 
dneh inventure, ko so bile 
police napol prazne, so se na 
vprašanje, ali imajo to in to, 
kar vrstili odgovori: »Ne, te
ga pa ne bi imeli« ali »ne bi 
bilo«...

Kakor vidimo, gre za rabo 
pogojnika v nelogičnem smis
lu. Pogojniški pomen je že 
sam po sebi tako plastično 
postavljen (izpolnitev pogoj
nega dejanja), da ga ne mo
reš zgrešiti, razen če to de
laš namerno in s tem izpo
stavljaš svoje neznanje.

Kdor ima vsaj malo razvit 
čut za pravilno in naravno 
šlovniško obliko, mora pri
znati, da ga takšno spakova
nje boleče zbada v bobnič, 
če se sprašujemo po vzroku, 
si ni mogoče misliti drugega, 
kot da to počno iz nekakšne 
obzirnostne zadrege, ker kup
cu ne morejo ustreči, ali pa, 
ker se jim ta fraza zdi finej
ša in elegantnejša od prepro
ste, a nič manj vljudne izja
ve: »žal nimamo.«

S tem ne trdim, da se ne 
izplača (v določenih trenut
kih in odnosih) iskati tudi bo
gatejših oblik v govornem iz
razju. In še kako, le znati 
jih moramo logično pogoditi. 
Menim, da s tem v zvezi 
smem citirati akademika Jo
sipa Vidmarja, saj gre za slo
venščino.

V 1. delu svojega spomin
skega zapisa ob stoletnici roj
stva Otona Župančiča (DELO 
7. jan.) je zapisal nadvse ob
čutljivo, a vendar do kraja 
precizirano čustveno opredeli
tev odnosov med njima, ki so 
bili »nekako nedobri«. Marsi
kdo bi preprosto rekel: torej 
bili so slabi... Takšno mne
nje bi bilo hudo zmotno. Av
tor je našel zelo ustrezno iz
razno obliko za komvlicirano 
psihiko odnosa. Prepričan

OSNOVNA ŠOLA 
TRŽIŠČE

objavlja 
delo in naloge

UČITELJA 
za slovenski jezik
za nedoločen čas

Pogoj: PU, P ali absolvent 
PA
Nastop dela 6. 2. 1978.
Na voljo je garsonjera. 
Prijave sprejemamo 15 dni 
po dnevu objave.
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sem, da so jo bralci t vese
ljem opazili.

V tem smislu sodim, da bi 
bilo koristno in lepo, če bi 
(poleg besednih poustvarjal
cev, ki so k temu še vse bolj 
poklicani) tudi prodajalci, ki 
govore z ljudmi po ves dan, 
skušali zavestneje paziti na 
šlovniško pogojenost govora.

JANEZ LAMPIČ, 
. Ljubljana — Polje

Navdušil me Je 
Parmov »Zlatorog«

V ponedeljek, 2. januarja je 
Radio Ljubljana ob 20.40 pred
vajal nekaj odlomkov iz Par
move opere »Zlatorog.« Opero 
je v celoti posnela TV Ljub
ljana v oktobru z ansamblom 
mariborske opere. Takoj sem 
postal pri poslušanju pozo
ren na izvedbo krasnih melo
dičnih arij, z motivacijo na
ših narodnih pesmi.

Prvič sem slišal peti seda
nje mariborske soliste, ki so 
izredno dobri in prizadevni, 
ter med njimi spoznal samo 
znanega basista Mira Grego
rina. Pri tem sem si mislil, 
čemu ne bi zapeli in zaigrali 
te, meni in gotovo marsikate
remu drugemu nepoznane ope
re na TV ekranu Ljubljana

ali pa bi morda gostovali v 
naši ljubljanski Operi. Prepri
čan sem, da bi bila operna 
hiša dobro zasedena.

STANKO SKOČIR, 
Ljubljana

»Joj, ta gneča na 
avtobusih«

»Dajmo, še malo, stisnite se 
še malo«, je vzkliknil šofer 
Slavnikovega avtobusa, ki vo
zi iz Kopra do Semedele in 
nazaj.

Najhuje je v jutranjih in 
opoldanskih urah. Lokalni av
tobusi so natlačeni, da bolj 
res ne bi mogli biti. Ali bolje 
povedano, ob času, ko šolar
ji hodijo v šolo, njihovi star
ši pa v službo, pelje skozi 
Semedelo in preko Markovca 
le en avtobus. In vanj se se
veda natlači toliko ljudi, kot 
jih gre, in še dvakrat več. 
Nič drugače ni na drugih lo
kalnih avtobusih, še huje pa 
je v opoldanskih urah, ko re
dni lokalni avtobus po dva
krat ali celo trikrat izostane. 
Kako to, da pride do teh izo
stankov, pa lahko le ugibamo.

Pa to bi sicer še nekako 
šlo, saj se mnogi prav zara
di tolikšne gneče na avtobu
sih odločijo za pešpot. Hudo 
pa je, ko ti oči v tako na
tlačenem avtobusu zdrknejo 
po sedežih in se začneš ne
malo čuditi. Mlada mamica 
sedi s svojim sedem, osem 
letnim šolarčkom. Pa ne tako: 
mama in sin v naročju! Sin

ko sedi na svojem stolu. Zra
ven pa stoji mož z dojenčkom 
v naročju in pazi, da mu za
radi prehudega prerivanja 
otrok ne bi padel iz naroč
ja. Malce naprej lahko opa
zuješ dva fantiča desetih let, 
ki prav tako brezbrižno sedi
ta, ne meneč se za tiste, kt 
stoje. Pa nikar si ne mislite, 
da kakšno opozorilo takemu 
pionirčku kaj pomaga. Nema- 
tokrat se namreč začudiš nad 
pikrim odgovorom: »Ne, ja* 
že ne b’om vstal, jaz se že ne 
bom tlačil!« Se bolj pa se za
čudiš, ko takemu govorjenju 
pritegnejo tudi odrasli, češ! 
pustite ubogega otroka naj 
sedi, saj je že to dovolj hu
do, da mora zjutraj takoj zgo. 
daj na noge.

Lepo, prav lepo. Imamo av. 
tobuse, ki avtobusom sploh 
podobni niso več, prej bi de
jali konservam sardin in se
veda se nihče od pristojnih 
organov ne zmeni za to in 
povrhu vsega še mladina, ki 
jo učimo v naprednem, soci
alističnem duhu. Toda, kje so 
tisti, ki jo uče morale, obna
šanja, dostojnosti? Kje so 
starši s svojimi vzgojnimi na
uki, kje je šola, ki mlade uči 
osnovnih pravil vedenja? Ob 
vsem tem bi se lahko vpraša
li, ali jih sploh kdo uči o 
tem? Seveda stvari ne sme
mo posploševati, zaenkrat so 
to samo izieme, toda ali bo 
pri tem tudi ostalo?

METKA BAJDA, 
Koper

GORJANSKI ZADRUŽNI DOM
'V

Se za skladišče ni (dober)
Zadružni dom v Gorjanskem propada, krajani pa samoupravljajo v kra
jevni gostilni — Nihče ni pripravljen vložiti tisočake v obnovo doma
GORJANSKO NA KRASU, 16. jan. — Ko slišiš, da se morajo elani pravkar ustanovlje
nega športnega društva sestajati v gostilni, na krajevne proslave republiških in drugih 
praznikov pa ljudje hoditi v sosednjo krajevno skupnost, bi kar zavpil od jeze. Še 
posebno če hkrati sredi vasi propade 40 krat 20 metrov velik zadružni dom, ki s pušča
jočo streho, razbitimi okni in praznimi, ornimi vratnimi odprtinami grozi, da se bo 
v nekaj leith podrl.

Zadružni dom v Gorjanskem, o kate
rem teče beseda, je kot številni drugi 
podobni objekti rezultat navdušenja in 
prostovoljnega dela v prvih letih po voj
ni. Hkrati pa moTda najbolj boleča po
sledica nerazumevanja in zgrešene poli
tike približno dve desetletji kasneje. Ta 
ugotovitev glede na njeno pogostost ne 
bi bala nič posebnega, če (kot rečeno) 
ne bi bila v popolnem nasprotju s kri
čečimi potrebami po družbenih prosto
rih v tem delu Krasa.

Predstavniki krajevne samouprave ve
do povedati, da to kamnito poslopje 
trenutno »upravlja« stanovanjska skup
nost v Sežani. Fred tem pa je dom 
uporabljalo trgovsko podjetje Kras kot 
večnamensko skladišče. »Je uporabljalo« 
lahko zapišemo zato, ker mislimo na ča
se, ko streha še nd puščala, ko so stro
pi nad dvorano še vzdržali in ko so bila 
okna cela.

Sedaj že dolgo ni več tako, kakor tu
di v dvorani ni več skladišča. Da bi bi
la zanj še primerna, bi bilo treba seveda 
vzdrževati streho in še kaj. Za obnovo 
pa je treba denar, ki ga niti uporabni
ki, niti upravljale!, kot kaže, niso pri
pravljeni odriniti za investicijo v tej 
odročni vasi.

Pa vendar občina vsako leto v ime
nu krajevne skupnosti nakaže stanovanj
ski skupnosti po 6.800 dinarjev za vzdr
ževanje gorjanskega zadruženega doma.
Od tega, po zatrjevanju Gorjancev, niso 
za dom porabili niti tisočaka.

Aktivisti to krajevne skupnosti zato 
hodijo v Sežano, pišejo, moledujejo in 
obljubljajo. Pripravljeni so namreč s

prostovoljnim delom in prispevki obno
viti »spodkopani« zadružni dom, če ga 
le dobijo v uporabo in upravo; seveda 
z vsemi obveznostmi in pravicami. Iz
kušnja iz preteklosti je namreč še pre
več živa. Bojijo se, da bi v nasprotnem 
primeru ponovno vlagali za druge. Zato 
brez veljavne in obvezujoče pogodbe tudi 
prostovoljnega dela ne bo.

športniki in mladina pa oodo še ved
no gostovali v gostilni — dokler se 
bodo kot njihovi organizirani čla/nj zara
di nemogočih delovnih pogojev sploh še 
sestajali...

JANEZ ODAR

SESTANKI V GOSTILNI — Dom pa 
se seseda
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IZ KRAJEVNIH SKUPNOSTI

Neorganizirani kupci
Potrošniški sveti niso polno zaživeli — Z novimi volit
vami tudi novi statuti — Potrebna je politična akcija
UVBUMA, 16. Jam. — Potrošniški sveti marsikje še niso 
zaživeli kot Je treba. Vzrokov za to Je več. ljudje še vedno 
mislijo, da Je svet potrošnikov organ krajevne skupnosti, 
ki bo sam in mimo njih urejeval trgovino in komunalne 
storitve, ne zavedajo pa se, da Je potrošniški svet najširša 
samoupravna Institucija preko katere lahko vsi potrošnik! 
organizirano delujejo in vplivajo na obseg in kvaliteto po
nudbe.

Pomanjkljivosti so tudi v 
samem statutu, ki svetom da
je vse premalo pristojnosti, 
tako, da se večkrat počutfjv) 
bolj kot debatni klubi, ne 
pa organizmi, ki bodo svoje 
odločitve tudi realizirali.

Krajevna skupnost koman
danta Staneta v Šiški je ena 
redkih, ki je z delom sveta 
lahko kolikor toliko zadovolj
na. Krajani so namreč ugo
tovili, da lahko preko sveta 
vplivajo na preskrbo z živili, 
na umike trgovin in podobne 
probleme. Izpeljali so tudi 
nekaj praktičnih akcij, ki so 
riale vzpodbudne rezultate.

Drugačna je situacija v Mo.

V okviru predvolilnih pri
prav je doslej evidentiranih 
40.000 delegatov, vendar Je 
med njimi premalo žensk. 
Zato Je predsedstvo med na
logami, ki sl jih je zadalo 
pred volitvami, dalo poseben 
poudarek kandidiranju žensk 
na vodilna delovna mesta.

Za dokumente, med ka
terimi sta najpomembnejša 
dva pravilnika (prvi preci
zira pravice in dolžnosti ob
čanov v kandidacijskem po
stopku, drugi pa opredeljuje 
merila za sestavo družbeno
političnih skupnosti), bo do 
konca meseca poskrbela po
sebna komisija. Na skupni 
seji sveta sindikatov mesta 
in mestne konference SZDL 
ob koncu meseca pa bodo 
razpravljali o poteku akcije 
predpriprav, ki bo zaključe
na do 1. februarja, ko bodo

stah. V krajevni skupnost so 
že večkrat pozvali krajane, 
naj pomagajo svetu, mu pri- 
javljajo nepravilnosti In ne
ustrezno postrežbo, vendar 
do sedaj še niso prejeli nditi 
ene prijave. Seveda so Me
ščani v nečem posebnost. Na 
območju krajevne skupnosti 
imajo zaposlenega svojega 
famoznega komunalnega re
darja, v katerega pristojnost 
sbdi tudi razreševanje pri
tožb kupcev uporabnikov ko
munalnih storitev.

Podobna situacija kot v 
Mostah je tudi na območju 
večine drugih 'krajevnih skup
nosti v Ljubljani. Ponujajo

predvidoma stekle kandida
cijske konference za volitve.

B. A.

Aprila tri nove 
prodajalne 
v Nazorjevi

LJUBLJANA — Delavci lju
bljanskega gradbenega pod
jetja Universai so začeli pre
urejati prodajalno čevljev As
tra v Nazorjevi ulici v Ljub
ljani. Preurejena trgovina bo 
precej manjša od dosedanje, 
saj bodo poleg nje v teh pro
storih odprli še prodajalni 
Volne in Mladinske knjige. 
Preureditev Astre bo stala 
250.000 dinarjev, omenjene tri 
trgovine pa bodo predvidoma 
odprli v začetku aprila.

L. Dj..

se različni odgovori za razla
go take stvarnosti: Ali Je v 
trgovinah in storitvenih de
javnostih res vse tako rož
nato, da md potrebno niče
sar urejati, česar nikakor ne 
moremo verjeti, ali pa so pot
rošniki prepričani, da so vse 
pritožbe bob ob steno.

Potrebno bo torej še pne- 
oej storiti. Predvsem bo pot
rebno izčistiti statute in od
praviti pomanjkljive določbe 
ter dati svetom več pristoj
nosti. V zvezd s tem proble
mom 'bodo kmalu začeli raz
pravljati na konferencah so
cialistične zveze, gospodar
ska zbornica pa že priprav
lja poseben priročnik o delo
vanju potrošniških svetov.

B. M.

Nemi telefoni
GROSUPLJE, 16. Jan. — Te

lefonski aparati, pa tudi tele
graf so danes v Grosupljem 
utihnili. Tako telefonske kot 
telegrafske zveze med Ljub
ljano in Grosupljem, pa tudi 
med ostalimi kraji in Gro
supljem, so bile prekinjene. 
Telefonske zveze so bile pre
kinjene za dopoldne in Je 
prekinitev trajala več ur. V 
tem času tudi iz Grosupljega 
ni bilo mogoče nikogar pokli
cati. Popoldne so zveze, po
tem ko so jih popravili, za
čele spet delovati. Pretrga
nim telefonskim zvezam je bi
la kriva prekinitev kabla pri 
Karlovškem mostu v Ljublja
ni.

M. D.

Pogrebi
LJUBLJANA: Na Žalah bodo da- 

nas pokopali 87-tefcno upokojenko 
Zofijjo Stergar Oofo 11. uri); 79- 
letnega upokojenca Boža Svetena 
(ob 12. uri); 06-letinega upokojen
ca Bogomira Černigoja (ob 13. 
uri); 75-Cebno upokojenko Jerico 
§:nue6ek (ob 14. uri) in Milico 
Gaberšek (ab 15.30).

ŠENTVID: Danes ob 16.15 bo 
na pokopališču v Šentvidu pogreb 
51-letnega upokojenca Cirila Zab
reta.

VRHNIKA: Na pofcopaUftču ▼ 
Stari VTbmdiki so -včeraj ob 16.30 
svojci pospremili na zadnjo pot 
BO-letnega upokojenca Janeza Mu
ho. R. D.

Poroke
LJUBLJANA: Danes ne bo v

Ljubljani nobene poroke, Jiutri ob 
KI. uri pa se bosta ▼ poročni 
dvorani na Magistratu poslovila 
od samskega stanu dva para.

R. D.

PREDSEDSTVO MK SZDL

Premalo žensk
Od 40 tisoč doslej evidentiranih kan
didatov ni ravnotežja med spoloma
LJUBLJANA, 16. Jan. — Informacija o pripravah na letošnje 
volitve Je bila izhodiščna točka današnje, 23. seje predsed
stva mestne konference SZDL Ljubljana.

LJUBLJANA NEKOČ IN DANES

Plečnikove mesnice

1939
Neapeljčani so bili prvi, ki so si omislili varnostni ukrep pri prodaji mesa. 35e le

ta 1321 so pričeli prodajalce pokvarjenega mesa uradno batina ti, jim sekati roke, naj
bolj vztrajne so pa kar pobesili. Evropa jim je pritegnila šele v 19. stoletju, vendar 
je izbrala milejšo obliko. Raje je ukinila svojo klavnico na koleh nad Ljubljanico, leta 
1881 zgradila novo za govejo živino in so le še praseta in teleta klali za vsakim voga
lom. Najkasneje pa je posvetila skrb in denar prodajalnam mesa, saj so se lesene mes
nice ob Ljubljanici in podgane v njih obdržale vse do druge svetovne vojne. Takrat so 
pričele rasti prve dostojne mesnice — spet ob Ljubljanici, toda zidane.

1978
Razkošne mesnice, ld so jih pri Zmajskem mostu dokončali leta 1942, družbenim 

mesarjem že dolgo ne ustrezajo več, ker prodajo na teden že čez 26 ton svežega mesa 
in hi ga še več, če bi bilo več teletine. Prodajalne In skladišča pod njimi »o pretesni, 
vozniki, ld dostavljajo meso lz klavnice na Poljanski, iz Zaloga in Murske Sobote, se 
vsak dan znova mučijo z dostopom, ki Je en sam. Meso razkladajo med ljudmi na pro
stem, kar ne ustreza higienskim predpisom. Edino upanje, ki Jim preostaja, sta novi 
tržnici za Bežigradom in v Mostah, ki naj hi Plečnikove mesnice vsaj malo razbreme
nili.

Besedilo: NEVENKA ŠKRLJ 
Slika: JANEZ ZRNEC

Nova trgovina Slovenijalesa
LJUBLJANA, 16. jan. — Zadnje dni lanskega decembra so na Titovi zraven razstavišča od- 
prli novo Slovenljalesovo trgovino s pohištvom in gradbenim materialom. Čeprav je s Ti
tove vidno le gradbišče Slovenijalesove poslovne stavbe, ld sicer hitro raste, a kljub temu 
še kaže le okostje stavbe, je kletna etaža že popolnoma končana. Na približno dva tisočih 
kvadratnih metrih razstavnega, prodajnega, In skladiščnega prostora, je kupcem na voljo 
toliko različnih stvari za opremo stanovanja, kot nikjer drugje v Ljubljani. Tako sl lahko 
sedaj na enem mestu ogledajo in izberejo vse od samokolnice, s katero se vsaka gradnja 
začne, pa do zaves. Preveč bi bilo naštevati vse, kar je tam postavljeno na ogled in za 
prodajo, omeniti velja le zanimivost, da Imajo tudi nov oddelek z akustiko ter, da so 
razstavni tudi opremo za vrtce, šole in šolske delavnice. Za kupce pa je priročna ta no
va pridobitev tudi zato, ker lahko sedaj z enim kreditom kupujejo najrazličnejše stvari, 
ki so jih morali prej iskati na najmanj treh različnih krajih. H. K.

Foto: Janez Zrnec

OTROCI MED POČITNICAMI

Varstvo bo, šolarjev ni
Med zimskimi počitnicami bodo na ljubljanskih šolah 
organizirali varstvo,'pa čeprav samo za nekaj šolarjev
LJUBLJANA, 16. jan. — Šolska vrata se bodo čez teden dni 
zaprla, pouka letos ne bo kar štirinajst dni. Tako dolge 
bodo letos zimske počitnice. Cisto zaprle pa šole vrat ven
darle ne bojo, saj bodo kot že leta doslej med počitnicami 
organizirale počitniško varstvo za vse šolarje, ki ne bodo 
smučali ali se sankali s kakšno organizacijo, klubom, s star
ši ali kje drugje in bi bili prepuščeni sami sebi.

Ravno ta teden na šolah 
še pobirajo prijave otrok za 
počitniško varstvo. Marsikje 
so staršem poslali celo vpra
šalnik, s katerim povprašuje
jo, kje in kako bodo njiho
vi otroci preživljali počitni
ce. Ali starši potrebujejo za 
svojega šolarja varstvo za 
teden dni ali kar oba ln to 
kateri teden, jih zanima?

Odgovori pa so žal takšni 
kot prejšnja leta. Malo otrok 
starši prijavijo za varstvo, 
še manj jih potem resnično 
prihaja v varstvo, pa čeprav 
počitniško varstvo ni samo 
varstvo, je mnogo več: po
meni igre na snegu, sanka

nje in smučanje v bližini 
šole, če Je sneg, drugače pa 
vrsto otroških iger na pro
stem in v šolski telovadni
ci in še cel kup zanimive
ga. Po šoli varstvo že ne di
ši, če je tega strah otroke 
ali starše.

Organizirali ga bomo, pra
vijo po šolah, pa tudi če sa
mo za pet do deset otrok, 
ki so varstva potrebnd. Ma
lo še potarnajo o stroških, 
ki Jih takšna organizacija 
zahteva, ko morajo biti na 
šoli zaposleni od učiteljice, 
kuharice, snažilke do hišni
ka le za nekaj otrok.

V občini Center so po ra

zočaranjih iz prejšnjih let, 
ko Je bilo v varstvu precej 
manj otrok kot so pričako
vali, letos sklenili, da ga na 
vseh šolah ne bodo imeli. Se 
ne splača, da ima varstvo 
vsaka šola. Na vseh bodo si
cer pobrali prijave otrok, r 
četrtek na aktivu ravnateljev 
pa se bodo odločili, gledd 
na število prijavljenih otrok, 
na kateri Soli, morda tudi 
dveh, bo varstvo za vse otro
ke iz šol v Centru.

Po vseh ostalih šolah v 
drugih občinah bodo sami 
organizirali varstvo. Tudi o 
tem, da bi šole, ki so bli
zu skupaj, varstvo združeva
le, so že razmišljali. Ce bo 
do tega prišlo, bodq seveda 
pravočasno obvestili, kje bo 
varstvo tudi starše, ki so 
prijavili obroke.

MIHAELA ŽITKO

Referendum za 
kanalizacijo 

uspel
Visok prispevek ni bil 

ovira — Prvi del bodo 
dogradili že junija -

VIR, RADOMLJE, 16. Jan. 
— Včerajšnji referendum o 
samoprispevku za kanaliza
cijo od Podrečja do Hudega 
je pokazal, kakio zelo se pre
bivalci Vira in Radomelj za
vedajo pomembnosti načrto- 
vane gradnje. V Radomljah je 
skoraj 80 odstotkov kraja, 
nov glasovalo za samoprispe
vek, na Viru pa 70 odstotkov. 
Vsako gospodinjstvo bo za 
kanalizacijo v petih letih pri
spevalo deset tisočakov, prav 
tolikšen znesek za vsakega 
delavca bodo prispevale de
lovne organizacije na območ
ju, kjer bo nova kanalizacija. 
Prvi del, gradnjo glavnega ka
nala od izliva kanalizacije 
preko Bistrice v desni kanal 
do papirnice Količevo, bodo 
predvidoma končali junija le
tos. Kanalizacijski sistem bo 
namreč povezan z čistilno na
pravo v Studi, ki bo po na
črtih prve litre vode prečisti
la za domžalski občinski praz
nik konec julija. J. T.

Barvno
usklajena

moda
Peko, Toko in Konus 

pripravili usklajeno ko
lekcijo čevljev in torbic

LJUBLJANA, 16. jan, — Na
še modne tovarne Peko, Toko 
in Konus so pripravile skup
no, po barvi in materialu 
usklajeno kolekcijo čevljev, 
torbic in usnjene garderobe. 
Na ogled je v prodajalnah 
omenjenih treh tovarn, trgov
ski hiša Emone — Maximar- 
ket in na ljubljanskem mod
nem sejmu.

»Vedno bolj lžbrušen okus 
potrošnika pri nakupu mod
nih oblačil obutve in usnje
ne galanterije je zahteval, da 
smo naposled tudi pri nas 
začeli razmišljati o tem, da 
bi dali pečat stilne usklaje
nosti modnim dodatkom, ki 
jih proizvajamo,« je menil 
direktor Toka France Sladič, 
ko smo ga povprašali kako 
je prišlo do sodelovanja.

Vztrajno brnenje telefonov 
med vodilnimi treh tovarn in 
dogovor med kreatorji, ki so 
za oblikovanje pomladno-po- 
letne kolekcije uporabili do
mače usnje, je rodilo sad: 
Barvna karta Je usklajena, 
stil tudi, da bi dokončno pre
verili okus kupcev m njihov 
odnos do ponujenega na 
ogled, izvajajo na sejemski 
stojnici Toka nagradno anke
to med obiskovalci modnega 
sejma na Gospodarskem raz
stavišču. Kaj bo menil pred
vsem tisti ženski svet, ki je 
doslej zahajal čez mejo, kjer 
se po dobrem lastnem oku
su da uskladiti torbico, čev
lje' in še kakšen del gardero
be ali pa je za drag denar v 
zato specializiranih trgovinah 
vse že kompletirano, bodo po
kazali rezultati ankete, še 
več kot od te, bo prodaja 
čevljev in torbice v istih to
nih pod isto streho, odvisna 
od razumevanja trgovine. 
Znano je namreč, da prav 
ona največkrat odloča, če bo
do modne kolekcije le raz
stavljene ali tudi naprodaj. 
Zato upamo, da tudi tokrat 
ne bo ostalo le pri željah, 
že tolikokrat izzvanega po
trošnika. BRIGITA ANZELC

POMENEK

Resno delo modelarjev
Mladinski tehnični center v Ljubljani je v petih letih, kar 
obstoja, seznanil s tehničnim znanjem 300 šolarjev
LJUBLJANA, 16. jan. — »Modelarstvo ni konjiček. Je resno 
delo, v katerem mladi sproščajo ln razvijajo vso svojo kre
ativnost, le-ta pa prej ali slej porodi tudi kakšno novost ali 
vsaj izboljšavo. Te pa pri nas močno potrebujemo«. Tako je 
začel Roman Zupančič, vodja Mladinskega tehničnega centra, 
ld dela pod okriljem Mestne zveze organizacij za tehnično
kulturo v Ljubljani.

»Sicer pa je v naših mode
larskih, radioamaterskih in 
elektrotehniških tečajih v pe
tih letih, odkar center ob
staja, dobilo osnovno tehnič
no znanje več kot 300 osnov
nošolcev. V sedanjih prosto
rih v krajevni skupnosti Gra
dišče na Rimski 24, smo pri 
delu zelo stisnjeni, saj ima
mo na voljo le 64 kvadratnih 
metrov skupne površine. Za
to smo sklenili, da se bo 
center usmeril na druga po
dročja. Tako naj bi se odprl 
v širino. Povezal naj bi se 
s šolami, s krajevnimi skup
nostmi in njihovimi mladin
skimi organizacijami. V cen
tru naj bi pripravljali le 
poenotene programe in na
črte za delo mladih tehnikov. 
Hkrati pa se bomo posvetili 
tudi dodatnemu Izobraževa
nju mentorjev in inštruktor
jev, ki so za zdaj še vse pre
več prepuščeni sami sebi. Tak 
tečaj za zunajšolsko tehnič
no dejavnost smo pripravili 
že lani. Letos pa bomo od 
25. do 27. januarja na osnov
ni šoli Danile Kumar, za uči
telje tehničnega pouka, pri
pravili kar dva: začetnega in 
nadalj evalnega.«

— Ali ni delo centra ln 
mladih, ki se v njem izobra
žujejo, tudi dober način za' 
spodbujanje usmerjenega izo
braževanja, o katerem v zad
njem času toliko govorimo?

»Vsekakor. Zgovoren je že 
podatek, da se je velika ve
čina tečajnikov — med njimi 
je tudi vedno več deklet — 
kasneje vpisala na tehniške 
šole. Tako smo Jih na ne
kakšen »neboleč« ln nevsiljiv 
način navdušili in usmerili v 
tehniške poklice. Prav take 
strokovnjake pa v zadnjih 
let:h najbolj pogrešamo in 
jih tudi še bomo.«

— In katere dejavnosti v 
Mladinskem tehničnem cen
tru najbolj spodbujate?

»Na prvem mestu so vse 
oblike modelarstva — od bro
darskega, letalskega, avtomo
bilskega in raketarskega. Le-ta 
se v zadnjih letih razvija prav 
bliskovito. Pod našim okri
ljem pa so še radioamater
ski in fotografski tečaji pri 
Študentski organizaciji j ljud
ske tehnike (SOLT). Poudari
ti pa moram, da je v naših

tečajih — na vseh omenjenih 
področjih — skupen le za
četni del programa. Potem 
mladim prepustimo vajeti. 
Mentorji jih le usmerjamo in 
velikokrat smo presenečeni 
nad svežimi in smelimi za
mislimi, ki se porodijo v nji- 
lovih glavah. Nenehno tuhta
jo, brskajo po strokovni lite
raturi in potem ni nobena 
redkost, če na primer vode
ni avtomobilski modelček do-

ROMAN ZUPANČIČ: »Ve
čina naših tečajnikov"' se 
kasneje odloči za tehniške 
poklice. Tovrstne strokov
njake. pa v zadnjih letih 
najbolj pogrešamo.«

seže hitrost 120 kilometrov na 
uto. To pa ni več mačji ka
šelj!«

— Koliko pa so stari tl va
ši »tehniki« in »inženirji«?

»Zaradi že omenjene pro
storske stiske smo letos 
vključili v tečaje le učence 
sedmih in osmih razredov 
osemletke. S svojimi progra
mi pa bomo skušali pritegni, 
ti tudi mlajše, celo tiste, ki 
še ne hodijo v šolo. 2e v 
takšnih bučkah se namreč 
rojevajo dobre zamisli, samo 
spodbuditi jih je treba.«

— Pa težave? Kje dobijo 
otroci denar za material, za 
motorčke? Le-ti gotovo niso 
poceni?

»Ce se bomo letos preselili 
v večje prostore, se bomo 
znebili precej težav. Z de
narjem je pa tako: tečajniki 
plačajo 200 dinarjev članari

ne in s tem dobijo ves osnov
ni material. Za motorčke in 
podobne dražje naprave pa 
pridno varčujejo, velikokrat 
pa jim pomagajo še starši.

Vseeno pa ni vse tako lepo 
bot se zdi na prvi pogled. 
Zaradi prepovedi uvoza smo 
namreč prikrajšani za neka
tere vrste materiala, ki jih 
doma ne dobimo. Tako smo 
v absurdnem položaju. V tr
govinah lahko kupimo drage 
in včasih celo nevarne elek
trične igračke, mladi mode
larji, ki se ob svojem delu 
izobražujejo in pripravljajo 
za morebitne življenjske po
klice, pa nimajo materiala. 
Tako pridejo do motorčkov 
le, če se odpeljejo čez mejo. 
V tem primeru pa morajo 
plačati še visoko carino; če
prav imajo v večini evrop
skih dežel za modelarski in 
podoben material posebna 
določila, tako da je opro
ščen carinskih dajatev,« Jene 
preveč veselo končal Roman 
Zupančič.

Mi pa smo mu, za boljšo, 
voljo, zaželeli, da bi še na
prej tako vztrajno vzgajal 
mlade modelarje, bodoče teh
nike to inženirje.

GREGOR PUCELJ

Imenovani 
delegati radia 
Glas Ljubljane

LJUBLJANA, 16. Jan. — 
Predsedstvo mestne konferen
ce SZDL Ljubljana je na da
našnji seji potrdilo imenova
nje petih, zunanjih delegatov 
radia Glas Ljubljane, ki bodo 
sodelovali to soodločali z 
zborom delavcev te delovne 
organizacije. Med imenovani
mi sta dosedanji predsednik 
sveta ljubljanskega Glasa 
Dragi Lipič, ter član sveta 
Tone Nedog, ustanovitelj pa 
je potrdil tudi Boštjana Bar- 
boriča, Miro Frolov in Lojze
ta Skoka.

B. A.

DRUŽINA
V VSAK DQM!%

f*. A-. :

Ta teden v kinoteki
Prav veselo se bo začel ta kinotečni teden, kar nam 

zagotavlja danes Louis de Funčs v filmski komediji Velika 
restavracija. Tudi jutri popoldne se ne bo treba še povsem 
zresniti, kajti mehiški film Srebrna maska je predvsem pota 
avantur. Vendar že večerni film z naslovom Hiša brez smeha 
naroča, da se bo le treba. Gre za nemi nemški film iz leta 
1923 znanega režiserja tistega obdobja Gerharda Lamprechta 
to srečanja z njim bodo veseli predvsem filmski ljubitelji to 
poznavalci. Četrtkov film je našel inspiracijo pri Shakespea
ru. Italijanski režiser Franco Zeffirelii je leta 1966 posnel 
Ukročeno trmoglavko, v kateri sta odlično zaigrala Liz Tay- 
lor to Richard Burton. Toda Liz je tistega leta dobila Oskar
ja za drug film, za Kdo se boji Virginije Woolf. In ko smo 
že pri oskarju, tistega leta ga je dobil tudi petkov film Mo
ški ln ženska. Ta lepi melodramatični francoski film, ki 
nam je za vselej ostal v spominu tudi po svoji glasbi, je nam
reč dobil oskarja za izvirni scenarij, nominirana pa je bila 
tudi glavna Igralka Anouk Aimee. Sobotnega popoldneva se 
bodo razveselili ljubitelji Shirley Temple, ki je glavna juna
kinja filma Mala princeska. Večerni film pa nas bo spet 
popeljal v svet razvedrila, glasbe in plesa, saj sta nosilca 
zapletov filmu Ljubim Melvyna Debbie Reynolds ta Donald 
0’Connor.

Ponedeljkov film V vročici noči pa je spet večkratni Oskar
jev nagrajenec: za film, glavno moško vlogo — Rod Stei- 
ger, za scenarij to bon. Film, ki je bil nagrajen tudi v Kar- 
lovyh Varyh, je izjemno kritična slika sodobne Amerike in 
njenih predsodkov, tokrat vezanih na dve rasi. Sidney Poitier 
kot čmd detektiv s Severa ima nemalo težav pri odkrivanju 
umora na ameriškem Jugu, kjer mu nasprotujejo vsi s po
licijskim šefom na čelu. Kljub vsemu zmaga medsebojno 
spoštovanje.

M. G.

Gradnja
odlagališča
odpadkov

Zemljišče je nared, ča
kajo le dokumentacijo 
— Dražji odvoz smeti
LJUBLJANA, 16. Jan. — 

Zaradi prostorske stiske na 
odlagališču odpadkov na Ces
ti dveh cesarjev, se Je Komu
nalno podjetje Ljubljana od
ločilo za izgradnjo drugega, 
ki bo južno od dosedanjega. 
V ta namen so že odkupili 
800 tisoč kvadratnih metrov 
zemljišča, čakajo pa še na lo
kacijsko dovoljenje to druge 
odločbe na podlagi katerih 
bodo lahko začeli graditi. Za 
investicije so prvotno načrto
vali 600.000 dinarjev, računa
jo pa, da bodo do konca iz
gradnje porabili še dvakrat 
toliko.

V javno razpravo samoup
ravnim interesnim skupnos
tim so dali tudi predlog, da 
povišajo cene za odvoz sme
ti. Dosedanja cena, ki Je že 
dve leti nespremenjena Je 37 
par na kvadratni meter, nova 
cena pa naj bi bila 54 par.

Nesporazum s kupci
LJUBLJANA, 16. jan. — V soboto opoldne je ljub

ljanski »Maximarket« poskrbel za množični nespora
zum s kupci. Kdor se je namreč zanašal, da je res 
tisto, kar piše na vseh vhodih v to častitljivo trgovino 
— da je odprta ob sobotah do 20. ure — je moral tik 
pred drugo uro izvedeti pravo resnico. Na vrata so na
lepili listke z napisom »dežurna trgovina Metalka« ter 
začeli izganjati kupce, ki so seveda ravno v teh urah 
navalili vanjo, saj so druge trgovine večinoma ie za
prli. Uboge prodajalke so morale pogoltniti marsikakš
no nezasluženo in jedko; »šefov« pa ob takšni prilož
nosti tako ni blizu, da bi jih lahko kdo povprašal, 
zakaj imajo na vratih trajni napis, da je trgovina tudi 
ob sobotah odprta do 20. ure.

Morda bodo odgovorni v »Mazimarketu« le prebrali 
tele vrstice ter ducatom razočaranih kupcev tudi po
vedali, zakaj jih »farbajo« z napačnimi informacijami 
na vratih.

JL R.

„Past“ na Erjavčevi
LJUBLJANA, 16. jan. — Bel Erjavčeve ulice so za- 

plankali, ker odlok določa, da mora biti vsako gradbišče 
zavarovano. Sprva so postavili ograjo kar po sredini 
pločnika, da so jo lahko postavili, so morali v pločnik 
navrtati luknje. Ograjo so premaknili, luknje pa so 
ostale. Kdo bi se pa ukvarjal s takšnimi malenkostmi, 
saj imajo luknje le dva do tri centimetre premera. In 
ravno v tem je »past«. Majhne, komaj opazne so, ko je 
cestišče suho, dovolj pa je že da zapade centimeter 
snega, pa jih sploh ni več videti. Seveda moraš imeti 
tudi nekaj sreče, da tl uspe s peto »pociljati« na pravo 
mesto, ker pa so luknje prav po sredi pločnika, do
kaj na gosto in v vsej dolžini, je možnost »polnega 
zadetka« že nekaj večja.

Ce takole mimogrede ostaneš brez pete na čevlju 
te to sicer razjezi, če se ti pa to zgodi kar dvakrat 
v enem tednu, se pa te spomniš na tisto o oslu in ledu. 
Mene pa je zanimalo tudi, kdo bi bil dolžan »sanirati« 
te luknje. Zvedela sem, da je ograjo postavilo gradbeno 
podjetje Tehnika in, da bi bili zato tudi oni dolžni 
popraviti pločnik. Sicer pa so me potolažili, da name
ravajo v kratkem takointako zapreti del Erjavčeve, pa 
bodo tako luknje znova za »plankaml« in bodo v ne
varnosti le gradbeni delavci, ki pa ne nosijo modnih 
čevljev s tankimi petami.

Ce tako zanemarimo Tehniko in njihove »pasti«, ki 
jih kanijo zaplankatl, pa bi bilo morda le prav, da bi 
se tudi pri Plinarni spomnili, da so svoje čase po ljub
ljanskih ulicah iskali plin (tistega, ki uhaja namreč) 
pa so od njihovega raziskovalnega dela še do danes 
ostale luknje na las podobne onim, ki jih je zakri
vila Tehnika. Tiste, ki so jih navrtali na Vrtači in po 
Levstikovi ulici, bodo verjetTio že kar slavile prvi 
rojstni dan.

HELENA KOS
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ISKRA 
Industrija
širokopotrošnih izdelkov 
Skupne strokovne službe

Odbor za medsebojna delovna razmerja
razpisuje
prosta dela in naloge:

VODJE SEKTORJA ZABAVNE 
ELEKTRONIKE
POGOJI: diploma visoke ekonomske ali tehnične 
smeri, štiriletna praksa v komerciali.
OD po pravilniku. Delo je v Iskrini poslovni 
stavbi. Trg ' revolucije 3, Ljubljana. Poskusno 
delo traja trt mesece. Stanovanja ni. Nastop ta
koj ali po dogovoru. Razpis velja 8 dni.

Prijave pošljite na naslov: Iskra — Kadrovska 
služba, Titov trg 3/a, 64220 Škofja Loka, telefon 
(064) 61-981. 328
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»MURA« tovarna oblačil In perila 
v Murski Soboti

oglaša
prosta dela to naloge

PREVAJALCA-KORESPONDENTA 
za angleški in nemški jezik
Pogoji: višja Sola komercialne ali pedagoške sme- 
rl s strokovnim Izpopolnjevanjem za tuje Jezike 
ter zaželeni 2 leti prakse v prevajanju in kore
spondenci

Obvladanje strojepisja.

Trimesečno poskusno delo.

Ce se želite vključiti v perspektivno delovno 
organizacijo to vas zanima razpisno področje, 
pošljite prijave do 24. 1. 1978 kadrovsko socialni 
službi organizacije. 331

Mi vaš Ty vozni red
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Wengen - brez smuka
Smuk z Lauberhorna, ki so ga s sobote preložili na po
nedeljek, so morali zaradi slabega vremena odpovedati
WENGEN, 18. Jan. — Smuk sa svetovni pokal v Wengnu, 
Id bi moral biti v soboto, pa so ga zaradi slabega vremena 
prestavili na ponedeljek, so danes zaradi slabega vrgsnena 
odpovedali. Wengenskl prireditelji, ki so v tekmovalno progo 
sa smuk vložili veliko denarja, so po več dni trajajočem pri
zadevanju izgubili boj z vremenom, ki Je leto« ponagajalo 
te marsikateremu prireditelju smučarskih tekmovanj.

Prva nesreča, Id Je zadela 
praj&nji teden Wangen, je bil 
izredno močan fen, ki je gro
zil, da bo pobral ves sneg. 
Nato je vihar v zgornjem 
delu proge dobesedno odne
sel vea sneg, tako da so se 
morali prireditelji že spočet
ka odpovedati Startu z vrha 
Lauberhorna.

V sredo zvečer pa j« v 
Wengnu začelo snežiti. Na 
progo j« vrglo več kot pol 
metra snega. Ves Wengen je 
Sel z vso razpoložljivo me
hanizacijo na progo. Smuk 
so pripravili in tekmovalci 
so lahko trenirali. V soboto, 
ko bi morala biti tekma, se 
Je na Lauberhomu spet raz
besnel vihar. Na Startu, ki 
so ga pomaknili precej na
vzdol, Je tekmovalce veter 
kar vzdigoval v zrak. Na tek

mo seveda ni bilo mogoče 
niti pomisliti.

V odmoru med prvim ta 
drugim tekom slaloma so v 
nedeljo udeleženci prvega le
tošnjega smuka za svetovni 
pokal vendarle trenirali, da
nes pa jim je slabo vreme 
preprečilo Start. Smuk so 
morali odpovedati.

To se slovitemu Wengnu 
ni zgodilo prvič. Leta 1962 
so lahko izvedli samo slalom, 
leta 1971 so morali lauber. 
hornski smuk izvesti v St. 
Moritzu, leta 1972 smuka 
sploh ni bilo, leta 1973 pa so 
ga morali prestaviti ▼ sosed
nji Grindelvvald, se pravi, kar 
tri leta zapored jim Jo je 
zagodlo vreme.

Odbor za svetovni pokal 
pri mednarodni smučarski

Kolajna Toniju?
Avstrijski trener Baldur Preimi o 
krizi svojih skakalcev in SP 1978

FLANICA — Navkljub uspa- 
hom, ki so jih na skakalni 
»turneji treh dežel« dosegali 
avstrijski smučarski skakalci, 
pa se je skakalni šport naših 
sosedov po velikih uspehih, 
ki so jih dosegali pred leti 
in na zadnjih OI v Innsbru
cku, znašel zadnji čas v hudi 
krizi. Trener avstrijske repre
zentance Baldur Preimi je ob 
obisku Planice pojasnil vzro
ke krize in trenutni položaj 
v svoji reprezentanci. »Pogla
vitni vzrok krize naše naj
boljše vrste Je predvsem sla
ba forma, v kateri sta se 
znašla naša najboljša skakalca 
Karl Schnabl in Toni Innauer. 
Njuna krma je vplivala na 
vso reprezentanco tako, da so 
tudi drugi začeli skakati pod 
svojimi zmožnostmi.

Čeprav so se letos priprav
ljali več kot v prejšnjih ob
dobjih, dosegajo Avstrijci 
slabše rezultate.

»Najbrž smo napravili ka
ko napako v samem procesu 
treninga. Morda smo nekoliko 
pretiravali v vadbi z utežmi. 
Vendar pa so tudi skakalci 
lz CSSR in SZ, ki so letos 
enako kot mi ogromno vadi
li, prav tako v slabi formi. 
Niti oni, niti mi ne pozna
mo pravih vzrokov nepričako
vane krize,« je dejal trener 
Preimi.

V pripravah na bližnje sve
tovno prvenstvo v Lahtiju 
imajo naši sosedje ▼ načrtu 
še veliko dela. Po končani 
»turneji treh dežel« namera
vajo na trening v Murau, kjer 
so zgradili novo 80-metrsko 
skakalnico. Nastopili bodo tu
di na švicarski turneji, od 
tam pa se bodo zopet vrnili 
domov v Innsbruck ali pa v 
Seefeld. Na treningu bodo po
sebno pozornost posvetili od
rivu na odskočni mizi. Nji
hovi skakalci Imajo, kot pra
vi zvezni trener, sicer dovolj 
moči, vendar pa jih morajo 
še pripraviti, da jo bodo zna
li pravočasno tudi uporabiti.

Innauer, Schnabl, Lipburger, 
Tuchscherer in Millonig so 
glavni avstrijski kandidati za 
nastop na svetovnem prven
stvu.

»Največ pričakujemo od In
nauer ja,« napoveduje zvezni 
trener Preimi. »Ce mu bo 
uspelo doseči dobro formo, 
lahko pričakujemo od njega 
eno od kolajn na mali ska
kalnici. Od naših drugih re
prezentantov pa tokrat ne pri
čakujemo boljših uvrstitev. 
Lipburger je namreč kljub 
zadnjim uspehom še vse pre
več nezanesljiv v svoji for
mi, pa tudi premalo izkušenj 
ima, da bi lahko uspel na 
tako velikem tekmovanju.«

O jugoslovanskih skakalcih 
Baldur Preimi sodi, cla mladi 
rabijo še veliko treninga, med
tem ko Norčiča zelo ceni in 
meni, da bi se na svetovnem 
prvenstvu, če bo v dobri for
mi, lahko uvrstil vsaj med 
prvih deset.

M. KOREN

W7

V PLANICI — Baldur 
Preimi.

SMUČARSKI KLUB
AKADEMIK
PRIREJA

Smučanje 
v Brunicu
OD 28. I. do 3. 2. In 
4. 2. do 10. 2.
Informacije In prijave: 
Trg osvoboditve 1/1 — 
soba 56, tel.: 21.703, vsak 
ponedeljek ln četrtek od 
18.—20. ure; v torek, sre
do in petek pa od 13.30 
do 16. ure.

Zime
ni konec,

|v vseh slovenskih veleblagovnicah 
»nama« pa si Je lahko 

na razprodaji 1 n.
od 16. I'19' 

kup' «tko,

o*r°sK
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Z
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sveta (FIS) bo moral sedaj 
določiti nov datum (ln kraj) 
wengexiskega smuka.

Elanovo darilo 
smučarjem BiH

SARAJEVO — Na slovesnosti, 
ki so jo organizirali smučarska 
zveza BiH, tovarna Elan ki ZTKO 
BiH, so zastopniki EHana podarili 
bosanskoharcegovsikii smučarjem 
250 parov tekaških smuči. Darilo 
bodo razdelili v šest smučarskih 
centrov, tol sicer v Pale, Kupres, 
Kaldnovik, Vlašič, Trnovo in So- 
kolac.

Na ti^kovnd konferenci, ki so jo 
priredili ob tej ptriHožnosti, je ge
neralni direktor Elana Dolfe Vojsk 
poudarili, da v programu Elana 
posvečajo posebno pozornost raz
voju smučarskega športa po vsej 
Jugoslaviji. »BiH Je področje, ki 
je za Elan še poseibno zanimivo, 
saj ima nekaj potencialnih smu
čarskih središč, ki bd jdh kazalo 
razviti.«

Direktor tovarne smuči Vinko 
Bogataj pa Je obvestil novinarje, 
da se Je prodaja smuči ▼ BiH lani 
povečala za štirikrat, kar vsekakor 
kaže, kolikšen je že zdaj razmah 
smučarskega športa v tej republiki.

Sicer pa bodo ▼ letošnjem letu 
r BiH izvedli 50 smučarskih tek
movanj za kategorizacij o. 25 tek
movanj bo v alpskih disciplinah, 
25 pa v klasičnih.

D. KAACEB1Č

Pionirski veleslalom 
in slalom

LJUBLJANA — SK Novinar je 
▼ soboto priredil v Kranjski gori 
tekmovanje za kategorizacijo ▼ 
veleslalomu sa starejše pionirje tol 
pionirke ter mlajše mladince in 
mladinke ljubljanske tekmovalne 
skupnosti. V lepem vremenu se 
je štarterju Javilo 70 tekmoval
cev. Tekmovalci so prevozili dve 
progi, ki sta imeli 27 in 26 vratič. 
Trasirala sta ju Milan Bernik 
in Marko Bokal.

Rezultati — starejši pionirji« 
1. Kokotec (Kamnik) 1:3*1,17, 2. 
Erbežnik (Oi) 1:31,62, 3. Jakopin 
(Nov) 1:32,57, 4. Doplihar (Kam
nik) 1:33,68, S. Kobe (Nov) 
1:35,36; mlajši mladinci: 1. Ne
mec (Domžale) 1:31,09, 2. Urbas 
(Nov) 1:33,70, S. Pogorelec (Akad) 
1:37,72, 4. Videm šek (Domžale)
1:38,25, 6. Škorjanc (Kamnik)
1:40,1®; starejše pionirke: 1. Le
skovšek (Nov) 1:33,25, 2. Ma
vec (OI) 1:37.55, 3. Koprol (OD 
1:37,59, 4. Valant (Nov) 1:39.52, 
5. Časar (Snežinka) 1:41,76; mlaj
še mladinke: 1. Osojnik (Kam
nik) 2:00,71.

V nedeljo Je bilo tekmovanje 
za kategorizacijo v slalomu za 
starejše in mlajše pionirje. Progi 
s 46 in 47 vratci sta trasirala Mi
lan Bernik in Marko Bokal. -Tek
movanje sta precej ovirala megla 
in sneženje.

Rezultati — mlajše pionirke:
1. Bizjak (Snežinka) 1:48,02, 2.
Zajc (OD 1:51,74, 3. Škarja (Men
geš) 1:55.64, 4. Leskovšek (Nov) 
11:59,07, 5. Koprol (OD 2:00,62;
starejše pionirke: 1. Leskovšek
(Nov) 1:33,62, 2. Mavec (OD
1:46,40, 3. Časar (Snežinka) H:05,04, 
4.—5. žlindra (Kamnik) in Glo
bočnik (Nov) obe 1:51,16; mlajši 
pionirji: 1. Petrovič (Nov) 1:34,10,
2. Štraus (Nov) 1:39,49, 3. Po
gorevc (Nov) 1:44,92, 4. Dolenc 
(Nov) 1j:45,79, 5. Bergant (OD 
1:46,23; starejši pionirji: L. Er
bežnik (OD 1:39,48, 2. Robas (OD 
1:42,31, 3. Matičič (Snežinka)
1:43,37, 4. Kobe (Nov) 1:46,91, *. 
Prek (OD ‘ 1:53,12.

J. PELAN

144 mladih 
na Starem vrhu

ŠKOFJA LOKA — Smučarski 
klub Alpetour je na Starem vrhu 
v ugodnih snežnih razmerah prire
dil slalom za pionirke in pionir
je gorenjske tekmovalne skupno
sti.

Nastopilo ja 144 tekmovalk in 
tekmovalcev iz lil klubov. Proga 
je bila dobro pripravljena,' tako 
da obeh tekem skorajda ni bilo 
odstopov. Prvi tek je imel na 250 
metrov dolgi progi z višinsko raz
liko 100 m 29 vratič, drugi pa 31.

REZULTATI — ml. pionirke: 1. 
Kunc (Jes) 69.32, 2. Hafner 71,73,
3. Cesnik (obe Alpet) 72,66, 4.
Klinar (Jes), 5. Kalan (Alp); st. 
pionirke: 1. Blažič (Tr) 66,66, 2. 
Vesek 67,20, 3. Benedičič (obe
Jes) 68,79, 4. Porenta 69,92, 5.
Mihelič (obe Alp) 70,38; ml. pio
nirji: 1. Ravnik 70,23, 2. Naglič 
70,46, 3. Pirc (vsi Jes) 70,92, 4. 
Peneš (Tr) 74,23, 5. Robič (Jes) 
75,31; st. pionirji: 1. Peternel
64,40, 2. Knific (oba Alp) 67,55, 
3. Oblak (Jes) 48,49, 4. Masterl 
(Alp) 70,39, 5. Stular (Tr) 71,10.

P. POKORN

KOBE-NHAVN — V prijateljski 
tekmi je rokometna reprezentanca 
Danske premagala NDR ■ 16:15
(8:6).

Juan Manuel Fangio zamahnil prehitro
BUENOS AIRES — Do nevsakdanjega razpleta Je priSlo na prvi letošnji dirki avtomobi
listov formule 1 za SP — »Veliki nagradi Argentine«. Dirko so namreč morali končati 
krog pred koncem, ker Je sodnik na cilju prehitro zaustavil voznike. Ta, ki se mu je 
zgodila nevšečnost. Je bil nihče drug kot petkratni svetovni prvak Juan Manuel Fangio. 
Ko je prek ciljne črte privozil Petersonov lotos s št. 6 (na sliki), je Fangio zavihtel 
črno-bdo zastavo misleč, da Je na cilju že vodilni ▼ dirki Američan Andrettl (v lo
tosu št. 5). Nato so dirko seveda zaustavili, veljal pa Je vrstni red tz zadnjega kroga, 
id Je bil naslednji: L Andrettl (ZDA — lotos), 2. Lauda (Avstrija — brabham), 3. De- 
pailler (Francija — tyrell), 4. Hunt (VB — mclarem), 5. Peterson (Švedska — lotos), 
6. Tambay (Franclja — mclaren) Zmagovalec Je vozil e povprečno hitrostjo 193,65 km 
na uro. Telefoto: UPI

Dodatna 
sredstva 

za priprave
Jutri v Beogradu sesta
nek predsedstva ZTKJ in 
olimpijskega komiteja
BEOGRAD — Na skupnem se

stanku predsedstva ZTKJ in Ju
goslovanskega olimpijskega komi
teja. ki bo Jutri, bodo razprav
ljali med drugim tudi o dodat
nih sredstvih aa financiranje 
olimpijskih priprav. Razen po
membnih finančnih sredstev, M 
jih daje družbena skupnost prek 
občin, republik in pokrajin ter 
federacije za pripravo in tekmo
vanje naših športnikov na OI in 
drugih velikih prireditvah, je po
trebno priskrbeti dodatna sredstva 
s pomočjo aktivnosti klubov in 
športnih organizacij od občine do 
federacije. Poglavitne oblike ak
tivnosti na tem področju so »olim
pijski dinar«, olimpijska loterija, 
olimpijski sklad in gospodarsko- 
komercialni posli.

Zbiranje sredstev, • pomočjo 
olimpijskega dinarja, bo dalo po
membne dohodke, od katerih naj 
bi v prihodnje ostalo republikam 
in pokrajinam 50 odstotkov, dru- 
ga polovica pa federaciji. ZTK 
republik in pokrajin pa morajo 
določiti kriterije za razdelitev 
sredstev, ki so njim na voljo. Pri 
tem naj bi sodelovale občine, ki 
bi spodbujale Športne organiza
cije, da bi redno odvajale »olim
pijski dinar«.

Sredstva na ravni federacije bi 
bilo treba uporabita za dopolnil
no financiranje programov priprav 
vrhunskih športnikopv za sredo
zemske igre, evropska in svetov
na prvenstva, za financiranje 
skupnih priprav olimpijskih kan
didatov s športniki drugih dežel, 
za angažiranje tu.iih strokovnja
kov, ki bi usposabljali športnike 
pred odhodom na OI itd.

Republike in pokrajine bodo, 
skupaj z ZTKJ, določile, v katere 
namene bodo dajali sredstva. Ra
čunajo, da bi jih lahko name
nili za zagotovitev dela športne
ga dodatka, za rekreacijo šport
nikov po napornih treningih, 
ustrezno opremo in podobno.

Kisovec, Horvat 
in Serič

PLANICA — SSK Ilirija Je pri
redil tekmovanje v skoidih za 
centralno ljubljansko tekmovalno 
skupnost. Kler v Mostecu nd bilo 
dovolj snega, je bilo tekmovanje 
na 20-m skakalnici v Planici.

REZULTATI — cdoiibanl1: Kiso
vec OI) 99,0 (10,5, 11); ml. pio
nirji: Horvat 163,5 (18, 18), Je-
lernčič 151,5 (16,5, 16,5), Špeho
ma 132,5 (14,5, 14), Pibernik (vsi 
H) 132,0 017,5, 17,5), Slabenja
(Dal) 124,0 (143, 14,5); st. pio
nirji; Serič 199,5 (20, 21), Horvat 
195,0 (20,5, 20,5), Hojan 102,5
(20, 20,5), V. Tepeš 189,0, (19,5, 
19), Novak (vsd H) 188,5 (18,5, 
19).

Z. BORSTNAR

Dober naraščaj
Vrsta uspehov mladih namiznoteniš
kih igralcev SRS na turnirju v Zagrebu

LJUBLJANA, 16. Jan. — Od petka do nedelje je bilo v Zag
rebu 25. Jubilejno prvenstvo Zagreba v namiznem tenisu za 
najmlajše z odprto udeležbo, na katerem je nastopilo 465 
igralcev in igralk iz vseh republik razen Makedonije. Nasto
pili so tudi pionirji iz Luxemburga, tako da Je bila konku
renca ob prazniku povrhu še mednarodna.

Kakor na vtsefii zadnjih tekmo
vanj dh •• Je slovenski naraščaj 
tudi na jubilejnem prvenstvu ze
lo izkazal. Pianiriji in pionirke so 
osvojili štiri prva mesta ter do
segli še vrsto drugih zelo dobrih 
uvrstitev. Kot vse kaže se dobro 
delo z naraščajem v Sloveniji na
daljuje, le da se primat seli iz 
Murske Sobote tudi v druge kra
je. Posebno pohvalo zaslužijo Rok 
Kadak (Lj) za čisto zmago med 
at. pionirji, med katerimi dva- 
najsblietni Ljubljančan, ki je tudi 
slovenski prvak, ni izgubil niti 
enega nriza. Piri mlajših pionirkah 
Je slavila Pika Krsnikova iz Ptuja 
pred desetletno Vesno Ojsterškovo 
iz Hrastnika. V obeh ekipnih di
sciplinah so bdM tudi najboljši 
pionirji iz Slovenije. Pri pionirjih 
je Maribor premagali v finalu 
Ljubljano s 3:1, pri pionirkah pa 
Ravemčamke reprezentanco Luxem- 
burga s 3:2.

Tem najboljšim uvrstitvam ve
lja pridati še druge, ki so prav 
tako pomembne. Podlesnik (Mari
bor) in Maraš (Ptuj) sta se uvr
stila v polfinale pionirjev posame
zno, Kolar (Sob) v četrtfinale pri 
starejših pionirjih. Pri mlajših 
pionirjih pa je bdi najboljši iz 
SRS Ljubljančan Mrva, M se Je 
tudi uvrstili v polfinale. Družina 
Ojsteršek je osvojila dve drugi 
mesti. Ob najmlajši Vesni, ki je 
bdia druga pri ml. pionirkah, je 
bila druga tudi starejša sestra 
Andreja, ki je v finalu izgubila s 
Kovačičevo te Našic. Slednja je 
izločala tri najboljše pionirke iz 
SRS Džankičevo (Ptuj), Logarjevo 
(Ravne) in še Ojsterškovo (Hrast
nik) r finalu. Zelo uspešne so 
bile tudi ekipe, čeravno so se naj
večkrat morale že pred pomemb
nimi odločitvami pomeriti med 
seboj v slovenskih obračunih. Pri 
pdaninjtih SŠD Maribor prema
gal Radnički (Ivangrad) s 3:0, 
Ljubljana — Vjesmik s 3:0 SŠD 
Maribor Broleter (čoka) s 3:0 in 
Ljubljana — Vitez a 3:0. Pri pio
nirkah pa je Ptuj izločil Proleter 
(Čoko) s 3:0, Ravne — Radnički 
(Ivangrad) s 3:0, Fočo s 3:1 in 
v finalu Luxemlburg s 3:2. Slednji 
pa je ▼ polfinalu izločil Ptuj s 
3:2.

Uvrstitve — st. pionirji: 1. Ka
dak (Lj), 2. Novakovič (Partizan 
Bjelovar), 3.—4. Maraš (Ptuj), 
Podlesnik (Mrb), ml. pionirji: 1. 
Vejnovič (Bagat), 2. Križmančič 
(Vjesmik), S.—4. Mrva (Lj), st. 
pionirke: 1. Kovačevič (Našice),
2. Ojsteršek (SSD Hrastnik), 3. 
—4. Džamkič (Ptuj), Fazlič (Fo
ča), ml. pionirke: 1. Krsnik
(Ptuj), 2. Ojsteršek V. (Hrast
nik), 3.-^4. Milamavič (čoka), 
Bulajdč (čelarervo), ekipno, pio
nirji: 1. SŠD Maribor. 2. SŠD 
Ljubljana, 3.—4. Proleter (čoka), 
Vitez, pionirke: 1. S ŠD Ravne, 2. 
Luxemiburg, 3.—4. Foča, Ptuj.

V Dupljah že tretjič
Tradicionalna množična prireditev smučarskih tekačev 
bo 22. januarja po zgodovinskih poteh Kokrškega odreda
DUPLJE — Dupljanski množični smučarski ield »o že tra
dicionalna prireditev. Letos ho že tretjič, prireja pa jo^po- 
seben organizacijski odbor s namenom, da siri množični 
šport ▼ smučarskih tokih, krepi obrambne sposobnosti, obu
ja spomine na NOB in ljudsko revolucijo ter prenaša bor
bene tradicije na mladi rod. Prav zato je dobila ta množična 
prireditev ime »dupljansid smučarski maraton po poteh 
Kokrškega odreda«; prireditelji so jo poimenovali po slav
nem Kokrškem odredu, progo pa so speljali po krajih, kjer 
so se borili borci tega odreda.

Leftošn}}d HI. disciplinski smu
čarski tek po poteh Kokrškega 
odreda bo v nedeljo, 22. januarja 
1978 s štariom ob 9.30 uri na 
Dolgih njivah v Dupljah, kjer bo 
budi cilij- Pokrovitelj je Slovenija
les iz Ljubljane, sopokrovitelji pa 
Elan (Begunje), ZIP (Kranj) in 
Konfekcija Triglav (Kranj). Spo
red bo obsegal smučarski tek na 
25 km, vojaški smučarski tek na 
10 km, pionirski smučarski tek 
na 10 km in trimsiki smučarski 
tek na 10 km. V teku na 25 km 
bodo lahko sodelovali vsi, ki so 
dopolnila 15 let. Tekmovalci bodo 
razdelijeni v tri starostne skupi
ne — do 35 let, nad 35 let tol 
skupino kmetov, ki bodo štartali 
vsi hkrati. V vojaškem smučar
skem teku bodo sodelovali pri
padniki JLA, teritorialne obrambe 
in milice v uniformah na vojaš
kih terenskih smučeh. Pionirski 
smučarski tek je namenjen učen
cem in učenkam osnovnih šol, 
trimski tek na 10 km — proga bo 
skupna aa vojaški in pionirski 
tek — pa je za vse smučarje — 
tekače obeh spolov brez starostne 
omejitve. Udeleženci, ki se bodo 
prijavila za duplijansko prireditev, 
bodo lahko pred tekom glede na 
vremenske razmere in osebno po
čutje spremenili svojo odločitev 
ln nastopili na zahtevnejši ali 
manj zahtevni progi.

Prireditelji, z njimi sodelujejo 
fta člani TVD Partizan DivljP,

krajani KS Duplje, enote terito- 
riailne obrambe in cestna služba, 
sprejemajo prijave do 21. januar
ja, v prijavnica pa je treba ob
vezno navesti priimek in ime, 
starost, kraj bivanja in poklic ter 
seveda označbo, v katerem teku 
bo prijavljenec sodeloval, Stari
narno pa je treba plačati ob preje
mu Starine številke (za odrasle 
50 din, za pionirje 30 din). Kdor 
bo po pošti nakazal startnino, se 
mora izkazati s potrdilom o pla
čani štartnimi. Pripadniki JLA, 
TO in milice ne bodo plačali 
Startnine. Organizator bo spreje

mal prijave še 22. Januarja dio 8. 
ure na štartnem mestu.

V primeru, da iz tehničnih raz
logov 22. jan. ne bo mogoče izve
sti prireditve, bo prireditelj pra
vočasno spremenil datum.

Prireditelji v Dupljah bodo po- 
akrbeOi za vse potrebno na dan 
tekmovanja: za zdravstveno služ

bo in okrepčevalnice ob progi, 
bilten, spominsko značko III. du- 
ptjamiskega teka, ki sicer me bo v 
prodaji, številne praktične nagra
de za vse udeležence, zavarovanje 
za čas tekmovanja itd. Slovesen 
zaključek z razdelitvijo kolajn in 
diplom bo ob 14. uri.

Ljubitelji smučarskega teka so 
faneld v letošnji sezoni že večkrat 
priložnost, da so na snegu poka
zali, kako so se pripravili za na
stope. Udeležba v Dupljah bo no
va priložnost za vključevanje ▼ 
množična tekmovanja v smučar
skih tekih, kd jih bo' potlej še 
več; proge v Dupljah bodo pri
pravili znani smučarski tekača in 
ne bodo prezahtevne, zato marlji
vi prirediitelji upravičeno pričaku
jejo veliko udeležbo.

H. TL

RUGBtr

CUS (Trst) : Ljublja- 
na-Koloys 12:9 (6:9)

TRST — V prijateljski tekmi so 
Tržačani premagali Ljubljančane 

z 13:9 (6:9). Za Ljubljano so bili 
uspešni: Starič 4, Bojovič 3, Braj
nik 2.

Na blatnem igrišču so se Trža
čani bolje znašli in zmagali.

Radnički
neustavljiv

BEOGRAD, 15. Jan. — V 10. 
kolu prvenstva žensk v I. ZRL so 
bili doseženi naslednji rezultati: 
Radnički : Lokomotiva (M) 26:18, 
Osijek : Lokomotiva (Z) 16:11,
Union-Dalmacija : Železničar 16:15, 
Trogir : Beograd 17:14, Rudar : 
Dalmanada 18:14. Na lestvici vodi
jo rokometašice Radničkega z 19 
točkam: pred Lokomotivo (Z) 16, 
Voždovoem 14, Trogirom 13 Itd.

Tudi oba pokala 
Sloveniji

Ob 25. jubilejnem prvenstvu 
Zagreba v pionirskih disciplinah 
je bilo tudi tradicionalno tekmo
vanje pionirskih reprezentanc re
publik in pokrajin za pokal re
publik, na katerem sta vrsti Slo
venije branili prvi mesiti z lan
skega tekmovanja. Obe vrsti sta 
bili zelo uspešni ter sta zmagali v 
obeh disciplinah in tako ubranili 
pokal republik, na katerem so 
nastopile vse republiške reprezen
tance razen Makedonije in Kosova, 
izven konkurence pa je igrala re
prezentanca Luxemburga. Za re
prezentanco pionirjev Slovenije so 
igrali Kadak (Lj), Podlesnik 
(Mirb), Maraš (Ptuj), ter Likar 
(Koroška), pri pionirkah pa Lo
gar, Horvat (Koroška), DSankač 
(Ptuj) in Ojsteršek Andreja 
(Hrastnik).

Izidi — pionirji: četrtfinale: Sr
bija — Vojvodina 3:2, BiH — čar
na gora 3:0, Hrvatska — Luxem- 
bung 3:0, Slovenija je bila prosita. 
Polfinale: Slovenija — Srbija 3:2, 
Hrvatska---- BniH 3:0, finale: Slo
venija — Hrvatska 3:0. Vratni 
redi: 1. Slovenija, 2. Hrvatska, 3. 
—4. Srbija, BiH, 5. Luxembuirg 
(i. k.) 6. Vojvodina, 7. Orna gora; 
pionirke — četrtfinale: BiH —
Vojvodina 3:0. Luxem;burg — čarna 
gora 3: L, polfinale: Sloven/iija — 
BiH 3:1, Hrvaška — Luscemfourg 
3:1 in finale: Sloveija — Hrvatska 
3:0. Vrstni red': 1. Slovendua, 2. 
Hrvatska, 3.—4. Luxemburg (iz
ven konkurence), 5. Vojvodina, 6. 
čarna gora, 7. Srbitfa. D. N.

Mladinska reprezentan
ca na Hvaru in v 
Radovljici

HVAR — Danes so se začele 
zimske priprave državne mladin
ske namiznoteniške reprezentance. 
Zvezni kapetan je na priprave po
klical osem igralcev med katerimi 
je kar peterica igralcev iz SRS. 
Povabljeni so ibiiM: Iztok Frank 
(Mrb), Štefan Kovač, Boris Hor
vat, Borut Veren (vsi Sabom), 
Vladimir Miraovič (Partizan), Dub
ravko škorič (Vjesmik), Sead še- 
hič (Vitez) in Jože Urh (OD. 
Mladinski reprezentanti bodo os- 
lali na Hvaru do 30 t. m. ter se 
bodo pripravljali pod vodstvom 
trenerjev Grujiča, Gajiča, Sela in 
Dafiniča.

Hkrati bo na Hvaru tudi zimska 
zvezna šola z udeležbo 32 mladin
cev iz vseh republik. Iz SRS bo 
v zvezni šoli sodelovalo sedem 
igralcev: Pavič, Janežič, Ginter
(vsi Fužimar), Kadak (Lj), Pod
lesnik, Štebih (Maribor) in Ma- 
res (Ptuj). V Radovljici pa bo od 
17.—27. t. m. zimska zvezna šola 
za mladinke združena s priprava
mi državne reprezentance mladink 
in deloma tudi članic. V šoli bo 
sodelovalo 33 igralk iz vseh re
publik, od tega sedem iz SRS: 
Čadež (OD Ačko, Logar Horvat 
(Fužimar), Džamkič, A. Ojsteršek 
(OD in Krsnik (Ptuj).

BADMINTON

Lepa udeležba 
za začetek

LJUBLJANA — Badmintoolsti 
kategorij B in C so odprli ndvo 
sezono z množično udeležbo na 
svojih turnirjih v telovadnici OŠ 
F. Bevk. Na turnirju C sta bila 
premočna preizkušena igralca Ca- 
dova in šega. Slednjemu dveletni 
premor očitno ni dosti škodil, 
saj se je odlično uvrstil še na 
turnirju B, kamor sta se, razen 
zmagovalcev, kvalificirala še Ir
mam in Kirbusova.

Vrstni red — moški: 1. Šega 
(Jež), 2. Irman (Bras), 3. Kit, 
4. Babnik (oba O), 5.—8. Pogačar, 
Štante (oba O), Šerbec (Jež) in 
Gazdič (DK) itd; ženske: 1. Cad 
(O), 2. Kirbus (BZ), 3. Dokl
(DK), 4. Habjan (O), 5.-8. Jan- 
čevski (BZ), Blinc, Mikeln in 
Savšek (vse O) itd.

Na turnirju B sta bili prvi dve 
mesti pri moških, ki dajeta pra
vico nastopa na turnirju A, že 
vnaprej oddani Koprivšku in Zo
retu, ki lani zaradi poškodbe 
oziroma službenih obveznosti, ni
sta zbrala dovolj točk na jakost
ni lestvica. Za njima so se v 
glavnem uvrstili veterani Olim
pije, ki so še vedno neprebojen 
zid za mlade tekmovalce iz Ljub
ljane, Braslovč in Lendave. Obe
tavnima mladinkama Olimpije Ra- 
dilovičevi in Jelenčevi je tokrat 
slednjič le uspel prodor v sku
pino A. med i6 najboljših igralk 
v Sloveniji.

Rezultati, moški — finale: Ko
privšek (Jež) : Zore (O) 16:12, 
15:8, 3. šega (Jež), 4. Sojar, 5. 
J. Pohar (oba O), 6. Vešligaj 
(Branik), 7. Bertoncelj, 8. Pe
zdirc (oba O) itd.; ženske — 
finale: Radilovič (O) : Jelenc (O) 
10:12, 11:3, 11:5, 3. Bradač (O), 
4. Cešnjevar (J), 5. Rakovec, 6. 
Cad (obe O). 7. Kirbus (BZ), 8. 
Mehle (B) itd.

G. B.

TK nič več na obrobju
Predsedstvo MK SZDL Je sprejelo »Ugotovitve In skle
pe o nadaljnjem razvoju telesne kulture v Ljubljani«

"" * rl2m£j» imTSiimvnf0**
dofcUEMntal, M I* j- M ta 

V>1 M>ji a nofcataiW prtpom. 
sprejol* MK SZDL. > tiutt

LJUBLJANA, 1«. Jan. — S ■pretMJem »Ufrotofttoi fea BI^it 
o stanju ln nadalMem razvoja telesne kulture ▼ Ljubljani« 
je predsedstvo mestne konference SZDL akdeoflo naprave 
v občinskih konferencah SZDL, ovojem sosveta ca telesno 
kulturo ter v skupščinah telesnokuJtumlh skupnosti občin 
bi mesta Ljubljana e aktualnih problemih telesno kulture 
mesta.

Predsedstvo Mg SZDL Ljubljane 
je ugotovilo, da so e stanje ln 
odnosi ne področju telesne kultu
re in odnosi družbenem skupnosti 
do telesne kulture ▼ zadnjih letih 
na območju vseh petih občin in 
mesta bistveno spremenili, čeprav 
se ponekod še kažejo slabosti in 
pomanjkljivosti. Na spremembe 
tega področja družbenega življe
nja, ki je bilo dolga leta ob robu 
družbenih prizadevanj za spremi
njanje razmer in odnosov, so po 
mnenju predsedstva močno vpliva
la sprejeta stališča in sklej>i pred
sedstva RK SZDL o telesni kul
turi iz leta 1973, s stališča MK 
ZKS Ljubljana iz leta 1974, v 
zadnjem času pa sprejeta stališča 
o telesni kulturi skupščine mesta 
Ljubljana.

Na osnovi gradiv in razprave, v 
kateri so tudi tokrat namenili naj
več časa problematiki objektov in 
kadrov, Je predsedstvo mestne kon
ference sprejelo vrsto sklepov. Vsi 
dejavniki na področju telesne kul
ture si bodo še naprej prizadevali 
za krepitev socialistično usmerje
ne in angažirane telesne kulture 
v telesnokultumih organizacijah 
ter drugih nosilcih telesne kultu
ra, zvezah za telesno kulturo in

Pokal
Dnevnika

Čmučanom
Razveseljiva udeležba 
na zimskem nogomet

nem turnirju v Ljubljani
LJUBLJANA — Tretji zimski 

nogometni turnir v Ljubljani, v 
organizaciji SITKS Ljubljana Mo
ste-Pol j e in pod pokroviteljstvom 
»Dnevnika«, je potekal v zname
nju množične udeležbe. Najbolj
ši so bili Cmučani, ki so v fi
nalnem obračunu super finala 
opravili še z ekipo Centra z 9:1 
(5:0). Tako so si, razen Dnevni
kovega pokala, priborili tudi pre
hodni pokal organizatorja, ki jim 
ga je izročil predsednik IO TKS 
Ljubljana Janko Popovič.

Največje presenečenje so pri
pravili igralci Centra, ki so ▼ 
predtekmovanju brez posebnih te
žav premagali vse nasprotnike, 
medtem ko so bili gledalci razo
čarani nad igro prvoligaša Olim
pije. Dvakratni zmagovalci tega 
turnirja, veterani Olimpije, tokrat 
niso mogli resneje poseči v boj 
za najboljši mesti zaradi slabše 
pripravljenosti.

samoupravnih teelanokul turnih sku
pnostih.

Samoupravna ocganteiranoat na 
področju telesne kulture mora še 
naprej ostati eno temeljnih vpra
šanj aktivnosti in dela TKS, še 
posebej, ko gre za zagotavljanje 
udeležbe pri odločanju o razvoj
nih poteh telesne kulture. Zato je 
treba vzpodbuditi delo delegacij v 
samoupravnih interesnih skupno
stih in s tem omogočiti kar naj
širšemu krogu delovnih ljudi, da 
odločajo o nadaljnji poti telesne 
kulture, še večjo pozornost kot 
doslej pa bo treba posvetiti vzgoj
nemu in idejnopolitičnemu delu z 
aktivnimi udeleženec! v vseh no
silcih, asociacijah in skupnostih, 
še posebej z mladimi.

Na področju Ljubljane bo po
trebno zagotoviti enoten koncept 
razvoja telesne kulture v skladu 
s sprejetimi sklepi predsedstva RK 
SZDL in samoupravnim sporazu
mom, ki so ga sprejele TKS občin 
leta 1975 v Portorožu. Po daljši 
razpravi o problematiki objektov 
in kadrov pa so menili, da bo v 
prihodnje veliko bolj kot doslej 
potrebno poskrbeti za šolanje in 
izpopolnjevanje kadrov za delo v 
množičnem in vrhunskem športu. 
Pri objektih pa so še posebej po
udarili, da je do leta 1980 po
trebno pripraviti za območje občin 
in mesta načrte izgradnje novih 
objektov in zagotoviti tudi zaščito 
možnih lokacij l«-teh. Ob tem je 
že zdaj nujno razmisliti o vzdrže
vanju novih objektov in tudi ti
stih, ki jih mesto že ima.

Telesnokulturne skupnosti občin 
mesta bodo po sklepu predsed
stva MK SZDL na osnovi Izho
dišč o samoupravni preobrazbi te
lesne kulture in njeni organizira
nosti pripravila predlog samoupra
vne organiziranosti — na tej osno
vi pa naj čimprej dopolnijo statu
te in druge samoupravne akte. 
Ker je bilo doslej premalo sode
lovanja (ali pa ga sploh ni bilo) 
z drugimi samoupravnimi interni
mi skupnostmi, so sprejeli pred
log, da v prihodnje poskušajo 
poiskati skupen jezik s skupnost-

JU
bali .... ___ . -----
sklep, da n*) tetamokultaros ta- 
pnoetl občin In mest* te naprej 
razvijajo Športna stike a mesti, ■ 
katerilm ima Ljubljana prijatelj- 
sk» stike. Ugotovitve ln sklepe o 
stanju ln nadaljnjem razvoju tele. 
sne kulture v Ljubljani bo pred, 
sedstvo mestne konference SZDL, 
dopolnjene s pripombami lz raz
pravo, posredovalo tudi svet« s* 
TK pri RK SZDL.

V prizadevanjih xa se večje 
podružbljarnje telesno kulture Je 
predsedstvo MK SZDL ob koncu 
sprejelo predlog, d* pri mestni 
konfereneol ustanovilo svet sa te. 
lesno kulturo. Ustanovitev takSnih 
svetov pa bodo predlagali tudi 
občinskim konefrenceam SZDL. Za. 
radi aktualne telesnokultume pro
blematika bo predsedstvo sklicalo 
še problemsko konfereneoo, na ka. 
terf bodo »pregovorili o objektih 
ln kadrih. 54- MATV08

ŠPORTNA NAPOVED O

ROKOBORBA.

Prvomajska ugnala 
Partizana (L)

LJUBLJANA — V prvem kolu 
nadaljevanja slovensko-hrvaške ro
koborski lige je v derbiju kola 
Prvomajska doma premagala mo
štvo Partizana iz Lenarta s 14:6, 
drugi slovenski zastopnik v ligi, 
grosupeljski Partizan pa je v go
steh brez boja dobil srečanje z 
Naftaplinom — s 16:0. Tudi Po
reč je dobil proti Vrbovcu brez 
boja, srečanje Retkovec : Slatina 
pa je bilo preloženo.

Skromni dobitki
LJUBLJANA — V drugam kolki 

Športne napovedi je bilo v Jugo
slaviji 206 dvanajsta© od tega IS 
v Sloveniji, in sdoar pet v Ljub
ljani, štiri v Zagorju, tri r Mari
boru, po ena pa v Ljubnem oh 
Savinji, Munski Soboti in Novem 
mestu. Vrednost dobitka Je 7D6® 
dinarjev. Enajstič je bilo ▼ Ju
goslaviji 3.413 od tega 266 ▼ Slo
veniji. Vrednost dobitka je 640 
dinarjev. Devetič je, biilo v Jugo
slaviji 1.174, v Sloveniji pa 83. 
Vrednost dobitka je 1.176.

Pari tretjega kola ▼ nedeljo 23. 
t. m.:

1. Bologna — Lario 1
2. Foggia — Liter 1,0
3. Genova — Fiorentdna 1,2
4. Lanerosad V. — Juventu* 03
5. Mi lan — Napodi 1
6. Pescara — Perugia 1,0
7. Roma — Atalanta 0
8. Torino — H. Verona 1
9. Avellino — Sampdorim 1,0

10. Bari — Brescia 0,3
11. Como — Oatanzauno 1,0
12. Temama — Cagllari i

Za malo napoved velja prvih de
vet parov.

HAVANA — Na desetdnevnem* 
državnem prvenstvu Kube se ja 
pomerilo 300 boksarjev. Zlate ko
lajne so osvojili Ramdree, Bel- 
ford, Horta, Herrera, Aquidar, Al« 
dama, Montoja, Felipe, Gomez, De- 
spaigne in Stevenson. Svetovni in 
olimpijski prvak Stevenson je vsa 
boje dobil s klasičnim k. o. Pri
čakovati je, da se bo večina zma
govalcev s tega prvenstva pojavila 
tudi na svetovnem prvenstvu ▼ 
Beogradu.

LA OORUNA — Na mednarod
nem rokometnem turnirju v tem 
španskem mestu je zmagala SZ, 
ki je v zadnjem kolu premagala 
Španijo z 18:16. V drugi tekmi 
je Romunija premagala JaponsKO 
z 41:26. Končni vrstni red: 1. SZ 
8, 2. Romumdlja 6, 3. Španija 4, 
4. Japonska 2 dni 5. Francija 0.

Se vedno premalo moči
Hokejska reprezentanca končala prvi del priprav za SP 
— Vodstvo je, kljub raznim pomanjkljivostim, zadovoljno
LJUBLJANA — Štirje porazi ln trije remiji Je bilanca ho
kejske reprezentance Jugoslavije med dosedanjimi pripra
vami za svetovno prvenstvo skupine B, ki bo čez dobra dva 
meseca v Beogradu. Ce prva bilanca ni kdo ve kako spod
budna, pa smo lahko vendarle zadovoljni, kajti kvaliteta 
igre se od tekme do tekme izboljšuje.

Medtem, ko smo bili na za
četku sezone v budih skrbeh 
za reprezentanco, smo sedaj 
lahko vendarle optimisti. Za
četek sezone je bil res Izred
no slab. Naši dve najboljši 
moštvi, v katerih igrajo do
mala vsi reprezentantje, ■ sta 
bili v tekmovanju za karavan
ški pokal tako šibki, da se je 
marsikateri ljubitelj tega 
športa vprašal, kaj bo na SP 
v Beogradu. To so bili vse
kakor posledica slabih osnov
nih pripav v klubih. Hoke
jisti niso imeli dovolj kondi
cije in so zato nihali v for
mi. Eden izmed vzrokov za 
slabše igre pa je bila tudi 
menjava rodu, ki je še zla
sti prizadela Ljubljančane.

Že turneja po NDR je bila 
žarek upanja za zveznega ka
petana Janežiča, kajti ekipa 
je, navzlic dvema porazoma: 
(3:13, 3:8), pokazala obetavno 
igro. Kar pa je bilo še zla
sti razveseljivo, je bila igra 
mladih, ki so dali vedeti,, da 
bodo huda konkurenca preka
ljenim reprezentantom. Tur
nirja Olimpije in Jesenic sta 
bila za reprezentanco zelo po
membna, čeprav slednja ni 
nastopila v najboljši postavi. 
Bila sta predvsem pomembna 
zaradi vojakov Kavča, Puter- 
la, Hafnerja in M. žbontar- 
ja, ki pred tem niso resneje 
trenirali.

Tekmi s tradicionalno ne
ugodnim nasprotnikom Romu
nijo pa sta pokazali osnovne 
pomanjkljivosti reprezentan
tov, kar je še zlasti prišlo d'u 
veljave na turnirju v K6ben- 
havnu. Ekipa namreč še ved
no ni psihološko trdna. Od 
tekme do tekme niha v for
mi, kar je vsekakor posledica 
slabe telesne pripravljenosti. 
Tekmi z Romunijo in turnir 
na Danskem sta pomenila tu
di dokončno uveljavitev mla
dih igralcev, Kovača, Seklja 
in Kureta.

Turneje po Danski je, ne 
glede na slabe rezultate, za 
dovoljiia. Naši so prvič po
skusili igro »forecheking«. 
kar se je tudi poznalo v igri. 
Medtem, ko so mladi do po
tankosti Izpolnjevali naloge 
trenerja Svetlina, pa so se 
starejša igralci vse preveč 
spozabljali In Igrali, tako kot 
so bili navajeni prej. Se pra
vi, da so preveč preigrava.i 
in niso takoj Oddajali plošči- 
ce. Omeniti pa velja, da so 
reprezentantje po novem si
stemu do takrat igrali samo 
enkrat, tako da so bile napa
ke razumljive.

Zvezni kapetan inž. Janežič

in trener Svetlin sta z dose
danjimi pripravami zadovolj
na. »Tekem smo sicer odigra
li relativno veliko, vendar je 
bilo premalo vadbe. Skupaj 
smo trenirali le petkrat, zato 
sem z dosedanjim deiom nad
vse zadovoljen. Starejši igral
ci so še vedno obremenjeni 
s starim konceptom Igre, 
mladi pa nove taktične za
misli prej dojemajo. Raču
nam, da bomo do svetovne
ga prvenstva Izpolnili osnov
ne zamisli tn kolikor toliko 
pripravljeni pričakali začetek. 
Igralcem še vedno manjka 
moči, razen tega pa bomo 
morali tudi izboljšati igro po 
sredini,« je povedal trener 
Svetlin.

»Vzdušje v reprezentanci 
je več kot zadovoljivo. Vsi 
igralci se zavedajo odgovor
ne naloge, ki jih čaka, tako 
da zelo zavzeto trenirajo. Tre
ner Svetlin je k temu veliko 
prispeval, razen tega pa so 
tudi vidni rezultati napredka 
v igri. Turneja po Kanadi bo 
za igralce priložnost, da še 
bolj izpilijo znanje in se pri
vadijo trdi igri. Kar pa me 
je najbolj razveselilo je dej
stvo, da so hokejisti končno 
spoznali, da hokej ni le igra 
na moč, temveč je treba igra
ti tudi s pametjo,« je oce
nil dosedanje priprave zvez
ni kapetan inž. Milko Jane
žič. v. DIVAC

MLADINSKA LIGA SRS
Olimpija : Celje 20:3
(6:1, 8:0, 6:2)

LJUBLJANA — Drsališče v dvo- 
rani Tivoli, gledalcev 100, sodnik* 
E. Petelin (Lj) in Andrej ka (Pre
voje).

STRELCI: Sekelj 5, škof ln Ko. 
vač po 4, Bratina 2, Ogrin, Slu
ga, Majnik, Gorenc in Režek z* 
Olimpijo, Petrič, Zupanc ln Lu
kane po 1 za Celje.

Mladinci Olimpije, za katera so 
nastopili tudi nekateri igralci pr
vega moštva, ao prikazali odlično 
igro. V. D.

TENIS

Še četrti poraz 
naših

BEOGRAD — V nadaljevanju 
tekmovanja v elitni skupini evrop
skega teniškega prvenstva (Kinga 
cup) je jugoslovanska moška re
prezentanca doživela že četrti za
poredni poraz. V Sindelfimgenu 
(ZRN) Je izgubiila proti, gostita 
ljem z 0:3. V reprezentanca je to
krat nastopil tudi Mariborčan To
movič, drugi Branikov igralec 
Košak pa je odšel v JLA. Podrob
ni izida — Probst : Illin.6:4, 6:4» 
Pinner : Savič 4:6, 6:2, 6:3, Geh- 
ring-Frobst : Tomovič-Ilin 6:3» 
6:3.

Francija Je v Mistoolou pripra
vila presenečenje z zmago nad 
Madžarsko z 2:1, v drugi skupini 
pa je Švedska premagala Veliko 
Britanijo z 2:1, Španija pa na 
Dunaju Avstrijo z enakim rezul
tatom.

Mirna proti Navratilovi
HOUSTON — Na novem turnir

ju serije Virginia Sldms, ki se Ja 
začel včeraj, bo jugoslovanska 
šampionka Mirna Jaušovec že v 
prvem kolu imela težavno na
sprotnico — Navratilovo. Maribor
čanka še vedno ni v pravi formi, 
tudi zato, ker jo —- ob dolgi od- 
santnostd iz tekmovalne arene — 
pesti še močan prehlad.

BIRMINGHAM — V .finalu 
mednarodnega teniškega turnirja 
je Šved Borg premagal Američana 
Stooktona s 7:6. 7:5.

alo premikov
Po najnovejših sovjetskih ratingih 
Karpov premočno vodi pred Spasskim

MOSKVA — Ob koncu leta je sovjetska šahovska federacija 
izdala nov uradni seznam najboljših, ki se razlikuje od 
ratingov, ki jih vodijo pri F1DE. Razlika je v tem, da v SZ 
objavljajo podatke vsake tri mesece in imajo točke od 0 do 
10, v svetovni šahovski federaciji pa le od nič do pet.

Svetovni prvah Karpov je 
premočno na vrhu seznama 
z 2716 točkami. Po uspehih v 
kanadskih dvobojih se je na 
drugo mesto prebil Spasski z 
2634 točkami. Tretjeuvrščeni 
Polugajevski zaostaja za njim 
za štiri točke.

Bivša šampiona Talij (2625) 
in Petrosjan (2623) sta tik 
pod vrhom. Mejo »super« ve 
lemojstra, 2.600 točk, je za 
tri točke presegel najuspeš
nejši iz mlade garde sovjets

kih velemojstrov Romanišin. 
Sledijo pa: Guljko 2598, Bala- 
šov 2577, Geller 2574, Svetni
kov 2568, Smislov 2567, Dorf- 
man 2565.

Kajpak je med vsemi naj
bolj napredoval'novi polovič
ni prvak (20. t. m. se bo za
čel dvoboj za prvo mesto na 
državnem prvenstvu z Guij- 
kom) Dorfman, ki je v zad
njem letu skočil za izjemnih 
150 točk.



RTV — KRONIKA Tare*, 17. JamuarJ« 1078H. ittOMk DELO

DANES NA RTV
TELEVIZIJA

9.30 TV V SOLI: Kocka, kocka, Mi
lan Milovanovič;, Risanka, Zob
je, S. Rahmaninov: Koncert za 
klavir in orkester St. 2, Risan, 
ka (Bg)

E .40 TV V SOLI: Dnevnik 10, Istrski 
gradiči, Arheološki muzej (do 
12.40) (Zg)

17.25 POROČILA
17.30 REVUA FOLKLORE, barv. od

daja TV Zagreb
18.00 OBZORNIK
18.10 MALI SVET, barvna oddaja TV 

Zagreb
18.45 MED BORCI FRHKOMORCI, 

barvna oddaja iz cikla Cas, kil 
živi

19.14 BARVNA RISANKA
1930 TV DNEVNIK
20.00 DIAGONALE
2035 G. E. Clancier: ČRNI KRUH. 

barvna nadaljevanka
2136 IZ KONCERTNIH DVORAN — 

R. Wagner: INSTRUMENTAL
NI PRIZORI IZ GLASBENIH 
DRAM, barvna oddaja

22.05 TV DNEVNIK
2230 VELESLALOM ZA MOŠKE — 

reportaža iz Adelbodna
Oddajniki II. TV mreže:

17.15 TV DNEVNIK (Zg)
1735 TV KOLEDAR (Zg)

17.45 PIONIRSKE TV NOVICE (N. 
Sad)

18.15 KNJIGE IN MISLI (Zg)
18.45 DNEVNIK 10 (Zg)
19.05 KULTURNI PREGLED (Zg)
1930 TV DNEVNIK (Zg)
20.00 ODPRT EKRAN (Sa)
2030 24 UR (Bg II)
21.10 UPORABA ODPADNEGA MA

TERIALA V INDUSTRIJI (Bg 
II)

2135 IZVIRI: Doživljanje lepote (do 
22.15) (Zg II)

TV Zagreb — I. program:
16.45 IZOBRAŽEVALNA ODDAJA 

(Zg)
od 17.15 do 2030 isto kot na odd. II.
TV mreže
2030 AKCIJE: Akcija za bralce (Bg)
21.00 GOSPA, KI IZGINJA — celove. 

čemi film (Zg)
22.40 TV DNEVNIK (Zg)

TV Koper:
18.15 KOŠARKA, Bosna : Scavalini
1930 ODPRTA MEJA
1935 OTROŠKI KOTIČEK — B
20.15 TV DNEVNIK — B
2035 AKTUALNA TEMA
21.15 PO SLEDEH MARKA POLA, 

1. del — B
22.05 TURISTIČNI DOKUMENTA

REC
2230 NARODNA GLASBA, Oktet »Sa

va« iz Kranja — B

IZ RADIJSKEGA SPOREDA
PRVI PROGRAM

4.30—8.00 Dobro Jutro; 8-08 
Glasbena matineja: Beetho
ven, Puccini, Chopin, Sček, 
Gabrijelčič, Pahor; 9.05 Radij
ska šola za srednjo stopnjo 
— Otroci ustvarjajo glaslio; 
9.30 Iz glasbenih šol; 10.15— 
11.00 Kdaj, kam, kako in po 
čem?; 12.10 Danes smo izbra
li? 12.30 Kmetijski nasveti — 
mag. Lojze Cetina: Kaj lah
ko storimo za pocenitev pri
delovanja hmelja; 12.40 Po 
domače; 13.00 Danes ob 13.00; 
13.20 Obvestila in zabavna 
glasba; 13.30 Priporočajo 
vam . . , 14.05 V korak z mla
dimi; 15.30 Glasbeni Intermez- 
so; 15.45 Radijska univerza — 
Družba in čas — Vinko Blat
nik: Pomen idejnopolitičnega
usposabljanja za razvoj poli

tičnega sistema samoupravne 
demokracije; 16.00 »Vrtiljak«; 
18.05 Obiski naših solistov; 
19.20 Obvestila in zabavna 
glasba; 19.35 Lahko noč, ot
roci!; 19.45 Minute z ansamb. 
lom; 20.00 Slovenska zemlja v 
pesmi In besedi; 20.30 Radij
ska igra; 21.15 Zvočne kaska
de; 22.20 Skupni program 
JRT; 23.05 Literarni nokturno; 
23.15 Popevke se vrstijo; 00.05 
Dixieland — parada; 0.30 Po
pevke za vse; 1.03 Koncert po 
polnoči; 2.03 Rezervirano za 
reprize; 3.03 Majhni ansamb
li; 3.30 Paleta akordov; 4.00— 
4.30 Proti jutru.

DRUGI PROGRAM 
8.00—13.00 Torek na valu 

202; 13.00 Iz partitur velikih 
zabavnih orkestrov; 13<S3 Da
nes vam izbira; 14.60 Radij

ska šola za višjo stopnjo; 
14.33—16.00 Z vami ln za vas; 
16.00 Pet minut humorja; 16.05 
Moderni odmevi; 16.40—19.00 
Glasbe.ni stereo studio; 16.40 
Diskomentalnost; 17.30 Zrcalo 
dneva; 17.40 Z ansamblom Jo
že Priv.šek; 17.50 Ljudje med 
seboj; 18.00 Lahka glasba na 
našem valu; 18.40 Popevke slo
venskih avtorjev; 18.55—19.00 
Minute za kulturo.

TRETJI PROGRAM
19.05 Modest Musorgsld: Ho- 

vanščina (odlomki); 20.00 
Znanost in družba; 20.15 Mi
nute s skladateljem in piani
stom Jankom Ravnikom; 20.35 
Koncert za besedo; 21.00 Pe- 
ieta muza; 21.20 Z Berlinskih 
koncertnih odrov; 23.00 Sezi
mo v našo diskoteko; 23.55 
Iz slovenske poezije.

TV I ob 18.10
DHaii svet

Z novim letom vabimo mlade gledalce 
na srečanje s prijetno in zanimivo zagrebško 
kontaktno oddajo za pionirje, imenovano 
Mali svet. Že naslov oddaje pove, da po 
zvrsti sodi k našemu ljubljanskemu Pisane
mu svetu, saj se skuša čimbolj približati šo
larjem, njihovemu načinu življenja in mi
šljenja.

Avtorji oddaje, urednica Ljerka Marin
kovič in režiser Suad Sadovič, so se usta
vili v številnih mestih širom Jugoslavije in 
e veliko žlico radovednosti in dobre volje 
zajemali iz bogate dejavnosti otrok. Osnov
na misel, ki jih je pri snemanju vodila je, 
kako lepo je v naši domovini biti mlad ter 
neugnan in oddaje nas prepričujejo prav o 
tem.

Mali svet je sestavljen iz rubrik kot so 
na primer Naša ulica, Nekaj novega in še 
to, Povejte mi, ali ima vsaka ulica takega 
dečka in deklico in še številne druge.

V prvi oddaji so ekipo zagrebške televizi
je sprejeli otroci iz Šolske ulice v Solkanu 
pri Novi Gorici in jim povedali vse najza
nimivejše o svojem kraju, šoli in ulici. Od
daja je bila posneta pred Novim letom, za
to v njej ne bo manjkalo pesmi, veselja in 
plesa.

TV 1 ob 18.45
KSed borci prekomorci

Italijanski fašizem je v svojo vojsko po
klical tudi vse za vojsko sposobne primor
ske Slovence, Istrane, Dalmatince in druge, 
ki so živeli na zasedenih ozemljih Italije. 
Ko so ti zvedeli o novi jugoslovanski par
tizanski vojski, še posebej po kapitulaciji 
Italije, so se začeli vračati domov in se pri
ključili prvim organiziranim partizanskim 
enotam, ki so jih ustanovili že med potjo 
daleč od svojih domov, na poti iz Italije 
prek Visa, Korčule in drugih otokov v Ju
goslavijo. Postali so borci znanih partizan
skih prekomorskih brigad. Po 35-letih so 
nekateri spet obujali spomine na prehojeno 
pot, ki jih je pripeljala do osvoboditve 
Trsta in zadnjega dela svoje domovine.

Oddajo je pripravil Tugo Klasinc.

R II ob 14.00
Razmah rocka v letih
1935-1963

V oddaji radijske šole za višjo stopnjo bo 
v letošnjem programu govor o rock-glasbi, 
kar je ob upoštevanju njene popularnosti 
med mladino povsem razumljivo.

Oddaje, ki jih bo pripravljal Rihard 
KISLIH, se bodo ukvarjale predvsem z glas- 
bsno-zgodovinsko platjo te glasbe. Tako bo 
tokrat na vrsti obdobje med letoma 1955 in 
1963, v Ameriki, oddaja pa bo predstavila 
vpletenost country and westem in rhytm 
and blues rock, njegove razflične stile-teena- 
ge rock, folk rock ter vlogo televizije in ra
dia pri tem razvoju.

Iz koncertnih dvoran
Nocoj ob 21.26 na TV I bomo lahko pri

sluhnili delu koncerta simfoničnega orkestra 
Slovenske filharmonije, v katerem je diri
gent Anton Kolar 9. decembra lanskega leta 
predstavil nekaj instrumentalnih prizorov iz 
glasbenih dram Richarda Wagnerja (na sli
ki).

Nekrolog o dveh velemestih
Bis za Rudija Klariča in za njegov 

reportažni film »Ob vodi je mlin« fiz_ 
cikla človek brez meja, nedelja, I. 
program), za prepričljivo zgodbo o 
dveh velemestih — o Neto Yorku in 
Hongkongu.

Filmski zapis, ki paralelno prikazu
je sedanjost dveh mestnih velikanov, 
je poetičen sprehod kamere in njene
ga komentatorja skozi usihajoče srce 
in trohneče drobovje ruševin ter so
dobnih železobetonskih nebotičnih 
konstrukcij Manhattana, in skozi vod
no in obvodno džunglo džunk in ne
botičnikov Hongkonga.

Prek grotesknih simbolov, ki jih je 
kamera lovila na obrazih in mrtvih 
predmetih obeh velemest, je avtor 
iskal stičnice dveh oddaljenih gang
sterskih bratov — starejšega New Yor- 
ka in mlajšega Hongkonga. Z mojstr
sko roko in pronicljivim pogledom fi
lmskega Danvina je Klariču uspelo 
prikazati neusmiljen boj za obstanek 
v teh dveh svetovnih mravljiščih, v 
katerih zaradi množice ne vidiš člove
ka. Slehernik je razpet na krute sre- 
dobežnice — na lopatice mlina, ki ne
prestano melje, bi dejal avtor — vsak
danjega pehanja za zaslužek, kriminala 
(pet umorov na dan je newyorško

poprečje, 800 zločinov pod vplivom 
mamil beleži na dan Hongkong) in 
hlastanja za zrakom ter sočlovekom. 
»Zelja newyorškega otroka je postati 
gangster,« ugotavlja Klarič. In to je 
očiten znak umiranja mesta. Kako 
grozljiv znak! človek človeku — gang
ster.

Morje, ki s svojo gosto sivino ne
nehno pljuska v avtorjevo kamero, je 
kot magma, iz katere se je porodilo 
življenje obeh velemest. Morje kani 
biti tudi priča smrti obeh človeških 
mlinov, kajti voda, ki ju poganja, je 
nezdrava, kužna. Presnavljanje pa je 
mogoče le tako, da morje pogoltne ne
snago, jo prebavi in dd novo 
življenje.

Posamezniki, ki jih lovi Klaričeva 
kamera, nosijo na svojih obrazih dva 
simbola — smrt (brezzobna režeča 
kreatura newyorškega črnca) tn rous- 
seaujevsko hotenje po »nazaj k naravi« 
f starec z golobom, drsalci v Rockefel
lerjevem centru sredi Neu> Yorka).

Mladi hongkonški in stari newyor- 
ški mlin pa meljeta naprej. Lopatice 
njunih velikih koles ustvarjata brezim
no gmoto smrti in življenja.

MITJA MERSOL

edina revija za 
gledalce televizije

Potres porušil Jez
TOKIO, 16. Jan. (Tanjug) — Na polotoku Izu (» 

hodno od Tokia), ki ga je hud potres ▼ soboto po
poldne najtežje prizadel, so našli doslej 21 trupel. 
Delo reševalnih ekip, ki pod kupi kamenja še vedno 
iščejo pet pogrešanih, ovira neprestano drhtenja tal.

Poleg velikanske škode, ki Jo Je prizadejal potres 
temu turističnemu območju, se Je danes pojavila šs 
nevarnost zastrupitve.

Med nedeljskim potresom Je počil Jez v bazenu aa 
odpadni mulj rudnika Cugai in odpadki s strupenim 
natrijevim dlamidom so onesnažili reko Kano, glavno 
vodno žilo polotoka. Okrog 100.000 ton strupenega bla
ta je v reki takoj uničilo vse življenje, v mestih Su
zan cizi in Nagaaka pa so morali zapreti vodovod. Da 
bi zavarovali prebivalce, so Jim priporočili naj varču
jejo z vodo in naj ne Jedo rib.

Na polotoku Izu še vedno stoji ves železniški pro
met, obiskovalce turističnih mest pa so odpeljali a 
ladjami. Največ človeških žrtev in škode je bilo zaradi 
drsenja zemlje in kamenja, ki Je zasulo hiše in av
tomobile.

Opekline 
so bile 
prehude

TREBNJE, 16. jan. — Kot 
smo že poročali, je v noči na 
13. Januar v naselju Hudeje 
nastal ogenj v šotoru, v ka
terem sta spali 80-letna Ange
la Brajdič in njena vnukinja, 
osemletna Melita Hudorovac. 
Melita je umrla v plamenih 
takoj, njena stara mati pa je 
podlegla hudim opeklinam v 
novomeški bolnišnici.

F.,R.

Kolesar 
umrl po 

štirih dneh
CELJE, 16. jan. — V sobo

to je v novomeški bolnišnici 
umrl Jakob Cenčlč, 77 let is 
Brežic.

Ranil ss Je ▼ prometni ne
sreči štiri dni prej, ko Je vo
zil s kolesom proti križišču 
cest iz Dobove in Brežic v 
Čatežu in nenadoma zavil v 
levo pred osebni avtomobil 
Vincencija Knavsa, 39 let la 
Radeč. N. K.

S topovi proti objemu bele smrti
Uspel tečaj za miniranje in razstreljevanje snežnih plazov — Opozorilo or
ganizatorjem smučarskih tečajev — Nevarni: Kanin, Zelenica, Ledine, Vršič

BOVEC, 16. Jan. — V organizaciji VP 1098 tn komisije za plazove pri gorski reševalni 
službi Slovenije, so minuli teden na Kaninskem pogorju pripravili zvezni tečaj gorskih 
reševalcev, pripadnikov JLA, občinskih štabov civilne zaščite, žičničarjev in planincev zš 
miniranje in proženje snežnih plazov.

Tečajniki so pridobljeno 
znanje dodobra tudi praktično 
uporabili, saj je med semi
narjem na Kaninu zapadlo 
skoraj dva metra novega sne
ga.

Dasiravno v zadnji letih tu
di pri nas namenjamo varst
vu pred snežnimi plazovi 
precejšnjo pozornost, smo la
ni zabeležili sedem smrtnih

žrtev plazov v našem gorskem 
svetu. Razmah smučanja in 
planinstva pa toliko bolj za
htevata varstvo ljudi ln 
zgradb pred uničujočim pla
zenjem snega.

Gorski reševalci, pripadni
ki JLA, žičničarji in drugi, so 
tudi tokrat opozorili na nuj
nost njihovega sodelovanja

pri snovanju in izvajanju na
črtov pri graditvi smučarskih 
in drugih objektov v gorah. 
Vse doslej se je namreč do
gajalo, d® so reševalce pokli
cali na pomoč šele, ko je bi
lo treba poiskati pod snegom 
zasute ljudi ali odkopati žič
ničarske naprave.

Poleg turističnih organiza- 
se ukvarjajo s smuča-

rijo, Je potrebno varnosti na 
smučiščih in izbiro le-teh v 
povezavi z reševalci nameni
ti več pozornosti v šolah. Na 
šolah namreč načrtujejo šolo 
v naravi med ali po zimskih 
šolskih počitnincah. Zaradi 
zadnjih obilnih snežnih pada
vin, po beseda gorskega reše
valca in podpredsednika UO 
PZS Francija Ekarja v tem 
času ni priporočljivo organi
zirati šolo v naravi na Kaninu, 
Zelenici, na Ledinah pod Če
ško kočo in turno smuko na 
Vršiču in v Krmi. Skratka, 
priporočajo uporabo smučišč, 
kjer ni nevarnosti snežnih 
plazov.

Sicer pa so s predčasnim 
razstreljevanjem plazov na 
Kaninskem pogorju z natrije
vimi topovi in ročnimi me
talci, tečajniki dokazali us
pešnost tovrstne preventiv
ne dejavnosti, ki pod nevarni
mi plazišči omogoča debeli- 
tev snežne odeje za vairno spo
mladansko smuko v gorskem 
svetu. Ker imajo vse smučar, 
sko-turistične organizacije 
na plazovitem območju tako 
imenovani varnostni načrt, je 
sedaj vprašanje le njegovo 
dosledno uresičevanje, da se 
izognemo hudim posledicam.

PETER POTOČNIK

Vinjen je povozil pešca
Vložena obtožnica zoper Mica Sladojeva iz Ljubljane — 
Vozil brez izpita in s kar 2,15 promile alkohola v krvi

GRANATA PROTI NESREČI — Se bolj učinkovit je bil na Kaninu netrzajni 
top, o katerem so se tečajniki izrazili kar najbolj pohvalno. Foto: Franc Ekar

zaradi majhne teže in velikosti primeren za še tako
Vsi brez zimske opreme
Sobotne in nedeljske nesreče na Gorenjskem pokazale, 
da so bili vozniki popolnoma nepripravljeni na sneg
KRANJ, 16. jan. — Včerajšnje sneženje Je presenetilo precej 
voznikov na gorenjskih cestah. Ceste so postale spolzke 
in nevarne. Toda to številni vozniki niso upoštevali, vozili 
so prehitro, neprilagojeno in prometni miličniki kranjske 
postaje so imeli veliko dela.

že v soboto zvečer so ob
ravnavali nesrečo med Lesca
mi in Bledom. Voznik, 29-let- 
ni Tomislav Lukič z Bleda, je 
vozil osebni avtomobil proti 
Bledu. Vozil je prehitro, na
sproti mu je takrat pravilno 
po svoji strani ceste, pripeljal 
27-letni Stane Sušnik iz Ke
betove ulice iz Ljubljane. 
Sušnik se je z avtomobilom 
umikal, nesrečo je skušal pre
prečiti. Ni mu uspelo in Lu
kič je treščil v njegov avto
mobil. Bilo je za 50 tisočakov 
razbite pločevine.

Včetraj popoldne je na regi- 
analni cesti med Bohinjsko 
Bistrico in Savico prišlo zara
di prehitre vožnje do nesre
če. Voznik osebnega avtomo
bila, 24 letni Stanko Pintar z 
Bleda je podil flčka po spol
zki cesti. V dolgem pregled
nem ovinku se je srečal z av
tobusom kranjske registraci
je. Ker je Pintar vozil pre
hitro ga je potegnilo na levo 
stran, tako da je treščil v 
prednji del avtobusa. Stanka 
Pintarja so hudo ranjenega 
prepeljali v jeseniško bolni
šnico.

Nekaj minut pred 13 uro je 
prišlo na magistralni cesti 
med Jeprco in Mejo, zaradi 
prehitre vožnje, do trčenja. 
Muhamed Begovič iz Skopja, 
začasno dela v ZR Nemčiji se 
je z ženo vračal z avtomobi
lom nazaj na delo. Vozil Je 
prehitro. V blagem pregled
nem ovinku ga je zaradi pre
hitre vožnje potegnilo na dru
go stran ceste. Treščil Je v 
osebni avtomobil kranjske re
gistracije, ki ga je pripeljal 
nasproti 52-letni Jarc Franc iz 
Srednje vasi pri Šenčurju. 
Oba voznika in sopotnica so 
bili lažje ranjeni.

Le pol ure kasneje Je na 
magistralki ponovno treščilo. 
Vzrok: prehitra vožnja glede 
na spolzko zasneženo cesto. 
Voznik 28 letni Vili Ferjan iz 
Lavrice 61 piri Ljubljani Je 
vozil s fičkom ljubljanske re
gistracije proti domu. Na 
ravnem delu magistralne ce
ste, med Mejo in Jeprco ga Je 
zaneslo na levo stran ceste v 
trenutku, ko je nasprosti pri
peljal, pravilno po svoji stra
ni ceste, 40 letni Erik Kurent

iz Nadgorice 1 B. Prišlo Je do 
trčenja, ki ga kaže naša slika.

Le pet minut za to nesrečo 
je ob 14.35 uri ponovno za
ropotalo. Dobrih 200 metrov 
od križišča na Jeprd. Voznik 
osebnega avtomobila ljubljan- 
ske registracije 39 letni Stan
ko Stepančič iz Černetove 3X 
iz Ljubljane je vozli prehitro. 
Na zasneženi in spolzki cesti 
ga je začelo zanašati. Poteg
nilo ga je na lev0 stran, zasu
kalo za 90 stopinj, nakar je 
avtomobil bočno drsel po levi 
strani magistralne ceste. Na
sproti se je približevala kolo
na vozil. Prvi v koloni Je bil 
voznik Andrej Spilak iz Ljub
ljane. Upočasnil je vožnjo in 
skušal nesrečo preprečiti. Ni 
mu uspelo. Vozili sta treščili 
in 11-letno Andrejko, vozniko
vo hčer so hudo ranjeno pre
peljali v bolnišnico.

Ce potegnemo črto pod včo- 
rajšnje nesreče, bilo je še več 
pločevinastih bušk, vidimo, 
da gre za prehitro vožnjo po 
splozki in zasneženi cesti. Vsa 
pa pove jpodatek, da kranjski 
prometni miličniki niti pri 
enem od udeležencev včerajš
njih nesreč niso našli zimske 
opreme. So potem nesreče 
slučajnost ali odmev na izzi
vanje? MIRKO KUNŠIO

LJUBLJANA, 16. jan. — Te dni je okrožno javno tožilstvo 
vložilo .proti 414etnemu Miču Sladojevu iz Ljubljane obtož
nico, ki ga bremeni, da je 13. oktobra lani vinjen povzročil 
prometno nesrečo, v kateri je izgubil življenje pešec Ludvik 
Horvat.

KATRCA V FICKA — Pri Jeprci sta včeraj ob 14.30 trčila fičko, ki ga je vozil 
27-letni Vili Ferjan iz Ljubljane dn R-4 39-letnega Erika Kurenta iz Nadgorice. Fer
jan je vozil iz Kranja proti Ljubljani. Zaradi neprimerne hitrosti ga je na ravnem 
delu ceste zaneslo poševno na levo stran. Tedaj je iz nasprotne smeri pripeljal 
Kurent in s prednjim desnim delom katrce zadel zadnji del fička. Ferjanov sopot
nik 31-letnd Jože Ferjan je pri trčenju padel iz fička na oesto in se hudo ranil, laže 
pa je bila poškodovana Kurentova sopotnica 31-letna Stanislava Kurent, škodo so 
ocenili na 45.000 dinarjev. Foto: J.Zmeo

Tega dne je Sladojev že od 
jutra popival. Pomagal je pri 
gradnji zasebne hiše blizu 
Škofljice. Sladojev je priučen 
elektrikar, sicer pa nikjer 
stalno zaposlen. Preden se je 
zvečer, po končanem delu vse- 
del v svojo zastavo 750 je po
pil še dodatnega četrt litra 
encijana. Okrog 19. ure zve
čer se je odpeljal po magi
stralni cesti ia Ljubljane pro

ti Škofljici. Vozil je b^ez voz
niškega dovoljenja, ker izpita 
še ni opravil, in z večjo hitro
stjo, kot mu je to dovoljevala 
vidljivost na cesti. Prižgane.je 
imel namreč le kratke luči.

Ko je na križišču na Škof
ljici hotel zaviti desno, na od
cep proti Kočevju, je zaradi 
prevelike hitrosti in vinjeno
sti izgubil oblast nad vozilom. 
Zaneslo ga je v skrajno levo

stran ceste, tu je najprej trčil 
v prometni znak, nato pa je z 
levim avtomobilskim žarome
tom zadel pešca Ludvika Hor
vata, ki je ta čas hodil ob ro
bu ceste. Horvata je zbil po 
cesti, tako da je ta zaradi 
močnih udarcev in notranjih 
poškodb na kraju nesreče 
umrl.

Ko so prišli miličniki, so 
videli, da se Sladojev močno 

| opoteka. Alkoholni test je po
kazal, da ima v krvi najmanj 

I 2,15 promila alkohola. Slado
jev se je že prej zdravil zara
di alkoholizma, a brez uspeha.

BARBARA GUČEK

Nevarna igra 
z bombo

LJUBLJANA, 16. jan. — Dva 
otroka, stara 10 tn 13 let, sta 
preteklo soboto ob Šmartin
ski cesti našla ofenzivno roč
no bombo, ostanek druge sve
tovne vojne. V dogajanje je 
k sreči še pravočasno poseg
la UJV ter poslala na kraj 
svoje delavce, ki so bombo 
otrokoma odvzeli ter jo od
nesli na varno mesto. Ce bi 
se igra nadaljevala—?!

M. S.

LJUBLJANA, 16. Jan. — V go
stilni Turšič na Vrhniki je sku
pini fantov že ob pol dvanajstih 
vino močno poživilo kri. Ko so 
začeli prepevati, je gostilničar 
spoznal, da ga imajo že dovolj 
in je nehal s točenjem. To pa je 
najbolj prizadelo Sama K., ki je 
z mize zmetal šest kozarcev, sko
delico za kavo in krožnik, go
stilničarju pa »svetoval«, naj ne 
kliče miličnikov. Ob prihodu le- 
teh sc je Samo zaprl vase in ni 
hotel povedati niti kako mu je 
ime. Na razpolago so mn- dali 
dovolj časa, da se mu je jezik 
spet odvezal.

• 17.00 — V bifeju na železni
ški postaji je razbijal kozarce 
Darko C. Ko se je tega naveličal, 
je šel v čakalnico in se spravil 
nad potnike. Nazadnje se je pre
selil še v prostor za pridržanje.

• 23.15 — V gostilno Ašlč v 
Zagorju sta vstopila že dobro 
nadelana Sr etan J. In Arlm S. 
Ker ju niso hoteli postreči, sta 
nameravala obračunati z gostilni
čarjem. Sedaj čakata, kako bo 
z njima obračunal sodnik za pre
krške.

I. U.

Zaslužni gorenjski 
prometniki

KRANJ, 15. jan. — Kolek
tiv prometnih miličnikov iz 
Kranja se je te dni prisrčno 
poslovil od treh sodelavcev, ki 
so odšli v poko,}. Inšpektorju 
Mirku Derlinku, komandirju 
Vinku Martinčiču in miličniku 
Lojzetu Semuliču so izročili 
simbolična darila. Posebej pa 
so se vsem trem zahvalili za 
dolgoletno tovariško sodelova
nje, za njihov vložen trud in 
prispevek pri reševanju vsako
dnevnih problemov, s katerimi 
se srečujejo prometni milični
ki na gorenjskih cestah. Letos 
jih namreč čaka odgovorno in 
zahtevno delo. Prometna var
nost v lanskem letu ni hila 
najboljša, zato bodo naredili 
vse, da bi bilo žrtev čim manj

0 Ogrožal je moje živ
ljenje in zdravje, jaz pa 
imam že brez tega majh
no plačo in sem bolehna.

Hudo ranjeni 
sopotnik

MURSKA SOBOTA, 16. Jan. 
Sinoči okrog 20.40 Je 25- 
letni Dragan Stefanovič iz 
Mačkovec vozil osebni avto
mobil skozi naselje Korovci. 
S spolzke ceste ga Je zaneslo 
v obcestni jarek. Vozilo se Je 
prevrnilo in obstalo na stre
hi. Hudo se Je ranil sopotnik 
Jože Šanta/vec iz Mačkovec, 
lažje pa voznik. R. M.

Čez balkon v hišo
LJUBLJANA, 16. jan — V 

soboto zvečer se je neznanec 
lotil hiše na Cebularski ulici. 
Preskočil Je živo mejo in pre
ko balkonov po zunanji stra
ni splezal do mesta, kjer Je 
lahko »vstopil«. Iz notranjo
sti je odnesel okoli 1.000 lir, 
330 nemških mark tn nekaj 
drugih drobnarij. Ne bo Jih 
skrival dolgo....

• M. S.
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Čutila J«, da nd ama olepševati Timovih 
grehov, ker bi s tem žalila Ch risov ra
zum. Povedala mu je vse, od zadetka do 
konca.

mms
»Ne bom ti razlagal, kaj si mislim o 

fTimu,« je kratko rekel Christopher.
Skrila Je glavo v dlani.
»Mislim, da ni — da si ne zna poma

gati,« je zašepetala.
»Hočeš reči, da nima rad nikogar ra

zen sebe. Da se bo zabaval za vsako ceno,
Sedel je na soncu in kadil, sombrero četudi na tuj račun? Ljubi bog, ne zalite

mu Je zdrsnil na oči, ko je poslušal nje- vaJj mene, da stojim križem rok in
no pripoved. Dlje ko mu je pripovedova- gledamj kako se zabava na tvoj račun.« 
la, bolj ga je grabila jeza zaradi nje.
Kakšen dolg neki za tako bogatega člove- 
(kal Ne bo ga konec, če bo moral porav
nati te dolgove. Da Tima ne boli glava, 
ker mu jih je nakopal! Pat je tista, ki Ji

»Obljubil mi Je, da se bo odslej brzdal 
<n se trudil.«

»Isto ti Je obljubil v Londonu.«
»Vem,« je obupano pritrdila. »Chris,

Je hudo. Kakor zmerom! Zvesta in pleme- mislim, da Je to pač ▼ njegovi naravi, 
nita Pat mora nositi vse to breme že Namen ima najboljši. Prepričana sem, da 
od takrat, ko se Je poročila s tem ned o- se je v resnici želel spoprijeti z La Flo- 
raslim fičfiričem. ro in izvleči iz nje kak dobiček, samo

Drugo za drugim mu Jo naštela skrbi, zato ee Je lotil vseh tistih nespametnih 
ob katerih bi morda vsakdo skomignil z novosti. Nekakšno prekletstvo Je v njem. 
rameni, njo pa so bolele. Timova brez- Tole razmetavanje denarja... Samo ja2 
upma neodgovornost, njegov malomarni ne vzdržim več, ker me bo konec od 
odnos do denarja, nora domislica z ba- sramu. Zavedam se, da naju boš z vso 
rom in razvratne zabave, ki so ga tako pravico pognal z La Flore.« 
drago stale, penzion pa spravile na slab Naglo in ostro jo Je pogledal.
'glas. Vse Skupaj je bilo hudo mučno in sDa bl pognal z La Flore vaju oba?
Je Tima prikazalo v neprijetni luči. (pat, kako ti more kaj takega z jezika?«

Chrlstopher je zlahka ugotovil, da v Uprla Je vanj svoje modre, žalostne 
Pat ni ostalo kaj dosti ljubezni za moža. oči.
(Bila Je rojena za ljubezen, vedel je, da »Ohris, od nekdaj si tako dober z ma
hi bila neznansko dobra mati, pa zapravi no Meni pa Je hodo. Ne morem spre- 
vso svojo nežnost za pobalina, ki vse le- jgjnati tvojega posojila še naprej in gle- 
po potepta v blato. dati, kakšen nespametnež je Tim.«

Ko j* utihnila, Je bil Christophier jezen »Zaradi denarja ne imej težkega srca, 
zaradi vsega, kar so prizadeli njej. Divje pak Glej, veliko imam pod palcem in tak- 
ibesen je bil na Tima. Lahko bi bil po- je dolg se ml ne bo nikjer poznal. Res 
plačal dolgove in začela bi na novo. Za <ja ne morem gledati, kako trpiš.«
Pat je sreča nepreklicno mimo. Ne more __ . , . _
ji vrniti zaupanja, tolikšne moči nima no- »Morda ga bo pa zdaj le srečala pa-
ben denar na svetu. »Nemara res,« se je posmehnil Obrt-

Nekaj časa se mu Je zdelo, da bi z stopher. 
lahkim srcem ubil capina, ki je pripravil Potetn je opazil, da Ima solze čisto na 
Pat tako daleč, da je zdaj čisto potolče- roi>u_ spodnja ustnica ji Je drgetala in 
na ... Da, potolčena, to je pravi taraz. cj\aTS!Z se jj je fcremžil. Tisti trenutek se je 
Navzlic njenemu- pogumu jo je potolkel. ? njem nekaj prelomilo. Uvidevno obvla- 

Pat Je molčala in upirala slepi pogled dovanje in globoki pridržki, ki so mu 
v palmova drevesa. branili, da bi ji razodel, kako zelo jo lju-

Oglasil se je Ohristopher. bi, so popustili. Pomaknil se je bliže k
»Ne vem, kaj naj rečem, Pat.« "Jej, ujel njeni roki in ju oklenil s svo-
»N1 kaj reči. V Londonu si poplačal ^UTla' , ,

Timove dolgove in mu ponudil priložnost. »Pat, Pat, le zakaj si se morala poro- 
V zahvalo pa ti morava midva spraviti 4iti z njim?«
na glavo tole,« je grenko rekla. V obraz in vrat Ji je planila žgoča

»Ne meni se za to. Ne maram, da bi rdečica. Njen prepadeni pogled se je sre- 
tl bilo hudo zaradi denarja. Pri vsem si čal z njegovim Njegovo nenadno vpraša- 
važna samo ti.« ' nie 1° je vrglo iz tira. Jecljala je:

Otopelo je majala z glavo. »Mislila sem ... Mislila sem, da se bo
_ .. . vse — da bo vse čisto drugače...«»Samo tl sl važna,« je ponovil Chri-

.stopher. »Kakšna smola, da se je mora- »Ni te bil vreden, ljubezen moja No-
lo prav tebi zavaliti na ramena. Vem, ben moški te ni. Tako izreden človek sl « 
•kako zelo si občutljiva.« »Ni res.«

»Vse sem poskusila, nikjer ne najdem »Prav, pa tako — jaz mislim, da si iz- 
džhoda. Zdi se mi, da nimam nikakršne- reden človek. Leta življenja bi dal, da bi 
ga vpliva več nanj.« smel skrbeti zate ji
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19. nadaljevanje

Ježema obala, ki je bila ob tem 
letnem času, posebno pa še ob takem 
vremenu, običajno povsem pusta, je 
bila polna gledalcev, kaj se godi na 
tistem delu obale, ki so ga ogradili z 
vrvmi in kjer so se potapljači ukvar
jali s svojimi aparati.

Coffin se je pognal iz službenega 
avta in pohitel na obalo. Stopil je 
naravnost k poročniku Peteju Reganu, 
ki je vodil iskanje. Na njegovo ne
izgovorjeno vprašanje je Pete samo 
molče skomignil z rameni.

Coffin je v težkem plašču zgrbil 
ramena in zacepetal, da bi se vsaj ne
koliko otresel pšena, ki mu je padalo 
v čevlje. Ugibal je, ali je Nancy Eld- 
redge s tega kraja potegnila otroka v 
vodo. Zdaj so možje morali zaradi 
nje tvegati življenje. Kdo bi mogel 
vedeti, kje bosta uboga malčka naj
dena! Ve se, kaj se lahko spet zgo
di... Nekaj spretnih strokovnih potez 
in obsojena morilka jo odnese, ker se 
bedastemu, a sposobnemu odvetniku 
posreči prepričati solzave sodnike, ki 
oznanijo, da sodba ni polnomočna, 
dokler ne najdejo glavne priče ob
tožbe.

Jezno je zarenčal Petejevo ime. Ta 
se je naglo obrnil.

»Koliko časa se bodo tile fantje 
Se potapljali?«

»Dvakrat so že bili spodaj- Potopi
li se bodo še dvakrat, potem se bedo 
odpočili in poskusili še kje drugje.« 
Pete je pokazal na televizijsko ekipo. 
»Kaže, da so nam za nocoj namenili 
glavno vlogo. Cimprej pripravite iz
javo.«

Z otrplimi prsti je Coffin pobrskal 
po žepu. »Nekaj sem že načečkal.« 
Naglo je prebral: »Z vsemi močmi se 
trudimo, da bi našli Eldregova otroka- 
Prostovoljci prečesavajo meter za me
trom vso okolico hiše pa tudi bližnje 
gozdove. Helikopterji vodijo iskanje 
iz zraka. Jezero Maushop leži v ne
posredni bližini Eldredgovega doma, 
zato je normalno, da preiščemo tudi 
jezersko dno «

Toda ko je nekaj minut kasneje 
prebral izjavo naraščajočemu številu 
novinarjev, ga je eden izmed reporter
jev vprašal: »Ali je res, da so N'ancy 
Eldredge našli zjutraj, ko sta otroka 
izginila, tukaj na tem kraju, vso pre
močeno in histerično?«

»To je res-«
Suh reporter z bodečim pogledom, 

o katerem je mimogrede slišal, da je 
iz TV ekipe bostonskega petega ka
nala, je vprašal: »Ali tudi zaradi tega 
in zaradi preteklosti te ženske pre
iskujete jezero?«

»Nobene možnosti ne smemo spre
gledati«

Vprašanja so začela deževati. Re
porterji so prekinjali drug drugega.

»Ali je zaradi pretekle tragedije izgi
nitev otrok sumljiva?«

»Z odgovorom na to vprašanje bi 
lahko škodoval pravicam gospe Eld
redge.«

»Kdaj jo boste spet zaslišali?«
»Takoj, ko bo mogoče.«
»Kaj je znanega o tem, ali je go

spa Eldredge vedela za članek, ki je 
izšel danes zjutraj?«

»Mislim, da je zanj vedela «
»Kako je reagirala?«
»Ne morem odgovoriti.«
»Ali je res, da nihče ali skoraj 

nihče v tem mestecu ni- vedel za pre
teklost gospe Eldredge?«

»To je res.«
»Ali ste vi vedeli, kdo je?«
»Ne. Nisem.« Policijski načelnik je 

odgovoril skozi stisnjene zobe. »Nič 
več vprašanj.«

Toda preden se Je izmuznil, je pad
lo še eno vprašanje. Pot mu je za
gradil reporter »Boston Heralda«. Vsi 
drugi so molče obstali, ko so ga sli
šali glasno spregovoriti: »Gospod, ali 
ni bilo v zadnjih šestih letih na Cape 
Codu in v bližnji okolici precej ne
pojasnjenih smrti majhnih otrok?«

»To je res «
»Kako dolgo pa živi Nancy Har- 

mon Eldredge tukaj na Cape Codu, 
načelnik Coffin?«

»Zdi se mi, da šest let.«
»Hvala, načelnik.«

11. poglavje

Jonathan Knowles ni niti opazil, 
kako čas hiti. Tudi vrveža na jezer
ski obali se ni zavedal. Nekajkrat je 
razstreseno pomislil, da je promet po 
cesti mimo njegove hiše ta dan ne
navadno gost; toda okno delovne sobe 
je gledalo na dvorišče, zato je slišal 
samo pridušen hrup.

Spoznanje, da je žena Raya Eldred- 
ga zloglasna Nancy Harmon, ga je pre
cej prizadelo. S skodelico kave v roki 
je počasi sedel nazaj k pisalni mizi.
Za zdaj se je sklenil držati svojega 
prvotnega načrta in proučiti primer 
Nancy Harmon, kot da se ni pripeti
lo nič nenavadnega. Samo če ga bo 
osebno poznanstvo z Nancy motilo pri 
pisanju, bo zanimivo poglavje o nje
nem sojenju črtal iz knjige in ga na
domestil z drugim.

Najprej se je posvetil skrbnemu • 
branju članka, ki je zjutraj izšel v S 
»Cape Cod Comunity News«. Pisec je 9 
z mrkimi podrobnostmi spretno netil £ 
bralčevo grozo; najprej je opisal sreč- © 
no družinico z dvema otrokoma in S 
življenje mlade profesorjeve žene v % 
domu sredi univerzitetnega naselja, ® 
kjer je očitno vladala sloga vse do • 
dne, ko je profesor Harmon poslal 
domov nekega študenta, da bi popra
vil oljni grelec. Študent je bil čeden, 
jezičen in izkušen pri ženskah. Nancy, 
ki ji je bilo tedaj komaj petindvaj
set let, se je menda vanj zag’edala.

Iz znanosti 
in tehnike

Prelahki otroci
ŽENEVA — Državne in 

mednarodne zdravstvene 
ustanove v Evropi so za
skrbljene, ker se množič
no rodijo otroci pod nor
malno težo. To ne ■ velja 
samo za nedonošenčke. 
Vsi ta dojenčki ki sobolj 
izpostavljeni boleznim in 
motnjam v razvoju. Urad 
ŠZO za Evropo pripravlja 
zbiranje statističnih po
datkov o naraščanju šte
vila prelahkih novorojen
čkov. V Veliki Britaniji 
so se začele dveletne ra
ziskave, ki naj pokažejo, 
koliko ima pri tem opra
viti prehrana malber. Stro
kovnjaki zavoda za pri
merjalno medicino v Nut- 
fieldu sodijo, da Je neza
dostna prehrana mater 
med nosečnostjo poglavit. 
nl vzrok, da se rodijo pre
suhi otroci, drugi izveden
ci pa pripisujejo ta pojav 
kajenju in dejstvu, da 
zdaj mnoge ženske hodijo 
v službo vse do poroda.

Rak na dojki
LONDON — Britanska 

strokovna revija »Nature«, 
piše, da se človeški orga
nizem v določenih okoli
ščinah samostojno brani 
pred rakom na dojki. Pe
ter Medavvar -in Ruith Hun. 
bova iz londonskega klinič
nega centra za raziskave 
sta objavila prispevek 
po poskusih z laboratorij
skimi mišmi. Pobudo so 
jima dale obsežne ameriš
ke raziskave, ki so poka
zale, da se nevarnost ra
ka na dojki zmanjšuje so
razmerno s številom ro
jenih otrok. Mnogo bolj 
spodbudno Je odkritje na 
harvardski šoli' za zdrav
stveno skrbstvo, da zgod
nja nosečnost po vsem vi
dezu trajno ščiti pred ra
kom na dojki, medtem ko 
kasnejša — pri ženskah 
nad 33 let — povečuje ne
varnost. Medavvar in Hun- 
tova sodita, da je odgovor 
morda v analizi snovi, ld 
jih oblikuje zarodek. Te 
fetusne kemikalije mogo
če povečujejo imunološ
ki napad organizma na 
celice tumorja, ki bi se 
lahko pojavil po noseč
nosti.

Radar za vreme
AMBON — V Ambomu 

in Saumlakiju v provinci 
Maluku na jugovzhodu 
Sulavezdja (Celebesa) bo
do postavili dva meteoro
loška radarja ameriške 
proizvodnje. Pokrivala bo
sta površino s polmerom 
10.000 kilometrov. Zgra
dili ju bodo po sporazu
mu svetovne banke in In
donezijskega ministrstva 
za zveza. Upravljali Ju bo
do po trije, ameriški stro
kovnjak ln indonezijska 
tehnika.

Pošta z nadzvočno hitrostjo
LONDON, 18. Jan. — Ob začetku nadzvočnega poštnega prometa sta bila na londonskem 
letališču zastopana predstavnika dveh stoletij. Pred nadzvočnim concordom se Je pojavila 
na majhnem slavju značilna britanska poštna kočija'lz 18. stoletja. Londonski poštar Den- 
nis Eyre je izročil prvo poštno pošiljko pilotu Leu Buddu in glavni stevardesi Marelli 
Sanderson. Zaradi časovne razlike bo pošta »Datapost« prispela ▼ New York 75 minut 
prej, kot bo a concordom odletela lz Londona. Telefoto: UPI

IZVOR LJUDI IZ OTOŠKE DEŽELE

Japonci iščejo prednike
Knjiga ameriškega pisatelja afriškega rodu je spodbudi
la Japonce, da zdaj brskajo po preteklosti svojega rodu
TOKIO, 10. jan. — Roman ameriškega pisatelja Alexa Haleya »Korenine« ln po knjigi po
sneta istoimenska televizijska serija sta zbudila tudi med Japonci tolikšno zanimanje, da 
so se prebivalci »dežele vzhajajočega sonca«, ki sicer veljajo za homogen narod, začeli bolj 
in bolj ukvarjati s svojim izvorom. Modno ravnanje po črnskem pisatelju, ki je iskal svoj 
rod v Afriki, je postalo donosno delo za poslovne ljudi in hkrati draga reč za radovedneže.

Iskanje tavoma je med Ja
ponci tem bodj nenavadno, 
ker gre za deželo, katere pre
bivalci upravičeno izjavljajo, 
da ne vedo za nacionalne pro
bleme, kakršni marsikje na 
svebu kalijo odnose med ljud
mi. SiceT pa to nerazumeva
nje ponazarja tudi japonski 
jezik, ki ima isto besedo za 
narod, raso in ljudstvo. Zara
di tega pogosto prihaja do 
zadreg v prevodih za nepou
čene tujce, ki imajo v svo
jem jeziku posebno besedo za 
vsakega izmed omenjenih treh 
pojmov.

Če odštejemo manjšo na
rodnostno skupino Aanu, ki ži
vi na otoku Hokaddo in ka je 
svetlolasa, imajo tako rekoč 
vsi Japorci črne lase. Narodo
slovci tudi to navajajo kot 
enega izmed dokazov za »či
stost naroda«, ki se je zgodo
vinsko izoblikoval na medse
bojno ločenih, dokaj samo
stojno razvijajočih se otokih.

Seveda pa ni skrivnost, da 
so to »homogenost naroda« v 
preteklosti izkoriščali tudi za 
šovinistične teorije. Japonski 
sociologi še zdaj priznavajo, 
da je v deželi opaziti diskri
minacijski odnos do drugih 
narodov. Se vedno niso odpra
vili številnih daskrimanacij- 
skdh ukrepov nasploh, še po

sebej pa proti Korejcem. Pri
seljenci s polotoka Kareja, 
med katerimi jih je mnogo 
ostalo po drugi svetovni voj
ni, ko so delali v rudnikih in 
opravljali razna druga težka 
deda, so največja narodnostna 
manjšina na Japonskem. Po 
približni oceni jih je zdaj na 
vseh japonskih otokih okoli 
700.000.

Zanimanje, ki ga je zbudila 
Haleyeva knjiga, pa je zdaj 
tudi Japonce pripeljalo do 
ugotovitve, da niso homogen 
narod, marveč da večina mo
ra iskati svoje korenine na 
Koreji, v Kitajski in v deželah 
jugovzhodne Azije. Presenet
ljivo naključje: večina seda
njih Japoncev izhaja s Kore
je, torej lz dežele, na katere 
prebivalce še zdaj pogosto 
gledajo zviška in podcenjujo
če.

Mnogi Japonci prizadevno 
iščejo svoj izvor. Ob tej nji
hovi težnji se je razvila do
nosna poslovna dejavnost. V 
tej zvezi velja posebej omeni
ti nastanek japonskega gene- 
alofikega društva, ustanovlje
nega v Tokiu leta 1976. To 
društvo je ustanovilo tudi do
pisno šolo, v kateri slušatelji 
proučujejo svoj izvor. Vpisni
na je sicer precej visoka —

vnaša 30.000 jenov — zdaj je 
vpisanih okoli 2.000 ljudi iz 
raznih poklicev po vsej Ja
ponski. Doslej je kakih ' 350 
slušateljev uspešno končalo 
šestmesečni tečaj. Dobili so 
diplome tehnikov za rodoslov
je.

Ob pomoči takih tehnikov 
in drugih strokovnjakov lah
ko zdaj vsak radovedni Japo
nec poišče svojo »osebno pra
domovino«. Potem ko društvo 
vse razišče in ob ponovnem 
preverjanju izloči morebitne 
pomote, izda posebno »rodo- 
slovmo deblo«, narisano na 
okrašenem zvitku ter oprem
ljeno s posebnm pečatom ča
stnega predsednica, ki izhaja 
iz japonške cesarske družine.

Za takšno potrdilo o svo
jem izvoru plača radovedni 
Japonec okoli 300.000 jenov, 
kar je zdaj — po lanski po
dražitvi japonske nacionalne 
valute — nekaj nad tisoč 
ameriških dolarjev. Kljub raz
meroma visoki ceni je zani
manje čedalje večje zlasti med 
tako imenovanimi starimi dru
žinami in v tistih poklicih, 
katerih predstavniki so pre
pričani, da jim bo »rodovnik s 
pečati« pripomogel k še večji 
veljavi v domači srenji.

DRAGO BUVAC

VODORAVNO: 1. nemški književnik, avtor pesmi In novel (Theo- 
dor, »Jezdec na belcu«), S. prristojbina za uradno opravilo, kolko- 
vina, 11. talna telovadba, 12. del večje celote z določeno samostoj
nostjo, 13. upravno središče Asturije, 14. vrsta metulja, 15. navi
hanec. kujon, 16. pred leti odličen slovenski dolgoprogaš (Drago). 
18. začetnici slovenskega partizanskega pesnika Kajuha, 19. sloviti 
slovenski matematik, ki je sestavil več logaritmov (Jurij), 20. tu- 
kaj, 22. tveganje, nevarnost, 25. brencelj, 27. divje govedo * veli
kimi in zavitimi rogovi, 2S. kovaško ognjišče, 30. otok, na katerem 
je čarovnica Kirka spremenila Odisejeve tovariše v prašiče, 31. splet 
kovinskih vezi, 32. ranocelnik, 33. reka v Bretanji, ki se pri Dinanu 
izliva v Sx. Maloški zaliv.

NAVPIČNO: 1. naselje na najzahodnejši točki jugoslovanske ja
dranske obale, 2. šport za vsakogar, 3. omlačen snop žita, 4. šol
ska ocena, 5. poljski književnik, avtor satirično-groteskne komedije 
»Policaji« (Slawomir), 6. manjši dobitek pri tomboli, 7. francoski 
pisatelj (»Ariana«), 8. kup za kuhanje oglja, 9. začetek dirke, 10. 
orel iz germanske mitologije, 11. nekdanja vojaška enota, 17. na
sprotovanje. protest, 19. francoski gledališki igralec, režiser in or
ganizator (Jean, 1912—1971), 21. telesne okončine, 23. ime drama
tika Cankarja, 24. ime sovjetske namiznoteniške igralke Rudnovc, 
25. Icha, razgon, 26. režiser filma »To so gadi« (Jože), 27. nočno 
zabavišče s programom, 29. letovišče pri Opatiji.

REŠITEV PREJŠNJE KRIŽANKE

VODORAVNO: 1. Rosario, 7. Ozar k, 12. Adonls, 13. plasma, 14. 
Javka, 15. AH, 16. tao, 17. Akra, 18. agent, 20. NS, 21. Eratosten, 
24. AP, 28. ainaro, 27. tisk, 30. lan, 32. Pia, 33. viola, 34. onager, 
36. Kodrič, 37. ajvar, 38. Mahatma.

Križanka
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Ljudje in nravi
Novci za glasbo

Statistiki so izračunati, 
da Italijani skupno 140-mi- 
lljonkrat vržejo novčič, v 
režo, da bi poslušali to ali 
ono pesem s plošč. To ra
zvedrilo jih stane sedem 
milijard lir. V severni Ita
liji pride po ena skrinja 
s ploščami na vsakih pet 
kvadratnih kilometrov po
vršine, na jugu pa je mre. 
ža nekoliko bolj redka. In
dustrija teh naprav je v 
krizi kljub dejstvu, da je 
Umi proizvedla in izvozila 
1O0M00 takih aparatov. V 
italijanskih tovarnah glas
benih avtomatov je zapo
slenih okoli 100.000 ljudi.

Hektari preprog
V newyOrškem hotelu 

Commodore, ki so ga za
prli leta 1976, je te dni 
razprodaja. LgStniki posku. 
šajo pretopiti v denar prav 
vse, kar je še kaj vredno. 
Tako je naprodaj oprema 
za 2.000 sob, na tone sre
brnine, 12.8 hektara pre
prog in tekačev, 4.000 
postelj, 40M0 blazin 
ter nešteto brisač in dru
gih predmetov za vsakda
njo rabo. Stavba ob 42. ce
sti je bila last železniške 
družbe, ki je napovedala 
stečaj in katere kolodvor 
je bil tik zraven. Iz po
stajnega poslopja so gost
je lahko prišli v hotel, 
ne da bi jim bilo treba 
stopiti na ulico. Oprema 
apartmaja z devetimi pro
stori, kjer je leta 1952 pre- 
nočil Divight Eisenhoioer, 
ima izklicno ceno 20.000 
dolarjev. Stropna obloga 
v hotelski avli je napro
daj za 25.000 dolarjev. Ne
ki hotel je že prvi dan 
razprodaje sklenil veliko 
kupčijo: kupil je vso op
remo v 200 hotelskih so
bah, za koliko, ni znano.

Plavalec v Renu
Pierre Passot, 29-letni 

Francoz, je prejšnji teden 
blizu Strasbourga skočil
v renske valove z name
nom, da bo plaval do ust
ja reke. Upa, da bo v do
brem tednu preplaval oko
li 800 kilometrov. Svoj po
dvig je moral prekiniti, 
vendar le za krajši čas. 
Ko je prispel do zapornic, 
zaklenjenih zaradi konca 
tedna, je zlezel iz reke in 
peš nadaljeval pot. dokler
vi prišel do »odprte vo
de«. Passot ima potapljaš
ko obleko, ki ga varuje 
pred mrzlo reko, katere 
voda ima zdaj kvečjemu 
pet stopinj Celzija. Na po. • 
ti ga spremljajo sodelav
ci, ki mu dajejo hrano in 
pitno vodo.

Španska erotika
Andres Garcia, 30- letni 

industrialec iz Katalonije, 
je dobil te dni na na
gradnem tekmovanju neke 
barcelonske revije »glav
ni dobitek«, špansko igral, 
ko Susano Estrada, ki se 
je prva med kolegicami do 
golega slekla pred films
ko kamero. Petindvajset
letna igralka se zdaj veno
mer slači, tako za film ka
kor za oder in za strani 
erotičnih revij. Tako je 
čez noč postala zvezda 
erotizma in pornografije, 
ki se v deželi širita zadnji 
dve leti. Pod frankističnim 
režimom je bila golota 
prepovedana v filmu in ti
sku, minili sta dve leti 
po padcu tega režima, pre- 
den se je v španskem ki
nu pojavil denimo film 
»Zadnji tango v Parizu«. 
— Susana Estrada je to
rej postala »enodnevna 
sužnja« omenjenega kata
lonskega industrijalca. 
Njeno »suženjstvo« se je 
začelo opoldne, ko je iz

žrebanec prišel na dogo
vorjeno mesto. Spremlja
ti ga je morala po mestu, 
e njim je šla na kosilo tn 
na večerjo, po opisu na
grade je morala ostati v 
njegovi družbi pozno v 
noč, šele potem se je sme
la vrniti domov. Zanima
nje za to loterijsko ko
medijo raste, prihodnji te
den bo revijo prav gotovo 
kupilo še več ljudi. Zdaj 
skoraj ne mine teden, da 
se ne bi v kioskih pojavil 
kak nov list, večinoma gre 
za tednike, ki jih je zdaj 
že na ducate. Spanci ku
pujejo, čeprav vedo, da 
bo ta val kmalu minil in 
da bodo mnogi listi spet 
izginili. Primer: barcelon
ski »Intervieiv« je zaradi 
erotične vsebine v krat
kem dosegel naklado mi
lijon izvodov. »Drugi so 
to fazo že zdravnaj pre
brodili,« je zapisal neki 
madridski list, »mi pa še
le zdaj doživljamo obdob
je, v katerem nismo več 
drugačni kot druge evrop
ske dežele.«

Odpust zaradi filmov
Neka kolnska tovarna 

je odpustila monterja, ki 
je med odmorom za ma
lico predvajal kolegom 
pornografske filme. So
dišče pa je bilo mnenja, 
da to ni razlog za odpust 
in da mora podjetje spet 
sprejeti monterja v služ
bo. V utemeljitvi sodbe 
je rečeno, da uslužben
cem ni mogoče predpiso
vati, kaj naj počno v pro
stem času, če s tem ne 
kršijo reda in ne kalijo 
miru.

Tovvnsend 
o Margareti

Zakon s princeso Mar
gareto ne bi bil srečen, 
pravi Peter Toumsend, 
nekdanji adjutant kralja 
Jurija V. Prihodnji mesec 
bo v Londonu izšla knji
ga, iz katere je »Daily 
Eipress« objavil nekaj iz
vlečkov. Toumsend piše, 
da bi se morala Marga
reta, če bi postala njego
va žena, odpovedati mar
sičemu, med drugim po
ložaju in apanaži, tega pa 
ji on kot mož ne bi mo
gel nadomestiti. Pravi, da 
je sam napisal besede, s 
katerimi je Margareta 
sporočila svoj sklep, da 
se ne bo poročila »s ka
petanom Petrom Toum- 
sendom«, zagrenjen pa je 
bil zato. ker ga ni nihče 
pravočasno obvestil, da 
bi se lahko diskretno 
umaknil. Toumsend, ki 
zdaj živi z drugo ženo in 
s tremi otroki v Versail
lesu, navaja v knjigi, da 
iz spoštovanja do britan
ske kraljevske družine ne 
želi pisati podrobnosti o 
svoji ljubezni s princeso 
Margareto, čeprav je pre
pričan, da bi bila »dobra 
kupčija«. Žalostno je. do
daja. da princesa kljub 
svoji takratni odpovedi 
ni našla sreče. Sam ne 
čuti do nje ničesar . več, 
poudarja, to je že zdav
naj mimo. V njegovi dru
žini ni nihče v zadregi, 
če nanese beseda na prin
ceso Margareto, to pa se 
zgodi kvečjemu enkrat na 
mesec.

Cesta pred vojnami
V ZDA je bilo v tem sto

letju mnogo več žrtev av
tomobilskih nesreč, kakor 
je padlo vojakov v dvesto
letni zgodovini države. Po 
podatkih, objavljenih v li
stu »Washington Post«, ie 
v 76 letih našega stoletja 
umrlo na cestah ZDA nad 
dva milijona ljudi, v vseh 
dosedanjih vojnah ZDA pa 
jih je padlo 652D00.
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SKEČA ISA VRVICI NAPISAL: VITAN MAL 
NARISAL: MATJAŽ SCHMIDT

103. Iz zelene »luknje« se Je razlegel Matičev klic: 
»Jakob! Jakob!« Kuža ni opazil, da gre za posne
tek, in je zvesto sledil glasu. Kar preskočil je zid 
in Bik je bil zadnji, ki se je odpravil po bližnjici 
v podzemlje. Zabobnelo je, ko je pristal na travi. 
Zgoraj se je sicer spraševal, če ne bi bilo morda 
pametneje, da gre v garaže lepo po stopnicah, toda 
pri tem bi zamudil pol predstave,' pa še poglavar
ju bi se dal v zobe... »Jakob, k nogi!« se je sli
šalo iz diktafona. Kuža je stopal za fantoma, če
prav se mu je čudno zdelo.

104. Niti najmanj nista bila podobna Maticu. Pa 
tudi dišala sta čisto drugače kot njegov gospodar. 
Črni blisk je vstopil skozi majhna železna vrata, na 
katerih je pisalo KURILNICA. Tudi Bik je zleze) 
za njim, Jakob pa je obstal, kot bi se bal črne od 
prtine. Tudi cviliti je začel, šele ko se je razlegel 
Matičev ukaz: »Jakob, k nogi!«, se je pognal čez 
prag. Bik je hitro zaloputnil železna vrata. V pro 
štoru je bilo kljub razsvetljavi precej temačno in 
prav jima je prišla poglavarjeva svetilka. Pramen 
žarkov se je splazil po betonskih tleh.

105. Zdrsel je čez cel splet raznobarvnih žic in 
cevi. Jakob je zalajal. Najprej potihoma, potem glas
neje, tožeče. Razlegel se je odmev in Bik je planil 
v smeh. Tudi njegov glas so stene spačile in po
množile. »Zdaj kar lajaj, kolikor te je volja!« Po
glavar pa ni bil tako miren. Skrbelo ga je, koliko 
easa ne bo Bikovega očeta v kurilnico. Bil je nam
reč kurjač. »Do jeseni ga nc bo. Šele potem ko bo 
zače! ku-ku-kuriti ...« Poglavar si je oddahnil. Zaprl 
je vrata zasilnega izhoda, potem pa se spustil na 
stopnico in si pomel dlani: »Tako, Matic, zdaj sva 
si bot!«
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GLEDALIŠČA
DRAMA SNG

Dare*, 17. Jan., ob 15. url: MJold- 
&re: IMPROVIZACIJA V VER
SAILLESU — SKAPINOVE ZVI
JAČE (komedija). Abonma ddja- 
šGd. 2 popoldanski.

Torek 17. jan., ob 20. uri: Arfbu- 
zov: STAROMODNA KOMEDI
JA. Gostovanje v Solkanu. Na 
Goriškem srečanju matlih odrov.

MALA DRAMA SNG
Torek, 17. jan., ob 17. uri: L4au- 

tier: RAGUA. Gostovanje v
Novi Gorici. Nastopa Meta Vra- 
ničeva. Na Goriškem srečanju 
malih odrov.

OPERA IN BALET SNG
Torek, 17. jan., ob 15. uri: G. 

Puccini: MADAME BUTJEEFLY. 
Zaključena.

Breda, 18. jan., ob 19.30: U. Gior
dano: ANDRE CHENIER. Abon
ma E in izven.

Četrtek, L9. jan., ob 1«. uri: C. 
Puccini: NOTREDAMSKI ZVO
NAR. Zaključena dn izven.

MESTNO GLEDALISCB 
LJUBLJANSKO 

GLEDALIŠKA PASAŽA 
Torek, 17. jan., ob 19.30: J.

Anouilh: POVABILO V GRAD. 
Za a'bomna RED A.

Breda, 18. jan., ob 19.30: D. Jo
vanovič: GENERACIJE. Za
abonma RED SREDA.
Ob 20. uri: J. Anouilh: POVA
BILO V GRAD. Gostovanja — 
NOVA GORICA.

Četrtek, 19. jan., ob 19.30: J.
Anouilh: POVABILO V GRAD. 
Za -abonma RED B.

EG GLEJ 
LJUBLJANA

Petek, 20. jan., ob 23. uri: P. 
Lužam SREBRNE NITKE, VI. 
ponovitev.
Cenjene obiskovalca vabimo, 

da sii predstavo ogledajo v prit
ličju centralnega kopališča Tivoli 
na južni strani bazena (dohod 
Skozi mrežna vrata s parkirišča 
*avoda Tivoli!).

Predprodaja vstopnic ja ▼ pos
lovalnici GLOBTOURA t Maxi- 
marketu (nasproti vhoda v vele
blagovnico) in uro pred predsta
vo pri blagajni ob vstopu v dvo
rano. Študentje imajo 50 odst. 
popust. Opozarjamo rta kasnejši 
■ačetek predstava.

LUTKOVNO GLEDALIŠČ® 
LJUBLJANA MARIONETE, 

Levstikov trg 2
Torek, 17. jan., ob 17. url: S. 

Makarovič: PEKARNA MIŠMAS. 
Zaključena predstava za sindik. 
organizacijo LEK — Ljubljana. 

Breda, 18. jan., ob 13.30: V. Tau
fer — L. Novy: MOJCA IN 21- 
VALI. Zaključena predstava za 
OS Zvonka Bunka — Ljubljana.

SLOVENSKO NARODNO 
GLEDALIŠČE 

MARIBOR
Torek. 17. jan., ob 19. uri: P. 

Hadžič: CENTRALA — mono
drama z Janezom Klasincem. 
Gostovanje v pionirskem domu
▼ Rušah.

PREVIORSKO DRAMSKO 
GLEDALIŠČE 

NOVA GORICA
GORIŠKO SREČANJE MALIH 
ODROV 78
Torek. 17. jan., ob 12. uri: S!a- 

womir Mrožek: ČAROBNA NOC 
NA ODPRTEM MORJU. Izvaja 
Prešernovo gledališče Kranj. 

Komorna dvorana PDG.
Ob 17. uri: Gilbert Lčatier:
RAGU A. Izvaja Meta Vranič, 
SNG Drama Ljubljana. Komor
na dvorana PDG.
Ob 20. uri: Aleksej Arbuzov:
STAROMODNA KOMEDIJA. Iz
vaja SNG Drama Ljubljana. 
Predstava v veliki dvorani PDG 
Soška 1.

BLOVENSKO LJUDSKO 
GLEDALIŠČE 

CELJE
Tore*, 17. Jan., ob 15.30: Rudi 

Šeligo: ČAROVNICA IZ ZGOR
NJE DAVČE. H. mladinski 
abonma.
Ob 19.30: Rudi Šeligo: ČAROV
NICA IZ ZGORNJE DAVČE. 
HI. mladinski abonma.

PREŠERNOVO GLEDALIŠČE 
KRANJ

Torek, 17. Jan., ob 12. uri: S. 
Mrožek: ČAROBNA NOC — NA 
ODPRTEM MORJU. Gostovanje
▼ Novi Gorici v - okviru GORI
ŠKEGA SREČANJA MALIH 
ODROV.

Univerza v Ljubljani — Akade
mija za glasbo priredi danes, 17 
Januarja 78 ob 20.15 simfonični 
koncert v veliki dvorani Sloven
ske filharmonije.

Dirigenti: doc. Anton Nanut in 
■lušatelja Frano Krasovac, III. 
letnik in Marko Gašperšič II. letnik.

Solist: Mile Kosi — viola, II. 
letnik, razred red. prof. Alberta 
Dermalja. Na sporedu so dela: J. 
Dolarja, J. Ch. Bacha, F. Schu
berta in C. M. v. Webra.
.________________________ 312-K

KONCERTNI ATELJE DRUŠTVA 
SLOVENSKIH SKLADATELTEV, 
Trg francoske revolucije 6/1 vabi 
danes zvečer na recital oboista 
B02A ROGELJE in pianista ACI- 
JA BERTONCLJA. Spored: Wein- 
prl, Škerl, Cilenšek, Krenek, P. 
Mihelčič, Ranki. Razstavlja aka
demski slikar ZMAGO JERAJ.

315-K

SPORED ZA TOREK

KINOTEKA, Miklošičeva c. 38: 
ob 16., 18. in 20. uri franc. barv. 
film VELIKA RESTAVRACIJA. 
Režija: Jacques Bernard. Glav. 
Tl.: Louis de Fimes, Maria Ro
sa Rodrigu ez.
Prodaja vstopnic uro pred prvo 
predstavo.

KINO UNION:
. . . smejemo se napakam in 
porednostim, ki smo jih sami 
radi po^runtali, ko smo bili še 
mladi . . . (izjava obiskovalca). 
Prodoren uspeh slovenskega 
barv. WS filma — komedije TO 
SO GADI, v režiji in po sce
nariju Jožeta Bevca, doslej zanj 
že več kot 60.000 obiskovalcev. 
Produkcija: Viba film, 1977.
Glasba: Janez Gregorc. Igrajo: 
Bert Sotlar, Milada Kalezič, 
Majda Potokarjeva, Boris Ca
vazza, Mila Kačičeva, Dare Va
lič, Iva Zupančičeva in drugi. 
Kratki film Dušana Povha »Re- 
quienvt. Predstave ob 15., 17., 
19. in 21. uri.

KINO KOMUNA:
danes zadnjikrat! — franc, barv 
politična drama DE2 NAD SAN- 
TIAGOM. Prod.: Les Films Mar- 
quise, 1975. Film je prejel ne
kaj mednarodnih nagrad. Scena
rij in režija: Helvio Šoto. Igra
jo: Annie Girardot, Jean-Louis
Trintignant, Bibi Andersson, 
Bernard Fresson, Riccardo Cuc- 
ciola in drugi. Filmske novice 
št. 2. Predstave ob 16., 18.16 in 
20.30. Hrvaški podnaslovi! Za
radi dolžine filma so cene

▼stopnicam ■viteoel — Ju trk 
zadnji film umrlega raftlaetrja 
Luchin* Vlaoon&J* NEDOLŽNI, 
Ital. bfvrr. drama. Igrajoč Oko- 
oarlo Gttanndni, Laura Antona!li, 
Jennifec 0’NedU.
Ob U). uri ie MATINEJA amer. 
barv. akcijskega filma — trim. 
IME MI JE GATOR. Režija in 
glav. vi.: Burt Reynolds. Samo 
danes!

KINO VIC:
franc. barv. WS akoijska krim. 
drama POLICIJSKI KOLT 357 
(Police Pythom 357). Prod.: Al
bina, Pariš, 1976. Glasba: Geor- 
ges Delerue. Kamera: Etienne
Becker. Scenarij: Daniel Bou
langer. Režiser: Alain Comeau. 
Igrajo: Yves Montand, Simone 
Signoret, Frangois Perrier, Stef- 
fania Sandrelli in drugi. Brez 
tednika! Predstave ob 16., 18.15 
in 20.30. Film ni primeren za 
otroke. Zaradi dolžine filma so 
cene vstopnicam zvišane!

KINO ŠIŠKA:
zaradi zanimanja še danes — 
ital. barv. VV film — krim. 
drama REVOLVER. Produkcija: 
Panta Film, 1973. Glasba: Ennio 
Morricone. Scenarij: Arduino
Beretti. Režija: Sergio Sollima. 
Igrajo: Oliver Reed, Fabio Te
sti, Paola Pitagora, Agostina 
Belli in drugi. Brez tednika! 
Predstave ob 16., 18. in 20. uri. 
— DANES ZADNJIKRAT! Jutri: 
premiera ital. barv. akcijske 
krim. drame CAMORA, NEA
PELJSKA MAFIJA.

KINO SLOGA:
francoska barv. W erotična ko
medija VZORNA DEKLETA. 
Glasba: Maurice Lecoeur. Sce
narij in režija: Jean-Claude Roy. 
Igrajo: Michele Girardon, Bella 
Darvi, Frangois Guerrin, Caro- 
line Cartier in drugi. Filmske 
novice št. L Predstave ob 16., 
18. in 20. uri. Hrvaški podna
slovi! Otrokom ne dovolimo og
leda filma! še danes in jutri! 

OTROŠKI KINO MOJCA: 
amer. barv. risani film ROBIN 
HOOD. Produkcija: Walt Disney 
— Buena Vista, 1973. Režija: 
Wolfgang Reitherman. Glasovi: 
Phill Harris, Peter Ustinov, 
Terry-Thoma3 in drugi. Razgi
bana in vesela zgodba o Juna
ku Sherwoodske hoste, toda to
krat z živalskimi lika. Predstavi 
ob 16.30 in 17. uri. Hrvaški pod
naslovi!

KINO TRIGLAV:
angl.-amer. barv. film, parodija 
na grozljive zgodbe POVABILO 
NA VEČERJO Z UMOROM. Re
žija: Robert Moore. Igrajo: Pe
ter Sellers, Elsa Lanchester, Da
vid Ni ven, Alec Guinness in dru
gi. Predstave ob 16., 18. in 20. 
uri. Brez predfilma!
Vstopnice prodajamo uro pred 
začetkom predstav!

KINO KRIŽANKE: 
ameriški barvni film MALI IN
DIJANEC, ob 18. in 20. uri. 
Režija: Bernard Mc Eveeth. Ig
rajo: James Gamer, Vetra Mi
le«, Pat Hingle, Clay O^Brien. 
Prodaja vstopnic uro pred za

četkom predstave.
KINO DOMŽALE: 

slov. barvni film LETALCI VE
LIKEGA NEBA. ob 20. uri. 

KINO RADOMLJE: 
ital.-Špan.-nem. film DIAMANTI 
STAREGA GANGSTERJA, ob 19. 
uri.

KINO CENTER — KRANJ:
ital. barvni pust. film DEMON 
AVTOSTOPA, ob 16., 18. in 20. 
url.

KINO STORŽIČ — KRANJ: 
amer. barvni dokum. film PTI
CE, ČEBELE — VSI TO DELA
JO, ob 16., 18. in 20. uri (spol
no življenje živali).

KINO TRŽIČ:
Špan. barvni film MOJA DRAGA 
SENJORITA, ob 17. in 19. uri. 

KINO DOM — KAMNIK: 
franc, barvni krim. film ZBO
GOM, POLICAJ, ob 18. in 20. 
uri. V glavni vi.: Lino Ventilira. 

KINO PLAVŽ — JESENICE: 
amer. barvni fiim LEV MED 
GANGSTERJI, ob 18. in 20. url. 

KINO RADIO — JESENICE: 
angl. barvni film ALFIE DAR- 
LING, ob 17. in 19. uri.

KINO RADOVLJICA: 
amer. barvni film VONJ ŽENE, 
ob 20. uri.

KINO BLED:
amer. barvni vestern PEKLEN
SKI PREGON, ob 20. uri. 

KINO SVOBODA II — 
TRBOVLJE:

amer. pust. film TARZAN IN 
ČRNI PANTER, ob 17. in 19. 
uri.

KINO DELAVSKI DOM — 
TRBOVLJE:

amer. barvni W film ROMAN
CA NA RIVIERI, ob 17. Jn 
19. uri.

KINO SORA — ŠKOFJA LOKA: 
angl. melodrama OSTANIMO 
SKUPAJ, ob 20. url.

»KINO KRKA — NOVO MESTO: 
ital. barvni akcijski film RAM- 
BO PROTI UGRABITELJEM, 
ob 17. in 19. uri.

KINO ČRNOMELJ:
Japon. risani film MAČEK V 
ŠKORNJIH, ob 17. url 

KINO DELAVSKI DOM — 
ZAGORJE OB SAVI:

angl. barvni CS vestem MOŽ 
IMENOVAN POLDNE, ob 17. in 
19. uri.

KINO BREŽICE: 
zah .nem. barvni film VSI DRU- 
GT SE IMENUJEJO ALI.

KINO ROGAŠKA SLATINA: 
amer. barvni vestem SEDEM 
TON DOLARJEV, ob 17. in 
19.30.

aM flbor BUD Jote 
vodi MactJfena Raftouša; 16.30 Pri
jetno popokfeM vam telijo; 17.00 
DNEVNIK; 17.20 Obvestila; L7.25 
Na tekočem traku iz studia 3; 
17.50 REPORTAŽA DNEVA — Er 
nest Ružič: POMURJE PRED VO
LITVAMI; 18.00 MLADINSKI RA
DIJSKI KLUB MLADI — MLA
DIM; 18.30 DOBER VEČER, KA
KO STE KAJ?

OBVESTILA
Društvo računovodskih in finan

čnih delavcem Ljubljana, priredi 
dne 18. januarja 1978 za določene 
uporabnike družbenih sredstev 
(družbenopoflltične organizacije — 
sindikate, SZDL, organizacije bor
cev itd., druge družbene organi
zacije ,društva, hišne svete in 
druge) seminar o knjigovodstvu 
in zaključnem računu za leto 1977 
po novih predpisih.

Seminar !bo v dvorani KS. Sta
dion, Ljubljana, Staničeva 41, z 
začetkom ob 8.00 uri.

Avtobusna zveza proga 14.
Kotizacijo 200 din za udeležen

ca plačate v gotovini pri vstopu v 
dvorano. 270-0

V

KINO
MARIBOR

KINO GLEDALIŠČE: 
ob 15.30, 17.45 in 20. uri jug. 
barv. film VZRAVNAJ SE, DEL 
FINA! Zadnjič. Režiser: Alek-
sandar Durčinov. V glavnih vi.: 
Neda Američ, Darko Dameski, 
Slobodan Dimitrij evič.

KINO UNION:
ob 16.30, 17.45 in 20. uri amer. 
barv. CS pust. film MAJHNO 
MESTO V TEKSASU. Režiser: 
Jack Starret. V glav. vi.: Ti- 
mothy Bottoms, Susan George, 
Bo Hopkins.

KINO PARTIZAN: 
ob 10. uri franc. barv. CS ko
medija ZOPET SEDMA ČETA. 
Režiser: Robert Lamoureux. V 
glav. vi.: Jean Le f e vre, Pierre
Mondy, Henry Guybet, Robert 
Lomoureux.
Ob 15.30, 17.45 in 20. uri angl. 
barv. fantast, film ZEMLJA, IZ
GUBLJENA V ČASU. Režiser: 
Kevin Connor. V glavnih vi.: 
Doug McClure, John Mc Enery, 
Susan Penhaligon.

KINO UDARNIK: 
ob 15.30, 17.45 in 20 uri franc, 
barv. VV grozljivka DRAKULA 
— OCE IN SIN. Režiser: Edo- 
uard Molinaro. V glav. vi.: Ber
nard Menez, Christopher Lee, 
Marie Helene Breillat. Film za 
otroke ni primeren.
V sredo, dne 18. 1. 1978 ob 10. 

uri matineja v KINU PARTIZAN 
s franc. barv. CS komedijo ZO
PET SEDMA ČETA.

RADIO
MARIBOR

7.30 DANES ZA VAS; 8.00 Po
ročila, pregled tiska in zabavna 
glasba; 8.15 Obvestila, zabavna 
glasba in vmes reklame; 8.35 Za 
dobro volijo (ans. Jožeta Burnika 
s pevci in Fantje treh dolin); 
14.00 Novice, nato zabavna glas
ba; 14.10 Turistični napotki v 
nemščini; 14.15 Obvestila, zabavna 
glašba in reklame; 14.25 Lepe 
melodije; 14.40 Naši zbori — Žen-

zavod tivoU
REKREACIJSKO DRSANJE
Je ▼ torek ob 20., v sredo ob 
10. in 211 (starejši), v četrtek ob 
20., v petek ob 21. (starejši), r 
soboto in nedeljo ob 10., 14. in 
20. uri. V času zimskih počitnic 
bo še dodatna rekreacija in sicer 

i v torek 24. I. In 31. 1. ob 10. 
1 uri, v četrtek 26. 1. in 2. 2. ob 
: 10. uri, in v petefc 27. 1. in 3. 
; 2. ob 10.30.

CENTRALNO KOPALIŠČU 
TIVOLI

Kopanje je ▼ ponedeljek ob 
14.45, 16.30, 20.30, v torek ob 
10.30, 14.45, 20.30, v sredo ob 
14.45, 16.30, 20.30, v četrtek ob 
10.30, 14.45, 16.30, 20.30, v petek 
ob 14.45, 16.30. 20.30, ▼ soboto
Ob 9., 13.30, 18., ▼ nedeljo ob
9. in 14. uri.

ZLATI KLUB
Je odprt vsak dan razen nedelje 
od 9. do 22. ure, v soboto od 8. 
do 14. ure. Ob torkih in petkih 
je samo za ženske, ostale dneve 
pa mešano.

BOWLING
je odprt vsak dan od 15. do 22. 
ure, ob sobotah in nedeljah od 
110. do 22. ure.

CUK KLUB
je odprt vsak dan razen torka od 
20.30 do pol treh.

Je odprta ob torkih, sredah in 
nedeljah od 20. do pol enih, ob 
četrtkih in petkih od' 20. do enih 
(ob četrtkih je na sporedu stara 
glasba) in ob sobotah od 15.30 
do 19. za mlajše od 18 let ln od 
20. do enih za starejše.

11.00 ZDRUŽENE MUTACIJE; 
11.30 DAN NA DAN; 12.00 MOR
DA AKTUALNA TEMA; 112.20 
TOPA BIJMO V; 12.40 LITERARNI 
ZALOGAJ; 13.00 OSREDNJA PO
ROČILA; 13.10 MISEL IN KUL
TURA; 13.30 GLASBA; 14.00 OD
MEVNIK; 14.10 OBVESTILA IN 
REKLAME; 14.15 GLASBA.

Mladinski center 
Zg. Šiška

Ponovno začenjamo s ciklusom 
izobražervalno-diskusi j skih večerov. 
Prva tema bo VRHUNSKA TN 
MNOŽIČNA KULTURA. Uvodne 
besede bo imel tov. Albert Avgu- 
štinčič. Torej vabljeni v SREDO, 
18. 1. 1978 ob 19. uri v prostorih 
OO ZSMS Zg. šiška. Vodnikova 
141.

MALI OGLASI

POŠTENEGA najditelja moške čr
ne denarnice z vsemi dokumenti, 
zgubljene v Polhovem Gradcu pro
sim, da mi Jo vrne proti nagra
di in da se mu javno zahvalim.

0705-RA-l

KOMPLETNE selitve, prevoze 
opravljamo strokovno za za
sebni in družbeni sektor. Za
nesljivi in točni! Informacije 
po tel.: 342-420.

593-OA

VODOVODNE instalacije in 
popravila izvajam na novo in 
popravila. Cenjene ponudbe 
po tel. 061-75-557.

777-OA

Komisija za medsebojna 
delovna razmerja pri

OSNOVNI ŠOLI 
PODBOČJE

razpisuje 
prosta dela in naloge

UČITELJA za zemlje
pis in zgodovino
za čas od 1. 2. 1978 do 
konca šolskega leta.

POGOJA: PRU ali absol
vent PA.

OD po samoupravnem spo
razumu.
Na voljo je samsko sta
novanje.
Prijave pošljite do 20. 1. 
1978 na OS Podbočje, 68312 
Podbočje. 322

MALI OGLASI
INFORMACIJE

• TEL. 22-657 '

DEŽURNI
ZDRAVNIK

LJUBLJANA
Nočna dežurna zdravniška alui- 

ba je za nujne Obiske na domu 
od 19. do 7. ure, ob nedeljah in 
praznikih ves dan, in to v nas
lednjih enotah Zdravstvenega do
ma Ljubljana.
Bežigrad: Kržičeva •. H), tefleto«

310-533.
Center: Miklošičeva «. 24, telefon 

318-063.
Vič-Rudnik: Postojnska o. 24, tli. 

261-121.
Moste-Polje: Prvomajska i, tei.

43-145.
Šiška-£tentvid-Medvode: Derčeva

ul. 5, za občansko stavbo, tel. 
555-221.

Grosuplje-Ivančna gorica: ▼ moti 
Ivančna gorica, telefon 783-039 
ali 783 006, v odsotnosti zdrav
nika kličite po tel. 61-121 (ZD 
Ljubljana — enota Vič).
NOČNA NEDELJSKA in pras

ni črna dežurna zobna ambulanta 
je v zofbni ambulanti v nebotič
niku, Kidričeva 1, soba 8t. 7, II. 
nadstropje. Ambulanta nudi po
moč v nujnih primerih, in to 
vsak dan od 20. ure zvečer, do 
8. ure zjutraj naslednjega dne, o>b 
nedeljah in praznikih ves dan.

ZDRAVNIŠKA DEŽURNA 
SLUŽBA MARIBOR

V mestu: dr. Albert Klobučar, 
okoliška dežurna služba: dir. Stje- 
pan Žiger in dr. Borut Kosi, am
bulantna dežurna služba: dr. Da
nica Blanuša, pediatrična dežurna 
služba: dr. Alenka Bezget.

DEŽURNA
LEKARNA

LJUBLJANA 
Centralna lekarna, Prešernov

MARIBOR
Tanek, 17. Jan.: »Pri vadui,

trg S.

Partizanska 1.

Boutique

TRST LA. MELA 
ul. del Ponte 4 
Piazza della borsa 
(podhod)
platneni jeansl: 
CAMELOT 
BELL BOTTOM 
jeansi
iz žameta — Iz flane- 
le — iz sukna
po zelo ugodnih 
cenah
moške In ženske 
pletenine
moda casual — 
oblačila folk

Delovna skupnost skupnih 
strokovnih služb
SIS občine Logatec,
Po sklepu zbora delavcev 
z dne 26. 12. 1977 razpi
suje prosto delo ln nalo
ge
KNJIGOVODJE
POGOJI:
— srednja strokovna Izo
brazba ekonomske smeri
— najmanj 2 (dve) leti 
delovnih Izkušenj
— moralnopolitična neo
porečnost
Delo se združuje za ne
določen čas, predvideno 
je 2-mesečno poskusno 
delo.
Kandidate vabimo, da po
šljejo ponudbe s opisom 
o Izpolnjevanju pogojev 
na naslov: Skupne stro
kovne službe SIS občine 
Logatec, Cevlca 20, — do 
vključno 30. 1. 1978.
O izbiri bomo kandidate 
obvestili v 15 dneh od za
ključka razpisa. 277

Odbor za medsebojna 
delovna razmerja pri

OSNOVNI ŠOLI 
SIMONA JENKA 
SMLEDNIK

objavlja
prosta dela in naloge

UČITEUA MA-FI
PRU ali P (študent)

Nastop dela 6. februarja 
1978.

324

OŠNHR HRASTNIK
Odbor za medsebojna 
razmerja delavcev 
v združenem delu

ob j avl ja

1. delovne naloge In 
opravila pri pouku
sl. J. (4 ure), srbh. ]. 
(7 ur) in v knjižnici 
(20 ur)
za dol. čas (od 17. 1. 1978 
do 30. 6. 1978)
2. delovne naloge 
v OPB
(razredna stopnja) za do
ločen čas (od 27. 2. 1978 
do 30. 6. 1978)

330

ZAVOD
SR SLOVENIJE 
ZA STATISTIKO

s p r • J m • delavca za
opravljanje delovnih 
nalog

samostojnega 
svetovalca za 
statistiko kmetijstva

Kandidati morajo Imeti 
visoko izobrazbo agro
nomske smeri ln pet let 
prakse.

Osebne dohodke ln pos
kusno delo določa pravil
nik Zavoda SR Slovenije 
za statistiko. Nastop de
la Je mogoč takoj ali po 
dogovoru.
Prijave s podatki o stro
kovnosti ln dosedanjem 
delu pošljite v 15 dneh od 
dneva objave Zavoda SR 
Slovenije za statistiko, Vo- 
žarskt pot 12, Ljubljana.
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•♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦e.

SAMOUPRAVNA 
STANOVANJSKA 
SKUPNOST 
OBČINE DOM2ALE 
Ljubljanska 110/a
razpisuj e 
prosto delo in naloge

TAJNIKA SKUPNOSTI
POGOJI:
— visoka ali višja Izo
brazba ekonomske, prav
ne ali tehnične smeri
— 5 let ustreznih delovnih 
Izkušenj
— sposobnost organizira
nja in vodenja
— moralno-politične vrline

Kandidati naj prijavo > 
dokazilom o strokovni izo
brazbi In opisom oprav
ljanja nalog pri doseda
njih zaposlitvah pošljejo 
na Samoupravno stano
vanjsko skupnost Domža
le v 15 dneh po objavi.

316

Izvršni odbor
Veterinarska postaje
»POSAVJE«
p. o. Ljubljana-Polje
razpisuje 
dela ln naloge

DVEH DIPLOMIRANIH 
VETERINARJEV
Pogoji: diplomiran veteri
nar splošne smeri z dve
ma letoma delovnih izku
šenj
Kandidati morajo Izpol
njevati še naslednje po
goje:
a) imeti morajo vozniški 
izpit
b) odslužen vojaški rok

Delo se združuje za ne
določen čas. Delovna or
ganizacija stanovanj nima. 
Kandidati naj vložijo pi
smene vloge v 8 dneh na 
naslov: Veterinarska po
staja »POSAVJE« p. o. 
Ljubljana Polje, Polje 350 
61260 Lj. Polje.
O Izidu razpisa bomo kan
didate obvestili pismeno 
v 15 dneh po sklepu Iz
vršnega odbora. 314

'ICcrlc/iau
velfetrgovsko in proizvodne 
podjetje KRANJ n. sol. o 
Kranj, Poštna 1

objavlja
za potrebo TOZD ENGRO 
n. sub. o.
prosta dela ln naloge

TRGOVSKEGA
POTNIKA
za območje Ljubljane
Kandidati morajo Izpol
njevati poleg splošnih še 
naslednje pogoje:

— imeti mora poklic po
slovodje teksti Ino-galante 
ri jske stroke In pet let de
lovnih Izkušenj na Izo
brazbo
— imeti vozniški Izpit X 
kategorije

Zaželeni so kandidati lz 
Ljubljane.
Nastop dela je mogoč ta
koj.
Samo pismene prijave po
šljite ali oddajte ▼ tajni
štvu podjetja 64001 Kranj, 
Poštna ul. I, 15 dni po 
objavi.
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ZIMSKE POČITNICE 
V HOTELIH BERNARDIN

— Vse sobe s pogledom na morje, kopal
nico, balkonom in telefonom

— Brezplačni ogrevani bazeni, savne in 
tenis igrišča

— Ugodni penzioni!

7 DNI OD DIN 1.075,00 

14 DNI OD DIN 2.040,00

REZERVACIJE: HOTELI BERNARDIN 66320 
PORTOROŽ, TEL. (066) 75-771

♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
'♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦
♦

►♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦

(^V.aA^ay?v?V£)
ženska konfekcija

M. 35398
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DO EMONA MERKUR
objavlja 
naslednja prosta dela:

za Delovno skupnost DO Emona Merkur
1. PRAVNIKA

pogoji: pravna fakulteta z opravljenim pravosod
nim Izpitom ln 2 letoma delovnih izkušenj

2. SAMOSTOJNEGA REFERENTA 
za ljudsko obrambo in družbeno 
samozaščito
pogoji: višja ali srednja šola z nekajletnimi Iz
kušnjami na tem področju

3. SAMOSTOJNEGA REFERENTA 
za varstvo pri delu in požarno varnost
pogoji: višja tehniško-vamostna šola ali srednja 
tehniška šola z opravljenim izpitom II. stopnje 
lz varstva pri delu in nekajletnimi delovnimi 
Izkušnjami

4. DVEH LIKVIDATORJEV
pogoj: 1 leto delovnih izkušenj pri likvidaturi 
vhodne dokumentacije

za TOZD Trgovska hiša Maximarket
5. TREH PRODAJALK TEKSTILA

pogoj: KV prodajalka tekstilne stroke

6. TREH PRODAJALK PAPIRNE 
GALANTERIJE
pogoj: KV prodajalka

7. PRODAJALKE USNJENE GALANTERIJE
pogoj: KV prodajalka

8. NAMESTNIKA ODDELKOVODJE 
ŠPORTNEGA ODDELKA
pogoj: VKV trgovski delavec

9. PRODAJALCA POHIŠTVA
pogoj: KV prodajalec

Za dela od 1—9 je poseben pogoj poskusno 
delo, ki traja 2 meseca.
Ponudbe sprejemamo 15 dni po objavi, in sicer 
za Delovno skupnost na naslov: DS DO Emona 
Merkur, kadrovski oddelek, Ljubljana, Trg re
volucije 1, za TOZD Trgovska hiša Maximarket 
na naslov: TOZD Trgovska hiša Maximarket, kar 
drovska služba, Ljubljana, Trg revolucije 1.
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Komisija za razpis DO

AGROPROGRES
Podjetje za Inozemska zastopstva 
Ljubljana, Gradišče 18

raipliu jt ponovne 
prosta vodilna dela ln naloge

VODJE ORGANIZACIJSKO KADROVSKEGA 
SEKTORJA
Poleg splošnih pogojev morajo kandidati izpol
njevati še naslednje pogoje:

— Imeti morajo visoko ali višjo strokovno Izo
brazbo pravne ali upravne smeri ln najmanj 
3 leta delovnih Izkušenj pri upravljanju pravnih 
poslov v zunanji trgovini ali drugih organizaci
jah združenega dela, v upravnih ali pravosodnih 
organih:
— najmanj pasivno morajo obvladati en tuj sve
tovni Jezik, zaželena Je nemščina;
— biti morajo moralnopolitično neoporečni

Rok prijav« j« 18 dni od dneva objave tega 
razpisa.
Kandidati naj pošljejo prijave v zaprtih ovojni
cah na naslov: DO AGROPROGRES, Ljubljana, 
Gradišče 18 — Komisija za razpis.
Prijavi je treba priložiti dokazila o Izpolnjeva
nju razpisnih pogojev ter potrdilo o nekazno
vanju. 286
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SOZD SAP—VIATOR 
DO VIATOR Tovorni promet n. sol. o.
TOZD Tovorni promet n. sub. o.
Celovška 166

.. Po sklepu delavskega sveta TOZD Tovorni pro
met Ljubljana, prodaja naslednja

OSNOVNA SREDSTVA:
2 Scania LBT 110 S/42 vlačilca, letnik 1971 
Scania LBS 110/46 kamion, letnik 1970 
Scania LBT 110 S/42, kamion, letnik 1971 a pri
kolico Itas ,
2 Man 19275 DFS vlačilca, letnik 1969 *
TAM 5500 kamion, letnik 1972

Vozila so vozna.

Ogled vozil je dne 19. 1. 1978 od 8. do 12. ure, 
potrebne Informacije pa dobite po telefonu St. 
557-021 int. 245. 803
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GOSTINSKO PODJETJE 
»PLANINKA« KAMNIK

■ Razpisna komisija pri DS

razpisuje 
prosta dela in naloge

DIREKTORJA PODJETJA
Poleg pogojev, predpisanih v 511. čl. ZZD, mo
rajo kandidati izpolnjevati če naslednje pogoje:

1. VS izobrazba gostinske, komercialne ali or
ganizacijske smeri
2. 3 leta delovnih izkušenj na odgovornih delov
nih opravilih oziroma nalogah 
ali
1. a SS izobrazba gostinske smeri
2. a 5 let delovnih izkušenj na odgovornih de
lovnih opravilih oziroma nalogah
3. moralno-politične vrline in organizacijske spo
sobnosti za vodenje DO

Kandidati naj pošljejo prijave s priloženimi do
kazili na naslov: Gostinsko podjetja »Planinka« 
Kamnik — Titov trg 4, s pripisom — za razpis
no komisijo — v 15 dneh po objavi. 327

Delovna organizacija

TRGOVINA, n. sol. o.
LJUBLJANA, Beethovnova 11

po sklepu samoupravnih organov

▼ a b 1 k sodelovanju

za delovno skupnost skupnih zadev
1. UPRAVNIKA POČITNIŠKEGA DOMA 

Macesnov ga| v GOZD MARTULJKU
2. SVETOVALCA

(oddelek m Investicije)

3. PRAVNIKA S PRAVOSODNIM IZPITOM
(oddelek za splošne ln upravnopravne zadeve)

4. STENODAKTILOGRAFA
(za oddelek za plan, obračun in analiza)

za gospodarsko-računskl sektor
5. SAMOSTOJNEGA DEVIZNEGA 

REFERENTA
za določen čas
(za oddelek za devizno poslovanje)

za TOZD inženiring in oprema 
poslovna enota — projektiva

6. DVA KONSTRUKTORJA

Kandidati morajo poleg splošnih pogojev izpol
njevati še naslednje:

pod 1.: zahtevamo srednjo Izobrazbo gostinske 
ali ekonomske smeri, 3 leta delovnih Izkušenj 
pri opravljanju del z delovnega področja, kan
didati morajo imeti organizacijske sposobnosti 
ter smisel za komuniciranje z gosti, biti morajo 
družbenopolitično razgledani, 3 mesece poskus
nega dela ^
pod 2.: zahtevamo višjo ali srednjo izobražbo 
ekonomske, komercialne, tehnične ali organi
zacijske smeri, 3 oz. 5 let delovnih izkušenj, S 
mesece poskusnega dela
pod 3.: zahtevamo visoko izobrazbo pravne sme
ri, 2 leti ustreznih delovnih izkušenj, pravosodni 
izpit, 3 mesece poskusnega dela
pod 4.: zahtevamo srednjo Izobrazbo administra
tivne smeri, 6 mesecev ustreznih delovnih izku
šenj ln 2 meseca poskusnega dela
pod 5.: zahtevamo srednjo izobrazbo ekonomska, 
komercialne ali splošne smeri ali osemletko, 2 
oz. 5 let ustreznih delovnih izkušenj
pod 6.: zahtevamo srednjo izobrazbo tehnlšk« 
smeri, 2 leti ustreznih delovnih izkušenj in tri 
mesece poskusnega dela

Za vsa navedena dela se delo združuje za nedo
ločen čas, razen pod točko 5., kjer se delo zdru
žuje za določen čas za nadomeščanje delavke na 
porodniškem dopustu.

Višina osebnega dohodka je določena ■ samo
upravnim sporazumom o medsebojnih razmer
jih — delitev sredstev za osebne dohodke ln za 
nadomestila;

Kandidati naj pošljejo svoje vloge z dokazili o 
izpolnjevanju pogojev in opisom dosedanjega 
dela v 8 dneh od objave v Sektor za kadrovska 
in socialne zadeve DO Slovenijales trgovina — 
Ljubljana, Titova 21. 282

IZDAJA TEMELJNA OZD ČASOPISI V CGP DELO, LJUBLJANA, TOMŠIČEVA 1—3 —TELEFONI UREDNIŠTVA 23-522 DO 23-520 — TISKA: TEMELJNA OZD GRAFIKA V CGP DELO, LJUBLJANA, TITOVA 35, TELEFON 
315-366 — NASLOV UREDNIŠTVA: LJUBLJANA, TOMŠIČEVA 3, POŠTNI PREDAL 29, 61001 LJUBLJANA — PRODAJA: NAROČNINA IN PRODAJA DELA, LJUBLJANA, GRADIŠČE 14, TELEFONI 23-464, 21-043 23-104 24-319 
— POSAMIČNA ŠTEVILKA STANE 3,5 DINARJA, SOBOTNA ŠTEVILKA 5 DINARJEV — ZASEBNI NAROČNIKI IMAJO V NAROČNINI POPUST: NAROČNINA 75 DIN NA MESEC — NAROČITE LAHKO TUDI SAMO 
PETKOVO ŠTEVILKO ZA 14 DIN — NA MESEC IN SOBOTNO ZA 20 DIN — NAROČNINA ZA PETKOVO IN SOBOTNO ŠTEVILKO JE 34 DIN — OGLASNA AGENCIJA: DELO, ŠUBIČEVA 1, 61001 LJUBLJANA, 
TELEFON 21-896 — MALI OGLASI NA TELEFON 22-657 — DOSTAVA: TELEFON 21-043 — NOVA NAROČILA ZA DNEVNIK DELO SPREJEMAMO VSAK DAN IN ZAGOTAVLJAMO DOSTAVO NAJKASNEJE V TREH 
DNEH — NAROČNINA JE SAMO MESEČNA, ODPOVEDI UPOŠTEVAMO SAMO OB KONCU MESECA — ROKOPISOV NE VRAČAMO __ TELEKS: YU DELO 31-255.

TELEFON 
DEŽURNEGA 

UREDNIKA 20-646
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gorenja gorenje gorenje gorenje gorenje 
gorenja gorenje gorenje gorenje gorenje 

gorenja gorenje gorenje gorenja gorenja

GORENJE SOZD, o. sub. o., Velenje
Komisija za medsebojna razmerja delavcev 
DSSS SOZD

objavlja

prosta dela oz. naloge

GLAVNEGA NADZORNEGA ORGANA 
v službi stanovanjskega gospodarstva
POGOJI:
1. gradbeni Inženir z najmanj 3 leti delovnih 
izkušenj ali gradbeni tehnik z najmanj 5 leti 
delovnih Izkušenj
2. občasno terensko delo
3. vozniško dovoljenje B kategorije
4. poskusno delo 75 delovnih dni

Prijave z dokazili o izobrazbi naj pošljejo kan
didati Kadrovski operativl, GORENJE TGO VE
LENJE.

Prijave sprejemamo 15 dni po objavi.

Strokovni Izobraževalni center za voznike 
motornih vozli Ljubljana Ježica

VPISUJE KANDIDATE v redne In večerne 
oddelke šole za poklicne voznika 
motornih vozil vseh kategorij
Kandidati morajo imeti končano osemletko, ozi
roma vsaj 6 razredov osnovne šole s sprejemnim 
Izpitom.

Razpisujemo tudi seminarje za bodoče voznike 
inštruktorje vseh kategorij.

Prijave za šolo za voznike sprejemamo do konca 
januarja 1978, za tnštruktorske seminarje pa do 
15. februarja 1978.
Informacije dobite v tajništvu centra ali po te
lefonu 341-790 ln 341-813. 320
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Odbor za medsebojna razmerja

^plsisrarua
tovarna trikotažnih izdelkov 
Ljubljana, Zaloška 14

objavlja
naslednja prosta dela to naloge:

1. TEHNOLOGA II
2. MEHANIKA II
3. DVEH SNAŽILK

Poleg splošnih morajo kandidati topodnjevati še 
naslednje pogoje:

pod 1.: srednja Sola tekstilno-kamljske-opleme- 
nititoe smeri ali karnijske smeri, veselje do dela 
v laboratoriju
pod 2.: poklicna šola — strojni ključavničar, od
služen vojaški rok
pod 3.: končana osnovnošolska obveznost

Poskusno delo traja 3 mesece.
Prijave sprejema splošni sektor »Pletenina«, to
varna trikotažnih izdelkov, Ljubljana, Zaloška 14, 
8 dni po objavi.
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Razpisna komisija za Imenovanje Individualnega 
poslovodnega organa delovne organizacije
»ALMIRA« — alpska modna Industrija 
Radovljica z n. sol. o.

razpisuje
po določbah 53. čl. samoupravnega sporazuma o 
združevanju In 20.—23. čl. statuta OZD ter v skla
du z družbenim dogovorom o temeljih kadrov
ske politike na območju občine Radovljica dela 
to naloge

GLAVNEGA DIREKTORJA
Poleg splošnih, z zakonom določenih pogojev, 
morajo kandidati izpolnjevati še naslednje po
goje:
— visoka ali višješolska Izobrazba In 3 oz. 5 let 
delovnih Izkušenj pri ustreznih delovnih nalo
gah
— osebne ln moralno-politlčne vrline
— organizacijske sposobnosti

Prijave sprejemamo 15 dni od dneva objave 
oglasa. Prijavi Je treba priložiti dokazila o Iz
polnjevanju razpisnih pogojev. Kandidate bomo 
o izbiri pismeno obvestili.

Kandidati naj prijave pošljejo na naslov: »AL
MIRA« — alpska modna Industrija Radovljica — 
Jalnova ul. 2, z oznako »za razpisno komisijo 
za imenovanje glavnega direktorja«.
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Splošna bolnišnica
»Dr. FRANCA DERGANCA«
Nova Gorica, Šempeter pri Gorici

razpisuj«
prosta dela ln naloge za delavce s posebnimi 
pravicami In odgovornostmi

VODENJA IN ORGANIZIRANJA DELA 
TEHNIŠKO OSKRBOVALNE SLUŽBE
Kandidati morajo poleg splošnih Izpolnjevati še 
naslednje posebne pogoje:

— visoka stopnja izobrazbe elektro ali strojne 
smeri
— 5 let delovnih izkušenj v stroki
— moralno-politične in etične vrline iz 45. člena 
družbenega dogovora o temelju kadrovske poli
tike na območju občine Nova Gorica (Uradno 
glasilo št. 4/76).

Osebni dohodek po samoupravnem sporazumu 
o osnovah in merilih za razporejanje dohodka, 
čistega dohodka in delitev sredstev za osebne 
dohodke.
Stanovanje po dogovoru.
Prijave z dokazili o izpolnjevanju razpisnih po
gojev in opisom dosedanjih delovnih izkušenj 
naj kandidati v 15 dneh dostavijo na naslov: 
Splošna bolnišnica »Dr. Franca Derganca« Nova 
Gorica, 65290 Šempeter pri Gorici.
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Zapustila nas je naša sodelavka

Ida Bertoncelj
oddelkovodja v pokoju

Na zadnji poti Jo bomo spremili v torek,
17. januarja 1978, ob 15.15 Izpred mrliške vežice 

na pokopališče Blejska Dobrava

Kolektiv TP Murka Lesce
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Inženiring za gradnjo 
investicijskih objektov

SMELT
LJUBLJANA 
Vojkova 61

objavlja
naslednja prosta dela to naloge

1. PROJEKTANTA
za projektiranje energetskih naprav v industrij
skih objektih ter opravljanje ded in nalog pri 
gradnji objektov 
Pogoj:
diplomiran inženir strojništva z 1-letnlml delov
nimi izkušnjami ali inženir z 2-Ietnimii delovnimi 
izkušnjami na področju investicijske dejavnosti 
ter znanjem nemškega ali angleškega jezika

2. TEHNOLOGA
za opravljanje posameznih del ln nalog projek- 
tive in gradnje objektov ter načrtovanje to 
spremljanje proizvodnje 
Pogoji:
inženir strojništva ali organizacije deda z 2-Ietni- 
mi delovnimi izkušnjami na področju investicij- 1 
ske dejavnosti oziroma organizacije dela ali teh
nologije ter znanje nemškega jezika

Zaželen nastop deda takoj in za nedoločen čas. 
Ponudbe s priloženimi dokazali o izpolnjevanju 
navedenih pogojev, kratkim življenjepisom in na
vedbo dosedanjih zaposlitev naj kandidati poš
ljejo v 15 dneh po objavi na naslov: Komisija za 
medsebojna delovna razmerja Inženiringa 
SMELT Ljubljana, Vojkova 61.
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Vsem sorodnikom in znancem sporočamo žalostno vest, da nas je 
po hudi bolezni mnogo prezgodaj zapustil naš dragi mož, oče, brat,

stric in dedek

Rudolf Cemažar - Stane
uslužbenec v pokoju in udeleženec NOB

Od njega se bomo poslovili na viškem pokopališču v četrtek,
19. januarja 1978 ob 16. uri

Do pogreba leži v Frančiškovi vežici na Žalah

Žaluj oči:
žena Vida, otroci Alenka, Rudi, Sonja z družinami, Stane, 

brat Ivan z družino, sestra Štefi z družino in drugo sorodstvo

Ljubljana, Celje, Beograd, 14. januarja 1978

Sporočamo žalostno vest, da nas je prezgodaj 
zapustil

Samo Dobovienik
dijak 4. letnika gimnazije

Pogreb bo v torek, 17. Januarja 1978 ob 15.30 
na pokopališču v Dravogradu

Sošolci ln profesorji gimnazije Ravne na Koroškem

SPOROČAMO ŽALOSTNO VEST, DA JE UMRL

DUŠAN CEJAN
DIPL. ING. — UPOKOJENEC

NAS VESTNI IN NEUTRUDNI SODELAVEC OD USTANOVITVE 
PODJETJA, BIVŠI DIREKTOR PAPIRINVESTA, NOSILEC REDA 

DELA S SREBRNIM VENCEM IN DOLGOLETNI ČLAN 
TER VEČKRATNI PREDSEDNIK SAMOUPRAVNIH ORGANOV

POGREB POKOJNIKA BO V SREDO, 18. JANUARJA 1978 OB 15. URI 
IZ JOŽEFOVE VEŽICE NA ZALAH

KOLEKTIV IN DRUŽBENOPOLITIČNE ORGANIZACIJE 
INDUSTRIJSKEGA BIROJA V LJUBLJANI

ZAHVALA

Ob boleči Izgubi drage sestre, tete ta svakinje

DANICE WEISSBACHER
se iskreno zahvaljujemo vsem prijateljem, sosedom to znancem za Izrečeno 
sožalje, podarjeno cvetje ta spremstvo na njeni zadnji poti. Posebna zahvala 
krajevnim organizacijam ZK, SZDL to ZB. Lepa hvala tov. Marici Kerin ln 
tov. Zinki Guček za ganljive poslovilne besede. Posebna zahvala velja tudi 

tov. Ani Breznikar za pomoč, ki nam jo je nudila v teto težkih trenutkih.

Žalujoči:
■estre, brata in drugo sorodstvo 

Senovo, 12. Januarja 1978

Dne 10. januarja 1978 nas je za vedno zapustila

MARIJA BRATE
Žaro smo položili v njen zadnji dom 13. januarja 1978 na Žalah

Zahvaljujem se vsem, ki ste ji v življenju storili kaj dobrega, jo med 
boleznijo prijateljsko bodrili, ob smrti pa z iskreno mislijo počastili 
njen spomin, ji darovali cvetje in jo pospremili v njen zadnji dom. 
Posebno zahvalo pa izrekam prim.-dr. Uršičevi, prof. dr. Žaklju, zdrav
nikom, sestram in strežnemu osebju Gastrokirurškega oddelka Klinič

nega centra v Ljubljani za plemenito lajšanje trpljenja ob njeni
bolezni

Žalujoča sestra Marta ln sorodniki 

Ljubljana, 14. januarja 1978

V prometni nesreči je 11. januarja tega leta umri moj ljubljeni
zlati mož

FRANCE ZUPANC
upokojenec Narodne banica

Na zadnjo pot ga bomo spremili v sredo, 18. Januarja 1978, 
ob 16. uri Iz Nikolajeve mrliške vežice na Žalah

V neizmerni žalosti: 
tena. Mira ln sorodniki

Ljubljana, 16. januarja 1978

Nenadoma je preminil naš sodelavec tovariš

ALOJZ BLAŽIČ
Od pokojnega sodelavca smo se poslovili 16. januarja 1978 

v Grosupljem

Delovna skupnost In sindikalna organizacija UTENSILIA — Ljubljana

Umrl Je tovariš

BOŽO SVETINA
upokojeni delavec republiškega sekretariata 

za notranje zadeve SRS

Od tovariša Boža se bomo poslovili v torek, 17. Januarja 1978, 
ob 12. uri iz Krištofove mrliške vežice na Zalah

Delovna skupnost in družbenopolitične organizacije RSNZ SRS

Umrla je naša draga mama, babica In prababica

MARA REBA
rojena PREDOVIC

Pokopali jo bomo v torek, 17. januarja 1978, ob IS. uri 
na Draškem pokopališču pri Suhorju

Žalujoči:
hčerka Marta z družino, sinovi Niko, Janko, Pero ln Marko 

z družino In drugo sorodstvo

Kranj, Novo mesto, Samobor, Sarajevo, 16. Januarja 1978

ZAHVALA

Ob boleči izgubi moža, očeta, starega očeta to brata

JOŽETA STARCA
se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste sočustvovali z nami, ga v tolikšnem šte
vilu spremili na njegovo zadnjo pot, mu darovali cvetje ter nam izrazili ustno 
ta pismeno sožalje. Posebej se zahvaljujemo ZB NOV Kočevje in Dolenja vas, 
Združenju rezervnih vojaških starešin. Društvu upokojencev Kočevje ter go
vornikom tovarišem Ignacu Karničniku, Petru Šobarju, Jožetu Adamiču in 
Francu Merharju. Zahvalo Izražamo organizatorjem pogreba, častni straži ln 
njegovim sovaščanom za organizirano spremstvo. Zdravnikom ta osebju onko
loškega inštituta v Ljubljani se zahvaljujemo za nego ta pomoč prt lajšanju

njegovih bolečin.

Njegovi

ZAHVALA
Ob boleči izgubi naše mame

LJUBICE RUS
se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem to znancem, ki ste jo pospre
mili na njeni zadnji poti, darovali cvetje in nam izrazili ustno ali pismeno

sožalje.

Žalujoči:
VSI NJENI

Ljubljana, 16. januarja 1978

ZAHVALA
Ob boleči, nenadomestljivi izgubi našega dragega

dr. IVA VREČERJA
se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem ta znancem, ki so ga 
spremili na njegovi zadnji poti, mu darovali vence in cvetje ter izrazili sožalje. 
Posebna hvala prof. Gobou za prisrčne poslovilne besede to Katici Paldta za 

njeno pomoč v najtežjih trenutkih.

Vsem stotera hvala.

Vsi njegovi

Celje, Maribor, 14. januarja 1978 *



Zadnje vesti
Sadat je vzel deset dni miru

KAIRO, 16. jan. (MENA) — Predstavnik kabinet« An va
ra el Sadata je sporočil, da »e je egiptovski predsednik od
ločal, da bo odpovedal vse sestanke v naslednjih desetih 
dneh. To je naredil zaradi tega, da hi temeljito preštudiral 
bližnjevzhodna vprašanja, ki Jih bo obravnaval egiptcvstoo- 
isaraelski komite v Jeruzalemu.

Urho Kekkonen spet predsednik Finske
HELSINKI, 16. jan. (UPI, Reuter) — Na podlagi devet

deset odstotkov preštetih glasov, je bil za predsednika Fin
ske ponovno izvoljen Urho Kekkonen, za katerega je glaso
valo 82 odstotkov volHoev. Kekkonen je bil izvaljen prvič za 
predsednika Finske leta 1956.

Politični neredi v Turčiji
ISTANBUL, 16. jan. — V krvavih spopadih med politič

nimi nasprotniki r Turčiji so bili v zadnjih dveh dneh ubiti 
štirje ljudje, ranjenih pa je bilo deset.

Komite za pripravo konference 
neuvrščenih

HAVANA, 16. Jan. (Tanjug) V Havani »o ustanovili na
cionalni komite za pripravo šeete konference neuvrščenih 
držav, katere gostiteljica bo Kuba v drugi polovici leta 1979. 
Za predsednika komiteja je bil imenovan podpredsednik 
državnega sveta in član politbiroja CK KP Juan Almeida, 
podpredsedniki pa so prav tako člani državnega sveta in 
naj višjega partijskega vodstva Valdes, Garcia, Rodriguez, 
Miret in Sergio de Valle.

V Rimu prijeli bivšega svetovalca 
Lockheeda

RIM, 16. jan. (AFP) — Tukaj so prijeli nekdanjega sve
tovalca ameriške družbe Lockheed v Italiji advokata Ovidia 
Lefebvra. Na zahtevo italijanskih pravosodnih organov, ki 
menijo, da je bil glavna oseba v znani korupcijski aferi 
Lockheed, Je advokata Lefebvra izročila brazilska vlada.

PA ŠE TO
JEZIKOVNE TEŽAVE — V predlogu zakona o označe

vanju organizacij združenega dela in njihovih poslovnih enot 
Je tudi določilo, da morajo biti naslovi in napisi pri ozd 
in njihovih poslovnih enotah v jeziku narodov in narodnosti, 
ki je uradno v rabi v tisti občini, kjer je ozd oziroma njena 
poslovna enota.

Le kaj neki bodo zdaj v Slovenskih občinah ukrenili 
razni Viatorji, Creine, Maksimarketi, Supermarketi, Merka- 
torji, Merkurji, Commerci in podobni?

Več produktivnosti 
zdravilo za izgube
ZIS sprejel ocene o ukrepih za čim uspešnejše pokriva
nje izgub — Uskladiti proizvodnjo z zahtevami na trgu
BEOGRAD, 16. Jan. (Tanjug) — Po sporočilu zveznega ko
miteja za informacije so na današnji seji zveznega Izvršnega 
sveita, ki Ji je predsedoval dr. Berislav šefer, sprejeli ocene 
in sklepe o ukrepih in dejavnostih, ki naj bi se jih nujno 
lotili, da bi čim lažje in uspešneje pokrili izgube in sanirali 
organizacije združenega dela, ki so lani slabo poslovale.

ZIS j* ugotovil, da dejav
nosti in ukrepi za rešitev 
problema izgub, ki smo jah 
sprejeli v prejšnjih letih, ni
so dali zadovoljivih rezulta
tov.

ZIS Je upošteval vsa to to 
sklenil priporočiti vsem re
publikam in avtonomnim po
krajinam, naj vsepovsod to 
na vseh ravneh sprožijo ši
roko družbenopolitično akci
jo, da bi našli čim uspešnej
še in učinkovitejše rešitve za 
odpravo problema izgub. To 
z drugimi besedami pomeni, 
da ne bi smeli dovoliti, da 
bi s to akcijo odlašali do 
sprejetja zaključnih računov 
za leto 1977 in predložitve na
činov službi družbenega knji
govodstva. Ne bi smeli tudi 
dovoliti, da bi se ponovile 
napake iz prejšnjih let, saj 
bi bila to lahko resna ovira 
za uresničevanje politike raz
voja v letošnjem letu.

V sikladu s tem Je tudi 
sklep zveznega izvršnega sve
ta, da so organizacije združe
nega dela, ki so poslovale z 
izgubo, dolžne brez odloga 
na podlagi devetmesečnih ob
računov za leto 1977 ter pr
vih začasnih rezultatov za ce

lotno leto 1977 ugotoviti vzro
ke izgub ta izdelati progra
me ukrepov za odpravo teh 
vzrokov. Te programe naj bi 
po hitrem postopku proučili 
pristojni organi skupščin 
družbenopolitičnih skupnosti, 
ki naj bd tudi spremljali nji
hovo uresničevanje. Poleg te
ga ZIS sodi, da organizacije 
združenega dela, ki so v le
tu 1977 poslovale z izgubo, 
ne bi smele povečati osebnih 
dohodkov, skupščine občin p« 
so dolžne ponovno pretehtati 
Obveznosti teh organizacij do 
proračunov to skladov samo
upravnih interesnih skupno
sti.

Zvezni izvršni svet je mne
nja, da je temeljni pogoj za 
odpravo vzrokov izgub ne
nehno prizadevanje, da bi 
povečali dohodek, zasnovan 
na večji tržno sprejemljivi 
proizvodnji, ki temelji na 
rasti produktivnosti dela, 
zmanjšanju stroškov poslova
nja in učinkovitejšem gospo
darjenju v celoti. Drugače 
povedano, nedopustno je, da 
vire sredstev za kritje izgub 
iščemo v podražitvah in dru
gih oblikah negospodarske 
prerazdelitve dohodka na ro

vaš tistega dela gospodarstva, 
ki pod enakimi pogoji po
sluje uspešno. Prav tako je 
bistveni pogoj za odpravo 
vzrokov izgub usklajevanje 
strukture proizvodnje s zah
tevami trga. To pa je moč 
doseči z razvojno usmeritvi
jo, ki bo pritegnila večje 
število organizacij, da bi * 
angažiranjem svojih sredstev, 
združevanjem dela to sred
stev, sodelovanjem pri sana
ciji kolektivov, ki so izkaza
li izgube, zagotovile pogoje 
za povečanje njihovega in 
lastnega dohodka.

ZIS prav tako sodi, da bi 
morali vsi udeleženci v de
litvi dohodka nujno prevze
ti del bremena tako, da bi 
zmanjšali svoja zajemanja, 
da bi tako organizacijam 
združenega dela, ki posluje
jo z izgubo, olajšali iskanje 
izhoda iz težav. Prav tako 
naj bi v okviru družbene 
akcije za znižanje stopnje 
zadolženosti gospodarstva ra
ziskali možnosti, da bi ozdom, 
ki poslujejo z izgubo, po
daljšali rok za odplačilo de
la anuitet, ki gospodarsko 
neupravičeno bremenijo do
hodek in uvedli druge ukre
pe, ki jim bodo olajšali 
premostitev finančnih težav 
in uspešno izvajanje sana
cijskih programov.

Vesoljca že nazaj
Uspešno dokazana možnost stalno delujočih laboratori
jev z menjajočimi posadkami — Štirje vesoljci in živali

OD NAŠEGA MOSKOVSKEGA DOPISNIKA
MOSKVA, 1«. jan. — Sovjetska vesoljca podpolkovnik Vla
dimir Džanibekov in inženir Oleg Makarov, ki sta se minulo 
sredo pridružila v vesoljskem laboratoriju »Saljut-6« Juriju 
Romanenku in Georgiju Grečku ter z njima letela skupaj 
pet dni, sta se danes po poldite že vrnila na Zemljo z ladjo 
»Sojuz-26«. Tako je bila uspešno dokazana praktična možnost

z menjajočimi se posadkamistalno delujočih laboratorijev 
vesoljcev.

Vesoljca Džanibekov to 
Makarov sta »e vrnila na 
Zemljo z ladjo »Sojuz-26«, s 
katero sta pred 36 dnevi po. 
letela k laboratoriju Roma- 
nenko to Grečko, ki sta zdaj 
ostala sama v »Saljutu-6«, na 
Zemljo pa se bosta vrnila z 
ladjo »Sojuz-27«. Koliko ča.

• Potem ko sta se davi 
ločila od laboratorija, sta 
se Džanibekov in Maka
rov spuščala proti Zemlji 
docela po programu: naj
prej so se na »Sojuzu-28« 
vključila padala, tik pred 
Zemljo pa še zaviralni 
motorji. Spuščanje so 
spremljali iz treh helikop
terjev. Kot uradno poro
čajo, sta se spustila na 
Zemljo 310 km zahodno od 
Celinograda v Kazahstan
ski puščavi, kjer je bilo 
14 do 16 stopinj pod- nič
lo. Vesoljca se po prizem. 
Ijitvi, kot poročajo, dobro 
počutita.

sa bosta še ostala, ni znano, 
slišati pa je, da bi utegnila 
potolči dozdajšnji ameriški 
rekord dolžine poleta v la
boratoriju, to je 84 dni. Prav 
tako ni izključeno, da bi lah
ko čez čas sprejela v goste 
novo posadko dveh vesolj
cev;

Nenavadni vesoljski ekspe
riment, med katerim je labo
ratorij prvič v zgodovini le

tel s dvema pripetima vesolj, 
skima ladjama in dvema po
sadkama vesoljcev na krovu, 
se j« tako uspešno končal, 
štirje vesoljci so skupno 
opravili vrsto pomembnih 
znanstveno-tehničmh in medi- 
cinsko-bioloških eksperimen
tov, med njimi tudi skupni 
sovjetsko-francoski eksperi
ment »cythos«: gre za prou
čevanje obnašanja celic v 
breztežnem stanju, za kar so 
uporabili male vodne živali, 
ce močilke in močerile. Iz
sledke raziskav sta prinesla 
Džanibekov in Makarov s sa
bo na zemljo ter jih bodo 
izročili francoskim znanstve
nikom, ki so med poletom 
opravljali podobne poskuse 
na zemlji.

Vesoljec Valerij Kubasov, 
ki je skupaj z Leonovim po. 
leti 1975 sodeloval v skupnem 
poletu »Sojuz-Apoilo«, je po 
današnji uspešni prizemljit- 
vi Džanibekova in Makarova 
povedal, da predstavlja »Sa- 
ljut-6« drugo, izpopolnjeno 
generacijo vesoljskih labora
torijev. »Polet sedanje posad
ke je odprl pot za ekspedi
cije obiskovanja na krovu la
boratorija, kjer dalj časa de
luje osnovna posadka.« je re
kel Kubasov. »V prihodnje 
bodo v sestav obiskovalnih 
ekspedicij vključevali pred
stavnike raznih poklicev, 
med njimi različne učenjake, 
morda pa tudi predstavnike 
različn:h dežel. S sabo bodo

prinesli različno opremo, 
tam bodo opravljali različ
ne eksperimente, nato pa se 
bodo vračali na Zemljo z re
zultati znanstvenih raziskav.«

Petdnevni uspešni skupni 
polet 32-tonskega vesoljskega 
kompleksa »Sojuz 26—Saljut 
6—Sojuz 27« z dvema posad
kama sovjetskih vesoljcev na 
krovu, je hkrati izpričal, da 
je v perspektivi sovjetski ve. 
soljski program usmerjen k 
ustvarjanju stalno naseljenih 
laboratorijev v krožnici okrog 
Zemlje, na katerih bi oprav
ljali najrazličnejše znanstve
ne poskuse in raziskave — 
vključno z docela praktičnim

• Vesoljec Aleksej Leo
nov pa je dodal, da ima 
laboratorij »Saljut-6« rte. 
jansko šest delovnih 
mest, od katerih so jih 
zdaj izkoristili le štiri. »V 
prihodnje bomo delali ta
ko. da- bomo na labora
torij pošiljali čim več lju
di, s čimer se bo povečal 
obseg opravljenih znan
stvenih nalog.« Leonov je 
tudi povedal, da sta Dža
nibekov in Makarov po
magala Romanenku in 
Grečku pri določenih »pro- 
filaktično-remontnih opra
vilih« na laboratoriju. Ta 
zdaj leti že tri in pol me
sece in je bil očitno po
treben določenih popravil.

varjenjem in zlivanjem do
ločenih metalov in kemičnih 
elementov: to bi bili nekakš. 
ni vesoljski zavodi. Sedanji 
polet je torej mogoče uvr
stiti med tiste, ki predstav
ljajo mejnik v razvoju sve
tovnega vesoljstva.

TIT DOBERŠEK

0 tehnični 
napaki pri 

volkswagnih
Pojavi se lahko na dolo
čenem številu vozil »sci- 
rocco« in »golf« kjerkoli

BONN, 16. jan. (Tanjug) — 
Tehnična napaka na krmil
nem mehanizmu, zaradi kate
re bo tovarna »Volkswa.gen« 
opozorila lastnike okoli 400.000 
vozil tipa »scirocoo« to »golf«, 
naj se oglasijo v najbldžjem 
servisu, se lahko pojavi na 
vseh vozilih omenjenih znamk, 
ne glede na to, v kateri dr
žavi so jih izdelali oziroma 
sestavili.

•Na vprašanje dopisnika Ta
njuga so v centrali avtomobil
skega koncerna v Wolfsburgu 
odgovorili, da bo tovarna do 
konca januarja poslala ser
visom v ZR Nemčiji in v tu
jini potrebne dele za popravi
lo In dokumentacijo.

Predstavnik tovarno »Volks- 
wagen« je poudaril, da nd 
vzroka, da bi bili lastniki vo
zil »golf« in »scirocoo« čez 
mero zaskrbljeni in nestrpni, 
saj so doslej pri okoli 383.000 
voznih tega tipa le v petih 
primerih ugotovili tehnično 
napako. Da bi zagotovili ab
solutno varnost voznikov, pa 
so strokovnjaki »Valkswag- 
na«, ks jih je na pomanjklji
vost opozorila zahodnonem- 
ška avtomobilistična zveza 
(ADAC), vendarle sklenili, da 
bodo pregledali vsa vozila 
omenjenih znamk, ki so jih 
izdelali od avgusta 1974 do 
maja 1975. Gre za vozila 
»golf« s številko šasije od 
175 300 001 do 175 332 700 to za 
vozila »scirocoo« s številko 
šasije od 534 200 001 do 
535 2 041 500. Vsem vozilom iz 
te serije bodo v servisih 
»Vol.kswagna« v krmilni me
hanizem brezplačno vgradili 
dodatno varnostno napravo.

Možnost odložitve upora
be zajamčenih osebnih do- \ 
hodikov do srede leta 1978 je 
omogočila proučevanje seda
njega načina uporabe zajam
čenih osebnih dohodkov in 
sodelovanje med republikami 
in avtonomnimi pokrajinami 
pri usklajevanju politike na 
tem področju.

Po mnenju ZIS je zato 
nujno pretehtati, ali naj bi 
tudi v prihodnje ohranili li
nearne zajamčene osebne do
hodke, ali naj bi jih zdiferen- 
cirali, da bi zagotovili večje 
angažiranje to spodbujanje 
strokovnih delavcev pri od
pravljanju vzrokov izgub.

Da bi se delovni ljudje v 
organizacijah združenega de
la čim bolj zavzeli za odpra
vo vzrokov izgub, je napo
sled nujno zagotoviti, da bo
do v celoti obveščeni o vzro
kih poslovnih neuspehov to 
možnostih za njihovo odpra
vo. Hkrati, je potrebno zago
toviti tudi širše obveščanje 
javnosti o pojavih izgub in 
rezultatih akcij za saniranje 
izgub z namenom, da bi okre
pili moralnopolitično odgo
vornost vseh subjektivnih sil 
za stanje na tem področju.

Rekorden 
prirastek 
v Egiptu

KAIRO, 16. jan. (AFP) — 
V zgodovini Egipta so prvič 
registrirali letni prirastek pre
bivalstva, ki je večji od enega 
milijona, Po podatkih egip
tovskega statističnega urada 
je bilo v Egiptu 1977. leta 
1,003.291 več prebivalcev kot 
leta 1976.

Ponosni kričavo ukazuje, 
jo, leni pa poslušno ubo
gajo.

HAZARD

Lenoba: navada, počiva
ti prej, preden nastopi 
utrujenost.

RENARD

Edvard Kardell 
vIgalu

ŽGALO, 16. jan. (Tanjug) 
— dan predsedstva SFRJ ta 
predsedstva CK ZKJ Edvard 
Kardelj je dane« dopotoval 
▼ Igalo, kjer bo nekaj časa 
preživel na oddihu in okre
vanju.

Teng potuje 
v tujino

PEKING, 16. jan. (Tan
jug) — Podpredsednik kitaj
ske vlade Teng Hsiao-ping bo 
konec prihodnjega tedna od
potoval v Burmo in Nepal.

Po smrti Mao Ce-tunga to 
potem ko je prišlo na ob
last novo vodstvo, je Teng 
naj višji kitajski politik, ki 
odhaja čez kitajsko mejo. Z 
obiskom v Burmi in Nepalu 
se bo odzval povabilom, ki 
jih je že prej dobil pokojni 
premier Cu En-laj.

OGLEDALO

Zaščita manjšine
Prvo zasedanje italijanske vladne komisije za proučeva
nje problemov slovenske manjšine — Izjave članov

OD NAŠEGA RIMSKEGA DOPISNIKA

RIM, 16. jan. — Posebna komisija predsedstva italijanske 
vlade za proučevanje problemov slovenske manjšine v deželi 
Furlaniji-Julijsld krajini se je danes sestala na umestitvenem 
zasedanju. V komisiji, ki bo morala opraviti delo v letošnjem 
letu, je dvajset članov in med njimi pet predstavnikov slo
venske narodnosti.

Tri strokovnjake je imeno
vala neposredna vlada, in si
cer komunista Bojana Iskro 
in Stojana Spetiča ter so
cialista Aljošo Volčiča. Kot 
predstavnika deželne vlade 
sodelujeta v komisiji profe
sor Albin Sirk, ki zastopa 
slovensko skupnost in dr. Ka
rel šiškovič v imenu SKGZ.

Predsednik komisije odvet
nik profesor Giovanni Cassan- 
dro je po prvem sestanku 
povedal, da so se člani do
govorili dokaj podrobno o 
programu in metodologiji 
dela. »Izpolnjevanje zaščito 
jezikovnih manjšin Je zago
tovljeno v šestem členu usta
ve in tretjem členu posebne
ga statuta dežele Furlanije- 
Julijske krajine,« je povedal 
časnikarjem profesor Casand- 
ro. »Obvezujejo nas tudi med
narodni dogovori, čeprav ni 
mogoče reči, da je nastala 
komisija ravno v zvezi z 
Osimskim sporazumom.«

Slovenski predstavniki v 
komisiji so poudarili potre
bo po globalni zaščiti Slo
vencev v Italiji, -se pravi po
trebo po takšnih zakonih, ki 
bodo izenačili Slovence v 
Tržaški, Goriški in Videmski 
pokrajini.

»Del dokumentacije, ki bo 
zbran do naslednjega se
stanka, je zakonski predlog 
italijanske socialistične stran
ke, ki ga je predstavil po
slanec Loris Fortuna to ki 
ostaja po mojem mnenju 
eno od izhodišč za diskusi
jo. Socialisti bodo na dežel
ni to državni ravni soočali 
svoja politična stališča z 
drugimi demokratičnimi sila
mi,« je ob koncu zasedanja 
izjavil socialistični predstav
nik Aljoša Volčič.

Karel šiškovič, predstav
nik SKGZ, je takole komen
tiral začetek dela komisije: 
»Začrtali smo program na
daljnjega dela, ki se bo odvi
jal na podlagi proučevanja 
obstoječih problemov in ob
stoječega stanja. Komisija 
bo morala izhajati iz nače
la največje in najbolj učin
kovite zaščite Slovencev, izo
gibajoč se diskriminaciji med 
pokrajinami, ker bi v na
sprotnem primeril zadela ob 
odpor vse slovenske narod
nostne skupnosti in italijan
skih demokratičnih sil. Ko
misija bo morala ponuditi 
vladi dokument, ki ga bo
do podpirali vsi Slovenci. Ne
sprejemljivo bi bilo, če bi 
se Slovenci v komisiji, ki za
stopajo slovensko narodnost

no skupnost, našla pred izvrše
nim dejstvom ali pred takš
no interpretacijo ustave in 
Osimskih sporazumov, ki bi 
omejevali predloge za polno 
uresničevanje njihovih pra
vic.«

Profesor Albin Sirk pred
stavnik slovenske skupnosti: 
»Moj vtis je, da bo težko 
doseči vse, kar manjšina 
pričakuje. Poudariti pa je 
treba, da bo dokončen osnu
tek v največji meri odvisen 
od politične volje vlade. Ko
misija bo zbrala vso doku
mentacijo o potrebah manj
šine. Delo se bo nato mor- 
da odvijalo tudi v podkomi
sijah, vse dokler ne bo iz
delan zakonski osnutek.«

»Naša naloga je posredo
vati vladi predloge o načinu 
zaščite slovenske skupnosti,* 
je po seji povedal komunist 
Stojan Spetič. »Vlada bo na
to na lastno odgovornost (to 
ne vemo, kakšna vlada bo 
konec leta) politično izbira
la. Po tej vladni izbiri bo 
nato v parlamentu prišlo 
do soočanja z drugimi za
konskimi osnutki komuni
stov, socialistov to ostalih 
strank.«

Komunist Bojan Iskra pa 
je povedal naslednje: »Naj
boljša zaščita je tista, s ka-

Ponovno 
bombardiranje 
juga Libanona

Po večmesečnem zatiš
ju - Desničarske sile na

padle mesta ob meji
BEJRUT, 16. jan. (AFP) — 

Na jugu Libanona so zadnja 
dva dni bombardirali več 
mest, ki so v rokah pripadni
kov palestinsko-progresistič- 
nil sil.

Tuje agencije, ki se sklidti- 
jejo na izjavo vojaškega pred
stavnika palestinskih sil, kate
ro je danes posredovala WA- 
FA, poročajo, da so libanon
ske desničarske sile bomardi- 
rale mesta Kijam, Ibl el Sa
ki in Rašaiju el Fakar, od
daljena kakih 10 kilometrov 
od izraelsko-libanonske meje.

Do ponovnega bombardira
nja-je prišlo po' večmesečnem 
zatišju, nastalem po ustavitvi 
ognja 26. septembra lani.

tero je manjšina zadovoljna. 
V pripravljalni fazi je treba 
najprej upoštevati mnenja 
Slovencev. Naloga komisije 
je, da tehnično izoblikuje 
pravice to jamstva, ki jih 
Slovenci in njihove organiza
cije želijo. Na vsak način 
mora prevladati vsebinsko 
gledanje na te probleme.«

Komisija se bo ponovno 
sestala 3. februarja in bo 
po potrebi proučevala pro
bleme Slovencev tudi ta-m, 
kjer živijo in ddlajo.

JANKO TEDEŠKO

Sožalje Stevana 
Doronjskega

BEOGRAD, 16. jan. (Tan. 
jug) — Podpredsednik pred. 
sedstva socialistične federa
tivne republike Jugoslavije 
Stevan Doronjski je danes 
poslal podpredsedniku ZDA 
Walterju Mondalu sožalje 
ob smrti senatorja Huberta 
Humphreya, bivšega podpred
sednika Združenih držav 
Amerike.

Obračunavanje 
nafte le v dolarjih
RIAD, 16. jan. (AFP)“^. 

Saudski minister za finance 
in gospodarstvo šejk Moha
med Abul Keil je v izjavi za 
saudsko tiskovno agencijo de. 
jal, da namerava njegova dr
žava obračunavati dohodke 
od nafte samo v dolarjih, ne 
pa v kaki drugi valuti.

Karambol v pristanišču
LOS ANGELES, 16. jan. — Ameriški tanker »Sealift 
China Sea« je pri manevriranju v pristanišču takole 
»zajahal« italijansko tovorno ladjo »Lorenzo d’Amico«.

Trčenje ni zahtevalo smrtnih žrtev, pač pa Jo velika 
gmotna škoda, kajti črpalke niso bile kos vodi, M Je 
zalila italijansko ladjo. Telefoto: UPI

»Bdeči telefon« 
skozi vesolie

MOSKVA, 16. jan. (Tanjug) — V Moskvi in Wa- 
Shingtonu so vpeljali stalno direktno vesoljsko zvezo 
med Kremljem in Belo hišo. Zveza poteka preko sov
jetskega satelita »Moljna« in ameriškega satelita »In- 
tesat«. Tako je »rdeči telefon«, ki so ga vpeljali Julija 
leta 1963, kot neposredni stik med sovjetsko in ame
riško vlado, dobil najsodobnejšo in tehnično najbolj 
zanesljivo zvezo.

Doslej sta Kremelj in Bela hiša bila povezana z 
dvojnim kanalom zračnih linij od Moskve do Londona, 
nato pa preko transatlantskega kabla čez New York 
do Washingtona. Sovjetsko-ameriški sporazum o Izpo
polnitvi te direktne zveze je bil podpisan septembra 
leta 1971, nakar so na obeh straneh vpeljali vesoljsko 
zvezo in postaje na Zemlji. Gre za tako Imenovane 
dupleksne kanale, ki lahko delujejo povsem samo
stojno, kar pomeni, da tako sovjetski kot ameriški 
satelit lahko sprejema in oddaja signale Iz Moskve in 
iz Washingtona. Postaje za sprejemanje to oddajanje 
so postavili v Sovjetski zvezi pri Lvovu, v Ukrajini in 
v Podmoskovlju. Za primer, da ena od teh postaj od
pove, takoj prevzema zvezo druga. Sistem takih postaj 
je postavljen tudi na ozemlju ZDA.

DOLOČANJE
VIDNOSTI

Kadar ni megle, dolo
čajo meteorološki opazo
valci . vidnost vizualno gle
de na znane razdalje ust
reznih markantnih točk. 
V ta namen ima vsaka me
teorološka postaja izdelan 
poseben zemljevid — ski
co za določanje vidnosti. 
Na podoben način se lah
ko določa vidnost tudi v 
megli, kot markantne toč
ke pa služijo posebej v 
ta namen postavljeni obar. 
vani stebrički, ki imajo 
zaradi določanja vidnosti 
ponoči navadno tudi luči 
na vrhu. Vendar pa za 
večjo natančnost, ki je po
trebna zlasti na letališčih, 
ta način ne zadostuje. 
Enostaven instrument za 
določanje vidnosti t me
gli ima vrsto različno imi
tiranih filtrov, katerih 
vsak predstavlja ustrezno 
stopnjo. Primerjava svet
losti svetlobnega vira, ki 
ga gledamo skozi meglo in 
skozi filter, nam da ust
rezno stopnjo vidnosti, še 
natančnejše meritve so 
mogoče s posebnimi foto
celicami, vendar pa za 
splošno opazovanje nave
deni načini zadostujejo.

Vremenska napoved Meteorološkega zavoda SR Slovenije
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NAPOVED
SLOVENIJA

Pretežno oblačno, občas
no manjše padavine, v no
tranjosti kot lahno sne
ženje. Najnižje nočne tem
perature bodo med —1 in 
—5, na Gorenjskem do 
—10., v Primorju 4, naj
višje dnevne okoli 0, na 
Primorskem okoli 8.

JUGOSLAVIJA 
Pretežno oblačno bo. Ob 

Jadranu to v severozahod
nih krajih občasne pada
vine.

IZGLEDI ZA SREDO
še nestalno vreme.

VREMENSKA SLIKA 
Nad vzhodno Evropo in 

Balkanom je območje vi

sokega zračnega pritiska. 
Nad zahodno Evropo in 
vzhodnim Atlantikom pa 
se zadržuje obširno cik- 
lonsko območje. Nov pro
dor hladnega zraka je v 
zahodnem Sredozemlju 
povzročil nastanek nove
ga ciklona, ki se pomika 
proti Balkanu, zato se bo 
nestalno vreme nadaljeva
lo.

Vreme to temperatura

16. januarja 1978

fcrsj vreme »teptaj
ob 18. ort

L j ubijam rahlo sneži 0
Planica oblačno —2
Brnik rahlo sneži 0
K redartca v oblakih —0
Maribor oblačno —1
Sl Gradec oblačno —1
Celje oblačno 0
Novo mesto oblačno 0
Portorož oblačno 7
Reka oblačno 7
Pulj delno oblačno 10
Hvar oblačno 16
Dubrovnik rahlo dežuje 11
Zagreb oblačno 0
Beograd rahlo oblačno 6
Sarajevo oblačno 2
Titograd oblačno 8
Skopje oblačno 3
Delov ec rahlo sneži —2
Gradec rahlo sneži —2
Dunaj — —
Benetke —. • —
Milano oblačno 6
Genova — —
Mtinchen megla —3
Ziirlcb oblačno —1
Rim polob lačno 14
Pariz oblačno 6
Berlin jasno 3
Stockholm jasno 1
Moskva — —

Snežne razmere
VELIKA PLANINA: rahlo sneži 

—6 , 60—90 cm snega, vse žični
ce obratujejo;

KRVAVEC: rahlo sneži —5, 15 cm 
novega snega na 60 cm podlage, 
proge so urejene, vse žičnice 
obratujejo;

ŠPANOV VRH: rahlo sneži —2,
15 cm novega snega na 50—80 
cm podlage, žičnice ne obratu
jejo;

JEZERSKO: oblačno —S, 28 om 
snega;

ULOVKA-ZAFLANA: oblačno —1, 
25 cm snega, vlečnica obratuje, 
cesta prevoana;

RATEČE-PLANICA: oblačno —4, 
11 cm novega snega na 70 cm 
podlage;

MARTULJK: rahlo sneži —1, 20
om novega snega na 40 cm pod
lage, vlečnica ne obratuje;

KRANJSKA GORA: oblačno —3,
75 cm snega, vse naprave obra
tujejo, drsališče zaprto;

VRŠIČ: v megli —6, 150 snega;
KREDARICA: rahlo sneži, v megli 

—8, piha zelo močan jugovzhod- 
mk, 200 cm snega;

KOMNA: oblačno —6, 15 cm prši
ča na 230 cm podlage;

KANIN: rahlo sneži —5, v megli, 
25 cm novega snega na 220 
podlage;

BOVEC: megla 0, 4 cm snega;
PREDEL: v megli —5, 10 cm no

vega snega na 85 cm podlage, 
cesta prevozna z zimsko opre
mo;

BLED: prši 1, 18 om južnega sne
ga, drsališče odprto;

ZATRNIK: rahlo sneži —5, 20 cm 
novega snega na 60 cm podlage, 
žičnice obratujejo, cesta prevo 
zna z zimsko opremo;

POKLJUKA: oblačno —1, 10 cm 
novega snega na 110 podlage;

KOBLA: oblačno —1, 15 cm nove
ga snega na 30—90 cm podlage, 
vse žičnice obratujejo;

BOHINJ: oblačno —1, 35 cm sne
ga;

VOGEL: oblačno —3, 210 cm sne
ga, obratujejo nihalka ter se
dežnica Orlove glave in vlečnici 
Križ in Stoneč;

STARI VRH: rahlo sneži —1, 
20—60 cm snega, žičnice obratu
jejo od 8.30—16.30, cesta prevo
zna z zimsko opremo;

ČRNI VRH: sneži —5. 20 cm sne
ga;

GOLTE: sneži —4, 5 cm pršiča na 
20 cm podlage, žičnice obratu
jejo, dostop do spodnje postaje 
nihalke je otežkočen;

MEŽICA: sneži —1, 10 cm novega 
snega ha 10—25 cm podlage, 
žičnica obratuje;

POHORSKA VZPENJAČA: sneži
—5, 25 cm pršiča na 10 cm pod
lage, obratujejo pohorska vpe- 
njača ter vlečnice Bellevue, 
Stolp in Videc;

AREH: sneži —7, 25 cm pršiča, na 
15 cm podlage, obratujeta vleč
nici Areh in Ruška;

KOPE: rahlo sneži —4, 20 cm pr
šiča na 20—30 cm podlage, ob
ratujeta vlečnici Puntgart in Se
dlo; 17. 1. 1978 naprave ne bodo 
obratovale zaradi izklopa elek
trične energije;

POSTOJNA: sneži —2, 5 cm snega;

Opozorilo pred plazovi
Davi je bilo t Julijskih Alpah 

oblačno vreme z rahlimi krajev
nima snežnimi padavinami. V zad
njih 24. lirah je zapadlo lO—25 
cm novega snega na 80—230 pod
lage.

Snežna odeja, ki je nastala v 
zadnjih dneh je še rahla in ne- 
prijeta, zato se je že sprožilo ne
kaj snežnih plazov, kd niso nare
dili škode.

Trenutna nevarnost snežnih pla 
zov je velika in stalna.

Oh otvoritvi nove direktne vesoljske linije je bila 
nocoj v Moskvi tiskovna konferenca. Predstavnik mi
nistrstva za zveze je posredoval tehnične podrobnosti 
in izrazil prepričanje, da bo nova linija omogočila 
stalno in zanesljivo zvezo med vladama in da bo slu
žila interesom detanta in miru. Dosedanja telefonska 
zveza med Moskvo in Washingtonom bo ostala kot re
zerva.

Se eno priznanje Sadatu
NEW YORK, 16. jan. — Ameriška modna fondacija je 
objavila seznam »najlepše oblečenih moških v letu 
1977«. Na prvem mestu je ameriški predsednik Carter,

na drugem pa egiptovski predsednik Sadat. Sadatu so 
Američani tako že drugič izrekli priznanje: revija »Ti
me« ga je pred kratkim razglasila za »državnika leta«.

Telefoto: UPI
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ori voditeljih ZRN

Nujen in hiter vir
Zaradi nakopičenih težav proračuna iz preteklih let je 
uvedba enoodstotnega davka na OD edina možna rešitev
LJUBLJANA, 16. jan. — Nakopičeni problemi, ki že nekaj 
let nazaj rojevajo materialne obveznosti republike do zve
znega proračuna, do premij, regresov in kompenzacij V 
kmetijstvu in težave, ki tarejo republiški proračun pri do
polnilnem financiranju občin, so konec lanskega leta izsilile 
pripravo predloga zakona o enoodstotnem republiškem dav
ku na osebni dohodek.

— v veselje smučarjev in zadovoljstvo organizatorjev »Zlate lisice«.
dobilo 

Foto: Bogo Čerin

Kot 'je poudarila republiš- 
za finance Mi- 
pogovoru z no

vinarji, so se na sekretaria
tu ža finance že vse lansko 
leto ubadali z iskanjem kake 
druge rešitve, vendar jeprak. 
tično ni bilo.

Potreba po iskanju novih 
davčnih virov že dalj časa 
neusmiljeno trka na vrata. 
Docela očitno se je pokazala 
lansko leto, je pojasnila Mi
lica Ozbič. Leto prej se je 
izpad proračunskih dohodkov 
še dalo reševala z zviševa
njem tarif republiškega pro
metnega davka. Vendar je

dvig tarife prometnega dav
ka učinkoval šele od 1. ja
nuarja lani tako, da so os
tale težave iz leta 1976. ne
rešene. Zato so prispevek fe
deraciji za leto 1976 lahko 
poravnali šele februarja 1977. 
V podobnem zaostanku so bi
le tudi druge republike. Po
datki kažejo, da se je priliv 
temeljnega prometnega dav
ka, ki pomeni pomemben 
proračunski vir dohodkov v 
zadnjih letih, naglo zmanjše
val, tako da je leta 1976 pre
prosto zmanjkalo sredstev, 
ko bi morali s pobranim dav
kom plačati prispevek zvez

nemu proračunu. Zaradi te
ga je bilo nujno okrepiti pri
tisk pri pobiranju davkov iz 
ostalih davčnih virov. Vrsta 
razlogov je polagoma pri ved. 
la do tega, da je bil indeks 
rasti temeljnega prometnega 
davka v Sloveniji že dalj ča
sa nižji od jugoslovanskega 
povprečja. Ker pa so za pri
spevek federaciji odločilni 
globalni kazalci rasti temelj
nega prometnega davka in 
ne kazalci po republikah, je 
to pripeljalo republiški pro
račun v težaven položaj, iz 
katerega je bil edini izhod 
hitra uvedba novega davčne
ga vira.

Ker so delegati v republi- 
ški skupščini nasprotovali 
hitremu postopku, po kate
rem naj bi bil zakon sprejet, 
je bilo zmanjšanje proraču
na nujen, a začasen ukrep.

MIHA LESAR

Pinochet
izganja

nasprotnike
Predvsem krščanske de« 

mokrate — Zatiranje 
»politizacije«

SANTIAGO, 16. jan. (Tan- 
jug) — Čilski diktator Pino
chet je z drastičnim ukrepom 
— izgonom kaznoval skupino 
dvanajstih aktivistov krščan- 
sko-demokratske stranke, kd 
so jih v petek zvečer aretira
li v Santiagu in obtožili, da 
so kršili predpise o prepo
vedi politična dejavnosti. 
Med izgnanimi je tudi bivši 
senator Thomas Reyes Viku- 
na in poslanca Andres Aylwin 
in Samuel Astorga. Do nadalj
njega bodo živeli ločeno in 
pod nadzorstvom policije v 
majhnih gorskih krajih po
krajine Arica.

Te aretacije in stroge ka
zni kažejo, da je diktatura 
generala Pinocheta sklenila 
z vse hujšim zatiranjem uti
šati »politizacijo« države, ki 
jo je sama povzročila, ko Je 
razpisala umeten referendum.

Danes
nadaljevanje 

KVSE
Delegacije 35 držav o 
sklepnem dokumentu - 

Kar 106 predlogov

BEOGRAD, 16. jan. (Tan
jug) — Zaključni del beo
grajskega sestanka konferen
ce o evropski varnosti in so
delovanju se bo začel jutri 
povsem delovno in brez sla
vij. Kot so že poprej določi
li, bodo delovna telesa konfe
rence nadaljevala delo, ki so 
ga prekinila 22. decembra. 
Delegacije 35 držav naj bi do 
kraja pripravile sklepni do
kument tega srečanja, upo
števaje 106 predlogov, ki so 
jih zbrali pred počitnicami. 
Med dvajsetdnevnim premo
rom se je zvrstilo precej sre
čanj med državniki in di
plomati, na katerih je tekla 
beseda o beograjskih dogo
vorih, do dogovorov pa je 
prišlo tudi v skupinah držav. 
(Komentar našega poročeval
ca objavljamo na 3. strani.)

Ponovno 
bombardiranje 
juga Libanona
Po večmesečnem zatiš
ju - Desničarske sile na
padle mesta ob meji
BEJRUT, 16. jan. (AFP) — 

Na jugu Libanona so zadnja 
dva dni bombardirali več 
mest, ki so v rokah pripadni
kov palestinsko-progresistdč- 
ndl sil._

Tuje agencije, ki se sklicu
jejo na izjavo vojaškega pred
stavnika palestinskih sil, kate
ro je danes posredovala WA- 
FA, poročajo, da so libanon
ske desničarske sile bomardi- 
rale mesta Kijam, Ibi el Sa
ki in Rašaiju el Fakar, od
daljena kakih 10 kilometrov 
od izraelsieo-libanonske meje.

Do ponovnega bombardira
nja je prišlo po večmesečnem 
zatišju, nastalem po ustavitvi 
ognja 26. septembra leni.

kanci in komunisti zahtevajo 
realne spremembe v vladni 
politiki. Za spremembe se 
zavzemajo tudi socialdemo
krati, čeprav so proti sode
lovanju s komunisti v vladi 
ali vladni večini.

Komunistični zahtevi po 
vladi »demokratične enotno
sti in solidarnosti na osnovi 
točno določenega program
skega sporazuma« se odločno 
upirajo krščanski demokrati. 
V preteklem tednu se je 
direkcija vodilne italijanske 
stranke odločila za »obnovo 
ln poglobitev« šestemega

Bakarič na obisku

Uboji
opozicijskih
voditeljev

Etiopske oblasti sproži
le srdito kampanjo 

proti opoziciji
NAIROBI, 16. jan. (UPI) 

— V najnovejših spopadih 
med etiopskimi oblastmi in 
opozicijskimi skupinami v 
Adis Abebi so ubili 19 vodite
ljev različnih opozicijskih 
struj in prijeli 276 njihovih 
privržencev. Kot poroča radio 
Adis Abeba, so etiopske ob
lasti zadnje dni sprožile sr
dito kampanjo proti opozici
ji, zlasti proti pripadnikom 
ilegalne etiopske ljudske re
volucionarne stranke (EPRP), 
ki razširja propagando proti 
vojaški hunti in se zavzema 
za ponovno vzpostavitev ci
vilne oblasti. Med voditelji, ki 
so jih ubili, je tudi član po
litbiroja omenjene stranke in 
vodja opozicijske struje v 
okviru etiopskih sindikatov, 
med zaprtimi pa so tudi pri
padniki fronte za osvobodi
tev Eritreje.

POBELJENI 
precej večjo »pošiljko«

Intenziven delovni program med tridnevnim obiskom - 
Včeraj srečanje z Brandtom, Schmidtomjn Genscherjem
BONN, 16. jan. (Tanjug) — Na povabilo predsednika zahod- 
nonemške socialdemokratske stranke (SPD) Wiliyja Brandta 
je danes dopotoval na tridnevni obisk v ZRN član predsed
stva ZKJ in predsedstva SFRJ dr. Vladimir Bakarič.

Rim: odstop vlade
Konec petintridesete republikanske vlade Italije—Raz
plet krize »zavit v temo« — »Igra z odprtimi kartami«

vanje komunistom, do moč
ne desnice, ki že sedaj, to
rej .pred pogajanji, postavlja 
veto pred kakršnimkoli so
delovanjem s komunisti. Se
danja vladna kriza se ne od
raža samo kot vladna kriza, 
temveč tudi kot kriza krščan
ske demokracije. Od razpleta 
pogajanj znotraj te stranke 
bo v marsičem odvisen izid 
pogajanj za novo vlado.

Jutri bo pričel predsednik 
republike Leone posvetova
nja s strankami. Sredi tedna 
bo dosedanji ministrski 
predsednik Andreotti že do
bil nov mandat. Tedaj se bo
do pričela prava pogajanja 
med strankami. Karte, s ka
terimi bodo igrale stranke, 
so več ali manj znane, izid 
»politične igre« pa je nego
tov.

Današnji delovni program 
je bil zelo intenziven: dr. Vla
dimir Bakarič se je srečal 
z Wil!yjem Brandtom, kanc
lerjem ZRN Schmidtom in 
zunanjim ministrom Dietri- 
chom Genscherjem, s kateri
mi se je pogovarjal o žgočih 
vprašanjih, ki zadevajo od
nose med ZRN in SFRJ, in 
o mednarodnih problemih.

Bakaričevi sobesedniki bo
do tudi ugledni politiki SPD, 
člani predsedstva stranke 
Hans Jtirgen Wisclmewski in

Horst Ehmke, ministrski pred
sednik pokrajinske vlade Se
vernega Porenja — Vestfali
je Heinz KUhn in predsednik 
zahodnonemških sindikatov 
(DGB) Heinz Oskar Vetter.

Jutri bo dr. Vladimir Ba
karič imel kot gost fondaci- 
je »Friedricha Eberta« pre
davanje o družbenopolitičnem 
sistemu v Jugoslaviji. Na le
tališču Bonn—Koln je dr. 
Vladimira Bakariča pričakal 
in pozdravil član predsedstva 
SPD Horst Ehmke.

OD NAŠEGA RIMSKEGA DOPISNIKA

RIM, 16. jan. — Petintrideseta republikanska vlada Italije" 
je danes odstopila. Kot je običaj, je predsednik republike 
zaprosil Giulla Andreottija, naj formalno še naprej opravlja 
dolžnost predsednika vlade, dokler ne bo imenovano novo 
Izvršno telo. Odprta je vladna kriza, ki sodi med najtežje 
▼ vsem povojnem obdobju.

DR. V. BAKARIČ — Pogo
vori z najuglednejšimi vo
ditelji ZRN.

Sprejema pri 
predsedniku 

Titu
Pred obiski Stevana 

Doronjskega in 
Vladimira Bakariča
HERCEGNOVI, 16. jan. 

(Tanjug) — Predsednik 
republike Josip Broz Tito 
je sprejel podpredsednika 
predsedstva Socialistične 
federativne republike Ju
goslavije Stevana Doronj
skega pred njegovim obi
skom v Socialistični re
publiki burmanski uniji, 
republiki Indoneziji, Ne
palu in Indiji.

Predsednik Tito je spre
jel tudi člana predsedstva 
oentralnega komiteja Zve
ze komunistov Jugoslavi
je in člana predsedstva 
SFRJ Vladimira Bakariča, 
ki je na povabilo pred
sedstva socialnodemokrat
ske stranke nato odpoto
val v Zvezno republiko 
Nemčijo.

Pogajanja za sestavo nove 
vlade ne bodo niti kratka 
niti enostavna. Politični ko
mentarji so si edini, da je 
razplet krize »zavit v temo«. 
Član sekretariata KPI Gerar- 
do Chiaramonte je v 
včerajšnjem »Unitš* ponov
no poudaril zahtevo komuni
stov po vladi demokratične 
enotnosti. Socialisti, republi-

• MILANO, 16. Jan. 
(AP) — V Milanu so da
vi trije neznanci ubili S.V 
letno Ido Zennari ln 26- 
letnega Coslma Taralla, 
ko sta sedela v parkira
nem avtomobilu. Policija 
je sporočila, da so Taralla 
ubili na kraju samem, 
Zennarijeva pa je bila 
smrtno ranjena, ko je ho
tela pobegniti.

Hkrati je v Torinu v ne
kem bifeju eksplodirala 
močna bomba ter hudo 
poškodovala več parkira
nih avtomobilov. Kot na
vajajo, je bila v zadnjih 
dneh to že tretja akcija.

sporazuma iz lanskega julija. 
Krščanska demokracija bo 
torej predložila levipi stran
kam nov sporazum brez me
njave političnega okvira. Kr
ščanska demokracija želi oh
raniti dominantno vlogo in 
enobarvno vlado prav v tre
nutku, ko so vsi .proti tej 
rešitvi.

Stališče krščanske demo
kracije je razumljivo, če ve
mo, da delujejo v njej raz
lične struje, od tiste, ki se 
zavzema za

• Izraelska vlada je 
sklenila ustanoviti • v le
tošnjem letu 25 novih na
selij na zasedenih arabskih 
ozemljih, poroča egiptov
ska agencija MENA, ki se 
sklicuje na dobro obve
ščene vire z zasedenih 
ozemelj. Kot poroča agen. 
cija, sodi ta sklep v ok
vir izvajanja dolgoročne
ga načrta razvoja Izrae
la, ki predvideva, da bo
do v prihodnjih desetih 
letih zgradili na zasedenih 
ozemljih 180 »kmetijskih 
kibucev«.

Konec ,tihe drame1 
Egipčani v Izraelu
Sadat le poslal delegacijo na pogajanja v Jeruzalemu — 
ZDA aktivno posredujejo —Nov dnevni red v 5 točkah
KAIRO, JERUZALEM, 16. jan. (Tanjug, Reuter, AFP) — Minila je najbolj dramatična kriza 
v egiptovsko-izraelskem dialogu doslej, in politični odbor bo jutri dopoldne ob 10. uri 
začel delo v Jeruzalemu. Egiptovski predsednik Sadat se je v zadnjem hipu le odločil, da 
pošlje delegacijo v Jeruzalem, in tudi ameriški državni sekretar Vanče je odpotoval na 
sestanek, potem ko je pomagal izgladiti spor med Egiptom in Izraelom zaradi dnevnega 
reda.

Kot poroča Tanjugov do
pisnik iz Kaira, je Egipt zad
nja dva dni doživljal »tiho 
dramo« in trdijo, da je Sa
dat vso noč od sobote na ne

deljo bedel in spremljal raz
voj položaja. Zveze so bile od
prte samo na linijah Kairo— 
Washington in Washington— 
Jeruzalem. Kriza je izbruhni
la zato, ker je Egipt »zavrnil 
način, kako je hotel Izrael 
obravnavati palestinsko vpra
šanje v delu političnega od
bora«. šele včeraj opoldne je 
iz Washingtona prispel »novi 
predlog«, ki ga je izoblikova
la izraelska vlada na dopol
danski seji.

Kot piše današnja kairska 
»Al Gunihurija«, ima ta pred
log pet točk, in sicer: prvič 
»osnovna načela«, drugič, 
»vsebina miru«, tretjič, »za
hodni breg'in Gaza«, četrtič 
»Odprava okupacije« in petič, 

■'^uveljavitev resolucije 242 var_ 
nostnaga sveta«.

Takoj potem, ko so v Kairu 
dobili ta »novi predlog«, je 
Sadat sklical svet za nacio
nalno varnost dn po triurnem 
zasedanju tega organa je

egiptovska delegacija dobila 
»zeleno luč« za odhod v Je
ruzalem. Seja je bila očitno 
zelo napeta in po Kairu ce
lo krožijo govorice, da je Sa
dat ponudil ostavko, da pa 
je svet ni sprejel. Vendar me
nijo, da gre za izmišljotino.

Egiptovska delegacija pod 
vodstvom zunanjega ministra 
Kamela je danes že prispela 
v Jeruzalem, tja pa je Iz 
Washingtona odpotoval tudi 
ameriški državni sekretaT 
Cyrus Vanče, ki bo v četrtek 
pred povratkom v ZDA obi
skal tudi Kairo in se pogo
varjal z Anvarjem el Sada
tom. Poročevalci tujih tiskov
nih agencij menijo, da bo 
imel Vanče v tej fazi mirov
nih pogajanj zelo pomembno 
vlogo. Pričakujejo, da bo po
skušal vplivati na Izraelce, 
naj ne zavirajo pogajanj ■ o 
umiku izraelskih čet z zahod
nega brega Jordana in da naj 
puste odprta vrata za samo
odločbo 1,100.000 Palestincev, 
ki žive na zahodnem bregu 
in v Gazi.

Izraelski zunanji minister 
Moše Dajan je sinoči na ti
skovni konferenci poudaril 
»pozitivno« vlogo ZDA v .se
danjih mirovnih pogajanjih 
in dodal, da Izrael »potrebu
je.) takega aktivnega posred
nika. Dajan je imel danes že 
delovni zajtrk z egiptovskim 
zunanjim ministrom Ibrahi
mom Kamelom. Kot poroča
jo iz Kaira, Je Kamel dobil 
pred odhodom od predsed
nika Sadata navodilo, naj 
»vztraja na tem, da bi do
segli sporazum o osnovnih 
načelih« in naj se osredotoči 
na to, da bi takoj začeli raz
pravljati o bistvu in da bi 
se onemogočilo proučevanje

proceduralnih problemov, s 
čimer bi zavlačevali pogaja
nja.

Medtem pa še vedno ni 
jasno, kdaj bo nadaljeval de
lo vojaški odbor v Kairu, 
ki je začel delati v sredo, v 
petek pa je bilo zasedanje 
prekinjeno. Opazovalci dom
nevajo, da je to odvisno pre
cej tudi od tega. kako uspeš
no bo delal politični odbor.

VValdheim 
pripotoval 

v Ateno
Generalni sekretar ZNi 
možnosti za nadaljeva
nje pogajanj o Cipru

ATENE, 16. jan. (Tanjug) 
— Po pogovorih v Ankari in 
Nikoziji je generalni sekretar 
ZN Kurt Waldhedm danes pri
potoval v Atene, kjer je po- 
novno izrazil upanje, da bo 
nov odnos do ciprskega vpra
šanja prispeval k njegovi re
šitvi ln k obnovitvi pogajanj 
med predstavniki obeh cipr
skih skupnosti.

V pogovoru z novinarji je 
dr. Waldheim nato poudaril, 
da Je med obiskom v Anka
ri in Nikoziji dobil vtis, da 
obstajajo možnosti za obnovi
tev pogajanj o Cipru. »Pre
mier Ecevit«, je dejal ge
neralni sekretare ZN, »Je po- 
udaril, da želi sprejeti novi 
temelj za pogajanja in podati 
konkretne predloge za reši. 
tev ciprskega vprašanja«.

NEFORMALNI POGOVORI — Včerajšnje kosilo so 
egiptovski zunanji minister Kamel, izraelski zunanji 
minister Dajan, egiptovski državni minister za zunanje 
zadeve dr. Gali in pravni svetovalec izraelskega zuna
njega ministrstva Rosenne izkoristili za prvo izmenja
vo mnenj (z leve v desno). Telefoto: UFI
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I DANES V „PEi.lT« I
1 Koliko denarja je v gospodarstvu? |

E

I

Naglejše obračanje denarja veliko pripomore k = 
bolj smotrni porabi sredstev, ki so na voljo. Kljub = 
večji finančni disciplini v lanskem letu smo lahko g 
odkrili vire nepokrite porabe in kdo so tisti, ki niso S 
mogli rentabilno poslovati v novih razmerah. Toda 5 
vseeno smo na področju povečanja likvidnosti do- |[ 
segli lepe uspehe. Tako so imeli tozdi konec leta = 
1976 2,2-krat več denarja kot leto dni poprej, lanski = 
devetmesečni obračun pa kaže, da se je ta vsota 3 
povečala za 3,2-krat. =

| stran 4 |

1 Afera zaradi prisluškovanja? I

lI
i

ZR Nemčija ima spet afero. Miinchenski časopis 
»Siiddeutsche Zeitung« je objavil zapis telefonskega 
pogovora, ki ga je menda imel vodja krščansko
socialne unije (CSU) Franz Josef Strauss z uredni
kom časopisa Bayemkurier. Sam pogovor, ki ga 
povezujejo z afero Lockheed, ni pomemben. Hudo 
kri (predvsem v Straussovi stranki) je vzbudilo 
vprašanje, kdo je prisluškoval temu pogovoru. 
Spretni bavarski politik bo »hudo kršitev ustave« 
kajpak uporabil sebi v prid. Ostre kritike proti vla
di so za zdaj močno propagandno orožje Straussa 
in njegove CSU.

I

| stran 6 §
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Otroci se veselijo
Sneženje v Sloveniji ni povzročilo omembe vrednih te
žav - Šolarji nestrpno čakajo zimske počitnice na snegu
LJUBLJANA, 16. jan. — Da smo dočakali »prvi pravi zim
ski dan«, skoraj ne moremo reči, saj v jugozahodnem de
lu Slovenije pravzaprav ni snežilo, pač pa so bili snega ne
koliko bolj deležne pokrajine v osrednji in severovzhodni
Sloveniji.

Tako iz Kopra poročajo, da 
so ceste dobro prevozne, 
kljub snežni brozgi, in se tu 
pa tam med oblaki kažejo 
modre zaplate neba in son
ce. Podobno poročajo tudi z 
Goriškega, kjer niti na Tr
novskem gozdu ni zapadlo 
omembe vredno snega.

Na Gorenjskem so bili ce
starji kos svoji nalogi, saj so 
le avtobusi iz Zgomjesavske 
doline imeli okrog 10 minut 
zamude. Več težav je bilo 
na avstrijski strani gorskih 
mejnih prehodov; za vožnjo 
so bile tam potrebne verige. 
Snega je na Gorenjskem za
padlo okrog 20 centimetrov, 
pri čemer ni razlike med do

lino in gorami.
V Zasavju in Posavju ne

kaj centimetrov snega ni 
povzročilo večjih težav, je 
pa precej negodovanja med 
občani zaradi že znanih te
žav, ki so jim marsikje kri
vi tudi sami.

Na celjskem območju je 
snega od 5 centimetrov na 
Črnivcu do 25 centimetrov v 
okolici Rogaške Slatine. Te
žave s pluženjem in posipa
njem pa pojasnjuje cestno 
podjetje s premalo številčni
mi ekipami.

Decimeter do dva debela 
snežna odeja na cestah ko
njiške, bistriške, ptujske in 
ormoške občine je povzroča

la sicer težave, vendar priha
jajo od tod pohvale delav
cem cestnih podjetij. Večjih 
zastojev ni bilo, z izjemo bi
striških klancev v času naj
močnejšega sneženja.

V Mariboru je zapadlo do 
15 centimetrov snega, v oko
lici pa nekoliko več. Najdlje 
je ostala nesplužena cesta 
na Pohorje, večjih zastojev 
prometa pa na tem območju 
ni bilo. Organizatorje »Zlate 
lisice« je 30 centimetrov no- 
vozapadlega snega na Pohor
ju rešilo težav.

V Pomurju so imeli avto
busi tudi po 20 minut za
mud, čemur je precej krivo 
dejstvo, da imajo še letne 
gume, cestno podjetje pa 
predvsem skrbi to, da jim 
bo vsak čas zmanjkalo soli 
za posipanje cest.

DOPISNIKI DELA

Rušenje
črnske
četrti

Rasistični režim z bul
dožerji nad naselja — 
»V skladu z zakonom«
CAPETOWN, 16. jan. — 

Kljub prošnjam prebivalcev 
revne črnske četrti v pred
mestju Capetowna so južno
afriške oblasti danes začele 
rušiti naselje Unibell. Kot 
poročajo tuje agencije, rasi
stične oblasti v tej akciji upo
rabljajo buldožerje, policij
ske sile pa skrbno stražijo 
vhod v naselje. Temu dogod
ku lahko prisostvujejo samo 
novinarji. Oblasti se očitno 
ne bojijo, kaj bodo novinar
ji poročali o tej akciji, saj 
samo »postopajo v skladu z 
zakoni« države.

V naselju Unibell živi ok
rog 15.000 črncev, v glavnem 
prebivalci Transkeja, bantu
stana, ki je 1975 postal »ne
odvisen«. Po rasističnih za
konih pa morajo imeti prebi. 
valci bantustana posebna do
voljenja za delo in stanova
nja v »belih četrtih«.

Razprodaje privabile precej kupcev
LJUBLJANA, 16. jan. — Sezonske razprodaje, ki so se danes začele v veliki večini trgovin 
v vsej Sloveniji, so privabile v ljubljanske prodajalne konfekcije in obutve res precpj 
kupcev. Najbolj živahno je bilo v blagovnicah Nama in Maksimavket, kjer je tudi najboljša 
izbira zimskih oblačil. V Maksimarketu so zimsko konfekcijo in obutev pocenili do 50 od
stotkov, zimske tkanine pa za 35 odstotkov. V blagovnicah Nama, Astra, Centromerkur, 
Modna hiša in v večini drugih trgovin pa prodajajo zimska oblačila po od 30 do 40 odstot
kov nižjih cenah od dosedanjih. Z današnjim dnem so se tudi v nekaterih prodajalnah čev
ljev začele razprodaje zimske obutve. Foto: Sveto Busič
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NOVO MESTO

Kge
graditi šole?

Za vsako ceno trmasto vztrajati pri neki zahtevi, 
ki nima realne osnove in daljnosežne perspektive, res 
ne bi kazalo. Zato se v novejši dobi ne bomo smeli 
čuditi, da bodo zrasle nove osnovne, morda pa kasneje 
tudi srednje šole v večjih stanovanjskih soseskdh, 
kjer so bile pred leti še samo žabje mlake.

Verjetno ne bodo tako osamljeni zagovorniki, ki bo
do zatrjevali, da šole sodijo v kraje, ki že imajo svoje 
ime. Zato bo težko prodreti s predlogom, da zraste 
npr. nova osnovna šola v eni največjih novomeških 
stanovanjskih sosesk Drski, kjer bo čez nekaj let že 
več tisoč prebivalcev, morda pa tudi še kje drugje. 
Ob vsem tem ne bi smeli, pozabiti, da bo po predvi
devanju do leta 1980 v Novem mestu in najbližji oko
lici najmanj 50 odstotkov vseh osnovnošolskih otrok, 
seveda pa nastajajo mlade družine ravno tam, kjer 
raste industrija. Nasprotno pa je znan podatek, da se 
na osnovni šoli Prevole v Suhi krajini vsako leto zni
ža stalež učencev kar za 18 odstotkov. Podatka ne na
vajamo zato, da bi zaprli osnovno šolo v Prevolah, 
vendar je treba imeti različna merila, ko govorimo o 
šoli s 140 učenci, oziroma o taki, ki jih bo imela 
na primer tisoč ali še več. V prihodnje bo treba torej 
povsem drugače razmišljati o novogradnjah, kajti novi 
industrijski in urbanistični »burne zahteva povsem dru
gačna merila. Jasno je, da podeželje bo in mora še 
vedno živeti, vendar ne bi kazalo v prihodnosti večjih 
naložb usmerjati iz urbanih sredin, saj to povzroča 
velike težave že pri sami gradnji infrastrukture, po
sebno pa še pri zadovoljevanju osebnega in družbenega 
standarda občanov.

SLAVKO DOKL

V ZDRUŽENEM GOZDNEM IN LESNEM GOSPODARSTVU BLED

Boljši izkoristek lesa
Prizadevanja gorenjskih gozdarjev in lesarjev za čim- 
večji količinski, kakovostni in pa vrednostni izkoristek
BLED, 16. jan. — Gorenjski gozdarji in lesarji, združeni 
v sestavljeni organizaciji Združeno gozdno in lesno gospo
darstvo Bled, so v lanskem letu začeli z vidnejšimi prizade
vanji za boljše izkoriščanje lesne surovine. O tem je pripo
vedoval direktor razvojno-programskega sektorja pri GLG 
Bled — Jurij Hočevar.

»Cilj za čimbolj še vredno
tenje lesne surovine, smo sl 
positavili v temeljih plana 
srednjeročnega razvojnega 
načrta in v samoupravnem 
sporazumu o združevanju v 
sestavljeno organizacijo. To 
pomeni, da bomo morali pri 
predelavi območne lasne su
rovine dosegati največji ko
ličinski, kakovostni iri vred
nostni izkoristek. Les bomo 
marali oblikovati in vgraje
vati tako in v take končne 
izdelke, ki bodo v vseh teh 
pogledih zadovoljevali zahte
ve tržišča oziroma posamez
nega kupca.

Boljše izkoriščanje lesa po
meni večanje uporabnega de
la surovine za predelavo z 
integralnim izkoriščanjem ter 
s tem zmanjševanje količine 
neuporabnih ali izgubljenih 
ostankov lesa. Glede na dob-

SPREHOD PO ŠOLSKEM ZAVODU

Stiske poplavljene šole
Na OŠ dr. Ivan Prijatelj v Sodražici pogumno prenašajo 
slabe delovne pogoje — Upi s samoprispevkom vaščanov
SODRAŽICA, 16. jan. — Lanska povodenj v Sodražici je pri
zadela tudi tukajšnjo osnovno šolo dr. Ivan Prijatelj. Bi
strica je narasla avgusta, v spodnjih šolskih prostorih z 
vrtcem so namerili kar meter in pol vode. šestnajst otrok 
so bili prisiljeni poslati domov, preostalih 16 poplavljenih 
primerčkov brez možnega dopoldanskega varstva pa so pre
selili v nekdanjo sobico za igranje namiznega tenisa pri telo
vadnici.

Tudi sprehod po preosta
lem delu stavbe, ki je ostal 
nad vodo, ne gre brez vtisa, 
da je hudo dotrajan, pa če
prav ni iz časov Marije Te
rezije, kot se s šolsko dejav
nostjo lahko pohvalijo v So
dražici, temveč so jo zidali 
po vojni. Eektrična napelja
va je zanič, stropi so leseni, 
centralna kurjava izpred 15 
let je v zadnjih vzdihljajih, 
v kuhinji, ki jo je zalilo sku
paj z vrtcem, stoji en sam 
plinski štedilnik, na katerem 
skuhajo kuharice 150 kosil 
na dan in se boje, da ne bi v 
tej gospodinjski stiski hoteli 
imeti učenci še gospodinjske

ga pouka.
Vse te pomanjkljivosti, h 

katerim sodi še '6-letno pri
zadevanja za športna igrišča, 
ravnateljica Zinka Benulič po
gumno prenaša. Pri tem ji 
pomaga ubran kolektiv osem
indvajsetih, ki so- dosegli, da 
je šola prejela lansko leto 
kar tri republiške nagrade: 
za solidarnostne akcije, za 
kulturno delo in šolsko gla
silo »Odmevi iz naše doline« 
ter za pripravo na splošni 
ljudski odpor ob dnevu JLA.

Razen kulturnih prireditev 
in proslav, ki jih pripravlja
jo učenci in vzgojitelji, bi se 
Sodražica težko pohvalila še

s kakšno drugo kulturno de
javnostjo, ker svojega kultur- 
n'oumetniškega društva sploh 
nima. Vse je tako odvisno od 
učencev, ki se z mladino So
dražice povezujejo tudi z gar
nizonom Ribnica. Skupaj bo
do pripravili športna tekmo
vanja in kulturne prireditve
— v nadomestilo za organizi
ran smučarski tečaj pri vleč
nici v Izverju, kd bo zaradi 
skopdh padavin v zimskih po
čitnicah spet padel v vodo
— to pot že petič.

Sicer je pa edino upanje, 
ki je še ostalo šoli za izbolj
šanje njenih delovnih pogo
jev, krajevni samoprispevek, 
ki naj bi ga vaščani izglaso
vali junija prihodnjega leta. 
Z njim bi posodobili šolske 
prostore, zgradili vrtec in po
šteno kuhinjo ter dogradili 
športna igrišča. S 160.000 di
narji, ki jih imajo, bodo lah
ko popravili le poplavljene 
prostore vrtca in kuhinje.

N. Š.

ro razvito lesno predelavo pa 
ima gorefcijsko goznogospo- 
darsko območje za to dobre 
možnosti.

Kvalitetni les smreke, ki ga 
pridobivamo iz sestojev na 
visoko ležečih rastiščih, je 
lastna, edina, regijska surovi
na, ki po načelu trajnega go
spodarjenja z gozdovi, traj
no priteka k lesnogospodar- 
skim obratom. To pa je že 
pogoj za resničen razvoj in 
»osvajanje« sodobne tehnolo
gije predelave lesa. Velika 
koncentracija gozdov oziroma 
lesa opravičuje vlaganja v in
vesticijsko zelo zahtevno teh.

' nologijo.
Les postaja vse dragoce

nejše tvorlvo — svetovne les
ne bilance obetajo v prihod
nosti pomanjkanje, hkrati 
pa višje cene lesa — zato je 
usmerjenost gorenjskih goz
darjev in lesarjev tembolj 
razumljiva. O tem smo pri
pravili tudi poseben posvet, 
ki so se ga udeležili poleg 
članov naših temeljnih orga
nizacij tudi predstavniki bi
otehniške fakultete — odde
lek za lesarstvo in projektiv
nega biroja za lesno industri 
jo iz Ljubljane.

Seveda smo se morali pri 
tem soočiti tudi s sedanjim 
stanjem v naši žagarski pro
izvodnji, ki v mnogočem te
melji na preteklosti in lokal
ni vkoreninjenostd. Danes 
imamo dvanajst žagarskih ob
ratov, ki pa so si po stopnji 
tehnologije in ravni izkorišča
nja lesa zelo različni. Število 
žag in njihova zmogljivost 
močno presega naše potrebe, 
dislociranih žag pa ne bo moč 
posodobiti s precej zahtevno 
strojno opremo za čimboljše 
izkoriščanje lesa.

Trenutno za kašno koncen
tracijo te proizvodnje na 
manjše število pogoji še niso 
dozoreli, ker žage tako ali 
drugače uspevajo v skupnem

UPI SODRAŽICE — Solo v Sodražici obiskuje 360 otrok. Več kot polovica jih bo 
po končani osemletki zakorakala v srednje 4-letne šole, preostanek v poklicne. 
Nič čudnega potem, če je ostala v Sodražici ena sama usmerjena kmetija.

Foto: J. Zrnec

DELO IN 
KULTURA

Obisk
pri Prešernu 
in Finžgarju

JESENICE, 16. jan. — 
V Prešernovi hiši v Vrbi 
so lani našteli 42.246 obi
skovalcev. Od teh je bilo 
23.069 šolarjev. Največ jih 
je prišlo junija, ob kon
cu šolskega leta. V Finž
garj evl rojstni hiši pa so 
lani zapisali 7.369 obisko
valcev. -

V. F.

Sredješolci
najmlajšim

TRBOVLJE, 16. jan. — 
Srednješolsko kulturno 
društvo Trbovlje je včeraj 
s predstavo »čarovnik iz 
Oza« doseglo lep uspeh. 
Od decembra do polovice 
januarja so mladi igralci 
tega kulturnega društva 
imeli kar 15 predstav. V 
času novoletnih prireditev 
za otroke so desetkrat na
stopili s kratko igrico 
»Kam pa kam volk?«, 
šestkrat pa so uprizorili 
delo »čarovnik iz Oza«. 
Naj k temu še povemo, 
da so srednješolci skoraj
da v celoti, razen igralcev, 
sestavljali tudi tehnično 
ekipo. Mlade gledališčnike 
je režijsko vodila Ančka 
Kužnikova.

P.B.

predlovalnem konceptu. Več
ja gospodarnost pa bo sča
soma le morala pripeljati do 
sprememb.

Razdrobljenost žagarske 
proizvodnje bo postala še bolj 
pereč problem takrat, ko bo
do gozdna gospodarstva na 
posamezne žage začela do
bavljati še več drrobne ob- 
lovine na primer do premera 
16 centimetrov.

Za predelavo take hlodovi
ne danes po svetu že uporab
ljajo posebne priprave, !ki za
gotavljajo najboljšo izkori
ščenost. Razžagovanje oblovi- 
ne drobnih premerov na ve
likih in težkai polnojermeni- 
kih, ki obratujejo na teh dva
najstih žagah, ni gospodarno.

Nekatere naše organizacije 
pa so na tej poti vseeno opra
vile že precej dela. Razvojni 
biro LIP Bled je že dokazal, 
kako je moč s preurejeno 
tehnologijo priprave žagane
ga lesa povečati izkoristek v 
primerjavi s sedanjim postop
kom za pet odstotkov. Za to
liko zmanjšane neuporabne 
ali izgubljene količine suro
vine, pa pri integralnem iz
koriščanju še zmeraj pome
ni ddl uporabnega tvoriva.

Za gorenjsko območje po
meni vsak odstotek več kot 
1.500 kubičnih metrov prihran
ka hlodovine pri proizvodnji 
sedanje količine žaganega le
sa ali pri sedanji ceni 1.500.000 
dinarjev prihranka. Večja je 
tudi kakovost žaganega lesa 
In sicer za približno deset 
odstotkov. Po tem načinu 
že delajo v TOZD Tomaž Go
dec v Bohinjski Bistrici, kjer 
strojno dopolnjujejo tehnolo
gijo z domačo opremo.

Tovarna stavbnega pohišt
va in montažnih hiš Jelovi
ca iz Škofje Loke že dve leti 
uporabalja posebno spajalno 
progo za spajanje lesa v kon
strukcijske elemente za stav
bno pohištvo. S tem so do
segli večjo kvaliteto, prihra
nek sušilnih zmogljivosti in 
kar 17 odstotkov prihranka 
lesa.

V tovarni pohištva Alples 
grade nov obrat za racional
nejšo pripravo in predelavo 
lesa, predvsem listavcev. Po
dobna prizadevanja tečejo tu
di v TOZD Podnart.

Seveda pa hi bilo premalo, 
če bi zamenjali le stroje. 
Hkrati' je treba menjati od
nos do dragocene lesne su
rovine. Borbo za največjo ko
ličinsko storilnost pri stro
jih je treba zamenjati s 
skrbjo za najboljše vredno
tenje surovine ter za kvalite
to dela in izdelka.

Ta skrb pa se mora začeti 
že v gozdu pri pripravljanju 
gozdnih socrtimentov. Takrat 
storjene napake se namreč 
pokažejo tudi v izdelku.«

VLASTA FELC

Zasip dobil ulice
BLED — Zaradi razširitve 

vasi in številnih novih hiš so 
se v krajevni skupnosti Zasip 
odločili, da bodo kraj razdelili 
po domačih imenih za posa
mezne predele vasi: Stagne,
Reber, Ledina, Polje, Muže, 
Sebenje, Dobje, Dodana, Pod 
hribom in Piškovca. Verjetno 
bodo šla po tej poti še druga 
naselja in vasi v radovljiški 
občini. B. B.

Obrambna vzgoja 
uspešna

KOČEVJE — V kočevski 
občini uspešno nadaljujejo z 
obrambno vzgojo prebivalcev. 
Po končanem tečaju za nu
denje prve zdravniške pomoči 
sta se začela dva 86-uma te
čaja o radiološki, biološki m 
kemični zaščiti. Obiskuje ju 
73 članbv posebnih enot civil
ne zaščite iz nekaterih kra
jevnih skupnosti in organiza
cij združenega dela. Trajala 
bosta do februarja. M. P.

Zahtevno 
leto za 

Litijčane
Potruditi se bodo morali 
za 5-odstotno povečanje 

produktivnosti
LITUA, 16. jan. — To in 

naslednja leta bodo potreb
ni večji napori, da bodo 
uresničeni dogovorjeni cilji 
srednjeročnega plana občine 
Litija za obdobje 1976—1980. 
Na to posebej opozarja le
tošnja občinska resolucija, 
katere osnutek je prav zdaj 
v javni razpravi.

Zadnji dve leti, zlasti pa 
1976. leta, v litijski občini 
niso v celota uresničili za
stavljenih nalog. Zato bo tre
ba narediti več, da bi pov
prečno dosegli 8-bdstotno 
letno rast družbenega proiz
voda, 5-odstotno povečanje 
produktivnosti in 3,7-odstot- 
no rast zaposlenosti. 2e za 
letos načrtujejo v litijski 
občini, da bodo uspeli dose
či 8-odstotno realno rast 
družbenega proizvoda, v pri
hodnjih letih pa bo morala 
biti ta stopnja očitno večja, 
število zaposlenih v gospo
darstvu se bo to leto pove
čalo za 3 odstotke in v go
spodarstvu največ za 3,7 od
stotka.

Organizacije združenega de
la v litij skd občini načrtuje
jo, da bodo letos investira
le v vrednosti več kot 
203.000 tisoč dinarjev. 76 od
stotkov vseh sredstev bo na
menjenih za nalbžbe v osnov
na sredstva. V predilnici Li
tija načrtujejo, da bodo le
tos dokončali novo halo. V 
lesni industriji Litija bodo 
večji del sredstev vložili v 
rekonstrukcijo in moderniza
cijo v TOZD Plastika, v TOZD 
Mizarstvo bodo vlagali' v 
vzdrževanje obstoječih zmog
ljivosti. V TOZD Industrija 
apna Kresnice bo največ in
vesticijskih sredstev šlo za 
posamezna gradbena dela, v 
TOZD Gradmetal načrtujejo 
za letos ureditev proizvod
nih prostorov za kovinsko 
proizvodnjo v Litiji ter zgra
ditev prostorov za proizvod
njo betonskih elementov v 
Hotiču. V TOZD Usnjama 
Šmartno načrtujejo poveča
nje zmogljivosti za predela
vo govejih kož ter moder
nizacijo strojev in naprav. 
Vlaganja načrtujejo tudi v 
drugih litijskih OZD in TOZD.

Čeprav so v litijski občini 
lani dosegli očitne premike 
v združevanju dela in sred
stev, osnutek letošnje občin
ske resolucije ©predelujejo 
nove naloge na področju po
vezovanja.

P. BURKELJC

NEDOVOLJENA ZIDAVA

Razmah črnih gradenj
V tržiški občini rastejo brez ustrezne dokumentacije 
zlasti počitniške hišice — Inšpektorji se le prebujajo
TRŽIČ, 16. jan. — Cme gradnje kot radi Imenujemo grad
bene posege v prostor, za katere ni urejene potrebne doku
mentacije, niso prizanesle niti tržiški občini. Zavzele so že 
takšen razmah, da terjajo resne ukrepe.

Zanimivo je, da ni zabele
ženih nedovoljenih gradenj 
stanovanjskih hiš, ampak za
devajo vsi ugotovljeni prime
ri nepravilnosti nadzidave, 
oziroma gradnje objektov, iz
ven pridobljenih dovoljenj ali 
pa gradnjo počitniških hišic. 
Teh je kar 84.

Takemu stanju je botrova
lo več vzrokov. Tako je grad
nja novih gozdnih poti od
prla nova pokrajinsko zani
miva in lepa območja, dolgo
trajen in zapleten postopek 
za pridobitev ustreznih do
voljenj pa sili občane, da

ukrepajo na lastno pest, k 
čemer pomaga tudi prosta 
prodaja kmetijskih zemljišč 
izven gradbenih okolišev pa 
tudi pomanjkanje razpoložlji
vih zazidljivih površin in dej
stvo, da imajo nekateri last
na zemljišča in niso priprav
ljeni na dodatne stroške za 
nakup parcele na načrtovanih 
področjih, kar prispeva svoje. 
K temu je prispevala tudi 
neučinkovita inšpekcijska 
služba. Tako je bilo nujno 
najprej organizirati urbani
stično inšpekcijo, dodatek k 
urbanističnemu programu ob
čine pa je odprl približno 60

Temeljni 
kamen za 

šolo letos?
V Vavti vasi bi v bližnji 

prihodnosti radi prišli 
do novega zavoda

STRAŽA PRI NOVEM ME
STU, 16. jan. — Čeprav iz
gradnja nove osnovne šole v 
Vavti vasi še ni na občinski 
prioritetni listi, kjer imata 
prednost izgradnji šol v Šent
jerneju in Stopičah, se kra
jevni dejavniki v krajevni 
skupnosti Straža zavzemajo, 
da bi še letos, ko praznujejo 
100-letnico ustanovitve te 
vzgojne ustanove zazidali te
meljni kamen.
S tem bi poleg drugega po
častili visoki jubilej in tudi 
»prisilili« odgovorne, da pri
pravijo urbanistično lokacijo. 
Postavitev temeljnega kamna 
ne pomeni začetek izgradnje, 
obudil pa bo kanček upanja, 
da občani v tej hitro razvija
joči se krajevni skupnosti v 
bližnji bodočnosti pridejo do 
nove šole.

SD.

Manj
jezni

potniki

Predlog za 
likvidacijo 

Termopiasfike
Čeprav zaposluje tudi 
manj sposobne ljudi, 
očitno ni druge izbire
KOČEVJE, 16. jan. — Sana

cijska komisija občine Kočev
je je predlagala, naj bi likvi
dirali Teomoplastiko, ki je bi
la lani tudi ob tričetrtletju 
med tistimi redkimi organiza
cijami združenega dela, ki so 
poslovale z izgubo.

Termoplastika je ena naj
manjših delovnih organizacij v 
občini, ki zaposljuje tudi za 
delo manj sposobne oziroma 
manj razvite osebe. Prav za
to je bila za občino posebne
ga pomena, vendar druge, ali 
bolje, prave poti za njeno sa
nacijo niso našli. Poslovanje 
je bilo tudi precej neurejeno. 
Izguba je postopoma narašča
la, celotni prihodek pa je bil 
tako skromen, da je komaj 
pokrival materialne stroške. 
Računajo, da bo izguba, ki Je 
znašala ob tričetrtletju 447.000 
din, po odpiru zalog neidočih 
izdelkov še večja. M. P.

Kočevje dobilo avtobus
no postajo - Udobnejše 

čakanje na avtobuse
KOČEVJE, 16. jan. — Av

tobusna postaja v Kočevju Je 
končno tudi dejansko in ne 
le uradno odprta, čeprav te 
dni dokočujejo še nekatera 
manjša dela. Tako je dobilo 
Kočevje prvič v svoji zgodo
vini pravo zidano avtobusno 
postajo. Potnikom prideta ze. 
lo prav čakalnica in bife, saj 
zdaj tu čakajo avtobuse, med
tem ko so jih doslej zunaj 
na mrazu, snegu, vetru in 
dežju.

V postaji so še prometna 
pisarna, soba za šoferje in 
sprevodnike, prodajalna in pi- 
sama turisti > ega društva Ko. 
čevje, garderoba, prostor za 
prodajo vozovnic in sanitari
je.

Končno so tudi boksi dobi
li table, da potniki vedo, v 
katero smer pelje avtobus s 
posameznega boksa. M. P.

hektarov novih zazidljivih po- 
vršin.

Ostaja pa vprašanje, kaj z 
že zgrajenimi objekti. Prib
ližno 50 'odstotkov jih Je za
jel dodatek k urbanistične
mu programu občine in bodo 
lastniki morali urediti samo 
potrebno dokumentacijo, 45 
odstotkov pa jih je tako raz- 
tresnih, da jih ni mogoče za
jeti z enotnim programom. 
Za te bi morali ugotoviti, če 
niso v nasprotju z zakonoma 
o kmetijskih zemljiščih ozi
roma gozdovih. V takem pri
meru bi jih tudi lahko zaved- 
U v zemljiško knjigo s po
sebno označbo. Pet odstotkov 
črnih gradenj pa je v strogo 
zavarovanih območjih, zato 
bi bilo zanje potrebno izdati 
odločbo za rušenje.

Sprejeti ukrepi, predvsem 
pa učinkovito delo inšpekci
je, že dajejo prve rezultate 
in kažejo, da bo zagotovo 
moč zajeziti stihijo na pod
ročju nedovoljenih gradbenih 
posegov v tržiško občino.

ŠTEFAN BREZAVŠČEK

V Kočevju 
prvi servis 

Gorenja
KOČEVJE, 16. jan. — Da

nes je servis Gorenja Vele
nje odpravil v Kočevju teh- 
nični prevzem prostorov, kjer 
bo v kratkem odprl svoj ser
vis. Servis bi pravzaprav mo
ral že delati pa se je zavlek
la primopredaja prostorov 
med Trgoprometom — Mer
catorjem, ki je imel doslej 
servis za gospodinjske stro
je, ter radio in televizijo ter 
Gorenjem Velenje, ki odpira 
prvič tak servis tudi v Ko- 
čevju. Občani so zaradi več
mesečnega zavlačevanja pri
mopredaj začeli negodovati in 
so prek delegatov zahtevali 
pri KS in občinski skupšči
ni, naj zadevo uredijo.

M. P.

x... PTO m. mWm

Zimsko veselje na Rinži
KOČEVJE, 16. jam. — To zimo je Rinža že četrtič zamrznila, kar so izkoristili mladi drsal
ci. Lani so občani s pomočjo KS zasilno usposobili za drsanje tudi močvirje ob Opekarski 
cesti, kjer so drsalci varnejši kot na globoki Rinži pa tudi led traja dalj časa. KS pa ima 
v načrtu, da bo že letos v sodelovanju z drugimi uredila v športnem parku še pravo drsa
lišče, ki ga bo mladina v ostalih letnih časih uporabljala kot kotalkališče. Foto: J. Primc
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Priseljenci polnijo vas
Jelendol je vas, kjer so vsi domovi družbena last - Ne
jasna prihodnost privlačne obmejne karavanške vasice
JELENDOL, 16. jan. — Do danes bi sprejeli stavo s člove
kom, ki bi trdoglavo prisegal, da pozna vas na Slovenskem, 
kjer niti ena hiša ni v zasebni lastnini. Zaradi takšne naše 
nevednosti, so vaščani Jelendola — zadnje naše vasi v dolini 
Tržiške Bistrice ob jugoslovamsko-avstrijski meji, nemara 
pomislili, da smo nekoliko tečni ali zmedeni, ker smo pogo
sto silili vanje s vprašanjem, zakaj še do danes v Jelendolu 
nihče ni postava svojega doma.

Ampak Jelendolu so do le
ta 1956 pravili Putrhof. Ta
ko se je imenoval grad, ki 
ga je leta 1893 postava te
danji lastnik tukajšnjih go
zdov Karel Bom. Graščak 
je bil dokaj iznajdljiv. Do 
gozdov v Medvod j ah je spe
ljal gozdno železnico, v Je- 
lendolu pa zgradil žagarski 
obrat. Ker je za delo v go
zdovih in na žagi potrebo
val delavce, je zanje posta
va 16 večjih in manjših hiš.

Tako je nastala vas, ki je 
po osvoboditvi skupaj s po
žganim gradom — partizani 
so ga decembra 1944 v dob
ri veri, da se v njem ne 
utrdijo okupatorji, zažgali —

postala splošna družbena 
lastnina. Po vojni so obno
vili le grad, v njem pa od 
takrat domuje večina Jelen- 
dolčanov ali Putrhofarjev. 
Sekretar krajevne organizaci
je socialistične zveze Janez 
Meglič pravi, da imajo od 
48 stanovanj le 14 kopalni
ce, 28 stanovanj pa je tako 
majhnih, da ne presegajo 
50 kvadratnih metrov stano
vanjske površine. Pred tride
setimi leti je bilo v Puitrho- 
fu blizu 500 prebivalcev, se
daj pa Jelendol šteje le še 
160 ljudi; med njimi je do
bra polovica prišel j enecev 
iz drugih krajev Slovenije 
in Jugoslavije. To je že dru

ga posebnost vasi v karavan
škem kotlu, kjer Tržiško Bi
strico polnijo Zali potok 
Dolžanka, Košutnik, Stegov- 
nik, Vetmik in drugi poto
ki iz nenaseljenih grap.

Tako kot pravi šala, da je 
Krištof Kolumb ob odkritju 
Amerike najprej naletel na 
Prekmurce in šele potlej na 
domačine (Indijance), se je 
podobno tudi nam pripetilo. 
»Doma sem iz Kuzme na 
Goričkem v Prekmurju. V 
Jelendolu sem že 31 let. Do
brih petindvajset let sem bil 
zaposlen kot gozdni delavec, 
zadnjih pet let pa sem v 
pokoju,« odgovarja Franc 
Zrim, ki smo ga prvega pov
prašali po jelendolških novi
cah. Franc Zrim je tudi 
predsednik domačega gasil
skega društva, ki šteje 40 
članov in spada med najde- 
lavnejše v tržiški občini. S 
pomočjo gozdnega gospodar
stva in drugih tržiških de-

lastnimi žulji in denarjem, 
so društvo opremili s sodob
nimi gasilskimi napravami. 
Ta čas gradijo nove vodne 
zbiralnike na območju kra
jevne skupnosti, kamor spa
da še sosednja vas Dolina.

Pod vencem strmin, kjer v 
tem času ob lepem vremenu 
le za kratko uro posije son
ce, domala vsako ime priča 
o zgodovini ali sedanjosti 
kraja. Tudi sedanje ime vas 
ni dobila kar tako, da bi 
pač bolj po slovensko zve
nelo. Na območju krajevne 
skupnosti v lovskem revir
ju pod' Košuto, ima kamni
ška lovska gojitvena organi
zacija Kozorog lovišče jele
nov. Lovska čuvaja Alojz 
Primožič in njegov sin pra
vita, da k dvema krmišče
ma dva in pet kilometrov 
oddaljenima od vasi, prihaja 
vsak dan po hrano tudi po 
100 jelenov. Kraj pa se res
nično spreminja v Jelendol, 
kajti vanj je bilo po vojni 
vloženo bore malo. Leta 1954 
je v vasi prenehala obrato
vati stara graščakova žaga, 
ki so jo kmalu nato razdrli. 
Do leta 1965 so imeli vašča
ni urejeno lastno električno 
omrežje in centralo, podob
no kot v sosednji vasi Doli
na, kjer je električna centra
la obratovala leto dlje. Če
prav je Jelendol od Tržiča 
oddaljen dobrih sedem kl-

lovnih organizacij, občinske I lometrov, ga poštar obišče 
gasilske zveze in kajpak z | le vsak drugi dan.

Zaradi tega domačini me
nijo, da pomeni zanje največ
ja pridobitev ureditev televi
zijskega pretvornika na Pin- 
ču leta 1972, ki so ga v 
glavnem postavili z lastnim 
delom in denarjem. Od ta
krat lahko prebivalci Jelen
dola, Doline in Cadovlj pri 
Tržiču na svojih zaslonih 
spremljajo vsaj prvi program 
ljubljanske televizije.

Sekretar krajevne organi
zacije socialistične zveze Ja- 
ndz Meglič, ki je hkrati di
rektor tržiške delovne orga
nizacije TIKO, meni, da bi 
morali čimprej celoviteje pri
stopiti k urejevanju vasi. 
Gre za ureditev novih najem
nih družbenih stanovanj, za 
kar je v Jelendolu dovolj 
prostora in kakih deset mla
dih ljudi, ki si nameravajo 
ustvariti družine. Toda če 
doma ne bodo imeli stano
vanj, se bodo kot njihovi 
predniki, izselili. Treba pa 
je reči, da krajevna skup
nost meji v dolžini kar 19 
kilometrov s sosednjo Avstri
jo in že zaradi tega nam ne 
more biti vseeno, kaj čaka 
Jelendolčane. Zakaj ne bi 
mogli v vasi, kjer so vse hi
še družbena lastnina, večina 
od gozdnega gospodarstva 
in slaba četrtina od tržiške 
stanovanjske skupnosti, ob
navljati dosedanja m graditi 
nova družbena stanovanja, 
kjer obenem tudi ni stiske 
s prostorom, ki mimogrede,

že več let pesti Tržičane?!
Za Jelendol in ne le za 

njegove prebivalce, je dokaj 
trpka resnica, da so v glav
nem postali in ostali dedi
či graščaka Borna, ker je 
tudi cesta- razen nekaj le
potnih sprememb, ostala takš
na, kot jo je zgradil gra
ščak. Gozdno gospodarstvo 
iz Tržiča, ki črpa na območ
ju krajevne skupnosti boga
te gozdove, vaščanom sicer 
obljublja prenovljeno cesto. 
Hrati z uresničitvijo omenje
ne obljube, pa je treba en
krat za vselej dati odgovor, 
kakšno prihodnost ima kraj, 
ki se globoko zajeda v vznož
je karavanških vrhov.

Popotnik, ki dobesedno za
ide v Jelendol, že v prvem 
zaselku v Cadovljah zazna 
utrip ozke, vendar razgiba, 
ne doline. Divjeromantična 
pokrajina se začne s Dovžano- 
vo sotesko, kjer je znano na
hajališče fosilov, nad njo pa 
redka in zanimiva planinska 
flora. Od tu peljejo tudi za
znamovane planinske poti na 
Kal in Kofce, iz Jelendola pa 
na Sijo. Tudi zaradi tega se 
Jelendol ne bi smel spremi
njati v pozabljeni svet na
jemnikov družbenih stano
vanj, ki živijo le od dela svo
jih rok v tukajšnjih gozdo
vih ali tržiških delovnih orga
nizacijah.

PETER POTOČNIK

Še bolj 
učinkoviti 
pri delu

V Tržiču bodo ustanovili 
samostojni oddelek 
inšpekcijskih služb

TR2IC, 16. jan. — Tržiška 
občina je imela doslej veči
no inšpekcijskih služb orga
niziranih skupno s kranjsko 
občino. Obseg deda pa je po
stal tak, da mu v tej obliki 
niso bile več kos, ker se je 
poznalo pri njihovi učinkovi
tosti.

To so ugotovili tudi 'občin
ski zbori, ki so v odloku o 
občinskih upravnih organih in 
strokovni službi občanske 
skupščine predvideli v letoš
njem letu ustanovitev samo
stojnega oddelka inšpekcij
skih služb. V ta oddelek bo
do vključeni delovni, gradbe
ni in sanitarni inšpektorjd, ki 
so jih imeli doslej skupaj s 
kranjsko občino in jih je 
Tržič plačeval pogodbeno. 
Poleg tega pa še tržni, urba
nistični in požarni, ki so bili 
že doslej v Tržiču, po potrebi 
pa še drugi.

Od nove organiziranosti in
špekcijskih služb v občini, ki 
hi nič dražja od sedanje in 
predvsem zaradi njihovega i 
nenehnega in neposrednega 
stika z okoljem, v katerem 
delajo, pričakujejo v Tržiču 
veliko večjo učinkovitost in 
sprotno delo, kar bo vseka
kor pripomoglo tudi k zmanj
ševanju prestopkov in kršitev, 
pri katerih morajo posredo
vati inšpektorji.

S. BREZAVŠČEK

ISKRA
Industrija
širokopotrošnih izdelkov 
Skupne strokovne službe

Odbor za medsebojna delovna razmerja
razpisuje
prosta dela in naloge:

VODJE SEKTORJA ZABAVNE 
ELEKTRONIKE
POGOJI: diploma visoke ekonomske ali tehnične 
smeri, štiriletna praksa v komerciali.
OD po pravilniku. Delo je v Iskrini poslovni 
stavbi. Trg revolucije 3, Ljubljana. Poskusno 
delo traja tri mesece. Stanovanja ni. Nastop ta
koj ali po dogovoru. Razpis velja 8 dni.

Prijave pošljite na naslov: Iskra — Kadrovska 
služba, Titov trg 3/a, 64220 Škofja Loka, telefon 
(064) 61-981. 328
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»MURA« tovarna oblačil in perila 
v Murski Soboti

oglaša
prosta dela in naloge

PREVAJALCA-KORESPONDENTA 
za angleški in nemški jezik
Pogoji: višja šola komercialne ali pedagoške sme
ri s strokovnim izpopolnjevanjem za tuje jezike 
ter zaželeni 2 leti prakse v prevajanju m kore
spondenci

Obvladanje strojepisja.

Trimesečno poskusno delo.

Ce se želite vključiti v perspektivno delovno 
organizacijo in vas zanima razpisno področje, 
pošljite prijave do 24. 1. 1978 kadrovsko-socialni 
službi organizacije. 331



Zadnje vesti
Politični neredi v Turčiji

ISTANBUL, 16. jan. — V krvavih spopadih med politič
nimi nasprotniki v Turčiji so bili v zadnjih dveh dneh ubiti 
štirje ljudje, ranjenih pa je bilo deset. Kot poroča AP, je 
že v prvih štirinajstih dneh letošnjega leta v tej državi v 
političnih nemirih izgubilo življenje 30 ljudi, ranjenih pa 
je bilo več kot 200. Na največjem trgu v Istanbulu so bile 
včeraj velike demonstracije, ki jh je pripravilo več levičar
skih strank. Pod budnim nadzorom do zob oboroženih poli
cistov so demonstrantje vzklikali gesla proti »fašizmu, im
perializmu in čedalje višjim življenjskim stroškom«. Za
prli so kakih deset ljudi z obtožbo, da so bili oboroženi ali 
da so pri njih našli »subverzivno literaturo«.

Komite za pripravo konference 
neuvrščenih

HAVANA, 16. jan. (Tanjug) V Havani so ustanovili na
cionalni komite za pripravo šeste konference neuvrščenih 
držav, katere gostiteljica bo Kuba v drugi polovici leta 1979. 
Za predsednika komiteja je bil imenovan podpredsednik 
državnega sveta in član politbiroja CK KP Juan Almeida, 
podpredsedniki pa so prav tako člani državnega sveta in 
najvišjega partijskega vodstva Valdes, Garcia, Rodriguez, 
Miret in Sergio de Valle.

V komiteju, ki bo koordiniral vso dejavnost v zveza s 
pripravami »na konferenco na področju države, so tudi zu
nanji minister Malmierca, predstavniki vlade in druge ugled
ne osebnosti.

Reševanje portugalske vladne krize
LIZBONA, 16. jan. (Tanjug) — Socialdemokrati so vsaj 

trenutno rešili nekatere izmed notranjih sporov in sporočili, 
da se bodo pridružili socialistom in konservativcem pri 
iskanju rešitve vladne krize; pri tem naj bi popolnoma iz
ključili komunistčno partijo, pri iskanju rešitve pa naj bi 
»bolj aktivno sodeloval predsednik republike«.

Tako naj bi po 40 dneh krize sporazumevanje o usta
novitvi nove vlade spet postavili na tripartitne temelje, 
kar utegne pripeljati do novega zavlačevanja.

PA ŠE TO
JEZIKOVNE TEŽAVE — V predlogu zakona o označe

vanju organizacij združenega dela in njihovih poslovnih enot 
je tudi določilo, da morajo biti naslovi in napisi pri ozd 
in njihovih poslovnih enotah v jeziku narodov in narodnosti, 
ki je uradno v rabi v tisti občina, kjer je ozd oziroma njena 
poslovna enota.

Le kaj neki bodo zdaj v slovenskih občinah ukrenili 
razni Viatorji, Creine, Maksimarketi, Supermarketi, Merka, 
tor ji, Merkurji, Commerci in podobni?

Več produktivnosti 
zdravilo za izgube
ZIS sprejel ocene o ukrepih za čim uspešnejše pokriva
nje izgub — Uskladiti proizvodnjo z zahtevami na trgu
BEOGRAD, 16. jan. (Tanjug) — Po sporočilu zveznega ko
miteja za informacije so na današnji seji zveznega Izvršnega 
sveta, ki ji je predsedoval dr. Berlslav Šefer, sprejeli ocene 
in sklepe O. ukrepih in dejavnostih, ki naj bi se jih nujno 
lotili, da bi čim lažje in uspešneje pokrili Izgube in sanirali 
organizacije združenega dela, ki so lani slabo poslovale.

ZIS je ugotovil, da dejav
nosti in ukrepi za rešitev 
problema izgub, ki' smo jah 
sprejeli v prejšnjih letih, ni
so dali zadovoljivih rezulta
tov.

ZIS je upošteval vse to in 
sklenil priporočiti vsem re
publikam in avtonomnim po
krajinam, naj vsepovsod in 
na vseh ravneh sprožijo ši
roko družbenopolitično akci
jo, da bi našli čim uspešnej
še in učinkovitejše rešitve za 
odpravo problema izgub. To 
z drugimi besedami pomeni, 
da ne bi smeli dovoliti, da 
bi s to akcijo odlašali do 
sprejetja zaključnih računov 
za leto 1977 in predložitve na
činov službi družbenega knji
govodstva. Ne bi smeli tudi 
dovoliti, da bi se ponovile 
napake iz prejšnjih let, saj 
bi bila to lahko resna ovira 
za uresničevanje politike raz
voja v letošnjem letu.

V skladu s tem je tudi 
sklep zveznega izvršnega sve
ta, da so organizacije združe
nega dela, ki so poslovale z 
izgubo, dolžne brez odloga 
na podlagi devetmesečnih ob
računov za leto 1977 ter pr
vih začasnih rezultatov za ce-

Vesoljca že nazaj
Uspešno dokazana možnost stalno delujočih laboratori
jev z menjajočimi posadkami —- Štirje vesoljci in živali

OD NAŠEGA MOSKOVSKEGA DOPISNIKA
MOSKVA, 16. jan. — Sovjetska vesoljca podpolkovnik Vla
dimir Džanibekov in inženir Oleg Makarov, ki sta se minulo 
sredo pridružila v vesoljskem laboratoriju »Saljut-6« Juriju 
Romanenku In Georgiju Grečku ter z njima letela skupaj 
pet dni, sta se danes popoldne že vrnila na zemljo z ladjo 
»Sojuz-26«. Tako je bila uspešno dokazana praktična možnost 
stalno delujočih laboratorijev z menjajočimi se posadkami 
vesoljcev.

Vesoljca Džanibekov in 
Makarov sta se vrnila na 
Zemljo z ladjo »Sojuz-26«, s 
katero sta pred 36 dnevi po. 
letela k laboratoriju Roma- 
nenko in Grečko, ki sta zdaj 
ostala sama v »Saljutu-6«, na 
Zemljo pa se bosta vrnila z 
ladjo »Sojuz-27«. Koliko ča.

• Potem ko sta se (lavi 
ločila od laboratorija, sta 
se Džanibekov in Maka
rov spuščala proti Zemlji 
docela po programu: naj
prej so se na »Sojuzu-2fi« 
vključila padala, tik pred 
Zemljo pa še zaviralni 
motorji. Spuščanje so 
spremljali iz treh helikop. 
terjev. Kot uradno poro
čajo, sta se spustila na 
Zemljo 310 km zahodno od 
Celinograda v Kazahstan
ski puščavi, kjer je bilo 
14 do 16 stopinj pod nič
lo. Vesoljca se po prizem- 
ljitvi, kot poročajo, dobro 
počutita.

sa bosta še ostala, ni znano, 
slišati pa je, da bi utegnila 
potolči dozdajšnji ameriški 
rekord dolžine poleta v la
boratoriju, to je 84 dni. Prav 
tako ni izključeno, da bi lah
ko čez čas sprejela v goste 
novo posadko dveh . vesolj
cev. . . ,i . . . ...

Nenavadni vesoljski ekspe
riment, med katerim je labo
ratorij prvič v zgodovini le

tel z dvema pripetima vesolj, 
skima ladjama in dvema po
sadkama vesoljcev na krovu, 
se je tako uspešno končal. 
Štirje vesoljci so skupno 
opravili ’ vrsto pomembnih 
znanstveno-tehničnih in medi- 
cinsko-bioloških eksperimen
tov, med njimi tudi skupni 
sovjetsko-francoski eksperi
ment »cythos«: gre za prou
čevanje obnašanja celic v 
breztežnem stanju, za kar so 
uporabili male vodne živali- 
ce močilke in močerile. Iz
sledke raziskav sta prinesla 
Džanibekov in Makarov s sa
bo na zemljo ter jih bodo 
izročili francoskim znanstve
nikom, ki so med poletom 
opravljali podobne poskuse 
na zemlji.

Vesoljec Valerij Kubasov, 
ki je skupaj z Leonovim po. 
leti 1975 sodeloval v skupnem 
poletu »Sojuz-Apollo«, je po 
današnji uspešni prižemijit- 
vi Džanibskova in Makarova 
povedal, da predstavlja »Sa
ljut-6« drugo, izpopolnjeno 
generacijo vesoljskih labora
torijev. »Polet sedanje posad
ke je odprl pot za ekspedi
cije obiskovanja na krovu la. 
boratorija, kjer dalj časa de
luje osnovna posadka.« je re
kel Kubasov. »V prihodnje 
bodo v sestav obiskovalnih 
ekspedicij vključevali pred
stavnike raznih poklicev, 
med njimi različne učeniake, 
morda pa tudi predstavnike 
različn-h dežel. S sabo. bodo

prinesli različno opremo, 
tam bodo opravljali različ
ne eksperimente, nato pa se 
bodo vračali na Zemljo z re
zultati znanstvenih raziskav.«

Petdnevni uspešni skupni 
polet 32-tonskega vesoljskega 
kompleksa »Sojuz 26—Saljut 
6—Sojuz 27« z dvema posad
kama sovjetskih vesoljcev na 
krovu, je hkrati izpričal, da 
je v perspektivi sovjetski ve
soljski program usmerjen k 
ustvarjanju stalno naseljenih 
laboratorijev v krožnici okrog 
Zemlje, na katerih bi oprav
ljali najrazličnejše znanstve
ne poskuse in raziskave — 
vključno z docela praktičnim

• Vesoljec Aleksej Leo
nov pa je dodal, da ima 
laboratorij »Saljut-6« de
jansko šest delovnih 
mest, od katerih so jih 
zdaj izkoristili le štiri. »V 
prihodnje bomo delali ta
ko, da bomo na labora
torij pošiljali čim več lju
di, s čimer se bo povečal 
obseg opravljenih znan
stvenih nalog.« Leonov je 
tudi povedal, da sta Dža- 
nihekov in Makarov po
magala Romanenku in 
Grečku pri določenih »pro- 
filaktično-remontnih opra
vilih« na laboratoriju. Ta 
zdaj leti že tri in pol me
sece in je bil očitno po
treben določenih popravil.

varjenjem in zlivanjem do
ločenih metalov in kemičnih 
elementov: to bi bili nekakš. 
ni vesoljski zavodi. Sedanji 
polet je torej mogoče uvr
stiti med tiste, ki predstav
ljajo mejnik v razvoju sve
tovnega vesoljstva.

TIT DOBERŠEK

ločno leto 1977 ugotoviti vzro
ke izgub in izdelata progra
me ukrepov za odpravo teh 
vzrokov. Te programe naj bi 
po hitrem postopku proučili 
pristojni organi skupščin 
družbenopolitičnih skupnosti, 
ki naj bi tudi spremljali nji
hovo uresničevanje. Poleg te
ga ZIS sodi, da organizacije 
združenega dela, ki so v le
tu 1977 poslovale z izgubo, 
ne bi smele povečati osebnih 
dohodkov, skupščine občin pa 
so dolžne ponovno pretehtati 
'obveznosti teh organizacij do 
proračunov an skladov samo
upravnih interesnih skupno
sti.

Zvezni izvršni svet je mne
nja, da. je temeljni pogoj za 
odpravo vzrokov izgub ne
nehno prizadevanje, da bi 
povečali dohodek, zasnovan 
na večji tržno sprejemljivi 
proizvodnji, ki temelji na 
rasti produktivnosti dela, 
zmanjšanju stroškov poslova
nja in učinkovitejšem gospo
darjenju v celoti. Drugače 
povedano, nedopustno je, da 
vire sredstev za kritje izgub 
iščemo v podražitvah in dru
gih oblikah negospodarske 
prerazdelitve dohodka na ro-

Večina za 
naprednejšo 

pot Ekvadorja
»Zmaga« nove ustave - 
Referendum pomeni pri
bliževanje k demokraciji

QUITO, 16. jan. (AFP) — V 
Ekvadorju so s splošnim re
ferendumom sprejeli osnutek 
nove ustave. Okoli 1,500.000 
voliloev je odločalo o tem, ali 
naj bi sprejeli popolnoma no
vo ustavo, ali pa revidirano 
ustavo iz leta 1945. Po še ved
no neuradnih podatkih je oko
li 42 odstotkov volilcev glaso
valo za novo ustavo, 33 odstot
kov volilcev pa se je izreklo 
za novo inačico staro ustave. 
Druge volilne listke so progla
sili za neveljavne.

Po osnuitku nove ustave 
predvidevajo ustanovitev dr
žavnega sektorja v gospodar
stvu, nacionalizacijo naravnih 
bogastev širših razsežnosti in 
pravico glasovanja za vse dr
žavljane starejše od 18 let, 
med njimi naj bi bili prvič tu
di nepismeni; teh je okoli 40 
odstotkov celotnega prebival
stva.

Referendum pomeni prvi 
korak na poti k vzpostavitvi 
demokracije, odkar je pred 
šestimi leti na čelo države pri
šla vojaška hunta. Naslednji 
korak v procesu prehoda na 
civilno oblast bodo volitve 
predsednika republike, ki so 
jih napovedali za 16. julij le
tos.

Ponosni kričavo ukazuje, 
jo, leni pa poslušno ubo
gajo.

HAZARD

Lenoba: navada, počiva
ti prej, preden nastopi 
utrujenost.

RENARD

vaš tistega dela gospodarstva, 
ki pod enakimi pogoji po
sluje uspešno. Prav tako je 
bistveni pogoj za odpravo 
vzrokov izgub usklajevanje 
strukture proizvodnje z zah
tevami trga. To pa je moč 
doseči z razvojno usmeritvi
jo, ki bo pritegnila večje 
število organizacij, da bi z 
angažiranjem svojih sredstev, 
združevanjem dela m sred
stev, sodelovanjem pri sana
ciji kolektivov, ki so izkaza
li izgube, zagotovile pogoje 
za povečanje1 njihovega in 
lastnega dohodka.

ZIS prav tako sodi, da bi 
morali vsi udeleženci v de
litvi dohodka nujno prevze
ti del bremena tako, da bi 
zmanjšali svoja zajemanja, 
da bi tako organizacijam 
združenega dela, ki posluje
jo z izgubo, olajšali iskanje 
izhoda iz težav: Prav tako
naj bi v okviru družbene 
akcije za znižanje stopnje 
zadolženosti gospodarstva ra
ziskali možnosti, da bi ozdom, 
ki poslujejo z izgubo, po
daljšali rok za odplačilo de
la anuitet, ki gospodarsko 
neupravičeno bremenijo do
hodek in uvedli druge ukre
pe, ki jim bodo olajšali 
premostitev finančnih težav 
in uspešno izvajanje sana
cijskih programov.

Možnost odložitve upora
be zajamčenih osebnih do
hodkov do srede leta 1978 je 
omogočila proučevanje seda
njega načina uporabe zajam
čenih oseJbnih dohodkov in 
sodelovanje med republikami 
in avtonomnimi pokrajinami 
pri usklajevanju politike na 
tem področju.

Po mnenju ZIS je zato 
nujno pretehtati, ali naj bi 
tudi v prihodnje ohranili li
nearne zajamčene osebne do
hodke, ali naj bi jih zdiferen- 
cirali, da bi zagotovili večje 
angažiranje in spodbujanje 
strokovnih delavcev pri od
pravljanju vzrokov izgub.

Da bi se delovni ljudje v 
organizacijah združenega de
la čim bolj zavzeli za odpra
vo vzrokov izgub, je napo
sled nujno zagotoviti, da bo
do v celoti obveščeni 6 vzro
kih poslovnih neuspehov in 
možnostih za njihovo odpra
vo. Hkrati je potrebno zago
toviti tudi širše obveščanje 
javnosti o pojavih izgub in 
rezultatih akcij za saniranje 
izgub z namenom, da bi okre
pili moralnopolitično odgo
vornost vseh subjektivnih sil 
za stanje na tem področju.

Rekorden 
prirastek 
v Egiptu

KAIRO, 16. jan. (AFP) — 
V zgodovini Egipta so prvič 
registrirali letni prirastek pre
bivalstva, ki je večji od enega 
milijona. Po podatkih egip
tovskega statističnega urada 
je bilo v Egiptu 1977. leta 
1,003.291 več prebivalcev kot 
leta 1976. Rekord v številu no
vih prebivalcev pripada Kai
ru, ki jih je lani dobil 121.556. 
Aleksandrija, »druga egiptov
ska prestolnica«, je po prira
stku prebivalcev šele na os
mem mestu.

Sodijo, da ima Egipt zdaj 
okoli 40 milijonov prebivalcev. 
Demografski problem je še 
zmeraj ena najresnejših težav 
v tej državi, čeprav si egip
tovska vlada močno prizadeva, 
da bi omejila dramatično ek
splozijo prebivalstva.

Edvard Kardelj 
vIgalu

IGALO, 16. jan. (Tanjug) 
— Član predsedstva SFRJ in 
predsedstva CK ZKJ Edvard 
Kardelj je danes dopotoval 
v Igalo, kjer bo nekaj časa 
preživel na oddihu in okre
vanju.

Teng potuje 
v tujino

PEKING, 16. jan. (Tan
jug) — Podpredsednik kitaj
ske vlade Teng Hsiao-ping bo 
konec prihodnjega tedna od
potoval v Burmo in Nepal.

Po smrti Mao Ce-tunga in 
potem ko je prišlo na ob
last novo vodstvo, je Teng 
najvišji kitajski politik, ki 
odhaja čez kitajsko mejo. Z 
obiskom v Burmi in Nepalu 
se bo odzval povabilom, ki 
jih je že prej dobil pokojni 
premier ču En-laj.
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LURIE, ZDA

aščita manjšine
Prvo zasedanje italijanske vladne komisije za proučeva
nje problemov slovenske manjšine

OD NAŠEGA RIMSKEGA DOPISNIKA

RIM, 16. jan. — Posebna komisija predsedstva italijanske 
vlade za proučevanje problemov slovenske manjšine v deželi 
Furlaniji-Julijski krajini se je danes sestala na umestitvenem 
zasedanju. V komisiji, ki bo morala opraviti delo v letošnjem 
letu, je dvajset članov in med njimi pet predstavnikov slo
venske narodnosti.

Tri strokovnjake je imeno
vala neposredna vlada, in si
cer komunista Bojana Iskro 
in Stojana Spetiča ter so
cialista Aljošo Volčiča. Kot 
predstavnika deželne vlade 
sodelujeta v komisiji profe
sor Albin Sirk, ki zastopa 
slovensko skupnost in dr. Ka
rel šiškovič v imenu SKGZ.

Predsednik komisije odvet
nik profesor Giovanni Cassan- 
dro je po prvem sestanku 
povedal, da so se člani do
govorili dokaj podrobno o 
programu in metodologiji 
dela. »Izpolnjevanje zaščite 
jezikovnih manjšin je zago
tovljeno v šestdm členu usta
ve in tretjem členu posebne
ga statuta dežele Furlani j e- 
Julijske krajine,« je povedal 
časnikarjem profesor Casand. 
ro. »Obvezujejo nas tudi med
narodni dogovori, čeprav ni 
mogoče reči, da je nastala 
komisija ravno v zvezi z 
Osimskim sporazumom.«

Slovenski predstavniki v 
komisiji so poudarili potre
bo po globalni zaščiti Slo
vencev v Italiji, se pravi po
trebo po takšnih zakonih, ki 
bodo izenačili Slovence v 
Tržaški, Goriški in Videmski 
pokrajini.

»Del dokumentacije, ki bo 
zbran do naslednjega se
stanka, je zakonski predlog 
italijanske socialistične stran
ke, ki ga je predstavil po
slanec Loris Fortuna in ki 
ostaja po mojem mnenju 
eno od Izhodišč za diskusi
jo. Socialisti bodo na dežel
ni in državni ravni soočali 
svoja politična stališča z 
drugimi demokratičnimi sila
mi,« je ob koncu zasedanja 
izjavil socialistični predstav
nik Aljoša Volčič.

Karel šiškovič, predstav
nik SKGZ, je takole komen
tiral začetek dela komisije:
»Začrtali smo program na
daljnjega dela, ki se bo odvi
jal na podlagi proučevanja 
obstoječih problemov in ob
stoječega stanja. Komisija 
bo morala izhajati iz nače
la največje in najbolj učin
kovite zaščite Slovencev, izo
gibajoč se diskriminaciji med 
pokrajinami, ker bi y na
sprotnem primdru zadela ob 
odpor vse slovenske narod
nostne skupnosti in italijan
skih demokratičnih sil. Ko
misija bo morala ponuditi 
vladi dokument, ki ga bo
do podpirali vsi Slovenci. Ne
sprejemljivo bi bilo, če bi 
se Slovenci v komisiji, ki za
stopajo slovensko narodnost

no skupnost, našli pred izvrše
nim dejstvom ali. pred takš
no interpretacijo ustavo in 
Osimskih sporazumov, ki bi 
omejevali predloge za polno 
uresničevanje njihovih pra
vic.«

Profesor Albin Sirk pred
stavnik slovenske skupnosti; 
»Moj vtis je, da bo težko 
doseči vse. kar manjšina 
pričakuje. Poudariti pa je 
treba, da bo dokončen osnu
tek v največji meri odvisen 
od politične volje vlade. Ko
misija bo zbrala vso doku
mentacijo o potrebah manj
šine. Delo se bo nato mor
da odvijalo tudi v podkomi
sijah, vse dokler ne bo iz
delan zakonski osnutek.«

»Naša naloga je posredo
vati vladi predloge o načinu 
zaščite slovenske skupnosti,« 
je po seji povedal komunist 
Stojan Spetič. »Vlada bo na
to na lastno odgovornost (in 
ne vemo, kakšna vlada bo 
konec leta) politično izbira
la. Po tej vladni izbiri bo 
nato v parlamentu prišlo 
do soočanja z drugimi za
konskimi osnutki komuni
stov, socialistov in ostalih 
strank.«

Komunist Bojan Iskra pa 
je povedal naslednje: »Naj
boljša zaščita je tista, s ka-

Bolivijska policija 
zapira stavkajoče
LIMA, 16. jan. (Tanjug) — 

Drama, ki jo predstavlja že 
17 dni trajajoča protestna 
gladovna stavka v Boliviji, 
dobiva še bolj negotov raz
plet, saj postaja stavka čeda
lje bolj množična. Policija je 
dobila ukaz, da začne zapira
ti stavkajoče, ki jih je že oko
li 1200. Minulo noč je kakih 
60 policistov vdrlo v neko 
katoliško cerkev v La Pazu 
in odpeljalo v zapor vseh 15 
stavkajočih, kolikor jih je bi
lo v cerkvi. V tej skupini je 
bilo tudi osem žensk.

Stavki se je pridružil bivši 
šef države in predsednik bo
livijske nacionalne komisije 
za človekove pravice dr. Luis 
Adolf o Siles.

Zahtevajo, naj komisija 
OZN za človekove pravice ne- 
utegoma pošlje v La Paz svo
jega predstavnika, ki naj bi 
posredoval med vojaško vla
do in - stavkajočimi, tako da 
bi našli obojestransko spre
jemljivo rešitev.

DOLOČANJE
VIDNOSTI

Kadar ni megle, dolo
čajo meteorološki opazo
valci vidnost vizualno gle
de na znane razdalje ust
reznih markantnih točk. 
V ta namen inja vsaka me
teorološka postaja izdelan 
poseben zemljevid — ski
co za določanje vidnosti. 
Na podoben način se lah
ko določa vidnost tudi v 
megli, kot markantne toč
ke pa služijo posebej v 
ta namen postavljeni obar. 
vani stebrički, ki imajo 
zaradi določanja vidnosti 
ponoči navadno tudi luči 
na vrhu. Vendar pa za 
večjo natančnost, ki je po
trebna zlasti na letališčih, 
ta način ne zadostuje. 
Enostaven instrument za 
določanje vidnosti v me
gli ima vrsto različno ma
ti ranih filtrov, katerih 
vsak predstavlja ustrezno 
stopnjo. Primerjava svet- 
losti svetlobnega vara, ki 
ga gledamo skozi meglo in 
skozi filter, nam da ust
rezno stopnjo vidnosti, še 
natančnejše meritve so 
mogoče s posebnimi foto
celicami, vendar pa za 
splošno opazovanje nave
deni načini zadostujejo.

Vremenska napoved Meteorološkega zavoda SR Slovenije
Prognostična karta za 17. januar 1978 ob 7. uri

NAPOVED
SLOVENIJA

Pretežno oblačno, občas
no manjše padavine, v no
tranjosti kot lahno sne
ženje. Najnižje nočne tem
perature bodo med —1 in 
—5, na Gorenjskem do 
—10., v Primorju 4, naj
višje dnevne okoli 0, na 
Primorskem okoli 8.

JUGOSLAVIJA
Pretežno oblačno bo. Ob 

Jadranu in v severozahod
nih krajih občasne pada
vine.

IZGLEDI ZA SREDO
Se nestalno vreme.

VREMENSKA SLIKA 
Nad vzhodno Evropo in 

Balkanom je območje vi

sokega zračnega pritiska. 
Nad zahodno Evropo in 
vzhodnim Atlantikom pa 
se zadržuje obširno cik- 
lonsko območje. Nov pro
dor hladnega zraka je ▼ 
zahodnem Sredozemlju 
povzročil nastanek nove
ga ciklona, ki se pomika 
proti Balkanu, zato se bo 
nestalno vreme nadaljeva
lo.

Vreme in temperatura

16. januarja 1978

kraj vreme stopinj
ob 13. tiri

Ljubljana rahlo sneži 0
Ran: ca oblačno —2
Brnik rahlo sneži 0
Kreaarica v obiskih —9
Maribor oblačno —1
Sl Gradec oblačno —1
Oelje oblačno 0
Novo mesto oblačno 0
Portorož oblačno 7
Reka oblačno 7
Pulj delno oblačno 10
Hvar oblačno 26
Dubrovnik rahlo dežuje 11
Zagreb oblačno 0
Beograd rahlo oblačno 6
Sarajevo oblačno 2
ritograd oblačno 8
Skopje oblačno 3
Celovec rahlo sneži —2
šradec rahlo sneži —2
Dunaj — —

Benetk« — —

Milano oblačno 6
3enova — —

MUnchen megla —3
Ziiricb oblačno —1
Rim poloblačno 14
Pari* oblačno 6
Berhn jasno 3
Stockholm jasno 1
Moskva — —

Snežne razmere
VELIKA PLANINA: rahlo sneži 

—6 , 60—90 cm snega, vse žični
ce obratuj ejo;

KRVAVEC: rahlo sneži —5, 15 cm 
novega snega na 60 cm podlage, 
proge so urejene, vse žičnice 
obratujejo;

ŠPANOV VRH: rahlo sneži —2,
15 cm novega snega na 50—80 
cm podlage, žičnice ne obratu
jejo;

JEZERSKO: oblačno —3, 23 cm 
snega;

ULOVKA-ZAPLANA: oblačno —1, 
25 cm snega, vlečnica obratuje, 
cesta prevozna;

RATECE-PLANICA: oblačno —4, 
11 cm novega snega na 70 cm 
podlage;

MARTUIajK: rahlo sneži —i, 20
cm novega snega na 40 cm pod
lage, vlečnica ne obratuje; —

KRANJSKA GORA: oblačno —3,
75 cm snega, vse naprave obra
tujejo, drsališče zaprto;

VRŠIČ: v megli —6, 150 snega;
KREDARICA: rahlo sneži, v mdgli 

—8, piha zelo močan jugovzhod
om, 200 cm snega;

KOMNA: oblačno —6, 15 cm prši
ča na 230 cm podlage;

KANIN: rahlo sneži —5, v megli, 
25 cm novega snega na 220 
podlage;

BOVEC: megla 0, 4 cm snega;
PREDEL: v megli —5, 10 cm no

vega snega na 85 cm podlage, 
cesta prevozna z zimsko opre
mo;

BLED: prši 1, 18 cm južnega sne
ga, drsališče odprto;

ZATRNIK: rahlo sneži —5, 20 cm 
novega snega na 60 cm podlage, 
žičnice obratujejo, cesta prevo
zna z zimsko opremo;

POKLJUKA: oblačno —1. 10 cm 
novega snega na 110 podlage;

KOBLA: oblačno —1, 15 cm nove
ga snega na 30—90 cm podlage, 
vse žičnice obratujejo;

BOHINJ: oblačno —1, 35 cm sne
ga;

VOGEL: oblačno —3, 210 cm sne
ga, obratujejo nihalka ter se
dežnica Orlove glave in vlečnici 
Križ in Storeč;

STARI VRH: rahlo sneži —1, 
20—60 cm snega, žičnice obratu
jejo od 8.30—16.30, cesta prevo
zna z zimsko opremo;

ČRNI VRH: sneži —5. 20 cm sne
ga;

GOLTE: sneži —4, 5 cm pTŠiča na 
20 cm podlage, žičnice obratu
jejo, dostop do spodnje postaje 
nihalke je otežkočen;

MEŽICA: sneži —1, 10 cm novega 
snega na 10—25 cm podlage, 
žičnica obratuje;

POHORSKA VZPENJAČA: sneži
—5, 25 cm pršiča na 10 cm pod
lage, obratujejo pohorska vpe- 
njača ter vlečnice Bellevue, 
Stolp m Videc;

AR EH: sneži —7, 25 cm pršiča, na 
15 cm podlage, obratujeta vleč
nici Areh in Rilška;

RADIO
KOPE: rahlo sneži —4, 20 cm pr

šiča na 20—30 cm podlage, ob
ratujeta vlečnici Puntgairt in Se
dlo; 17. L. 1978 naprave ne bodo 
obratovale za/radi izklopa elek
trične energije;

POSTOJNA: sneži —2, 5 cm snega;

Opozorilo pred plazovi
Davi je bilo v Julijskih Alpah 

oblačno vreme z rahlimi krajev
nimi snežnimi padavinami. V zad
njih 24. urah je zapadlo 10—25 
cm novega snega na 80—230 pod
lage.

Snežna odeja,' ki je nastala v 
zadnjih dneh je še rahla in ne- 
prijeta, zato se je že sprožilo ne
kaj snežnih plazov, ki niso nare
dili škode.

Trenutna nevarnost snežnih pla
zov je velika in stalna.

Izjave članov
tero je manjšina zadovoljna. 
V pripravljalni fazi je treba 
najprej upoštevati mnenja 
Slovencev. Naloga komisije 
je, da tehnično izoblikuje 
pravice in jamstva, ki jih 
Slovenci in njihove organiza
cije želijo. Na vsak način 
mora prevladati vsebinsko 
gledanje na te probleme.«

Komisija se bo ponovno 
sestala 3. februarja in bo 
po potrebi proučevala pro
bleme Slovencev tudi tam, 
kjer živijo in delajo.

JANKO TEDEŠKO

Sožalje Stevana 
Doronjskega

BEOGRAD, 16. jan. (Tan. 
jug) — Podpredsednik pred. 
sedstva socialistične federa
tivne republike Jugoslavija 
Stevan Doronjski je danes 
poslal podpredsedniku ZDA 
\Valterju Mondalu sožalje 
ob smrti senatorja Huberta 
Humphreya, bivšega podpred
sednika Združenih držav 
Amerike.

Obračunavanje 
nafte le v dolarjih
RIAD, 16. jan. (AtfP)“^- 

Saudski minister za finance 
in gospodarstvo šejk Moha
med Abul Keil je v izjavi za 
saudsko tiskovno agencijo de. 
jal, da namerava njegova dr
žava obračunavati dohodke 
od nafte samo v dolarjih, ne 
pa v kaki drugi valuti.

Spet bombe
Španska skrajna levica rovari — V 
Barceloni podtaknjene kar tri bombe
MADRID, 16. jan. (Tanjug) — Pet neznanih atentatorjev je 
včeraj popoldne podtaknilo steklenici z vnetljivo tekočino 
v znano barcelonsko poslopje »La Scalo«, namenjeno za jav
ne prireditve in shode. Razstrelivo je povzročilo požar, v 
katerem je bil vsaj en mrtev, poslopje pa je do tal pogo
relo.

Včeraj popoldne se je pe
terica, štirje fantje in eno 
dekle, z avtom pripeljalo do 
»La Scale«, razbila vhodna 
vrata, odvrgla steklenici z 
vnetljivo tekočino v notranj
ščino in pobegnila. Izbruhnil 
je ogenj in gasilci so si sko
raj trinajst ur zaman priza
devali, da bi ga pogasili.

Tedaj je bilo v poslopju 
osem ljudi, štirim je uspelo 
rešiti se, doslej so našli eno 
truplo, preostale tri pa po
grešajo; najbrž so izgubili 
življenje v požaru.

Pozno zvečer so se ano
nimno po telefonu oglasili 
atentatorji in izjaviii, da pri
padajo skrajni levi gverilski 
organizaciji FRAP (revolueio. 
nama protifašistična fronta 
1. oktober), ki je lani prav 
tako opravila več takšnih kr
vavih akcij.

Minulo noč so teroristične 
skupine podtaknile še dve 
steklenici z vnetljivo tekoči

no: pred banko in statistični 
zavod v Barceloni, vendar so 
gasilci kmalu ustavili ogenj.

Vest o atentatu so v Mad
ridu sprejeli z veliko zaskrb. 
ljenostjo, saj vsaka takšna 
akcija poleg tistih, ki se jih

• AFP poroča, da Je 
davi na postaji podzemelj
ske železnice sredi Madri
da eksplodirala srednje 
velika bomba, ki je pov. 
zračila precejšnjo škodo, 
žrtev pa ni bilo. Eksplo
zija jc porušila en meter 
proge, zaradi česar so mo
rali promet ustaviti do 
jutri.

vse pogosteje loteva baskov
ska separatistična organizaci
ja ETA, sproži nov val te
rorja, spodkopuje špansko 
politično stabilnost in je vo
da na mlin sovražnikom de
mokracije v tej državi.

Karambol v pristanišču
LOS ANGELES, 16. jan. — Ameriški tanker »Sealift 
China Sea« je pri manevriranju v pristanišču takole 
»zajahal« italijansko tovorno ladjo »Lorenzo dlAmico«.

SH

Trčenje ni zahtevalo smrtnih žrtev, pač pa Je velika 
gmotna škoda, kajti črpalke niso bile kos vodi, ki je 
zalila italijansko ladjo. Telefofco:' UPI

Se eno priznanje Sadatu
NEW YORK, 16. jan. — Ameriška modna fondacija Je 
objavila seznam »najlepše oblečenih moških v letu 
1977«. Na prvem mestu je ameriški predsednik Carter,

na drugem pa egiptovski predsednik Sadat. Sadatu so 
Američani tako Le drugič izrekli priznanje: revija »Ti
me« ga je pred kratkim razglasila za »državnika leta«.

Telefoto: UPI
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Kljub 
zamudi 

ni odstopov
Pri uresničevanju programa gradenj in obnove os

novnih šol in vrtcev v novogoriški občini, ki so ga 
občani pred dvema letoma potrdili in »osvojili« s tem, 
da so na referendumu izglasovali petletno plačevanje 
dvoodstotnega samoprispevka, se je v prvih dveh letih 
sicer pojavila zamuda, ki pa izvedbe celotnega pro
grama ne ogroža. Zato bi bila vsaka morebitna boja
zen, da program ne bo v celoti uresničen, to je, da 
ne bo zgrajenih ali obnovljenih toliko šol in vrtcev, 
kot je bilo predvideno v programu samoprispevka, 
povsem odveč. Res je sicer, da so se pojavili dodatni 
stroški za komunalno urejanje, za gradnjo zaklonišč in 
zaradi hitro naraščajočih cen v gradbeništvu, res pa je 
tudi, da je mogoče storiti še marsikaj, kar bo izvaja
nje programa samoprispevka pocenilo.

Zamude v preteklih dveh letih so nastale iz več 
vzrokov. Spomniti je potrebno na dejstvo, da je bil v 
začetku veljaven obvezen polog, ki je skorajda za leto 
dni »premaknil« začetek zidave šol in vrtcev. Tudi kra
jevne skupnosti, ki naj bi po prvotnem načrtu poskr
bele za lokacije šol in vrtcev na svojih območjih, svoje 
naloge niso najbolje opravile. To pa je močno zavleklo 
začetek gradnje nekaterih šol in vrtcev.

V zadnjem obdobju je vse skupaj steklo hitreje. 
Kaše, da bo tako tudi vnaprej. Vendar pa bo potrebno 
storiti še mnogo, da bo z denarjem, ki se zbira s sa- 
moprispvekom, mogoče uresničiti vse naloge. Dejstvo 
je namreč, da se je v preteklih dveh letih zbralo s sa
moprispevkom zaradi višjih osebnih dohodkov nekaj 
več kot 60 odstotkov denarja več. Dejstto pa je, da so 
bili doslej zgrajeni objekti in tisti, ki jih gradijo se
daj, dražji od načrtovanj za sto do dvesto odstotkov.

Zato si bo treba prizadevati zlasti za naslednje: 
doseči znižanje prispevka, ki ga je potrebno plačati 
zaradi gradnje šole ali vrtca na kmetijskem zemljišču 
in tako zemljišče spremeni svojo namembnost, pri 
plačevanju stroškov komunalnega urejanja zemljišč, 
kjer gradijo šole ali vrtce iz samoprispevka, naj bi 
priskočila na pomoč tudi komunalna skupnost občine; 
znižati bo potrebno stroške pri odkupu zemljišč. To 
bi bilo mogoče doseči zlasti s tem, da bi lastnikom 
zemlje, kjer bodo gradili šolo ali vrtec, ponudili nado
mestno parcelo, ki je v družbeni lasti. Tipski projekti 
in tipska oblika gradnje pa naj bi pocenili izdelavo 
dokumentacije ter obrtniško inštalaterska dela. Dosled
no pa bo treba spoštovati tudi načelo, da naj bi gra
dili le tisto, kar je bilo sprejeto pred referendumom. 
Ni mogoče popuščati dodatnim željam krajanov ali 
kolektivov šol, kajti vsaka želja terja dodaten denar, 
tega pa zaradi že omenjenih podražitev ni mogoče da
ti, zato, ker bi s »popuščanjem« nekaterim željam 
lahko resnično ogrozili izvedbo celotnega programa sa
moprispevka. To pa seveda sploh ni sprejemljivo.

BRANKO PODOBNIK

TOLMINSKI ŠOLSKI CENTER »VOJVODINA«

Za mladino in odrasle
Ob normalnem šolskem izobraževanju tudi znanje za od
rasle ob delu — Načrti v kovinskopredelovalni smeri
TOLMIN, 16. Jan. — Solsld center »Vojvodina« v Tolminu 
nosi ime avtonomne pokrajine v znamenje hvaležnosti za 
solidarnostno pomoč v stil po predlanskih potresnih sunkih, 
ki so med drugim tudi usodno poškodovali vsa stara šolska 
poslopja v občini.

Nova sodobna šola ima šti
rideset učiln«; in kabinetov, 
nekaj večnamenskih prostorov 
in telovadnico, ki bo s svoji
mi 1500 kvadratnimi metri te
lovadne površine zadovoljila 
potrebe mladine in odraslih 
v Tolminu.

Sicer pa Je tolminski Stil
ski center šele v letošnjem 
letu začel delovati v optimal
nih delovnih pogojih. To ve
lja predvsem za osnovno šo
lo, ki je šele pred kratkim 
dobila nove prostore v dru
gem delu stavbe šolskega cen
tra.

Vzgojnoizobraževalni center 
v Tolminu zajema vzgojno- 
varstveno .dejavnost, osnovno 
Solo, splošno gimnazijo, pe
dagoško gimnazijo, ekonom
sko srednjo šolo, glasbeno So
lu in delavsko univerzo. Vse 
strokovne izobraževalne de
javnosti so vezane na delov
ni program šolskega centra. 
Center poleg normalnega šol
skega izobraževanja, ki zaje
ma okoli 1200 učencev vzgaja 
in izobražuje odrasle ob de
lu. Tako v okviru delavske 
univerze delujejo naslednji 
oddelki: 'oddelek tehnične
srednje šole za strojništvo 
(32 slušateljev), delovodska 
šola za strojništvo (23 slu- 
šateljev), oddelek administra
tivne šole in oddelki osnov
ne šole za odrasle.

Tolminski šolski center si 
prizadeva, da bi že v nasled
njem šolskem letu prilagodil 
svoje izobraževalne načrte 
potrebam regijskega pred
vsem pa občinskega gospo
darstva. To pomeni, da bi mo
ral poleg usmerjenega izobra
ževanja za učiteljski poklic 
in dislociranih oddelkov no
vogoriškega šolskega centra 
za blagovni promet, v skladu 
z dogovorom v severno pri
morski regiji, začeti izobra
ževati kader za kovinsko pre
delovalno industrijo. Pretežni 
del tolminskega gospodarst
va je namreč kovinsko pre
delovalnega značaja. V obči
ni b'j do leta 1980 manjkalo 
približno sedemdeset strojnih 
tehnikov, glede na smeri go
spodarskega razvoja pa se

POMENEK

Vodič v svetu kapnikov
Obiskovalcem Postojnske jame Lojze Oblak že skoraj 
četrt stoletja odkriva skrivnosti tega kraškega bisera
POSTOJNA, 16. jan. — Ko Je pred 24 leti zasledil razpis, da 
pri Postojnski jami iščejo novih vodičev Lojze Oblak ni 
pomišljal ruti za trenutek. Delo z ljudmi mu kot tedanjemu 
inkasantu na podružnici DES v Slovenski Bistrici ni bilo 
tuje, vero in upanje, da bo kot vodič v tej kraški jami uspe!, 
pa mu je vlivalo tudi znanje nemškega in francoskega jezika.

Te svoje odločitve pred 
skoraj četrt stoletja še da
nes ne obžaluje, ko je z 58 
leti najstarejši med okoli 30 
vodiči po Postojnski jami.

»Morda se zdi naše delo 
komu na prvi pogled enolič
no, ko iz dneva v dan po 
istih poteh vodimo in odkri
vamo lepote tega kraškega 
bisera številnim obiskoval
cem. Vendar pa temu ni ta- , 
ko, saj kdor s srcem ljubi j 
naravo in njene lepote, mu i 
odkrivanje njenih skrivnosti 
drugim ljudem predstavlja 
pravi užitek,« je povedal Loj
ze Oblak.

Pa ne le to. Kar je še da
nes, vsaj zanj, tako vabeče 
v poklicu vodiča, je pogled 
na pisano množico obiskoval
cev različnih običajev in zna
čajev, ki vedoželjno pričaku
jejo vstop v jamo.

»Pri nas imamo svet v ma
lem, saj kot vedo povedati 
statistični podatki, so se v 
150-letni zgodovini turizma v 
Postojnski jami v njej zvr
stili obiskovalci 98 narodno
sti. Vodiči smo pravzaprav' 
psihologi. Saj znamo že od 
daleč oceniti iz katerega dela 
sveta so naši gostje, s kate
rimi bomo preživeli v jami 
poldrugo uro.

Italijana po kretnjah rok 
in glasni govorici ten- oblače
nju po zadnji modi ni moč 
spregledati, med Američani, 
ki se brez izjeme oblačijo v 
rožaste vzorce vseh velikosti 
in barv, jih skoraj 75 odstot
kov nosi 'očala, pa če vidijo 
dobro ali ne. Nemške, angle
ške in tudi francoske gesteJ 
odlikuje velika disciplinira
nost, vedri obrazi, živahna go
vorica ter oblačila svetlih 
barv, pa naj gre za mlajše 
ali starejše, so skoraj zanes
ljiv znak, da so nas obiskali 
belgijski in nizozemski turi
sti,« je nizal svoje misli naj
starejši vodič Postojnske ja
me.

Kot takšnemu mu tudi pri
merjava delovnih pogojev 
pred leti in danes ni delala 
preglavic. »Ko sem začel slu
žiti kruh med kapniki, je vo
dičev primanjkovalo. Tudi po 
petkrat dnevno smo morali 
popeljati po jami 300 ali 400- 
članske skupine, ter v eni 
skupini spregovoriti v dveh 
jezikih hkrati. Vlaga in šte
vilčno močne skupine gostov 
so opravili svoje. Kroničnih 
obolenj glasilk je bilo med 
vodiči precej, saj smo morali 
pravzaprav vpiti, da so nas

slišali tudi tisti na bolj od
daljenih koncih.

Temu pa danes ni več tako. 
Vodičev je več, temu primer
no je tudi dnevno manjše šte
vilo obhodov v jami, na ka
terih ima vodič na skrbi le 
jezikovno eno govorečo sku
pino. Pravo prelomnico pa Sj 
doživeli pred dobrima dve
ma letoma, ko so po jami 
namestili mikrofone, s kateri
mi so se tudi obolenja glasilk 
občutno znižala.

Le nečesa pa ni moč ubla
žiti pri tej vodniški službi. Po 
nekaj letih službovanja Vodi
či, domala brez izjeme, obču
tijo prve znake revme. Ob 
velikih temperaturnih razli
kah, ko je v jami vedno 
okoli 8 stopinj C, na pro
stem pa se zlasti v poletnih 
mesecih živo srebro dvigne

LOJZE OBLAK: »V Po
stojnski jami so se zvrstili 
obiskovalci 98 narodnosti.«

precej visoko, se tej bolezni 
skorajda ni moč ogniti...

»Sicer pa ima vsak poklic 
svoje dobre in slabe strani. 
Iz nas vodičev metra vedno 
in povsod prevevati razpolo
ženje, kot da na tem svetu 
nimamo nobenih težav. Gostu 
namreč niso dovolj samo na
še besede, marveč , kritično 
ocenjuje tudi naše vedenje. 
Med najlepše utrinke našega 
dela pa spadajo trenutki, ko 
iz jame varno pripeljemo vse 
turiste v skupini in ko nam 
zadovoljnih obrazov hvalijo 
lepote jame. Saj te njihove 
navdušene in pohvalne bese
de odražajo tudi vtise, s ka
kršnimi bodo zapustili Po
stojno,« je pripovedoval Loj
ze Oblak.

Natanko 7. junija 1979 bo 
Lojze Oblak izpolnil svoja 
službena leta. In kaj po
tem? »Ja, če me bodo pri 
Postojnski jami potrebovali, 
bom še rade volje kakšno 
leto ostal za Vodiča, saj so 
mi ti kapniki zlezli v meso 
in kri, kot pravimo«, se je 
nasmehnil.

če pa temu ne bo tako, 
bo še vedno našei čas da 
bo pred jamo opazoval pi
sano množico obiskovalcev z 
različnih koncev sveta ter 
obujal spomine na svoje 
prehojene pota med kapniki. 
Zlasti pa spomine na dni, 
ko je lepote tega kraškega 
magneta razkazoval državnim 
voditeljem in različnim dele
gacijam, med njimi tovarišu 
Titu, Naserju, Selasiju, Su- 
kamu in Pahlaviju in ko je 
na predvečer njihovih obi
skov, sicer že kot izkušen 
vodič, doma še pozno v noč 
skrbno kot šolar preverjal 
svoje »jamsko« znanje, da 
ne bi m'orda visoki gostje v 
njem zasledili niti najmanj- 
ševrzeli. MARJANA TRILER

DELO IN KULTURA

Fotografije starih domačij
NOVA GORICA, 16. jan. — V prostorih galerije 

Meblo so pred dnevi, v okviru srečanja malih odrov, 
odprli razstavo fotografij znanega fotografa, Rafaela 
Podobnika, zobozdravnika iz Nove Gorice.

Rafael Podobnik pripoveduje prave zgodbe, za neka
tere v prav osupljivo čistem fotografskem izrazu s svo
jimi fotografijami razpadajočih kmečkih domačij in nji
hovih posameznih delov, krušnih kmečkih peči in po
dobnega. Te so za Primorce še tem bolj zanimive, ker 
so »posnete« v krajih med Poreznam in Čavnom, na 
marsikateri fotografiji pa lahko obiskovalci razstave 
najdejo kar svoje rojstne hiše, ki sedaj počasi, a za
nesljivo umirajo.

Razstava, na kateri je trideset fotografij, bo odprta 
do 28. t. m. Pa še beseda o razstavljale«. Je član 
foto kino kluba Nova Gorica, doslej pa je sodeloval 
skupno že na 95 domačih in mednarodnih razstavah ter 
prejel 39 raznih priznanj. B. P.

bodo te potrebe v naslednjih 
letih še povečale. Šolski cen
ter sicer nudi s svojo prostor
nostjo izredne delovne pogo
je, toda za izobraževanje 
učencev za poklice kovinske 
stroke bo potrebno ob so
delovanju organizacij združe
nega dela, urediti in opremita 
tehnične delavnice in usposo
biti nekaj strokovnih sodelav
cev.

Program razvoja usmerje
nega izobraževanja v občini 
in program razvoja šolskih 
centrov v severnoprimorski 
regiji sicer še ni dokončno 
izdelan in verificiran. Toda v 
regiji je bil že sprejet dogo
vor, da bi v skladu s per
spektivami gostnnskoturistič- 
nega razvoja v regiji in obči
ni v tolminskem šolskem 
centru izobraževali tudi go
stinske delavce.

V Tolminu pa so od vseh 
'oblik usmerjenega izobraže
vanja največ dosegli na pod
ročju izobraževanja za peda
goški poklic. Po treh letih 
je v šolskem centru pet od
delkov pedagoške gimnazije, 
ki po dogovoru v regiji za
jemajo jezikoslovno in druž
boslovno smer.

V tolminskem šolskem cen
tru je s petimi oddelki po
daljšanega bivanja dosežena 
zgornja meja denarnih mož
nosti občinske izobraževalne 
skupnosti. Čeprav so pripra
ve za prehod na celodnevno 
šolo že v teku pa v letoš
njem letu ne bo nobena šola 
na Tolminskem prešla na to 
vzgojnoizobraževalno obliko.

Tolminska ima zaradi veli
ke geografske razsežnosti, za
radi obmejnega položaja in 
zaradi ostankov preteklosti 
svoje specifičnosti tudi na 
področju šolstva. Imeti in 
vzdrževati mora nadpovpreč
no veliko število vagojnoizo- 
braževalnih objektov. Druž
beno ekonomski položaj deže
le v povojnih letih pa ni bil 
takšen, da bi stare šolske ob
jekte hitreje to sproti ob
navljali.

Sicer pa ima Tolmin že sto
letno osnovnošolsko tradici
jo, od leta 1919 pa je v Tal-

Manj
jezni

potniki
Kočevje dobilo avtobus
no postajo - Udobnejše 

čakanje na avtobuse
KOČEVJE, 16. jan. — Av

tobusna postaja v Kočevju Je 
končno tudi dejansko in ne 
le uradno odprta, čeprav te 
dni dokočujejo še nekatera 
manjša dela. Tako je dobilo 
Kočevje prvič v svoji zgodo
vini pravo zidano avtobusno 
postajo. Potnikom prideta ze
lo prav čakalnica in bife, saj 
zdaj tu čakajo avtobuse, med
tem ko so jih doslej zunaj 
na mrazu, snegu, vetru in 
dežju.

V postaji so še prometna 
pisarna, soba za šoferje to 
sprevodnike, prodajalna in pi
sarna turističnega društva Ko
čevje, garderoba, prostor za 
prodajo vozovnic in sanitari
je-

Končno so tudi boksi dobi
li table, da potniki vedo, v 
katero smer pelje avtobus s 
posameznega boksa. Tako je 
odpadlo spraševanje in teka
nje potnikov za sprevodniki 
in šoferji, kar je povzročalo 
pri potnikih le jezo.

M. P.

minu tudi srednja šola. Med 
obema vojnama je fašizem 
zatrl vse kulturno življenje v 
teh krajah to uvedel namesto 
slovenskega učiteljišča itali
jansko gimnazijo. Po končani 
vojni se je Tolmin zopet uve
ljavil kot kulturno središče. 
Zaradi velikega pomanjkanja 
učiteljev na Primorskem so 
v Tolminu leta 1946 zopet 
ustanovili učiteljišče, po šol
ski reformi 1968 pa gimna
zijo s splošno, pedagoško to 
pozneje še ekonomsko smer
jo. Število dijakov se je iz le
ta v leto večalo, večale pa 
so se tudi prostorske in kad
rovske težave, tako da šola 
ni mogla izpolnjevati zahtev 
tolminskega gospodarstva.

Omeniti pa je vsekakor tu
di treba staro osnovno šolo, 
ki je bila pred predlanskim 
potresom že vrsto let podpr
ta s tramovjem in otroci v 
njej niso bili več rami. Na
ravna nesreča je pospešila 
gradnjo šolskega centra. So
lidarnosti slovenskih in jugo
slovanskih delovnih ljudi pa 
gre zahvala, da je bil večji 
del šolstva na Tolminskem 
rešen pravočasno to je ob za
četku šolskega leta 1977, 1978.

KATJA ROŠ

Spsdbudo
delovanju

kluba
Koper: ponekod prema
lo razumevanja za klub 

samoupravljalcev
KOPER, 16. jan. — Danes 

se je tu sestal izvršni odbor 
kluba samoupravljalcev kopr
ske občine. V poročilu o iz
vajanju programa v pretek
lem letu so ugotavljali, da je 
»koprski klub eden mikih v 
Sloveniji, ki je doumel svojo 
vlogo ta jo zlasti na področ
ju družbenega izobraževanja 
dobro uveljavljal«. Vendar se 
ni manjkalo slabosti — pred
vsem v drugi polovici leta 
so bile seje izvršnega odbora 
zelo slabo obiskane to ne
sklepčne. Naloge, ki so jih 
v letu 1977 slabo izpeljali, pa 
so si jih ponovno zastavili v 
delovnem programu za letoš
nje leto.

Posebno pozornost bodo 
posvetili izmenjavanju samo- 
upravljalsfaih izkušenj iz ne
posredne prakse v, temeljnih 
organizacijah združenega de
la, v krajevnih in samouprav
nih interesnih skupnostih. 
Klub naj bi namreč bil po
budnik in organizator takih 
oblik medsebojnega sodelova
nja in bo zato tudi izdelal 
podrobnejši operativni načrt. 
Druga bistvena naloga kluba 
samoupravljalcev, ki je lani 
niso izpolnili, je svetovalna 
strokovna pomoč na področ
ju uvajanja samoupravnih 
odnosov in ure;anja samo
upravne zakonodaje.

Organizirali bodo tud- sin
dikalni politični šoli v Kopru 
to Izoli, ki bosta skrbeli za 
sindikalne kadre. To ie prvi 
primer takih šol v naši re
publiki.

Med dragim so poudarili, 
da morajo člmprej rešiti pro
storske ta finančne proble
me, saj Vm le-ti ovirajo nor
malno delo. Za slab finanč
ni položaj so krive podpis
nice samoupravnih sporam, 
mov, saj velika večina le-teh 
ni nakazala obljubljenih 
sredstev, pa tudi članarin ni 
plačalo petnajst organizacij 
združenega dela.

B. ŠULIGOJ

tusS

Skupne moči 
za napredek 
KS Pridvor

3 pomočjo krajanov in 
vojakov uspešno urejajo 

komunalne probleme
PRIDVOR, 16. jan. — V 

krajevni skupnosti Pridvor v 
koprski občini so s sodelova
njem domačinov, pripadni
kov JLA ta materialno po
močjo občinske skupnosti 
uredili marsikatero, za življe
nje vaščanov pomembno 
vprašanje. Tako so uredili in 
asfaltirali nekaj krajevnih 
cest in dobili telefon, letos 
pa bodo rešili tudi vprašanje 
pitne vode.

Spričo uspešnega urejanja 
komunalnih problemov, je 
veliko zanimanje za gradnjo 
stanovanj v Pridvoru to bliž
njih naseljih. Tako so v zad
njih petih letih zgradili ali 
obnovili v tej KS nič manj 
kot sto stanovanjskih hiš. Ne 
Ie krajani, ampak tudi lju
dje iz dragih krajev, se za
nimajo, da bi si v Pridvoru 
uredili stanovanje. Prav te 
dni so predstavniki KS, ob
činske zemljiške kmetijske 
skupnosti in investitorjev do
ločili prostor za gradnjo 200 
novih stanovanjskih hiš. To 
je le začasna rešitev, v krat
kem pa bodo pripravili pro
storski načrt s katerim bodo 
določili površine za nove 
gradnje v prihodnosti. V.T.

Za boljše 
poslovne 
rezultate

Meblo TOZD Pohištvo 
Klavže bo investiral v 

gradnjo novih prostorov
TOLMIN, 16. jan — Te dni 

bo na vpogled občanom, or
ganizacijam združenega dela 
to drugim organizacijam v 
krajevni skupnosti Kneža 
osnutek lokacijske dokumen
tacije za gradnjo skladiščnih 
to proizvodnih prostorov 
»Mebla« TOZD Pohištvo 
Klavže na Kneškem polju. 
Lokacijska dokumentacija bo 
na vpogled krajanom kneške 
krajevne skupnosti cel me
sec.

Projekt (Projektivni biro 
SGP iz Nove Gorice) bo na 
sestankih krajevne skupnosti 
prizadetim občanom razložil 
namen in pomen objektov, ki 
se bodo raztezali ob že zgra
jeni stavbi temeljne organi
zacije. Primarni lesni Izdelki 
iz Kneže, na 36000 kvadrat
nih metrih Kneškega polja.

Komisija za urbanizem, 
gradbeništvo ta komunalne 
zadeve je namreč na zadnjem 
sestanku ugotovila, da pome. 
ni gradnja proizvodno skla
diščnih prostorov v Kneži 
močan poseg v prostor. Na 
delu Kneškega polja, na ka
terem želi temeljna organi
zacija Pohištvo graditi, pre
vladujejo njive in travniki. 
Gre torej za obdelovalne po
vršine, o katerih naj odlo
čata krajevna skupnost, pri
zadeti občani in zemljiška 
skupnost.

»Meblo« TOZD Pohištvo 
Klavže je zaradi izredno niz
kega obsega proizvodnje in 
seveda tudi prodaje letos po
sloval z veliko izgubo. Eden 
izmed osnovnih vzrokov za 
slabo poslovanje so bili tu
di »eprimemi proizvodni pro
stori, ki niso dovoljevali po
večanja proizvodnje. Temelj
na organizacija je lani ob 
polletju pripravila program 
ukrepov, ki naj bi pripomog
li k izboljšanju poslovnih re
zultatov. Med temi je najpo
membnejši investicija v iz
gradnjo proizvodnih prosto
rov in v modernizacijo pro
izvodnje. Predračunska vred
nost investicije znaša več kot 
35 milijonov dinarjev.

K. ROS

GOSPODARJENJE

Realni, zahtevni cilji
V občini Ajdovščina naj bi precej bolje izkoristili zmog
ljivosti in znanje — Izvoz naj bi še bolj pospeševali

AJDOVŠČINA, 16. Jan. — Čeprav naloge, naštete v osnutku 
resolucije o politiki izvajanja družbenega plana ajdovske 
občine v letošnjem letu niso nezahtevne, so kljub temu 
napovedane stopnje rasti dokaj realne. Tako je mogoče trditi 
predvsem zaradi razmeroma uspešnega gospodarjenja v 
ajdovski občini v minulih dveh letih.

Po predvidevanjih naj bi v 
ajdovski občini letos zabeleži- 
li naslednje realne stopnje 
rasti: vrednost novoustvarje- 
nega družbenega proizvoda 
naj bi se povečala za 9,5 od
stotka, zaposlenost v družbe
nem sektorju za tri, produk
tivnost dela pa za 5,5 odstot
ka. Pri tem naj bi bila rast 
sredstev za osebne dohodke v 
globalu za 10 odstokov manj
ša od rasti ustvarjenega do
hodka, skupna in splošna po
raba pa naj bi »napredovali« 
počasneje od rasti dohodka.

Boljše izkoriščanje obstoje, 
čih zmogljivosti, vlaganje več
jega znanja in novih razisko
valnih dosežkov v proizvode, 
vztrajneje pri izvoznih priza
devanjih ter ponekod sodob
nejša organizacija dela, to so 
le nekateri od pogojev, ki jih 
bo treba izpolniti, če bodo 
hoteli v občini doseči predvi
dene cilje.

Da bodo morale skupščin
ske službe tesneje sodelovati

z gospodarstvom to drugimi 
deli združenega dela, da bo
do morali sprejeti srednjeroč
ne načrte tudi v sredinah, 
kjer jih zaradi najrazličnejšin 
razlogov še niso ter da bo 
potrebno urediti samoupravni 
položaj delavcev, zaposlenih 
v dislociranih obratih ali toz
dih na območju občine, je pa 
tudi zelo potrebno.

Kot doslej, bo tudi letos v 
občini industrija, zlasti živil- 
sko-predelovalna, prva nosil
ka razvoja. Doseženi uspehi v 
industriji občine namreč od
ločno vplivajo na skupno do
sežene rezultate v občini. Le
tos naj bi v industrijskih de
lovnih organizacijah ponovno 
preverili svoje investicijske 
načrte za srednjeročno ob
dobje, posebno pozornost pa 
naj bi posvetili tudi moderni
zaciji proizvodnje, oziroma 
razvoju tehnologije. Kvaliteti 
izdelkov naj bi v industrili 
posvetlili posebno skrb, kaj
ti največ naj bi jih prodali na

tujem. Seveda pa to ne po
meni, da se sme za domačo 
prodajo izdelovati nekvalitet
ne izdelke.

V ajdovski občini Je kme
tijstvo sorazmerno dobro raz. 
vito. Vendar pa se da seveda 
še mnogo izboljšati, kajti v 
okviru SOZD Frukta se ponu
jajo tudi neposredni kmetijs
ki proizvodnji nove možnosti, 
zato pa je treba sprejeti tudi 
nove naloge. Bolj intenzivna 
kmetijska proizvodnja, zdru
ževanje zemlje, dela in sred
stev, z dohodkovnim povezo- 
vanjem kmetov, živilske pre
delovalne industrije in trgo- 
vine ter nadaljnjim izboljše
vanjem zemljišč, Je mogoče 
kmetijstvo v občini zelo po
spešiti v njegovem razvoju.

BRANKO PODOBNIK

KRAJEVNA KRONIKA

Oprti so na lastne moči
V Sp. Idriji so se lotili urejanja otroškega varstva — Po
sluh združenega dela — Med željami: boljša preskrba
IDRIJA, 16. jan. — Krajevna skupnost Sipodnja Idrija zajema 
poleg Spodnje Idrije še Spodnjo, Srednjo in Gornjo Kanom
ljo ter Makroško vas. 1900 prebivalcev živi v njej. To po
meni 1900 želja in prav toliko potreb, 1900 različnih misli. 
Pa naj se sliši še tako čudno: vseh 1900 krajanov KS Spod
nje Idrije se kar lepo ujema med seboj. Resnejših proble
mov v medsebojnih odnosih nimajo, poravnalni svet se je 
zadnja leta sestal samo enkrat. To nam’ daje misliti, da so 
družbenopolitične organizacije v Spodnji Idriji delavne in 
z vso odgovornostjo opravljajo svoje delo.

Krajani Spodnje Idrije so 
že prišli do sklepa, da jim 
ne bo nič podarjenega, da se 
morajo zanesti zgolj na svoje 
lastne moči. Tako sedaj po
spešeno pripravljajo vse po
trebno za ureditev otroškega 
varstva. Leta nazaj je bila

Predlog za 
likvidacijo 

Termoplastike
Čeprav zaposluje tudi 
manj sposobne ljudi, 
očitno ni druge izbire
KOČEVJE, 16. jan. — Sana

cijska komisija občine Kočev
je je predlagala, naj bi likvi
dirali Teomoplastlko, kd je bi
la lani tudi ob tričertrtletju 
med tistimi redkima organiza
cijami združenega dela, ki so 
poslovale z izgubo.

Termoplaistika je ena naj
manjših delovnih organizacij v 
občini, Id zaiposljuje tudi za 
delo manj sposobne oziroma 
manj razvite osebe. Prav za
to je bila za občino posebne
ga pomena, vendar drage, ali 
bolje, prave poti za njeno sa
nacijo niso našli. Poslovanje 
je bilo tudi precej neurejeno. 
Izguba je postopoma narašča
la, celotni prihodek pa je bil 
tako skromen, da je komaj 
pokrival materialne stroške. 
Računajo, da bo izguba, ki je 
znašala ob tričetrtletju 447.000 
din, po odpisu zalog neidočih 
izdelkov še večja. M. P.

Entuziazma ni več?
Rado Stegu iz Žusterne pri Kopru je zdaj, ko je že dve leti upokojen, še vedno zelo aktiven 
v svoji krajevni skupnosti — S svojimi rokami in denarjem v štirih mesecih uredil Strmo pot

KOPER, 16. jan. — Nekoč smo se navdušeno ude
leževali prostovoljnih delovnih akcij, odstranjevali smo 
ruševine, urejali cesie, železniške proge ta mostove. 
In prav nihče ni pri tem pomislil, da bi mu kdorkoli 
moral za to kaj plačati. Danes imamo svoje avtomobile, 
pralne stroje in barvne televizorje, zapiramo se za zi
dove svojih stanovanj in si belimo glavo, kako bi za
služili še več. Nekoč smo vedeli, kaj je entuziazem, 
danes nič več.

In vendar ni povsem tako. še so med nami ljudje, ki 
jim era potrošništva, to individualizma ni načela ob
čutka za skupnost, še so takšni, ki jim zdrav utrip 
dražbe pomeni več kot spokojnost zapečka.

Na primer 63-letni Rado Stegu iz 2 us teme pri Kop
ru. Med vojno miner, po vojni eden od organizatorjev 
prve prostovoljne delovne akcije, ko smo obnovili po
žgano Rašico, potem pa dolgo po poklicu direktor vse
mogočih podjetij in ustanov. Zdaj je že dve leti v poko
ju, vendar pa noče mirovati. Takole, recimo za rekrea
cijo, je lastnoročno uredil in obnovil celo ulico...

Strma pot v Zustemi je dejansko hudimano strma, 
to pa seveda ni ničkaj prijetno, ko se ulije deš. 2e 
nekaj močnejših nalivov je precej načelo to, sicer as
faltirano ulico, svoje pa je prispevala tudi trava, ki se 
je razrasla po neurejenih bankinah to se jela širiti na 
cestišče. Cestno podjetje tega seveda sploh ni opazilo, 
zato pa je opazil Rado Stegu.

»Lansko pomlad sem začel in delo po približno šti
rih mesecih končal. Uredil sem bankine in odvozne poti 
z ulice v dolžini približno 130 metrov, tako da mi Je 
zdaj preostalo še okoli 70 metrov. Samo pri urejanju 
odvoznih poti so mi pomagali nekateri sosedi, sicer 
sem bil sam. Vsak kamen sem bogvedi kolikokrat pre
ložil iz roke v roko ...«

Tisti, ki ni videl Strme poti v 2ustemi, ne more 
vedeti, koliko znoja je bilo potrebnega, da je zdaj ulica 
takšna, kot mora biti. Rado Stegu je za njeno ureditev 
porabil kar 30 kubikov obdelanih škrli, ki jih je seveda 
obdelal sam, pa 20 kubikov betona, pa več deset met
rov cevi za kanalizacijo itd. Uredil je skupno okoli 
300 ploščinskih metrov površin in sicer z okoli 10 cen
timetrov debelo plastjo betona in škrli.

No, s tem še nismo povedali zadnje besede. Razen 
odvoznih poti, je Rado Stegu vse te naredil na svoje 
stroške! Občinska komisija je ocenila, da vrednost nje
govega dela in gradiva, ki ga je prispeval, znaša 37 ti
soč din!

»Veste, jaz mislim, da bi se po upokojitvi ljudje 
ne smeli znova honorarno zaposliti in s tem odžirati 
kruh mladim. Poglejte, koliko je v naših mestih navi
deznih malenkosti, ki bi jih bilo mogoče samo z nekaj 
volje urediti. Po svoje pravzaprav odlična priložnost 
za upokojence, ki potrebujejo fizično aktivnost, vendar 
pa raje sedijo za televizijo.«

Rado Stegu, ki je sicer tudi zelo aktiven v krajevni 
skupnosti, poleg tega pa sodeluje kot strokovni sode
lavec pri izgradnji koprskega športno-refcreacijskega 
centra (v obeh primerih je zavrnil, da bi mu delo ho
norirali), noče niti slišati, da bi mu za ureditev Strme 
poti karkoli plačali. Morda si globoko v sebi želi, da 
bi mu vsaj izrekli javno priznanje, vendar tega ne reče. 
To ugibamo mi.

Kajti doslej mu za ves trud to gmotne žrtve, niti 
v krajevni skupnosti .niti v občini niti kjerkoli, nihče 
ni javno izrekel priznanja. Je potemtakem morda vsrj 
ta zapis lahko svojevrstno priznanje človeku, ki očitno 
še vedno ve, kaj je entuziazem?

BORIS JE2

Spodnja Idrija v takem polo
žaju, da so morali otroško 
varstvo opustiti, ker prepro
sto ni bilo čutiti potrebe po 
njem. V zadnjih letih pa se je 
sestava prebivalstva tako spre
menila, da je postalo zelo pe
reče. Na sedežu krajevne 
skupnosti, na krajevni konfe. 
renči SZDL, na krajevnem 
odboru ZZB NOV in krajevni 
organizaciji ZSMS ter v OO 
ZK so nam vsevprek hiteli za
trjevati, da bržkone ni prebi
valca KS Spodnja Idrija, ki 
ne bi bil zainteresiran za re
šitev tega problema. Pa tudi 
združeno delo v Spodnji Id
riji to ne samo tu, temveč 
tudi v okolici, Je pokazalo ve
liko zanimanja za ureditev te
ga problema. Seveda — zdru
ženo delo bo pomagalo, ko
likor bo moglo. Sicer pa sta 
bodisi Iskra ali pa Slovenija
les vedno imela posluh za po
trebe krajanov v Spodnji Id
riji, tako, da so tu s sodelo
vanjem resnično zadovoljni.

Sicer pa Spodnja Idrija, 
resda počasi spreminja svojo 
podobo. Kraj je lep, vsak dan 
lepši. Okolje je zvečine ure
jeno. Vendar krajani še niso 
zadovoljni. Menijo, da bo 
treba postoriti še kar precej, 
da bo ta kraj še lepši.

Popravili so cesto, ki pelje 
na pokopališče, letos namera
vajo urediti mrliško vežico, 
uvedli so prometne zna
ke, tako da so peš

ci sedaj varnejši, za niz
konapetostno omrežje so kra
jani prispevali 400-500 prosto, 
voljnih ur, kar v denarju zne
se kar lepo vsoto, za komu
nalno ureditev Makroške vasi 
so porabili 100 tisočakov, pri
bližno toliko pa bodo potre
bovali za dokončanje teh del; 
320 tisočakov so namenili za 
popravilo športnega igrišča, 
uredili so. vodovod v naselju 
Koreja II, pa še marsikaj bi 
se nemara našlo.

Mladina je delovna, bila pa 
bi še bolj, če bi imela vsaj 
osnovne pogoje za delo. Bor
ci NOV so z mladimi zadovo
ljni; le-ti so namreč prevzeli 
skrb za spomenik NOB. So
delujejo pa tudi pri ureditvi 
kraja.

Niso pa zadovoljni s trgovi
no. Premalo izbire da je. Me
nijo pa tudi. da v Idriji mis
lijo, da je Spodnja Idrija le 
idrijsko predmestje in mora
jo za vsak večji nakup »lete
ti« v Idrijo. Sicer pa so toli
ko samokritični in priznava
jo, da morda sami niso bili 
dovolj vztrajni pri reševanju 
tega problema.

In želje? Da bi letos zgra
dili načrtovanih 94 stanovanj, 
uredili otroško varstvo, in 
zboljšali preskrbo. Da bi bili 
občani bolje informirani, na
meravate izdajati informator, 
ki bi izšel vsaj dvakrat na 
leto. V Spodnji Idriji menijo, 
da bodo vsem nalogam, ki so 
v njihovi pristoinosti, kos. 
Dosedanji rezultati namreč 
potrjujejo dobro voljo kraja
nov za boljši Jutri Pa čeprav 
se morajo ukvarjati tudi s ti
stimi obrobnimi problemi, ki 
so prisotni v vseh krajevnih 
skupnostih, mogoče pa jih te 
reševati in rešiti samo z do
bro voljo vseh.

MARJAN CANTARUTTI
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ISKRA
Industrija
širokopotrošnih Izdelkov 
Skupne strokovne službe

Odbor za medsebojna delovna razmerja
razpisuje
prosta dela ta naloge:

VODJE SEKTORJA ZABAVNE 
ELEKTRONIKE
POGOJI: diploma visoke ekonomske ali tehnične 
smeri, štiriletna praksa v komerciali.
OD po pravilniku. Delo je v Iskrini poslovni 
stavbi, Trg revolucije 3, Ljubljana. Poskusno 
delo traja tri mesece. Stanovanja ni. Nastop ta
koj ali po dogovoru. Razpis velja 8 dni.

Prijave pošljite na naslov: Iskra — Kadrovska 
služba, Titov trg 3/a, 64220 Škofja Loka, telefon 
(064) 61-981. 328
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»MURA« tovarna oblačil in perila 
v Murski Soboti

oglaša
prosta dela in naloge

prevajalca-korespoNdenta
za angleški in nemški jezik
Pogoji: višja šola komercialne ali pedagoške sme. 
ri s strokovnim izpopolnjevanjem za tuje jezike 
ter zaželeni 2 leti prakse v prevajanju in kore
spondenci

Obvladanje strojepisja.

Trimesečno poskusno delo.

Ce se želite vključiti v perspektivno delovno 
organizacijo in vas zanima razpisno področje,' 
pošljite prijave do 24. 1. 1978 kadrovsko socialni 
službi organizacije. 331

I
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VVengen - brez smuka
Smuk z Lauberhorna, ki so ga s sobote preložili na po
nedeljek, so morali zaradi slabega vremena odpovedati
WENGEN, 16. Jan. — Smuk za svetovali pokai v Wengnu, 
Id bi moral biti v soboto, pa so ga zaradi slabega vremena 
prestavili na ponedeljek, so danes zaradi slabega vremena 
odpovedali. Wengenski prireditelji, Id so v tekmovalno progo 
za smuk vložili veliko denarja, so po več dni trajajočem pri
zadevanju izgubili boj z vremenom, ki je letos ponagajalo 
že marsikateremu prireditelju smučarskih tekmovanj.

mo seveda ni bilo mogočePrva nesreča, ki je zadela 
prejšnji teden Wengen, je bil 
izredno močan fen, ki je gro
zil, da bo pobral ves sneg. 
Nato je vihar v zgornjem 
delu proge dobesedno odne
sel ves sneg, tako da so se 
morali prireditelji že spočet
ka odpovedati Startu z vrha 
Lauberhorna.

V sredo zvečer pa je v 
\Vengnu začelo snežiti. Na 
progo je vrglo več kot pol 
metra snega. Ves Wengen je 
šel z vso razpoložljivo me
hanizacijo na progo. Smuk 
so pripravili in tekmovalci 
so lahko trenirali. V soboto, 
ko bi morala biti tekma, se 
je na Lauberhomu spet raz
besnel vihar. Na štartu, ki 
60 ga pomaknili precej na
vzdol, je tekmovalce veter 
kar vzdigoval v zrak. Na tek

niti pomisliti.
V odmoru med prvim in 

drugim tekom slaloma so v 
nedeljo udeleženci prvega le
tošnjega smuka za svetovni 
pokal vendarle trenirali, da
nes pa jim je slabo vreme 
preprečilo Start. Smuk so 
morali odpovedati.

To se slovitemu Wengnu 
ni zgodilo prvič. leta 1962 
so lahko izvedli samo slalom, 
leta 1971 so morali lauber. 
homski smuk izvesti v St. 
Moritzu, leta 1972 smuka 
sploh ni bilo, leta 1973 pa so 
ga morali prestavita v sosed
nji Grindelwald, se pravi, kar 
tri leta zapored jim jo je 
zagodlo vreme.

Odbor za svetovni pokal 
prt mednarodni smučarski

Kolajna Toniju?
Avstrijski trener Baldur Preiml o 
krizi svojih skakalcev in SP 1978

PLANICA — Navkljub uspe- 
hom, ki so jdii na skakalni 
»turneji treh dežel« dosegali 
avstrijski smučarski skakalci, 
pa se je skakalni šport naših 
sosedov po velikih uspehih, 
ki so jih dosegala pred- leti. 
in na zadnjih OI v Innsbru
cku, znašel zadnji čas v hudi 
krizi. Trener avstrijske repre
zentance Baldur Preiml je ob 
obisku Planice pojasnil vzro
ke krize m trenutni položaj 
v svoji reprezentanci. »Pogla
vitni vzrok krize naše naj
boljše vrste je predvsem sla
ba forma, v kateri sta se 
znašla naša najboljša skakalca 
Karl Schnabl in Toni Innauer. 
Njima kriza je vplivala na 
vso reprezentanco tako, da so 
tudi drugi začeli skakati pod 
svojimi zmožnostmi.

Čeprav so se letos priprav
ljali več kot v prejšnjih ob
dobjih, dosegajo Avstrijci 
slabše rezultate.

»Najbrž smo napravili ka
ko napako v samem procesu 
treninga. Morda smo nekoliko 
pretiravali v vadbi z utežmi. 
Vendar pa so tudi skakalci 
lz CSSR in SZ, ki so letos 
enako kot ml ogromno vadi
li, prav tako v slabi formi. 
Niti oni, niti mi ne pozna
mo pravih vzrokov nepričako
vane krize,« je dejal trener 
Preiml.

V pripravah na bližnje sve
tovno prvenstvo v Lahtiju 
imajo naši sosedje v načrtu 
še veliko dela. Po končani 
»turneji treh dežel« namera
vajo na trening v Murau, kjer 
so zgradili novo 80-metrsko 
skakalnico. Nastopili bodo tu
di na švicarski turneji, od 
tam pa se bodo zopet vrnili 
domov v Innsbruck ali pa v 
Seefeld. Na treningu bodo po
sebno pozornost posvetili od
rivu na odskočni mizi. Nji
hovi skakalci imajo, kot pra
vi zvezni trener, sicer dovolj 
moči, vendar pa jih morajo 
še pripraviti, da jo bodo zna
li pravočasno tudi uporabiti.

Innauer, Schnabl, Lipburger, 
Tuchscherer in Millonig so 
glavni avstrijski kandidati za 
nastop na svetovnem prven
stvu.

»Največ pričakujemo od In- 
nauerja,« napoveduje zvezni 
trener Preiml. »Ce mu bo 
uspelo doseči dobro formo, 
lahko pričakujemo od njega 
eno od' kolajn na ma-li ska
kalnici. Od naših drugih re
prezentantov pa tokrat ne pri
čakujemo boljših uvrstitev. 
Lipburger je namreč kljub 
zadnjim uspehom še vse pre
več nezanesljiv v svoji for
mi, pa tudi premalo izkušenj 
ima, da bi lahko uspel na 
tako velikem tekmovanju.«

O jugoslovanskih skakalcih 
Baldur Preiml sodi, da mladi 
rabijo še veliko treninga, med
tem ko Norčiča zelo ceni in 
meni, da bi se na svetovnem 
prvenstvu, Če bo v dobri for
mi, lahko uvrstil vsaj med 
prvih deset.

M. KOREN

V PLANICI 
Predml.

Baldur

SMUČARSKI KLUB
AKADEMIK
PRIREJA

Smučanje 
v Brunicu
OD 28. 1. do 3. 2. in od 
4. 2. do 10. 2.
Informacije in prijave: 
Trg osvoboditve 1/1 — 
soba 56, tel.: 21-703, vsak 
ponedeljek in četrtek od 
18.—20. ure; v torek, sre
do in petek pa od 13.30 
do 16. ure.
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zvezi (FIS) bo moral sedaj 
določiti nov datum (in kraj) 
tvengenskega smuka.

Elanovo darilo 
smučarjem BiH

SARAJEVO — Na slovesnosti, 
lpi so (jo organizirali smučarska 
zveza BiH, tovarna Elan in ZTKO 
BiH, so zastopniki EHana podarili 
bosanskohercegiovski smučarjem 
250 parov tekaških smuči. Darilo 
bodo razdelili v šest smučarskih 
centrov, in sicer v Pale, Kupne«, 
Kafldmovik, Vlašič, Trnovo in So- 
kolac.

Na tiskovni konferenci, ki so jo 
priredili ob tej priložnosti, je ge
neralni direktor Elana Dolfe Vojsk 
poudarili, da v programu Elana 
posvečajo posebno pozornost raz
voju smučarskega športa po vsej 
Jugoslaviji. »BiH je podiročje, ki 
je za Elan še posebno zanimivo, 
saj ima n)ekay potencialnih smu
čarskih središč, ki bd jih kazalo 
razviti.«

-Direktor tovarne smuči Vinko 
Bogataj pa je obvestil novinarje, 
da se je prodaja smuči v BiH teni 
povečala za štirikrat, kar vsekakor 
kaže, kolikšen je že zdaj razmah 
smučarskega športa v tej republiki.

Sicer pa" bodo v letošnjem letu 
v BiH izvedli 50 smučarskih tek
movanj za kategorizacijo. 25 tek
movanj !bo v alpskih discdiOldnaih, 
25 pa v klasičnih.

D. KAMERIC

Dodatna 
sredstva 

za priprave
Jutri v Beogradu sesta
nek predsedstva ZTKJ in 

olimpijskega komiteja
BEOGRAD — Na skupnem se

stanku predsedstva ZTKJ in Ju
goslovanskega olimpijskega komi
teja, ki bo jutri, bodo razprav
ljali med drugim tudi o dodat
nih sredstvih za financiranje 
olimpijskih priprav. Razen po
membnih finančnih sredstev, M 
jih daje družbena skupnost prek 
občin, republik in pokrajin ter 
federacije za pripravo in tekmo
vanje naših športnikov na OI in 
drugih velikih prireditvah, je po
trebno priskrbeti dodatna sredstva 
s pomočjo aktivnosti klubov in 
športnih organizacij od občine do 
federacije. Poglavitne oblike ak
tivnosti na tem področju so »olim
pijski dinar«, olimpijska loterija, 
olimpijski sklad in gospodarsko- 
komercialnl posld.

Zbiranje sredstev, s pomočjo 
olimpijskega dinarja, bo dalo po
membne dohodke, od katerih naj 
bi v prihodnje ostalo republikam 
in pokrajinam 50 odstotkov, dru
ga polovica pa federaciji. ZTK 
republik in pokrajin pa morajo 
določiti kriterije za razdelitev 
sredstev, ki so njim na voljo. Pri 
tem naj bi sodelovale občine, ki 
bi spodbujale športne organiza
cije. da bi redno odvajale »olim
pijski dinar«.

Sredstva na ravni federacije bi 
bilo treba uporabita za dopolnil
no financiranje programov priprav 
vrhunskih športnikopv za sredo
zemske igre, evropska in svetov
na prvenstva, za financiranje 
skupnih priprav olimpijskih kan
didatov s športniki drugih dežel, 
za angažiranje tujih strokovnja
kov, ki bi usposabljali športnike 
pred odhodom na OI itd.

Republike in pokrajine bodo, 
skupaj z ZTKJ, določile, v katere 
namene bodo dajali sredstva. Ra
čunajo, da bi jih lahko name
nili za zagotovitev dela športne
ga dodatka, za rekreacijo šport
nikov po napornih treningih, 
ustrezno opremo in podobno.

I SMUČARSKI SKOKI

Zmagal Glass
OBERHOF, 15. jan. (po tele

fonu) — Na velikem mednarod
nem tekmovanju v smučarskih 
skokih v NDR so po pričakovanju 
slavili domači skakalci. Nastop na 
veliki skakalnici je hudo motil ve
ter, razen tega pa so morali za
radi Qswaldavega skoka 121 m 
ponavljati eno izmed serij.

REZULTATI: I. Glass 251,1 (107, 
112), 2. Eckstein 230,0 (101, 106,5), 
3. Buse 225,5 (96, 110,5), 4. Wedss- 
pflog (vsi NDR) 216.8 (102, 102), 
23. Mlakar 162,8 ( 85, 89,5), 32.
Kajzer (oba Jug) 135,1 (82. 77).

A. TOMIN

KOBENHAVN — V prijateljski 
tekmi je rokometna reprezentanca 
Damske premagaila NDR ■ 16:15
(8:6).

Juan Manuel Fangio zamahnil prehitro
BUENOS AIRES — Do nevsakdanjega razpleta Je prišlo na prvi letošnji dirki avtomobi
listov formule 1 za SiP — »Veliki nagradi Argentine«. Dirko so namreč morali končati 
krog pred koncem, ker Je sodnik na cilju prehitro zaustavil voznike. Ta, ki se mu je 
zgodila nevšečnost, Je bil nihče drug kot petkratni svetovni prvak Juan Manuel Fangio. 
Ko Je prek ciljne črte privozil Petersonov lotus s št. 6 (na sliki), je Fangio zavihtel 
erno.belo zastavo misleč, da Je na cilju že vodilni v dirki Američan Andretti (v lo- 
tusu št. 5). Nato so dirko seveda zaustavili, veljal pa je vrstni red lz zadnjega kroga, 
ki je bil naslednji: 1. Andretti (ZDA — lotus), 2. Lauda (Avstrija — brabham), 3. De- 
pailletr (Francija — tyrell), 4. Hunt (VB — mclaren), 5. Peterson (švedska — lotus), 
6. Tamibay (Francija — mclaren) Zmagovalec je vozil a povprečno hitrostjo 193,65 lem 
na uro. Telefoto: UPI

ZKL — MOŠKI

Radnički FOB : Bos
na 104:116 (47:60)

BEOGRAD — Dvorana v Novem 
Beogradu, gledalcev 2000, sodnika 
Prelogovič in Matijevič (oba Zg).

RADNIČKI FOB; Ivkovič 15 
(5:5), Vučinič 4 (2:2), Stankovič 
6 (4:4), Prelevič 20, Banjanin 8 
(4:6), Marovlč 22 (4:4), Jarič 18 
(2:2), Milovanovič 11 (1:2).

BOSNA: Džogič 24 (8:9), Bosio- 
čič 2 (2:2), Radovanovič 21 (5:7), 
Varajič 22 (4:4), Delibašič 33
(7:7), Hadžič 4, Pešič 10 (2:3).

Po dveh porazih doma so ko
šarkarji Bosne premagali v gosteh 
Radničkega POB, čeprav niso 
igrali najbolje. Beograjčani so ve
čino tekme igrali preveč živčno, 
razen tega pa so tudi slabo ska
kali. Kljub slabi igri pa so imeli 
v finišu možnost, da bi dohiteli 
goste, saj so njihov naskok zmanj
šali na samo tri točke (90:93). 
Ko je bilo pričakovati preobrat, 
so vnovič zaigrali zmedeno in 
omogočili gostom, da so zlahka 
dobili tekmo.

Izjavi
• MILAN VASOJEVIC: »Ce bd 

Maravič igral tako kot je na 
vseh dosedanjih tekmah, bi go
tovo premagali Sarajevčane, ki v 
letošnjem prvenstvu igrajo veliko 
slabše kot lani.«
• BOGDAN TANJEVIC: »Če

prav nismo igrali najbolje, smo 
zanesljivo premagali slabe Beo
grajčane. Naši centri so dobro 
skakali pod košema, pa tudi De
libašič je odlično zadeval.«

K. STAMENKOVIC

ZKL — ŽENSKE

Industromontaža : Zadar 
88:46 (44:15)
Industromont. 13 13 0 1087:665 26
Brest
Jugoplastika
Šibenik
R. Končar
Zadar
Alpina
Marles
Ježica
Poljanka

13 11 2 1005:761 22
13 9 4 926:836 18
13 8 5 877:875 16
13 7 6 840:897 14
13 6 7 801:846 12
13 4 9 807:832 8
13 4 9 818:950 8
13 3 10 777:870 S

13 0 :13 755:1111 0

Dober naraščaj
Vrsta uspehov mladih namiznoteniš
kih igralcev SRS na turnirju v Zagrebu

LJUBLJANA, 16. Jan. — Od petka do nedelje je bflo v Zag
rebu 25. jubilejno prvenstvo Zagreba v namiznem tenisu za 
najmlajše z odprto udeležbo, na katerem je nastopilo 465 
igralcev in igralk lz vseh republik razen Makedonije, Nasto
pili so tudi pionirji iz Luxemburga, tako da je bila konku
renca ob prazniku povrhu še mednarodna.

II. ZKL — VZHOD

Industromontaža : Novi 
Zagreb 120:81 (51:41)
Industromont.
Maribor
Jug
Ilirija-Slovan
Celje
Šibenik.
Oriolik
Puljanka
Novo mesto
Novi Zagreb
Domžale
Željezničar

10 9 1 1)100:856 18
10 9 1 963:868 18
10 7 3 968:863 14
10 7 3 976:893 14
10 6 4 973:345 12
10 6 4 966:905 12
10 5 5 810:866 10
10 4 6 898:882 8
10 3 7 733:872 6
10 2 8 813:950 4
10 1 9 827:1002 2
DO 1 9 856:1081. 2

LA CORUNA — Na mednarod
nem rokometnem turnirju v tem 
španskem mestu je zmagala SZ, 
ki je v zadnjem kolu premagala 
Španijo z 18:16. V drugi teftoni 
je Romunija premagala JaponsKO 
z 41:26. Končni vtnstni red: 1. SZ 
8, 2. Romunijia 6; 3. Španija 4, 
4. Japonska 2 in 5. Francija 0.

Kakor na vseh zadnjih tekmo
vanj dh se je slovenski naraščaj 
tudi na jubilejnem prvenstvu ze
lo izkazal. Pionintji in pionirke so 
osvojili štiri prva mesta ter do
segli še vrsto drugih zedo dobrih 
uvrstitev. Kot vse kaže. se dobro 
delo z naraščajem v Sloveniji na
daljuje, le da se primat seli iz 
Murske Sobote tudi v druge kra
je. Posebno pohvalo zaslužijo Rok 
Kadak (Lj) za čisto zmago med 
st. pionirja, med katerimi dva
najstletni Ljubljančan, ki je tudi 
slovenski prvak, ni izgubil niti 
enega niza. Pni mliaušdih pionirkah 
je sdavila Pika Krsnikova iz Ptuja 
pred dlesetletno Vesno Ojsterškovo 
iz Hrastnika. V obeh ekipnih di
sciplinah so bali tudi najboljši 
pionirji iz Slovenije. Pri pionirjih 
je Maribor premagal v finalu 
Ljubljano s 3:1, pni pionirkah pa 
Ravenoanke reprezentanco Luxem- 
bumga s 3:2.

Tem najboljšim uvrstitvam ve
lja pridati še druge, ki so prav 
tako pomembne. Podlesnik (Mari
bor) in Maraš (Ptuj) sta se uvr
stila v polfinale pionirjev posame
zno, Kolar (Sob) v četrtfinale pri 
starejših pionirjih. Pri mlajših 
pionirjih pa je bil najboljši iz 
SRS Ljubljančan Mrva, ki se je 
tudi uvrstil v polfinale. Družina 
Ojsteršek je osvojila dve drugi 
mesti. Ob najmlajši Vesni, ki je 
bila druga pri ml. pionirkah, je 
bila druga tudi starejša sestra 
Andreja, ki je v finalu izgubila s 
Kovačičevo atz Niašic. Slednja je 
izločala tri najboljše pionirke iz 
SRS Džamikičevo (Ptuj), Logarjevo 
(Ravne) in še Ojsterškovo (Hrast
nik) v finalu. Zelo uspešne so 
bile tudi ekipe, čeravno so se naj
večkrat morale že pred pomemb
nimi odločitvami pomeriti med 
seboj v slovenskih obračunih. Pri 
pionirjih je ŠŠD Maribor prema
gal Radnički (Ivamgrad) s 3:0, 
Ljubljana — Vjestnik s 3:0 ŠŠD 
Maribor Rroleter (Čoka) s 3:0 in 
Ljubljana — Vitez s 3:0. Pri pio
nirkah pa Je Ptuj izločil Proleter 
(Coko) s 3:0, Ravne — Radmrlčki 
(Ivamgrad) s 3:0, Fočo s 3:1 in 
v finalu LuxernJburg s 3:2. Slednji 
pa je v polfinalu izločil Ptuj s 
3:2.

Uvrstitve — st. pionirji: 1. Ka
dak (Lj), 2. Novakovič (Partizan 
Bjelovar), 3.—4. Maraš (Ptuj), 
Podlesnik (Mrb), ml. pionirji: 1. 
Vejmovič (Bagat), 2. Križmančič 
(Vjesmik), 3.—4. Mrva (Lj), st. 
pionirke: 1. Kovačevič (Našice),
2. Oristeršiefc (ŠŠD Hrastnik), 3. 
—4. Džamkič (Ptuj), Fazlič (Fo
ča), ml. pionirke: 1. Krsnik
(Ptuj), 2. Ojsteršek V. (Hrast
nik), 3.—4. Milamovič (Čoka), 
Bulajič (Celairevo). ekipno, pio
nirji: 1. ŠŠD Maribor, 2. ŠŠD
Ljubljana, 3.—4. Proleter (Čoka), 
Vitez, pionirke: 1. ŠŠD Ravne, 2. 
Luxemburg, 3.—4. Foča, Ptuj.

PISMO IZ TRSTA

Krasu odločilni točki
Namiznoteniška ekipa Krasa niza uspehe — Nogometa
ši Primorja tokrat slabši — Odlična igra košarkarjev
TRST — V četrtem kolu italijanskega ženskega ekipnega 
namiznoteniškega prvenstva I. lige je Kras iz Zgonika iz
bojeval še dve in obenem odločilni točki za prvo mesto 
severne skupine.

Slovenske namiznoteniške ig
ralke so v Novami premagale naj- 
hujšega tekmeca Regaldi s 3:1. 
Kot vedno doslej, je tri točke iz
bojevala italijanska reprezentant
ka Sonja Milič, najprej dve v 
konkurenci posameznic in potem 
dve v igri dvojic s soigralko Bla- 
žimovo. Vsekakor pa je potrebno 
omeniti, da so Krašovke to pot 
nalete na izredno zagrizene na
sprotnice. Velja tudi omeniti, da 
Miličeva ni igrala kot ponavadi, 
ker je odpotovala v Nov aro nepo
sredno iz smučarskega tečaja 
VŠTK iz Kranjske gore.

V nadaljevanju nogometnega pr
venstva so igrale samo enajsteri
ce v prvi in drugti amaterski ligi. 
Zastopniki Primorja so se morali 
po zadnji izdani zmagi to pot za
dovoljiti s točko. Domačini so bili 
tudi v tem srečanju neučinkoviti 
in želja slabih gostov, da bd od
nesli točko iz Proseka, se je^ ure
sničila.

Igralci Primorca se vodečemu 
Libertas iz Trsta niso mogli ena
kovredno upirati. V nepreveč le
pem srečanju je Zarja v gosteh 
izbojevala polovičen izkupiček. 
Izenačila je tudi Juventina, ki 
igra, kot kaže, bollje na tujem. 
Slovenski derbi med Gaj o in 
Bregom je bil zaradi neuporabne
ga igrišča na Patričah preložen.

Izidi; I. amaterska liga — Pri
morje Doirrtiana 0:0, Libertas Trst 
: Primorec 3:1, Rosandra : Zarja 
0:0, San Marco-Gradišče : Juven- 
tina 1:1.

V 7. kolu promocijskega košar
karskega prvenstva so igralci Bo
ra drugič t letošnjem prvenstvu

slavili. Tržačani so to pot zaigra
li zelo dobro in mjiiluova končna 
zmaga ni bila nikoli v dvomu. Za 
prijetno presenečenje so poskrbeli 
mladinci Kontoveia, medtem ko 
sta bili peterki Poleta in Bora po
raženi. Praznih rok so ostali tudi 
kadeti Brega in Bora. Za name
ček sta izgubila še Bor in Konto- 
vel v konkurenca pionirjev.

Izidi, Promocijsko prvenstvo — 
Bor : Jeans Milje 83:72, mladinci: 
Pagnossin B : Polet 85:71, Juven- 
tus : Kootovel 60:711, Bor : Hur- 
lingham 39:89, kadeti: Don Bosco : 
Breg 114:52, Italsider : Bor 84:70, 
pionirji: Ferroferardo Tržič : Kon- 
tovel 66:63, Servolama : Bor 79:53.

V drugi italijanski moški in žen
ski odbojkarski ligi sta bila Bor 
in Sokol poražena. Oba slovenska 
drugoligaša igrata drugi del pr
venstva v skupini slabših, ki se 
boriijo za obstanek med drugoli- 
gaši. Slabo sta štarbali tudi šes- 
tenki Brega in Sloge v tretji žen
ski ligi. V prvi deželni moški ligi 
je Kras osvojili prvi par točk, 
Olimpija iz Gorice pa je bila kar

RUGB1T

CUS (Trst) : Ljublja- 
na-Koloys 12:9 (6:9)

TRST — V prijateljski tekmi so 
Tržačani premagali Ljubljančane 

z 12:9 (6:9). Za Ljubljano so bili 
uspešni: Starič 4, Bojovič 3, Braj
nik 2.

Na blatnem igrišču so se Trža
čani bolje znašli in zmagali.

drugič uspešna. V isti ženski ligi 
pa so mliatde odbojkarice Konto
veia marale drugič iz igrišča po
ražene.

Izidi; druga moška liga — Leg- 
nano : Bor 3:1, Marzotto : Sokol 
3:0; ženska III. liga: Sloga : Oor- 
ridoni 0:3, Libertas Scio : Breg 
3:0; I. moška liga: Kras : Liber
tas Turjak 3:0, 01ympda Gorica : 
Pav Despar 3:0, I. ženska deželna 
liga: Kontovei : Intrepida 0:3.

IVAN FURLANIC

NOVO NA TUJEM

HAVANA — Na desetdnevnem 
državnem prvenstvu Kube se je 
pomerilo 300 boksarjev. Zlate ko
lajne so osvojili Ramirez, Bel- 
fond, H ort a, Hemrera, Aquiilar, Al
jama, Montoja, Felipe, Gomez. De- 
spaigne in Stevenson. Svetovni in 
olimpijski prvak Stevenson je vse 
boje dobil s klasičnim k. o. Pri
čakovati je, da se bo večina zma
govalcev s tega prvenstva pojavila 
tudi na svetovnem prvenstvu v 
Beogradu.

Radnički
neustavljiv

BEOGRAD, 15. Jan. — V 10. 
kolu prvenstva žensk v I. ZRL so 
bili doseženi naslednji rezultati: 
Radnički : Lokomotiva (M) 26:18, 
Osijek : Lokomotiva (Z) 16:11,
Union-Dalmacija : Železničar 16:15, 
Trogir : Beograd 17:14, Rudar : 
Dalmanada 18:14. Na lestvici vodi
jo rokometašice Radničkega z 19 
točkam' pred Lokomotivo (Z) 16, 
Voždovcam 14, Trogirom 13 itd.

Tudi oba pokala 
Sloveniji

Ob 25. jubilejnem prvenstvu 
Zagreba v pionirskih disciplinah 
je bilo tudi tradicionalno tekmo
vanje pionirskih reprezentanc re
publik in pokrajin za pokal re
publik, na katerem sita vnsti Slo
venije branili prvi mesti z lan
skega tekmovanja. Obe vnsti sta 
bili zelo uspešni ter sta zmagali v 
obeh disciplinah in tako ubranili 
pokal republik, na katerem so 
nastopile vse republiške reprezen
tance razen Makedindje in Kosova, 
izven konkurence pa je igrala re
prezentanca LusceroJburga. Za re
prezentanco pionirjev Slovenije so 
igrali Kadak (Lj), Podlesnik 
(Mirb), Maraš (Ptuj), ter Likar 
(Koroška), pni pionirkah pa Lo
gar, Horvat (Koroška), Džamkič 
(Ptuj) in Ojsteršek Andreja 
(Hrastnik).

Izidi — pionirji: četrtfinale: Sr
bija — Vojvodina 3:2, BiH — Čr
na gora 3:0, Hrvatska — Liuoem- 
bu/ng 3:0, Slovendija je biia prosta. 
Polfinale:. Slovenija — Srbija 3:2, 
Hrvatska — BiH 3:0V finale: Slo
venija — Hrvatska 3:0. Vrstni 
red1: 1. Slovenija, 2. Hrvatska, 3. 
—4. Srbija, BiH, 5. Luxemibuirg 
(1. k.) 6. Vojvodina, 7. Orna gora; 
pionirke — četrtfinale: BiH —
Vojvodina 3:0, Luxemburg — črna 
gora 3:1., poilfinale: Slovenija — 
BiH 3:1, Hrvaška — Lusemburg 
3:1 in finale: Sloveija — Hrvatska 
3:0. Vrstni red: 1. Slovenija, 2. 
Hrvatska, 3.—4. Luxembumg (iz
ven konkurence), 5. Vojvodina, 6. 
črna gora, 7. Srbija. D. N.

Mladinska reprezentan
ca na Hvaru in v 
Radovljici

HVAR — Danes so se začele 
zimske priprave državne mladin
ske namiznoteniške reprezentance. 
Zvezni kapetan je na priprave po
klical osem igralcev med katerimi 
je kar peterica igralcev iz SRS. 
Povabljeni so bili: Iztok Frank
(Mrb), Štefan Kovač, Boris Hor
vat, Borut Veren (vsi Sobota), 
Vladimir Miraovič (Partizan), Dub- 
rovko škorič (Vjesndk), Sead še- 
hič (Vitez) in Jože Urh (OD. 
Mladinski reprezentanti bodo os- 
lali na Hvaru do 30 t. m. ter se 
bodo pripravljali pod vodstvom 
trenerjev Grujiča, Gajiča, Sela in 
Dafdniča.

Hkrati bo na Hvaru tudi zimska 
zvezna šola z udeležbo 32 mladin
cev iz vseh republik. Iz SRS bo 
v zvezni šoli sodelovalo sedem 
igralcev: Pavič, Janežič, Ginter
(vsi Fužinar), Kadak (Lj), Pod
lesnik. Štebih (Maribor) in Ma- 
res (Ptuj). V Radovljici pa bo od 
17.—27. t. m. zimska zvezna šola 
za mladinke združena s priprava
mi državne reprezentance mladink 
in deloma tudi članic. V šoli bo 
sodelovalo 33 igralk iz vseh re
publik, od tega sedem iz SRS: 
Čadež (OD Ačko. Logar Horvat 
(Fužinar), Džankič, A. Ojsteršek 
(OD in Krsnik (Ptuj).

BADMINTON

Lepa udeležba 
za začetek

LJUBLJANA — Badmmtonlsti 
kategorij B in C so odprli novo 
sezono z množično udeležbo na 
svojih turnirjih v telovadnici OŠ 
F. Bevk. Na turnirju C sta bila 
premočna preizkušena igralca ča- 
dova in Šega. Slednjemu dveletni 
premor očitno ni dosti škodil, 
saj se je odliično uvrstil še na 
turnirju B, kamor sta se, razen 
zmagovalcev, kvalificirala še Ir
mam in Kirbusova.

Vrstni red — moški: 1. šega 
(Jež), 2. Irman (Bras), 3. Kit, 
4. Babnik (oba O), 5.—8. Pogačar, 
štante (oba O), Šerbec (Jež) in 
Gazdič (DK) itd; ženske: 1. Cad 
(O), 2. Kirbus (BZ), 3. Dokl
(DK), 4. Habjan (O), 5.-8. Jan- 
čevski (BZ), Blinc, Mikeln in 
Savšek (vse O) itd.

Na turnirju B sta bili prvi dve 
mesti pri moških, ki dajeta pra
vico nastopa na turnirju A, že 
vnaprej oddani Koprivšku in Zo
retu, ki lani zaradi poškodbe 
oziroma službenih obveznosti, ni
sta zbrala dovolj ročk na jakost
ni lestvioi. Za njima so se v 
glavnem uvrstili veterani Olim
pije, ki so še vedno neprebojen 
zid za mlade tekmovalce iz Ljub
ljane, Braslovč in Lendave. Obe
tavnima mladinkama Olimpije Ra- 
dilovičevi in Jelenčevi je tokrat 
slednjič le uspel prodor v sku
pino A. med 16 najboljših igralk 
v Sloveniji.

Rezultati, moški — finale: Ko
privšek (Jež) .: Zore (O) 15:12,
15:8, 3. šega (Jež), 4. SojaT. 5. 
J. Pohar (oba O), 6. Vešlieaj 
(Branik), 7. Bertoncelj, 8. Pe
zdirc (oba O) itd.; ženske — 
finale: Radilovič (O) : Jelenc (O) 
10:12, tH:3, 11:5, 3. Bradač (O), 
4. Cešnjevar (J), 5. Rakovec, 6. 
Cad (obe O), 7. Kirbus (BZ), 8. 
Mehle (B) itd.

G. B.

Visoka raven Raven 78
Na mednarodnem plavalnem mitingu bo še posebej za
nimiv spopad med Machekom (ČSSR) in našim Petričem
RAVNE — Kar 30 Mrtbov Iz 12 driav m Je panljovilo za To
liki mednarodni plavalni miting »Ravne 78«, ki bo t soboto 
in nededjo v 25-m bazenu Doma telesne kulture na Ravnah. 
Tudi poimenske prijave plavalcev im plavalk obetajo tokrat
nadvse zanimive boje, še zdast 
mitingu štartali tudi člani.

Že prvi dan, ko bodo na spo
redu obračuni na daljših progah 
— 2C0 m prsno, hrbtno in delfin 
ter 400 m kravl — bo zanimivo. 
V ženski konkurenci so nedvom
no prve favoritinje Poljakinje 
S kol ar cykova, Weikszova in Pizo- 
nova. Prva prihaja na Ravne s 
časom 2:34,44 na 200 m prsno, 
druga z 2:21 na 200 m delfin in 
tretja z 2:23 na 200 m hrbtno. V 
boj za prva mesta pa bodo po
segle prav gotovo tudi Italijan
ka Pas tore In ROdičeva ter Štem- 
bergarjerva v prsnem slogu med 
mladinkami, v konkurenci pio
nirk pa sta favoritinji Italijanki 
Gaglione in Neri. Med moškimi 
bo na tej progi posebej zanimiv 
obračun med trojico članov Ma- 
rugo (It), Le Claire (Francija) 
in Beograjčanom Mitrovičem ter 
mladim Italijanom Cesarom, ki 
bo med mladinci razred zase (pri
javljen čas 2:29,2). V delfinu in 
kravlu se bosta med fanti spu
stila v boj za najboljši čas Ma- 
chek (CSSR) in Borut Petrič, ki 
sta že »stara« znanca, saj sta se 
to zimo že skupaj pripravljala na 
novo sezono. Zanimivo je, da je 
češki plavalec prijavil nastop v 
vseh tistih disciplinah, v kate
rih bo plaval najboljši Jugoslo
van.

Šverčeva In Camlek 
športnika 77 Velenja

VELENJE — Na glasbeno-šport- 
ni prireditvi v velenjskem domu 
kulture so v organizaciji občin
ske zveze za telesno kulturo, ted
nika »Naš čas«, rada Velenje ter 
občanskega sveta zveze sindika
tov podelili priznanja najboljšim 
športnikom, športnicam, ekipam 
in zmagovitim ekipam delavskih 
športnih iger v preteklem letu. 
Za najboljšo športnico v velenjski 
občini so razglasili atletinjo An
drejo šverc, lani najboljšo dolgo- 
progaSico v Jugoslaviji, za naj
boljšega športnika pa prikoličar- 
ja Humberta Camlek a in Petra 
Pogorelca (AMD Velenje), ki sta 
lani že petič zapovrstjo osvojila 
naslov državnih prvakov. Lani 
najuspešnejši klub je bil NK Ru
dar, zmagovalec slovenske conske 
lige.

Med deset najboljših so se uvr
stili še: Kompan (rokomet, Šo
štanj), Jošt (košarka, Elektra), 
Miklavžina (atletika, AK Velenje), 
F. Kolenc (rokomet, Šmartno). L. 
Hleb (rokomet, Velenje), A. Pod
goršek (nogomet, Šmartno) in Bo
la (streljanje, ŠD Mrož Velenje1).

V posebni anketi tednika »Naš 
čas« in radia Velenje .Je dobila 
največ glasov Andreja šverc pred 
prikoličarjema Camlekom in Po
gorelcem ter rokometašem Kom
panom.

R. ŽEVART

ker bedo prvič lahko na tem

Nedeljski spored je rezerviran 
za šprinte in množičen obračun 
na 200 m mešano. Le-ta bo v 
pravem pomenu besede množičen, 
saj bo v zadnji disciplini mitinga 
»Ravne 78« med moškimi na Star
tu kar 89 plavalcev, le za spo
znanje manjša številka pa bo pri 
dekletih. Na 100 m progah bo 
spet najbolj zanimivo v delfinu 
in kravlu. Favorita sta spet Ma- 
chek in Petrič s časoma pod mi
nuto, za njima pa Je po prijav
ljenem času kar 10 plavalcev s 
časom pod 1:02. še bolj napeto 
bo v kravlu, kjer bo nastopilo 
26 tekmovalcev s prijavljenim ča
som pod minuto. V hrbtnem je 
s časom 1:00,7 favorit Italijan 
Cerabino. Machek, Mazur (Polj
ska), Petrič in Marugo (Italija) 
pa so Imena favorizirane četveri
ce na 200 m mešano.

Med dekleti si velja zapomniti 
imena Skolarcyk, Rodič, Neri in 
Fastore za ICO m prsno, Wiczko in 
Fali na 100 m hrbtno, Weiksza in 
Sartind na 100 m delfin, Malgor- 
szata (Poljska) in Krstič na 100 
m kravl ter Pizon, Wilson (Vel. 
Britanija), štem/bergar in Neri na 
200 m mešano.

Ce na koncu omenimo Še ime
na najboljših, z absolutne lestvi
ce jugoslovanskih plavalcev, ki 
bodo nastopili na ravenskem mi
tingu, potem lahko zapišemo, da 
bo prireditev zares na zavidljivi 
kvalitetni ravni. Med moškimi so 
to: Petrič, Apro, Predrag in Ne
nad Miloš, Mitrovič, Rodič, Ba
lant. Vočko, Miran ln Drago Kos; 
med ženskami pa: Krstič, Rodič, 
štembergar, Minič, Košuta, Bra
deška, Brumen, Krašovec, Pollak, 
Milanovič, škrjanec in Berložnik.

M. MATVOZ

Pokal Rudarju
TRBOVLJE — Pokal Plavalne 

zveze Slovenije je osvojila ekipa 
trboveljskega Rudarja pred kranj
skim Triglavom. Drugi dan mi
tinga je potekal v znamenju zmag 
Boruta Petriča, obenem pa so 
padli ge štirje rekordi.

Rezultati drugega dne: ženske
— 100 m kravl: 1. Merhar (BM) 
1:02,99, 2. Pisnik 1:04,25, 3. Rodič 
(obe FR) 1:04,58; 100 m prsno:
1. Rodič (FR) 1:20,21, 2. Bra- 
daška 1:20,81, 3. Štemberger (obe 
TK) 1:22,57; 200 m delfin: 1. Me
ško (RT) 2:33,81, (abs. rek. SRS),
2. Krašovec (EL) 2:39,65 , 3. Pra
protnik (TK) 2:40.06 (rek. SFRJ 
za ml. pionirke A); 200 m me
šano: 1. Rodič (FR) 2:32,90,
2. Štemberger (TK) 2:34,30 , 3.
Blažič (RT) 2:37,66; 800 m kravl: 
1. štemberger (TK) 9:30.55, 2. Bla
žič (RT) 9:45,76, 3. Krašovec (IL) 
9:55,60, 4. Praprotnik (TK) 9:59,85 
(rek. SFRJ za ml. pionirke A); 
moški — 100 m kravl: 1. B. Pet
rič (TK) 54.21, 2. Urankar 56,19,
3. Kostanjšek (oba TR) 56,43; 100
m prsno: 1. B. Petrič (TK)

le 10,66 (abe. rekord SRS), 3. Ro
dič (PR) li: 18,10, 3. Globočnik 
(RR) 1.13,26; 200 m delita: 1. B. 
Petrič (TK) 2:14,20, 2. Urankar 
(RT) 2:15,51, 3. Vočko (FR) 
2:16,14; 200 m moteno: 1. B. Pet
rič (TK) 2:11,17 (abs. rekord 
SFRJ). 2. Urankar 2:18,79, 3. Han- 
žekovič (oba RT) 2:21,25; 1500 m 
kravl: 1. B. Petrič 17:19,49, 2. D. 
Petrič (oba TK) 17:26,25, 3. Ag- 
rež (RT) 17:28,09; ekipno — mo
ški: 1. Rudar 408, 2. Triglav 222, 
3. Fužinar 208, 4. Ljubljana 80, 
5. Branik 23, 6. Ilirija 21, 7. Ra
dovljica 20, 8. Velenje 4; ženske
I. Triglav 313, 2. Rudar 230, 3. 
Fužinar 202, 4. Ilirija 121, 5. Ljub
ljana 68, 6. Branik 37, 7. Velenje
II, 8. Neptun 7, 9. Radovljica 4; 
skupno: 1. Rudar 638 , 2. Triglav 
535, 3. Fužinar 410, 4. Ljubljana 
148, 5. Ilirija 142, 6. Branik 60. 
7. Radovljica 24, 8. Velenje 16. 
9. Neptun 7.

S. KRASNIK

ŠPORTNA NAPOVED 5

Skromni dobitki
LJUBLJANA — V drugem kolni 

Športne napovedi je bilo v Jugo
slaviji 206 dvanajstič od tega 15 
v Slovenrjji, in sicer pet v Ljub
ljani, štiri v Zagorju, tri v Mari
boru, po ena pa v Ljubnem ob 
Savinji, Murski Soboti in Novem 
mestu. Vrednost dobitka Je 7.069 
dinarjev. Enajstič je briilo r Ju
goslaviji 3.413 od tega 256 v Slo
veniji. Vrednost dobitka je 640 
dinarjev. Devetič je bilo v Jugo
slaviji 1.174, v Sloveniji pa 82. 
Vrednost dobitka je 1.176.

Pari tretjega kola t nedeljo 22. 
t. m.:

1. Bologna — lezlo 1
2. Foggia — Imiter 1,0
3. Genova — Piorentina 1,2
4. Lanerossd V. — Juventus 0,2
5. Millan — Napoli 1
6. Pescara — Perugia 1.0
7. Roma — AtaJanta 0
8. Torino — H. Verona 1
9. Avellino — Sompdoria 1.0

10. Bori — Brescia 0,2
lil. Como — Catanzano 1,0
12. Tennana — Cagliari 1

Za malo napoved velja prvih de
vet parov.

ROKOBORBA.

Prvomajska ugnala 
Partizana (L)

LJUBLJANA — V prvem kolu 
nadaljevanja slovensko-hrvaške ro
koborske lige je v derbiju kola 
Prvomajska doma premagala mo
štvo Partizana iz Lenarta s 14:6, 
drugi slovenski zastopnik v ligi, 
grosupeljski Partizan pa je v go
steh brez boja dobil srečanje z 
Naftaplinom — s 16:0. Tudi Po
reč je dobil proti Vrbovcu brez 
boja, srečanle Ret.kovec : Slatina 
pa je bilo preloženo.

Se vedno premalo moči
Hokejska reprezentanca končala prvi del priprav za SP 
— Vodstvo je, kljub raznim pomanjkljivostim, zadovoljno
LJUBLJANA — Štirje porazi in trije remiji je bilanca, ho
kejske reprezentance Jugoslavije med dosedanjimi pripra
vami za svetovno prvenstvo skupine B, ki bo čez dobra dva 
meseca v Beogradu. Ce prva bilanca ni kdo ve kako spod
budna, pa smo lahko vendarle zadovoljni, kajti kvaliteta 
igre se od tekme do tekme izboljšuje.

in trener Svetlin sta b dose-Medtem, ko smo bili na za
četku sezone v hudih skrbeh 
za reprezentanco, smo sedaj 
lahko vendarle optimisti. Za
četek sezone je bil res izred
no slab. Naši dve najboljši 
moštvi, v katerih igrajo do
mala vsi reprezentantke, sta 
bili v tekmovanju za karavan
ški pokal tako šibki, da se je 
marsikateri ljubitelj tega 
športa vprašal, kaj b'o na SP 
v Beogradu. To so bili vse
kakor posledica slabih osnov
nih pripav v klubih. Hoke
jisti niso imeli dovolj kondi
cije in so zato nihali v for
mi. Eden izmed vzrokov za 
slabše igre pa je bila tudi 
menjava rodu, ki je še zla
sti prizadela Ljubljančane.

že turneja po NDR je bila 
žarek upanja za zveznega ka
petana Janežiča, kajti ekipa 
je, navzlic dvema porazoma: 
(3:13, 3:8), pokazala obetavno 
igro. Kar pa je bilo še zla
sti razveseljivo, je bila igra 
mladih, ki so dali vedeti, da 
bodo huda konkurenca preka
ljenim reprezentantom. Tur
nirja Olimpije in Jesenic sta 
bila za reprezentanco zelo po
membna, čeprav slednja ni 
nastopila v najboljši postavi. 
Bila sta predvsem pomembna 
zaradi vojakov Kavča, Puter- 
la, Hafnerja in M. Žbontar- 
ja, ki pred tem niso resneje 
trenirali.

Tekmi s tradicionalno ne
ugodnim nasprotnikom Romu. 
nijo pa sta pokazali osnovne 
pomanjkljivosti reprezentan
tov, kar je še zlasti prišlo do 
veljave na turnirju v Koben- 
havnu. Ekipa namreč še ved
no ni psihološko trdna. Od 
tekme do tekme niha v for
mi, kar je vsekakor posledica 
slabe telesne pripravljenosti. 
Tekmi z Romunijo in turnir 
na Danskem sta pomenila bu
di dokončno uveljavitev mla
dih igralcev, Kovača, Seklja 
in Kureta.

Turneje po Canski je, ne 
glede na slabe rezultate, za
dovoljila. Naši so prvič po
skusiti igro »forecheking«, 
kar se je tudi poznalo v igri. 
Medtem, ko so mladi do po
tankosti izpolnjevali naloge 
trenerja Svetima, pa so se 
starejši igralci vse preveč 
spozabljali in igrali, tako kot 
so bili navajeni prej. Se pra
vi, da so preveč preigravali 
in niso takoj 'oddajali plošči
ce. Omeniti pa velja, da so 
reprezentantke po novem si
stemu do takrat igrali samo 
enkrat, tako da so bile napa
ke razumljive.

Zvezni kapetan inž. Janežič

danjimi pripravami zadovolj
na. »Tekem smo sicer odigra
li relativno veliko, vendar je 
bilo premalo vadbe. Skupaj 
smo trenirali le petkrat, zato 
sem z dosedanjim delbm nad
vse zadovoljen. Starejši igral
ci so še vedno obremenjeni 
s starim konceptom igre, 
mladi pa nove taktične za
misli prej dojemajo. Raču
nam, da bomo do svetovne
ga prvenstva izpolnili osnov
ne zamisli in kolikor toliki) 
pripravljeni pričakali začetek. 
Igralcem še vedno manjka 
moči, razen tega pa bomo 
morali tudi izboljšati igro po 
sredini,« je povedal trener 
Svetlin.

»Vzdušje v reprezentanci 
Je več kot zadovoljivo. Vsi 
igralci se zavedajo odgovor
ne naloge, ki jih čaka, tako 
da zelo zavzeto trenirajo. Tre
ner Svetlin je k temu veliko 
prispeval, razen tega Pa so 
tudi vidni rezultati napredka 
v igri. Turneja po Kanadi bo 
za igralce priložnost, da še 
bolj izpilijo znanje in se pri
vadijo trdi igri. Kar pa me 
je najbolj razveselilo je dej
stvo, da so hokejisti končno 
spoznali, da hokej ni le igra 
na moč, temveč je treba igra
ti tudi s pametjo,« je oce
nil dosedanje priprave zvez
ni kapetan inž. Milko Jane
žič. v. DIVAC

Svetovni prvah Karpov je 
premočno na vrhu seznama 
z 2716 točkami. Po uspehih v 
kanadskih dvobojih se je na 
drugo mesto prebil Spasski z 
2634 točkami. Tretjeuvrščeni 
Polugajevski zaostaja za njim 
za štiri točke.

Bivša šampiona Talij (2625) 
in Petrosjan (2623) sta tik 
pod vrhom. Mejo »super« ve
lemojstra, 2.600 točk, je za 
tri točke presegel najuspeš
nejši iz mlade garde sovjets-

MLADINSKA LIGA SRS
Olimpija : Celje 20:3
(6:1, 8:0, 6:2)

LJUBLJANA — Drsališče v dvo
rani Tivoli, gledalcev 100, sodnika 
E. Petelin (Lj) in Andrejka (Pre
voje).

STRELCI: Sekelj 5, škof in Ko- 
vač po 4, Bratina 2, Ogrin, Slu
ga, Majnik, Gorenc in Režek za 
Olimpijo, Petrič, Zupanc in Lu
kane po 1 za Celje.

Mladinoi Olimpije, m katere so 
nastopili tudi nekateri igralci pr
vega moštva, so prikazali odlično 
igro. V. D.

TENIS

Še četrti poraz 
naših

BEOGRAD — V nadaljevanju 
tekmovanja v elitni skupini evrop
skega teniškega prvenstva (Kingi 
cup) je jugoslovanska moška ne- 
preapntainca doživela že četrti za
poredni poraz. V Sindalfingenu 
(ZRN) je iagubiila proti gostite
ljem z 0:3. V reprezentanci je to
krat nastopil tudi Mariborčan To
movič, drugi Branikov igral eo
Košak pa je odšel v JLA. Podrob
ni izidi — Probst : IUdn 6:4, 6:4, 
Fimner : Savič 4:6, 6:2, 6:3, Geh- 
ring-Probst : Tomovič-II in 6:3, 
6:3.

Francija je v Mi skal ou pripra
vila presenečenje z zmago nad 
Madžarsko z 2:1, v drugi skupini 
pa je švedska premagala Veliko 
Britanijo z 2:1, Španija pa na 
Dunaju Avstrijo % enakim rezul
tatom.

Mirna proti Navratilovi
HOUSTON — Na novem turnir

ju seirije Virginia Slims, ki se ja 
začel včeiraj, bo jugostovamsUca 
šampionka Mirna Jaušovec že y 
pmvem kolu imieila težavno na
sprotnico — Navratilovo. Maribor
čanka še vedno ni v pravi formi, 
tudi zato, ker jo — ob dolgi od. 
sontnosti iz teUčmovalne arene — 
pesti še močan prehlad.

BIRMINGHAM — V Mmalu 
mednarodnega teniškega turnir * a 
je Šved Borg premagal Američana 
Stooktona s 7:6, 7:5.

kih velemojstrov Romanišin. 
Sledijo pa: Guljko 2598, Bala- 
šov 2577, Geller 2574, Svetni
kov 2568, Smislov 2567, Dorf- 
man 2565.

Kajpak je med vsemi naj
bolj napredoval novi polovič
ni prvak (20. t. m. se bo za
čel dvoboj za prvo mesto na 
državnem prvenstvu z Gu!j- 
kom) Dorfman, ki je v zad
njem letu skočil za izjemnih 
150 točk.

ŠAH —iŠAH^Š^I^AH — ŠAH

Malo premikov
Po najnovejših sovjetskih ratingih 
Karpov premočno vodi pred Spasskim

MOSKVA — Ob koncu leta je sovjetska šahovska federacija 
izdala nov uradni seznam najboljšill, ki se razlikuje od 
ratingov, Id Jih vodijo pri FIDE. Razlika je v tem, da v SZ 
objavljajo podatke vsake tri mesece in imajo točke od 0 do 
10, v svetovni šahovski federaciji pa le od nič do pet.
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PRVA VOLILNA KONFERENCA MS ZKS ZA KOROŠKO

Zavzeto nad številne naloge
Komunisti občin koroške regije pred odgovornimi programi pri uresničeva
nju zakona o združenem delu, v gospodarstvu, zdravstvu in še marsikje
DRAVOGRAD, 16. jan. — Pred zvezo komunistov v občinah koroške regije so pomembne 
naloge. Napore za uresničitev zakona o združenem delu, za hitrejšo preobrazbo družbeno
ekonomskih odnosov, posebej za razvoj samoupravljanja, bo potrebno podvojiti. Tu pa je 
še vrsta drugih nalog, pri reševanju katerih bodo komunisti iz ravenske, dravograjske, 
radeljske in slovenjgraške občine morali krepko prijeti za delo. Mednje sodijo povezovanje 
gospodarstva, razreševanje problemov »zgubašev«, napori za uresničevanje srednjeročnih 
razvojnih načrtov, razvoj samoupravljanja v krajevnih in interesnih skupnostih itd.

Medobčinski svet ZKS za 
Koroško je na prvi volitai se
ji, kjer so za sekretarja zno
va izvolili Ivana Bošmika iz 
Slovenj Gradca, razpravljal o 
obsežnih nalogah ZK v tem 
letu, hkrati pa se kritično 
ozrl na delo v minulem šti
riletnem Obdobju. Razveselji
va je ugotovitev, ki so jo 
poudanili vsi razpravljale!, da 
se je ZK v minulih štirih le
tih v vseh občinah tako or
ganizacijsko, idejno in akcij
sko okrepila, kar je imelo za 
posledico, da je bilo delo ko
munistov v vseh sredinah 
učinkovitejše. Akcije komuni
stov v tozdih, delovnih orga
nizacijah, krajevnih in inte
resnih skupnostih, društvih 
in drugih sredinah so bile 
vse prodornejše, pa tudi 
problemov, za razreševanje 
katerih so se zavzeli komu
nisti, je bilo vse več.

V središču pozornosti ko
munistov so bili krepitev so
cialističnih odnosov v zdru

ženem delu, uresničevanje 
stabilizacije, srednjeročnih 
načrtov, napbri za ustrezno 
samoupravno organiziranost, 
svobodno menjavo dela, do
hodkovne odnose, delegatski 
skupščinski sistem, družbeno 
dogovarjanje in sporazumeva
nje itd. Tako praktično sko
rajda ni bilo področja, kjer 
tudi komunisti ne bi pomaga
li razreševati problemov ali 
si sicer prizadevali za hitrej
ši razvoj. Tudi primerov, da 
komunisti v osnovnih organi
zacijah niso zadovoljivo opra
vili svojega dela, je bilo pre
cej, o čemer so povsod raz
pravljali že na 'občinskih vo
lilnih konferencah.

V zadnjih letih Je koroška 
regija doživela hiter družbe
ni in gospodarski razvoj, ven
dar so člani medobčinskega 
sveta ZKS opozorili, da je 
gospodarska aktivnost v pri
merjavi s slovenskim popreč
jem v zaostanku. To dejstvo

je bržčas tudi opozorilo, da 
bo potrebnih več in kvali
tetnejših napbrov za pospe
šitev gospodarske rasti. Raz
vitost gospodarstva na Koro
škem je od občine do občine 
različna (najmočnejša je ra
venska občina, kjer ustvarijo 
kar 60 odstotkov vsega do
hodka v regiji), slabost pa 
je tudi v tem, da v pretek
lem obdobju (nekateri pa tu
di še sedaj) niso posvečali 
dovolj pozornosti razvoju.

Med nalogami, s katerimi 
so se koroški komunisti spo
padli v minulih štirih letih, 
je tudi združevanje v gospo
darstvu. To je bilo sicer dob
ro zastavljeno, vendar Je bilo 
v združenih organizacijah kot 
Lesni, Kogradu, Koroški kme
tijski zadrugi in še kje, opa
ziti premalo resnične priprav
ljenosti in zavzetosti za ures
ničitev zastavljenih ciljev. 
Mnogokrat ^ je tudi doga
jalo, da komunisti v posa-

OSNUTEK PROGRAMA V RAZPRAVI

Koliko velja kultura?
Celjska kulturna skupnost bo skušala letos uveljaviti 
načela svobodne menjave — Problem: merila, standardi

CELJE, 16. jan. — V Javni razpravi je osnutek programa 
občinske kulturne skupnosti, Id so ga pripravili na podlagi 
ponudb, zbranih v javnem razpisu, in resolucije o politiki 
uresničevanja družbenega načrta občine v letih od 1976 do 
1980. leta.

Kot nam je povedal pred
sednik izvršilnega odbora kul
turne skupnosti Stane Mrvič, 
je letošnji osnutek programa 
boljši od vseh dosedanjih in 
bo vsekakor solidna podla
ga za usklajevanje. Bistvo je 
v tem, da so skušali izvajal
ci prvič opredeliti po
samezne postavke, oziroma 
kulturne storitve, ki naj bi 
jih porabniki financirali, kar 
pomeni plačevali, pri čemer 
naj bi prevladal neproračun- 
ski odnos. To seveda ni no
vost, nastala po kakšni izvir
ni zamisli, ampak bolj pod 
težo sistema in zakona, po 
katerem naj bi tudi na tem 
področju že uveljavili ustrez
na ekonomska razmerja.

Po besedah Staneta Mrviča 
pa to sploh ne bo lahko, kaj
ti v kulturi manjka meril in 
standardov, ni jasno, kaj je 
osnovni in kaj dodatni pro
gram, prav tako se še niso 
dogovorili, čemu bodo name
nili prednost, ne nazadnje pa 
ni ovrednoten tudi delež celj
ske kulture v širšem prosto
ru. čeprav bi lahko prizade
vanja označili kot pomemben 
pozitiven premik, si ne obe
tajo bistveno boljšega gmot
nega položaja.

Letos naj bi v skladu s 
srednjeročnim programom 
ustvarili toliko dohodka, da 
bi lahko uresničili redne pro
grame in zagotovili osebne 
dohodke, ki bi za 13 (lana 16)

SREDNJEROČNI PROGRAM PRAŠIČEREJE

Prašičje farme
Obnova starih in graditev novih hle
vov — V Rakičanu selekcijski center
MURSKA SOBOTA, 16. jan. — Srednjeročni program razvoja 
prašičereje v Sloveniji in napori za povečanje proizvodnje 
hrane narekujejo poenotenje rejnega programa za vso Slo
venijo. Program predvideva rekonstrukcijo hlevov za pra
šiče in gradnjo novih. V prihodnje pa naj bi ustanovili tudi 
selekcijsko-proizvodne centre za proizvodnjo domačega me
snatega, belega hibridnega prašiča. Omenjene centre bodo 
ustanovili v Rakičanu pri M. Soboti, Žalcu in Kočevju.

odstotkov zaostajali za tisti
mi v gospodarstvu. Pri tem 
bodo s težavo uspeli pokriti 
najnujnejše funkcionalne stro
ške, ki naraščajo povsem ne
normalno. To velja posebej 
za Slovensko ljudsko gledali
šče in knjižnice, ki zaradi ve
like podražitve ne bodo mo
gle kupiti niti ppl toliko 
knjig, kot so načrtovale.

Ob tem, ko ni jasno, ali 
bo mogoče uresničiti vse na
loge, zapisane v srednjeroč
nem načrtu, bo po mnenju 
Staneta Mrviča zlasti v os
predju, kako v svobodni me
njavi zagotoviti enakovreden 
položaj kulturnih delavcev. 
Sicer pa naj bi letos veljala 
pozornost izboljšanju kadrov
ske strukture, to Je zaposlova
nju visokvalificiranih delav
cev, saj so doslej zaposlova
li žveči na kadre s srednjo 
izobrazbo.

Poleg tega računajo z več
jimi naložbami v urejanje 
celjskega kulturnega prosto
ra. obnovo in opremo nekate
rih poklicnih kulturnih usta
nov in domov, ki bi bolje slu
žili amaterski kulturi. Ob 
predvideni graditvi takega do
ma na Hudinji (začetek pri
hodnje leto) sili v ospredje 
razmišljanje o kulturnem do
mu v samem Celju, še zlasti, 
ker vse kaže, da Narodni 
dom funkcionalno ne bi 
ustrezal, saj bi nujno potre
bovali precej večjo dvorano.

DRAGO HRIBAR
V----------------------------

SPREMLJAJTE

mešanih občinah niso izvajali 
sprejetih nalog, za katere So 
se skupaj dogovorili, kar vse 
je imelo za posledico, da je 
precej nalog ostalo uresniče
nih le do polovice ali pa 
sploh ne. Med občinami več
krat tudi ni bilo enotnosti 
glede posameznih problemov 
in njih reševanja, kar bi v 
prihodnjem obdobju morali 
odpraviti iin za to bi se naj
bolj morali zavzeti tudi ko
munisti:

Med področja, kjer se bo
do komunisti morali še po
sebej potruditi, sodi tudi do
hodkovno povezovanje gospo
darstva. To je zdaj šibko in 
zelo redke so delovne orga
nizacije, ki so v praksi za
čele uveljavljati vsebino do
hodkovnih 'odnosov. Komuni
sti si bodo morali prizade
vati, da z dohodkovnimi od
nosi ne bi prikrili starih ku
poprodajnih odnosov, temveč 
z njimi resnično spremenili 
medsebojne odnose.

Med probleme, s katerimi 
se bodo morali komunisti 
spopasti v tem letu. sodi 
tudi obravnava problematike 
regionalne zdravstvene skup
nosti in povezovanje zdrav
stvene službe v regiji. Zna
no je namreč, da so odnosi 
v ravenski regionalni zdrav
stveni skupnosti, kamor sta 
vključeni tudi občini Velenje 
in Mozirje, slabi. Regional
na zdravstvena skupnost ni 
prava rizična skupnost, saj 
v njej Vodijo dva ločena 
obračuna prihodkov in izdat
kov.

V programu dela je med
občinski svet zastavil še vr
sto drugih nalog, med ka
terimi so v ospredju sprem
ljanje uresničevanja zakona 
o združenem delu, izvaja
nja srednjeročnih gospodar
skih načrtov in gospodarske 
stabilizacije, kadrovska poli
tika, razvoj kmetijstva, ures
ničevanje koncepta SLO in 
družbene samozaščite, idej
na, organizacijska in kad
rovska krepitev ZK itd.

IVAN PRAPROTNIK

Poroke
V Mariboru so se poročili na

slednji pari: Maksimiljan Žnndrl, 
vodovodni inštalater in Marija 
Kocbek, čistilka; Andrej Furlan, 
detajlist In Katarina Pivec, kalku- 
lant materiala; Anton Horvat, 
ključavničar in Leonida Potrč, de
lavka.

Kam gre 
občinski 
dinar?

Celje: največ za dejav
nost državnih organov - 

Novi kadri in naloge
CELJE, 16. jan. — Letošnji 

celjski občinski proračun na
črtujejo v višina 106,7 milijona 
din, kar pomeni v primerjavi 
z lanskim letom 13 odstotno 
povečanje. Pri tem so seveda 
upoštevali določilo resolucije, 
po katerem vse oblike porabe 
ne bodo mogle naraščati hitre
je od rasti dohodka.

Kot poudarjajo, so se v zad
njem obdobju znašli občinski 
organi pred zahtevnimi nalo
gami, ki jih bo mogoče ures
ničiti tudi z zaposlitvijo do
datnih kadrov, zlasti na po
dročju inšpekcij in urbanizma 
ter z gradnjo novih poslovnih 
prostorov. Državne organe ča
kajo večje naloge v zvezi z vo
litvami in dedovanjem delegat
skega sistema. Da bi jim bili 
kos in da bi hkrati zagotovili 
delavcem teh organov enak 
položaj kot ga imajo dedavci 
v združenem delu, bodo za re
dno dejavnost namenili 61,5 
milijona dmariev ali za 20 od
stotkov več bot lani.

Poleg sofinanciranja na po
dlagi samoupravnih sporazu
mov bodo za narodno obram
bo namenili 6,8 milijona din 
(32 odstotkov več kot lani). 
Družbenopolitične organizaci
je in društva bodo iz prora
čuna dobila 4,8 miliona.

Letos naj bi za uresničitev 
nekaterih naložb na po
dročju splošne porabe (sofi
nanciranje graditve dijaških 
domov, nakup poslovnih pro
storov, upravni prostori mili
ce itd.) namenili 13.5 milijona 
(40 odstotno povečanje). Za 
komunalno dejavnost, ki jo 
bodo še financirali proračun
sko, bodo največ, to je 5 mi
lijonov zagotovili za urbani
stično dokumentacijo. Skoraj 
6 milijonov din bodo dobile 
krajevne skupnosti za izvaia- 
nje delegatskega sistema (34 
odstotkov več bot lani), nekaj 
več kot 3 milijone din bo do
segla pomoč borcem. Okoli 
milijon din bodo letos zago
tovili še za pospeševanje kme
tijstva in zatiranje nalezljivih 
bolezni.

V celjskem proračunu za le
tošnje leto najbolj povečujejo 
sredstva za proslave (za 100 
odstotkov), nagrade in prizna
nja (75 odstotkov), nadomesti
la za člane sveta in komisij 
(66 odstotkov), vendar so te > 
vsote v absolutnem znesku

ZIMSKE POČITNICE

Prikrajšani za smuko
Večina učencev v Pomurju se bo morala odpovedati po
hodom na smučišča — Dobro pa so začeli v Lendavi
MURSKA SOBOTA, 16. jan. — Menda nikjer v Sloveniji v 
zimskih počitnicah učenci niso tako prikrajšani za užitek 
zimskih športov, kot je to v Pomurju. Čeprav je pokrajina 
oddaljena od zimskih športnih središč, doslej še niso našli 
denarja vsaj za ureditev večjega pokritega drsališča. Za
radi vse bolj skopih zim s snegom pa so opustili tudi na
črte o nadaljnjem urejanju manjših smučarskih terenov v 
Slovenskih goricah in na Goričkem.

bolj kot ne skromne.
D. HRIBAR

Tedaj ni čudno, da si mla
dež te dni veliko obeta od 
prve večje »pošiljke« snega, 
ki jih je že več let zapored 
prikrajšal, da bi lahko z 
»dilcama« krenili vsaj na 
bližnji grič. Zaradi drage 
smučarske opreme in drugih 
velikih stroškov za pot na 
znana smučišča bo namreč 
tudi tokrat večina mladine 
prikrajšana za tolikanj ko
ristne smučarske pohode. To 
velja zlasti za podeželsko 
mladino, ki pa v Pomurju 
prevladuje.

Nekoliko bolje je v občin
skih središčih, kjer smo se 
pozanimali, kakšne možnosti 
nudijo učencem za smučanje 
v zimskih počitnicah in kako 
so se vodstva šol nasploh an
gažirala za čimboljše počut
je mladeži, ki bo že konec 
tega tedna odložila šolske tor
bice za štirinajst dni.

Najdlje so prišli z organi
zacijo svobodnih dejavnosti 
v zimskem času na dvojezič
ni osnovni šoli »Drago Luga
rič« v Lendavi, kjer so učen. 
ci petih razredov že deležni 
z zakonom določene šole v 
naravi. Ne samo v zimskih 
počitnicah, ampak skozi vso 
zimo prirejajo za mladino 
smuko na Golteh. V petih iz
menah prebije okoli 250 učen
cev z vaditelji nepozabne 
dneve v tem znanem zimsko
športnem središču. Eno sku
pino učencev pa bodo po
vedli tokrat celo na Golico 
v Avstriji, vendar bodo te
ga pohoda deležni le otroci 
gmotno bolje situiranih star
šev. Sicer pa bodo ves čas 
zimskih počitnic v Lendavi na 
stežaj odprta vrata šolske te
lovadnice in TVD Partizan, 
kjer bo večina učencev vadi
la in tekmovala v sekcijah za 
košarko, namizni tenis in 
badminton, če bo dovolj sne
ga in ledenih ploskev, bodo 
organizirano povabili k so
delovanju vso mladino, saj 
lahko hkrati popolno opre
mijo kar 70 smučarjev.

V Gornji Radgoni bo do
stopno Pohorje majhnemu 
številu učencev, ki imajo 
lastno smučarsko opremo in 
bodo zmogli stroške za smu
čanje. Z vseh osnovnih šol 
v radgonski občini bo delež
no te blagodati okoli sto

učencev, šola v Radgoni pa 
je pripravljena nuditi otro
kom zaposlenih staršev stre
ho in svobodne dejavnosti, 
kar zaradi že utečene celo
dnevne šole v tem kraju ne 
bo težavno. Sicer pa je od
visno od snežnih razmer, da 
bi lahko okoli 850 učencev 
radgonske osemletke izko
ristilo zimske počitnice na 
domačih smučarskih terenih.

Le majhen del od skupne
ga števila dva tisoč učencev 
osnovnošolskega zavoda v 
Murski Soboti, ki združuje 
tri mestne šole, bo deležno 
cenenega smučanja na Are- 
hu (dnevni prevozi za okoli 
45 otrok), na Podvelki pa bo 
v organizaciji tabornikov 
krenilo na sedemdnevni tečaj 
trideset mladih smučarjev. 
Združeni zavod tudi ne zmo
re nobene smučarske opre
me, tako da je položaj sobo
ških otrok najmanj zavidljiv

v Pomurju. Izjema so, kaj
pak, učenci, katerih starši 
zmorejo velike stroške za op
remo m odhode svojih otrok 
na smučišča v organizaciji 
smučarskega kluba.

Nič bolje ni v Ljutome
ru, kjer se zanašajo zgolj 
na skromne domače smučar
ske terene, šola pa ne more 
ponuditi mladini nobene
smučarske opreme. Za vse 
šole v tej in ostalih pomur
skih občinah pa velja zapi
sati, da so pravočasno zače
li zbirati podatke o učencih, 
ki jim bodo zaradi zaposle
nosti staršev nudili v zim
skih počitnicah streho in pre
hrano v šoli.

Vendar še velja vprašati,
ali je pravzaprav namen zim. 
s kih počitnic ta, da bi otro
ke stlačili v učilnice in telo
vadnice, kjer že tako prebije
jo večji del leta. Zato je ne
popravljiva škoda, da samo 
v štirih občinskih središčih
od skupnega števila okoli 
5400 učencev osnovnih šol in 
2500 dijakov srednjih šol prav
zaprav ne bo vedelo kaj po
četi med zimskimi počitnica
mi.

BORO BOROVIC

PTUJ DO LETA 2000

Še nezadovoljni
Razprave o razvoju pokazale na po
manjkljivosti — Kritični v Sl. goricah

PTUJ, 16. jan. — V ptujski občini potekajo Javne razprave 
o dogovoru temeljnega prostorskega načrta za obdobje do 
leta 2000. Prve razprave so pokazale, da delovni ljudje in 
občani dokaj kritično obravnavajo predlog, ki so ga izde
lali v zavodu za urbanizem v Mariboru, resnici na ljubo 
pa je treba povedati, da so imeli lani nekajkrat možnost 
sodelovati in vplivati na nastajanje načrte, vendar te možno
sti niso najbolje izkoristili.

Skupne moči 
za napredek 
KS Pridvor

S pomočjo krajanov in 
vojakov uspešno urejajo 

komunalne probleme
PRIDVOR, 16. jan. — V 

krajevni skupnosti Pridvor v 
koprski občini so s sodelova
njem domačinov, pripadni
kov JLA in materialno po
močjo občinske skupnosti 
uredili marsikatero, za življe
nje vaščanov pomembno 
vprašanje. Tako so uredili in 
asfaltirali nekaj krajevnih 
cest in dobili telefon, letos 
pa bodo rešili tudi vprašanje 
pitne vode.

Spričo uspešnega urejanja 
komunalnih problemov. Je 
veliko zanimanje za gradnjo 
stanovanj v Pridvocru in bliž
njih naseljih. Tako so v zad
njih petih letih zgradili ali 
obnovili v tej KS nič manj 
kot sto stanovanjskih hiš. Ne 
le krajani, ampak tudi lju
dje iz drugih krajev, se za
nimajo, da bi si v Pridvoru 
uredili stanovanje. Prav te 
dni so predstavniki KS, ob
činske zemljiške kmetijske 
skupnosti in investitorjev do
ločili prostor za gradnjo 200 
novih stanovanjskih hiš. TO 
je le začasna rešitev, v krat
kem pa bodo pripravili pro
storski načrt, s katerim bodo 
določili površine za nove 
gradnje v prihodnosti.

V.T.

O osnutku dogovora je te
meljito razpravljal tudi ob
činski izvršni svet, katerega 
člani menijo, da so izhodi
šča, ki jdh vsebuje osnutek 
dogovora, že nekajkrat obrav
navali preteklo leto, da so 
pripravili razgrnitev bodoče
ga občinskega prostorskega 
plana, pa tudi, da je bilo v 
času razgrnitve razmeroma 
malo pripomb. Osrednje pri
pombe izvršnega sveta so, da 
je treba dogovor dopolniti in 
bolje obdelati področje spo
meniškega varstva, varstva 
okolja, več pozornosti name-

Selekcijski center v Raki
čanu bo s kapaciteto 104.000 
prašičev največji v Sloveniji. 
V Pomurju so že začeli z 
rekonstrukcijo starih hlevov 
na Jezerih in Nemščaku, ki 
imajo kapaciteto 17.000 praši
čev. Obe farmi sta zastareli 
in ne dopuščata sodobnega 
načina proizvodnje. Do neke 
mere pa je na odločitev za 
rekonstrukcijo vplivala tudi 
preusmeritev slovenske mes
ne industrije v predelavo in
dustrijskega prašiča (teža 
okoli 105 kg).

Novi selekcijski center v 
Rakičanu bo dopolnil potre
be po surovini nove Mesne 
industrije v Murski Soboti. 
Delal bo kontinuirano, letno 
bo 6000 svinj pustil za pleme 
— 25-kilogramske tekače pa 
bodo dopitali na farmah Je. 
zera in Nemščak. Z izgrad
njo centra bodo odpravljena 
nihanja v proizvodnji, poeno
tena bo tudi pasma, ki je 
bila doslej v Pomurju izred
no heterogena. Hkrati pa se 
Kmetijsko gospodarstvo Ra
kičan s svojimi kapacitetami 
vključuje v razvojni koncept 
prašičereje v SR Sloveniji. 
Prednost nove farme bo ne
dvomno tudi v tem, da bodo 
živali enakega izvora, prila
gojene nrikroflori, za katero 
bodo imele že dedno pridob
ljeno odpornost. Podvrženost 
raznim boleznim je doslej 
delala velike preglavice, saj 
so pujske nakupovali v raz. 
n ih krajih po Jugoslaviji.

Nova farma bo imela tudi 
druge prednosti: koncentra
cijo strokovnega kadra, ce
nejša bo ureditev komunal
nih priključkov, skrajšan bo 
čas natovarjanja ipd.

Selekcijsko proizvodni cen. 
ter bo vključeval vse ciklu
se vzreje: oddelek za' oseme
njevanje, čakal išče za čas

brejosti, prasilišče za doje- j 
če pujske, vzrejališče za puj. 
ske in pital išče. Za potrebe 
novega selekcijsko proizvod
nega centra so že obnovili 
šestnajst hlevov na Jezerih, 
predvidenih za obnovo je še 
enajst hlevov na Nemščaku, 
zgradili pa bodo tudi trinajst 
novih hlevov in tri objekte 
za progenotestno postajo. 
Naložba bo veljala več deset 
milijonov novih dinarjev.

B. HEGEDUŠ

PROGRAM 
Z REVIJO

niti varovanju kmetijskih 
zemljišč in gozdnih površin, 
povedati bo treba svoje o raz
voju posameznih krajev, ki 
niso predvideni kot nosilci 
razvoja območij, posebno po
zornost pa še nameniti zašči
ti podtalne vode.

V dosedanjih razpravah v 
krajevnih skupnostih se je 
spet pokazalo, da v ptujski 
občini ponekod niso zadovolj
ni s predlaganimi načrti za 
razvoj industrije in drobne
ga gospodarstva, predvsem pa 
so kritični v Slovenskih go
ricah, kjer menijo, da nji
hovo območje še naprej zao
staja ter da tudi nove rešit
ve ne pomenijo jasnejše pri
hodnosti. Prav gotovo ne gre 
spregledati, da je po dogo
voru o temeljih prostorskega 
načrta predviden razvoj in
dustrije in drobnega gospo
darstva bolj na haloškem ob
močju, za katerega je res, da 
že ima nekaj zasnov. Res je 
tudi, da v vsaki vasi ali na
selju ni mogoče načrtovati 
industrijskih ali obrtnih ob
jektov, dejstvo pa je, da Slo
venske gorice iščejo pot raz
voja in da ga pogosto vidi
jo seveda v graditvi novih 
obratov.

DANILO UTENKAR

Stanovanja 
kmalu 

vseljiva
V Mariboru in Lovrencu 
na Pohorju novi ključi

v mesecu dni
MARIBOR, 16. Jan. — Zna- 

ne so dokončne prodajne ce
ne na tako imenovanem ob
jektu B—3 v soseski S—8 ob 
Koroški cesti, ki ga gradi 
K ograd iz Dravograda in pa 
cene v bloku B—2 v Lovren
cu na Pohorju, ki ga prav 
tako gradi K ograd.

V objektu B—3 ob Koroš
ki cesta je 28 stanovanj. Za
čeli pa so ga graditi decem
bra 1976 in končali po letu 
dni gradnje. Cena za ta blok 
je nekoliko višja od cen dveh 
prejšnjih Kogradovih blokov, 
to pa zaradi tega, ker je v 
novem bloku, ki bo vseljiv 
v mesecu dni, boljša toplot
na izolacija m pa kar so 
medtem cene spet narasle. 
Tako je dokončna cena 8020 
dinarjev za kvadratni meter. 
S polno močjo delajo tudi na 
obeh sosednjih blokih, to je 
B—4 in B—5, ki imata, prvi 
21 in drugi 19 stanovanj Iz- 
hodiščna prodajna cena Je 
prav tako 8020 dinarjev za 
kvadratni meter, seveda pa 
pride lahko do precejšnje 
spremembe, kajti bloka bo
sta vseljena do konca leta.
V okviru teh blokov bo tudi 
veliko podzemsko parkirišče 
s 118 parkirnimi prostori in 
pa 648 kvadratnih metrov po
slovnih prostorov.

V Lovrencu na Pohorju pa 
bodo prav tako v mesecu 
dni vseljiva nova stanovanja 
v bloku B—2, ki ima 14 sta
novanj. Cena za kvadratni 
meter je 8787 dinarjev.

J. J.

Novi prostori in razstava

SKkSš wa? srjih izdelali pacienti med delovno terapijo. Foto: Bogo Čerin

POMENEK

Študenti radi plešejo
Za akademsko folklorno skupino mariborskega KUD Štu
dent je že petnajst let uspešnega dela — Tudi težave so
MARIBOR, 16. jan. Akademska folklorna skupina iz Ma
ribora je najstarejša skupina kulturno-umetniškega društva 
»Študent«. Z njenim predsednikom, študentom 3. letnika 
Visoke ekonomsko komercialne šole Borisom Craičem smo 
se pogovarjali o delu in načrtih folklorne skupine.

— Kako dolgo obstaja sku. 
pina in koliko članov združu. 
je?

»Akademska folklorna sku
pina deluje že 15. leto in ima 
sedaj že okoli 50 aktivnih 
članov, ki se udejstvujejo v 
dveh skupinah. Prvo sestav
ljajo plesalci z daljšim ples
nim »stažem«, v drugi pa so 
mlajši plesalci. Večina med 
njimi so dijaki in študenti 
mariborskih šol«.

— V kratkem boste prazno
vali jubilej. Kaj pripravljate 
v okviru proslav tega jubile
ja?

»Prihodnjo sezono bomo 
praznovali 15-letnico akadem
ske folklorne skupine in tu
di KUD študent, v okviru ka

terega deluje skupina nepre
kinjeno od njene ustanovitve. 
Pripravljamo samostojen na- 
stop v Unionski dvorani in 
več gostovanj v okolici Mari- 
bora in po domovini. Na
črtujemo tudi udeležbo na fol
klornem festivalu v Skopju, 
na srečanju študentskih fol
klornih skupin v Beogradu In 
gostovanje na Nizozemskem. 
Razširili bomo tudi sodelova
nje z akademskim folklornim 
ansamblom Zikica Jovanovič- 
Spanac iz Beograda«.

— S kakšnimi težavami se 
skupina pri svojem delu sre
čuje?

»Večina naših težav- izvira 
iz n "urejenega financiranja 
naše dejavnosti. Ker še ni

smo prejeli že odobrenih do
tacij za minulo sezono, si 
nismo mogli kupiti prepotre
bnih noš in instrumentov, saj

BORIS ORNIC: »Večina
težav izvira iz neurejenega 
financiranja naše dejavno
sti.«

so stari dotrajali. Velike te
žave imamo z vadbenim pro
storom in arhivom noš. Po
grešamo tudi trdnejšo pove
zanost z univerzo, zvezo kul- 
turnih organizacij in drugimi 
slovenskimi folklornimi sku
pinami«.

— Ima AFS težave z vklju
čevanjem novih članov?

»Tega ne bi mogel trditi

kljub temu, da je letošnjo se
zono prenehalo z aktivnim 
delom v skupini nekaj dol
goletnih plesalcev iz prve 
skupine, ki jih bomo .nado
mestili’ z mlajšimi plesalci. 
Zanimanje za našo folklorno 
skupino je med dekleti ve
liko, primanjkuje pa nam 
fantov.«

BOGO ČERIN

DELO IN KULTURA

Zanimivi nastopi gimnazijcev
MARIBOR, 16. jan. — Na gimnaziji Miloša Zidan

ška v Mariboru se je kulturna dejavnost v letošnjem 
šolskem letu še posebno razmahnila. Tako so v de
cembru organizirali teden kulture. Tedaj so se zvrstile 
filmske predstave, literarni večer, večer glasbe in ple
sa, okrogla miza ob 60-letnici Oktobrske revolucije, 
kot gost pa je nastopil Andrej Šifrer. Mladi so se res 
izkazali, škoda le, da je bil obisk včasih bolj skromen, 
posebno na marksističnem večeru. Teden kulture pa 
je vseeno uspel. V teh dneh so pripravili zanimiv večer 
glasbe. Igrali so dijaki sami. Nekateri so se prvič 
predstavili javnosti. Poslušalci so bili z glasbo zado
voljni, mladim glasbenikom pa je to lahko le vzpod
buda za še uspešnejše delo.

Omeniti je potrebno tudi 3. F razred. Na lastno po
budo so pripravili kabaret. Sami so tudi opravili delo 
režiserja, naredili kulise, igrali. Ob novem letu so se 
z delom predstavili v šoli. Uspeh je bil presenetljiv. 
Sedaj z naštudiranim pogramom gostujejo še po bliž
njih krajih, denar pa bodo koristili za končni izlet

L. L.

Jugomont 
bo spremenil 

fasado
Vse bliže uresničitvi sa
nacijskega programa, ki 

so ga izdelali lani
MARIBOR, 16. jan. — Fasa

de na stanovanjskih objektih 
tipa »Jugomont« v Mariboru 
so že dalj časa potrebne po
pravila. Dolgo so čakali s tem, 
kajti nikoli ni bilo dovolj de- 
narja, tudi načrtov ni bilo, ce
lo dobre volje je primanjkova
lo. Stanovalci pa so se neneh
no pritoževali.

Gradbeno podjetje Stavbar 
kot graditelj in projektant sta
novanjskih stavb v naselju 
Jugomont je izdelalo program 
sanacije Jugomonta, ki naj bi 
ga začeli uresničevati že lani, 
vqndar ga še do danes niso. 
Po njihovem programu je ce
lotni sanacijski program se
stavljen iz treh skupin. Po
godba je že sklenjena, dela 
oddana in izgleda, da se bo le 
premaknilo. Vse kaže, da bo 
nesrečni Jugomont končno le 
spremenil fasado. J. J.
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ISKRA
Industrija
širokopotrošnih izdelkov 
Skupne strokovne službe

Odbor za medsebojna delovna razmerja
razpisuje
prosta dela in naloge:

VODJE SEKTORJA ZABAVNE 
ELEKTRONIKE
POGOJI: diploma visoke ekonomske ah tehnične 
smeri, štiriletna praksa v komerciali.
OD po pravilniku. Delo je v Iskrini poslovni 
stavbi, Trg revolucije 3, Ljubljana. Poskusno 
delo traja tri mesece.' Stanovanja ni. Nastop ta
koj ali po dogovoru. Razpis velja 8 dni.

Prijave pošljite na naslov: Iskra — Kadrovska 
služba, Titov trg 3/a, 64220 Škofja Loka, telefon 
(064) 61-981. 328
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»MURA« tovarna oblačil In perila 
v Murski Soboti

oglaša
prosta dela in naloge

PREVAJALCA-KORESPONDENTA 
za angleški in nemški jezik
Pogoji: višja šola komercialne ali pedagoške sme
ri s strokovnim izpopolnjevanjem za tuje jezike 
ter zaželeni 2 leti prakse v prevajanju in kore
spondenci •

Obvladanje strojepisja.

Trimesečno poskusno delo.

Ce se želite vključiti v perspektivno delovno 
organizacijo in vas zanima razpisno področje, 
pošljite prijave do 24. 1. 1978 kadrovsko socialni 
službi organizacije. 331


